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Forord 
 
Tiden går fort. Vi har dessverre ikke fått gjort så mye som hadde vært ønskelig. Det er sjeldent at 
landets aller høyeste instans inviterer til innspill i et så viktig organ som en kommisjon. Vi har 
bidratt som medarrangør av folkemøte, samtidsvitner, skriftlige innspill, og medieinnspill.  

Vi vil spesielt nevne innsatsen til Ivar Dervo og Bjørnar Seppola som katalysator og inspirasjon til 
vår medvirkning. Uten Dervo og Seppola hadde ikke denne rapporten vært skrevet. Det er de 
færreste som blir mestere. Sjakkmester Magnus Carlsen er et eksempel. Den pliktoppfyllende, 
prinsippfaste og standhaftige innsatsen Dervo og Seppola har lagt ned er beundringsverdig. Dervo 
er hedret av Norske kveners forbunds største kvenske lokallag. Seppola er hedret av Kvensk Finsk 
Riksforbund.  

Ingen har lagt ned så mye frivillig interessearbeid for det kvenske/finske over så lang tid.  Norge er 
full av slike mennesker, for eksempel innen idretten. I motsetning til idretten, så er innsatsen til 
Dervo og Seppola ekstra beundringsverdig når man observerer den urettmessige stigma de har og 
er utsatt for. De har hevet seg over det. De har våget å ta opp ubehagelige etniske temaer. De er 
ikke sjefer, de er kvenske/finske ledere. De har stått på. I lys av dette; Ingen over, ingen ved siden. 

Denne rapporten er skrevet på dugnad i løpet av frivillighetens år 2022. Den er skrevet fra hjerte. 
Rapporten er tidvis repetitiv. Vi har valgt å benytte denne pedagogikken. Repetisjon er 
forutsetning for mestring, lykke, kreativitet, og utvikling. Poengene er ofte så viktig at vi bruker 
den kvenske/finske smed-metoden, vi hamrer dem inn.  

Lykke til med fullføringen av kommisjonsarbeidet! 

Rune Bjerkli, generalsekretær Kvensk Finsk Riksforbund. 

 

  

Kopiering av innholdet i strid med lov om opphavsrett til åndsverk er ikke tillatt uten 
skriftlig tillatelse fra Kvensk Finsk Riksforbund. 

KVENSK FINSK RIKSFORBUND © KVEENI SUOMI LIITTO 
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Innledning 
 
Fornorskingen av kvener/norskfinner var motivert ut fra et storpolitisk perspektiv. Mellom 1809 
og 1917 var Finland en del av det russiske tsarriket – vi ble derfor nær knyttet opp mot 
russefinner. Vi ble tilskrevet en feilaktig rolle som potensielle forrædere. Vi ble ikke bare utsatt for 
en fornorsking, men også en samifisering.  

Disse prosessene pågår fremdeles med full kraft. Den unike språk- og kulturbaserte kompetansen 
vi har hatt er i ferd med å gå tapt. Vi er opptatt av at disse prosessene avsluttes, de hemmer vår 
mulighet til å bidra med det vi kan bringe til bords i samfunnsutvikling. 

På papiret står det at kommisjonen skal jobbe med tre/fire etnisiteter. Kommisjonen er dominert 
av det samiske og det samiske vil bli vektlagt i større grad. Rapporten kommer til å bli et manifest 
for den uretten samene er utsatt for. Det vil den bli uansett. Hvis rapporten blir 1000 sider lang og 
bare en side er om det samiske, vil de samiske interessene være de eneste som har ressurser til og 
følge opp rapporten. 

Fokuset til enhver stortingsoppnevnt kommisjon burde være på objektive etterprøvbare fakta. 
Man burde ha en konstruktiv og vitenskapelig tilnærming til et viktig offisielt utredningsarbeid. 
Stortinget har som en følge av trenden i tiden mistet gangsynet om det grunnleggende. 

Et balansert og konstruktivt mandat ville være å se etter urett og rett. Mandatet hadde da vært å 
se etter hva myndighetene har gjort av fungerende tiltak, også. Gjennom tvungen skolegang har 
Norge vært et foregangsland ved å mobilisere den jevne innbygger som ressurs. Den språklige 
fornorskingen har vært en forutsetning for demokratiet der alle kan kommunisere med hverandre. 
Man ble gitt et verktøy for å kjempe mot myndighetsovergrep. Det kritikkverdige er at 
kvenene/finnen kunne fått beholdt sitt finske språk også.  

Mandatet er å se etter urett. Dette er ubalansert. 

Følgene av denne skjeve tilnærming er blant annet en ukritisk evaluering av tiltak. Man iverksetter 
tiltak for å bøte med urett som er begått. Et konkret eksempel: De som forlanger at uretten 
gjenopprettes med språksentre blir fornøyd. Myndighetene blir berømmet for sine positive 
handlinger. Antallet ord går opp. Men, antallet personer som behersker språket går ned. Når vi 
påpeker situasjonen, så blir vi utsatt for woke – vi blir fjernet. Vi får skylden og staten bifaller. 

Folk i arktiske strøk har kulturelle særtrekk som er organisatorisk unik. Som forsvarssjef Eirik 
Kristoffersen henviser til i sin bok «Jegerånden». Naken og forlatt kan en soldat overleve dager i 
en tropisk jungel, i den nordnorske vinternatta er soldaten ferdig på minutter. Spesielt for å 
overleve i nord må man ha en sofistikert langsiktig organisering. Det er en ressurs i seg selv. 

Vår grunnholdning til kommisjonens arbeid kan summeres av det Bjørnar Seppola sa på Sannhets- 
og forsoningskommisjonens møte i Oslo 22. november i 2019: «Det er ingen lidelse å være kven. 
Det er en berikelse.» 
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Et lite notat: Offentlig/privat 
 
Mye av det som kommer frem er lite flatterende for enkeltpersoner. Vi har i store trekk uten sladd 
gjengitt uttalelser som er gjort i offentlighet på facebooksider og lignende. Noe er gjengivelser av 
ting som ikke er det, det tar vi ansvaret for. Tredjeinstanser vurderer hvilket ansvar de tar. 

Det store notatet: Objektive fakta viktigere enn subjektive følelser  
 
Dessverre, Sannhets- og forsoningskommisjonen kommer til å basere sine konklusjoner på 
subjektive følelser og overfladiske løsninger fordi det er trenden i tiden. For mange av 
kommisjonens medlemmer har investert for mye i situasjonen som den er i dag.  

Den store svakheten med kommisjonen og de fleste andre lignende utvalg er at de består av 
medlemmer som er opptatt av samiske interesser. Det er lite rom for en kritisk gjennomgang av 
samiske interesser. Å stille kritiske spørsmål er som konvertere katolikker til protestanter. 

Vi ser klare tendenser til woke, der følelser betyr mer enn fakta. Livet er en prøvelse fra fødsel til 
død. I dag er trenden å bli krenket lett. Man klager og syter. Man tenker på seg selv, alle andre 
skal ta ansvar for den minste lille bekymring. Det er mindre fokus på å ta ansvar, sette fellesskapet 
først, og ta nøkterne avgjørelser. 

Det prosessuelle notatet: Inhabil kommisjon 
 
I de fleste utvalg som gjelder det samiske så består utvalget stort sett av stemmer med sterke 
sympatier for det samiske. Man er «politiske død» er omkvedet rundt om i landet hvis man ikke er 
det. I over 40 år har slike tunge utvalg aldri forholdt seg til at folkeretten gjelder for kvener/finner 
like mye som for samene. 

Det finnes ikke en eneste stemme for det kvenske/finske i utvalget. 

Det er i samsvar med hvordan norske myndigheter forskjellsbehandler prosessuelt også. 
Kvener/finner er inhabil til å håndtere sine egne saker. Mens, samer er habil. 

Det som kommer frem i vår og denne rapport er sterke objektive fakta, fortellinger, statistikk, 
analyser og resultat som helt klart viser at samene er tildelt en folkerettsstridig positiv 
diskriminering ut av en annen verden i forhold til kvener/finner. 

Språkforsker og minister Just Qvigstad mente på 1800-tallet at lappene var så primitive at de ville 
dø ut. Ser man på kontrasten og hvordan man mer og mer tar hensyn til det samiske, så er det 
faktiske forholdet i dag en helt annen. Det må bli slutt på å koke beinmargsuppe fra en avmagret 
rein i reinflokken fra 150 år tilbake i tid. 

Vi aksepterer ikke den moderne positive diskrimineringen som forlenger oppfatningen og 
fordømmingen av alle etniske folkegrupper som hjelpeløse og primitive mennesker. 

Når medlemmene er så forutinntatt i sine holdninger om det samiske, vil det være som å 
omvende katolikker til protestanter å se på virkningen av fornorskingen og muligheten til 
forsoning fra et habilt ståsted. 
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TILTAK FOR FORSONING 
 

1. Det opprettes ett kvensk/finsk rettsutvalg, á la samiske rettsutvalg som kom med NOU 
1984:18.  

2. Statssekretær for kvenske/finsk/samiske saker i departementet skal også kunne være 
kvensk/finsk.  

3. Den norske stat sidestiller det finske språk på alle plan med det kvenske i henhold til 
anbefalinger fra blant annet Europarådets 5. evaluering av Norges forpliktelse i 
rammekonvensjonen for beskyttelse av nasjonale minoriteter.  

4. Det opprettes konkrete former der kvener/finner kan få formell med- og/eller 
selvbestemmelsesrett på saker som angår dem.  

1. Ett kvensk/finsk rettsutvalg 
 

Her redegjør vi litt for hvorfor det må opprettes ett kvensk/finsk rettsutvalg. 

En rettmessig oppfølging av det samiske rettsutvalget 
 
I 1984 avla samerettsutvalget sin først av i alt så langt tre offentlig utredning for å fremme 
samenes rettsstilling. 

Den første beredte grunnen for å ha en sameparagraf i grunnloven, det som i dag er § 108. Denne 
og de påfølgende utredningene har fokusert på samene, mens naboene kvener/finner har blitt 
glemt. 

Det første samerettsutvalget i 1984 foreslo under tvil en positiv sameparagraf i grunnloven. Lik 
jødeparagrafen, med negativ fortegn, som ble opphevet i 1851. Jødehatet fikk fatale følger på 
1940-tallet for norske jøder, ikke nordiske jøder. 
 
I 1984 var det stor dissens i samerettsutvalget. Syv medlemmer i utvalget stemte mot, og 11 for 
en sameparagraf i grunnloven. 
 
Mandatet til Samerettsutvalget inkluderte mellom annet:  
 

o Samtidig bør utvalget utrede hvordan den samiske lokalbefolknings eventuelle rettigheter 
innen sitt bruksområde skal avgrenses mot og fungere sammen med den øvrige 
lokalbefolknings og andre gruppers rettigheter og interesser. 

o Dersom det er nødvendig for å frambringe tilstrekkelig dokumentasjon, kan utvalget ta 
initiativ til ny forskning og/ eller utredninger. 

 
I 1984 gikk man ikke nærmere kvener/finner sin rettsstilling. Den positive diskrimineringen av 
samene var jo ikke iverksatt.  
 
Men, utvalget var klar på at en permanent positiv diskriminering av samene ville tvinge frem en 
vurdering av kvener/finner sin rettsstilling. Vi har i dag et 39 år gammelt rettslige etterslep for 
kvener/finner ikke bare i Norge, men i hele Norden. 
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Følgene av at det kun er samer som er respektert av norske myndigheter og ingen annen 
minoritet begynner å manifestere seg. Under fanen urfolk, så skjer diskrimineringen uten kritisk 
gjennomgang. 
 

Resultatet av at bare en minoritet er tilgodesett med statens velsignelse 
 
I henhold til folkerett, og likestillings- og diskrimineringsloven, skal «særbehandling opphøre når 
formålet med den er oppnådd». Hadde dette vært praktisert ville fokuset vært på «gode» 
løsninger. 
 
I 39 år er det praktisert en rettsregel der samene skal positivt diskrimineres uten hensyn til andre. 
Derfor har vi ikke konkrete målsettinger for forskjellsbehandlingen. Nå er fokuset på «mer» 
løsninger. 
 
Det er på det rene at man oppnår ikke bedre resultater gjennom «mer» løsninger i stedet for 
«gode» løsninger. 
 
Vi liker ikke målløs positive diskriminering, den promoterer oppfatningen at etniske folkegrupper 
er uendelig hjelpeløse. 
 

Allmuen har rettigheter 
 
Det er ingen tvil om at kvener/finner har sterke interesser i Norge og da spesielt i nord. Den fjerde 
eldste loven i Norge stadfester for eksempel allmuens (kvener/finner, samer, skolter, nordmenn) 
rett til fisken i fjordene, elvene og havene (oasene) i Finnmark: 
 
Kongelig Resolution ang. Jorddelingen i Finmarken samt Bopladses Udvisning og Skyldlægning 
sammesteds (LOV-1775-06-08).  
 
§ 6. De Herligheder, som hidindtil have været tilfælles for hele Bygder eller Almuen i 
Almindelighed, være sig Fiskerie i Havet og de store Elve, samt Landings-Steder og deslige, forblive 
fremdeles til saadan almindelig Brug. 
 
Slik det er nå, så er det kun snakk om det norske og samiske. Det er ingen tanke på å sidestille 
minoritetene kvener/finner og samer. En typisk holdning er at det kvenske/finske ikke eksisterer i 
Norge, det har ingen historie, det er helt ok å assimilere det kvenske/finske i det norske eller 
samiske. Det kvenske/finske er usynlig.  
 
Ett kvensk/finsk rettsutvalg vil dokumentere en sterk kvensk/finsk tilstedeværelse over store deler 
av landet gjennom lang tid, og at kvener/finner sine interesser må sidestilles med det samiske. 
Ikke minst vil det gi folk anledning til å se på hverandre med likeverd og at man bruker rettsregler 
som gjelder uansett etnisitet. 
 

På tide med ett rettsutvalg for kvener/finner 
 
Artikkel 26 i FNs konvensjon for sivile og politiske rettigheter (SP) sier at det IKKE er lov å 
forskjellsbehandle samer og kvener/finner. Dette er en lov som står over sameloven, plan- og 
bygningsloven, opplæringsforskriften, ILO 169 konvensjonen og grunnloven. Den står illustrativt 
foran den «samiske» artikkel 27 i SP som enkelte jurister har glemt også gjelder for kvener/finner.  
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Samene har allerede anerkjent kvener/finner sin urfolksstatus sammen med sine søsterfolk i Den 
finsk-ugriske verdenskongress. Vi krever at våre internasjonale anerkjente og faktiske rettigheter 
brukes for å sikre etnisk likebehandling. 
 
Stortinget må nå sette i gang ett kvensk/finsk rettsutvalg av ikke-samer. Sameparagrafen 108 må 
synkroniseres med paragrafene i Finland og Sverige: De inkluderer andre etnisiteter. 
 
Ett kvensk/finsk rettsutvalg vil stadfeste at kvener/finner har like stor rett til sin del av landet. 
Samfunnet som kvener/finner har vært med å rydde stein for stein, bokstavelig talt. Den vil sikre 
flere måter å stable fremtiden stein på stein. 
 

Hvem kan være urfolk? 
 

Det finnes ingen definitiv definisjon på hvem som kan være urfolk/indigenous people. Det norske 
ordet «urfolk» er kontroversielt fordi den helt klart gir uttrykk for «det første folket». Det er ikke 
stadfestet at det er de samme folkene som har vært i Norge helt siden den siste istid. 
Samerettsutvalget tok opp dette punktet i for eksempel NOU 1984:18, punkt 1.6.11.  

Konklusjon – Urfolk (juridisk sett) 
 

Det er ikke et spørsmål om man alltid har vært i et område, eller at man har vært først i et 
område, som er utslagsgivende for å bli betraktet som urfolk. Det er det folket som var på plass 
da en kolonisering startet som kan betraktes som urfolk. Det er dette som gjør «urfolkstatus» til 
et juridisk spørsmål. Samenes status som urfolk er i dag en juridisk status, fordi dette er utredet. 
Og, man velger selv om man skal betraktes som urfolk (ILO 169-1.2), noe som igjen resulterer i 
positiv diskriminering. 
 
Det er forvirring rundt spørsmålet, fordi man tror at urfolksstatus er et historisk spørsmål. 
Forvirringen er delvis skapt for å stadfeste samenes urfolksstatus som sterkere enn den egentlig 
er. 

Historisk sett har kvener/finner/samer vært i nord før 1600  
 
Kvener/finner mener at historisk sett så kan man ikke med sikkerhet si at samer kom før 
kvenene/finnene til Finnmark i nord. I de gamle kildene leser man om for eksempel «finner». 
Nåtiden betrakter finner i nord som samer, og finner i sør som skogfinner. Vi har den dag i dag 
«Finnmarker» både i nord og sør. Her er en brist i historiefortellingen. Samene er også finsk-
ugriske folkegrupper. Samene (russisk side) deltar for eksempel på Den finsk-ugriske 
verdenskongress. Man bør være åpne for at de eldste finnene i nord var både kvener, finner og 
samer. Det er store muligheter for at finner i nord var det vi i dag kaller kvener/finner. 
Kvener/finners status som urfolk er ikke utredet. 

ILO 169 definisjonen 
 
ILO 169 konvensjonen er brukt når det gjelder samene. ILO 169 sier at de som holdt til i områder 
da det ble kolonisert. Norske myndigheter har vært ledende å definere urfolkspolitikken. 

Her er link til ILO 169 artiklene: 
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http://www.ilo.org/dyn/normlex/en/f?p=NORMLEXPUB:12100:0::NO::P12100_INSTRUMENT_ID:3123
14. 

Article 1 
 
1. This Convention applies to: 

 (a) tribal peoples in independent countries whose social, cultural and economic conditions 
distinguish them from other sections of the national community, and whose status is 
regulated wholly or partially by their own customs or traditions or by special laws or 
regulations; 

(b) peoples in independent countries who are regarded as indigenous on account of their 
descent from the populations which inhabited the country, or a geographical region to which 
the country belongs, at the time of conquest or colonisation or the establishment of present 
state boundaries and who, irrespective of their legal status, retain some or all of their own 
social, economic, cultural and political institutions. 

2. Self-identification as indigenous or tribal shall be regarded as a fundamental criterion for 
determining the groups to which the provisions of this Convention apply. 

3. The use of the term peoples in this Convention shall not be construed as having any 
implications as regards the rights which may attach to the term under international law. 
 

På norsk 1.b.: 
 

Folk i selvstendige stater som er ansett som opprinnelige fordi de nedstammer fra de folk 
som bebodde landet eller en geografisk region som landet hører til da erobring eller 
kolonisering fant sted eller da de nåværende statsgrenser ble fastlagt, og som – uansett 
deres rettslige stilling – har beholdt alle eller noen av sine egne sosiale, økonomiske, 
kulturelle og politiske institusjoner. 

 
Definisjon kolonitiden 
 
Kolonitiden sees i forbindelse med merkantilismen. Den økonomiske politikken som var 
fremherskende i Europa fra midten av 1500-tallet frem mot slutten av 1700-tallet. For å skaffe 
billige råvarer og utenlandske markeder ble det lagt stor vekt på ervervelsen av kolonier i 
oversjøiske land. Mektige handelskompanier fikk enerett til handelen med disse koloniene.  

Oversjøisk 
 
Koloniseringsbegrepet blir i utgangspunktet brukt i forbindelse med kolonisering av andre 
land/kontinenter som for eksempel Danmark/Norges kolonisering av Grønland, europeernes 
kolonisering av Amerika og Afrika.  

http://www.ilo.org/dyn/normlex/en/f?p=NORMLEXPUB:12100:0::NO::P12100_INSTRUMENT_ID:312314
http://www.ilo.org/dyn/normlex/en/f?p=NORMLEXPUB:12100:0::NO::P12100_INSTRUMENT_ID:312314
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Innenlands 
 
I forbindelse med ILO 169 og slike folkerettslige dokumenter har man utvidet 
koloniseringsbegrepet til å gjelde innenlands kolonisering også.  

 
«Kolonisering» av Norge 
 
Det kan debatteres om Norge (Finnmark) har blitt kolonisert i det hele tatt. Det var nordmenn og 
andre folkeslag i Finnmark lenge før 1600-tallet. Finnmark var også under både norsk, svensk, 
russisk, og kvensk jurisdiksjon lenge før 1600-tallet. 

 
Kolonisering av Norge i henhold til Stortinget 
 
Stortinget reder ut for når kolonisering skjedde i Norge blant annet i Ot.prp. nr. 53 2002–2003, 
Om lov om rettsforhold og forvaltning av grunn og naturressurser i Finnmark fylke 
(Finnmarksloven) s.13. 

Ot.prp. nr. 53 2002–2003 (Finnmarksloven) 
 
2.3.2 Hva som legges til grunn som rettslig relevante historiske fakta 
 
Debatten om urfolk i Finnmark har vist et klart behov for å understreke forskjellen mellom juridisk 
og historisk relevans av historiske data. Man møter ofte den misforståelsen at «urfolk» i rettslig, 
og særlig i folkerettslig, forstand betyr «de første menneskene på stedet», og at dette 
arkeologiske eller kulturhistoriske spørsmål skulle være avgjørende for hvem som i dag har rett til 
hva. Slik er det ikke. 
 
Rettslige vurderinger tar utgangspunkt i dagens relevante forhold og beveger seg så bakover i tid, 
ikke omvendt. I rettslig sammenheng er det sentrale om en bruk har foregått lenge nok til at en 
rett kan være vunnet ved hevd eller alders tids bruk. I folkeretten er det sentrale om noen 
nåværende gruppe har en tilknytning til et bestemt område fra før dette ble kolonisert av andre, 
eller nåværende statsgrenser ble etablert i det aktuelle området. 
 
Det rettslig relevante for rettsforholdene i Finnmark er hva som har skjedd fra i dag og tilbake til 
1600/1700-tallet, og ikke om det er noen forbindelse mellom steinalderfolket for 10 000 år siden 
og dagens folkegrupper i Finnmark. Forskjellen er av avgjørende betydning for debatten og mulige 
rettslige konklusjoner. 
 
Noen grunnleggende forhold som er av betydning for de rettslige vurderingene skal nevnes: 
 
– Hele arealet har vært i bruk fra langt tilbake. Ingen del av Finnmark kan i historisk tid anses å ha 
vært «terra nullius» (ubrukt/ubebodd land) verken i forhold til norsk rett eller folkeretten. 
 
– All bruk over tid kan etter norsk rett være rettsskapende, uavhengig av utøvernes etniske og 
kulturelle bakgrunn. Ulike former for diskriminering har foregått i perioder, for eksempel 
språkkrav som vilkår for kjøp av grunn, men norsk rett har aldri hatt noe dogme om at samers 
bruk skulle ha mindre rettsvirkning enn andre norske borgeres bruk. 
 



 

19 
 

– Samiske folk, eller grupper med samisk kulturtilpasning, har bebodd og brukt størstedelen av 
det nåværende Finnmark fylke i kjent historisk tid, og i alle fall så lenge områdene har ligget under 
den norske stats jurisdiksjon. 
 
– Indre Finnmark lå under svensk jurisdiksjon frem til 1751, noe som innebærer at dagjeldende 
svensk rett kan ha betydning for vurderingen av gjeldende rett til land og vann i indre Finnmark i 
dag. 
 
– Statens rolle som myndighetsutøver og eier på samme tid har vært uklar. Det har ikke vært 
behov for å markere tydelig og konsekvent når staten har opptrådt som myndighetsutøver, og når 
den har opptrådt som grunneier. Staten har også vært tilbakeholden med å disponere rettslig over 
utmarksarealer, særlig i indre Finnmark, og har stort sett hatt en liberal holdning til lokal 
ressurshøsting. Dermed har det vært liten foranledning til å avklare rettsforholdet mellom staten 
og brukerne. 
 
– Utmarksbruken har, i alle fall delvis, foregått med en oppfatning hos brukerne om at de har en 
selvstendig rett til bruken, uavhengig av grunneierens tillatelse eller uttrykkelig lovhjemmel. Delvis 
er også slike sedvanemessige forhold blitt stadfestet som sedvanerett, som for eksempel 
laksefisket i Alta og i Neiden. 
 
Det foreligger på denne bakgrunn etter departementets oppfatning et tilstrekkelig historisk 
materiale til å foreta de rettslige vurderinger som er nødvendige ved utformingen av en ny lov om 
rettsforholdene i Finnmark. 
 
Link til dokumentet: 
 
https://www.regjeringen.no/contentassets/d4f9c8344dd6406ea9eb54a96fe5ca95/no/pdfs/otp20
0220030053000dddpdfs.pdf 
 

Norges grenser 
 
Norges grenser mot Sverige (inkludert Finland) og Russland er noen av de eldste eksisterende 
grensene i verden.  
 

• Den sørligste delen av den norsk-svenske grensen ble fastsatt i 1661. Dette er grensen som 
går til Kornsjø.  

 
• Resten av grensen Norge – Sverige/(dagens Finland) ble fastsatt i 1751.  

 
• Grensen Norge – Russland ble fastsatt i 1826. For øvrig en grense som ble fastsatt uten at 

finske interesser var invitert. 
 
De norske grensene er derfor fastsatt i perioden 1661 og 1826. De er litt relevant i forhold til 
urfolksdiskusjonen. En av grunnene til at samene har vært godt behandlet av norske myndigheter 
kan spores tilbake til grensesettingen i 1751. Samene som hadde sommerbeite ved norskekysten 
var norske, derfor kunne Norge argumentere for at mye av indre Finnmark var norsk landområde. 
De «norske» samene hadde vinterbeite i Karasjok og Kautokeino. Dette synet vant frem i 1751. 
 
En viktig historisk hendelse er Kalmarkrigen som pågikk 1611-13. Den er spesielt relevant i nord, 
da landområder i nord ble solgt av kongen som om landområdene var kongens eiendom. 
Krigsgjelden måtte bedekkes. 

https://www.regjeringen.no/contentassets/d4f9c8344dd6406ea9eb54a96fe5ca95/no/pdfs/otp200220030053000dddpdfs.pdf
https://www.regjeringen.no/contentassets/d4f9c8344dd6406ea9eb54a96fe5ca95/no/pdfs/otp200220030053000dddpdfs.pdf
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En kjapp analyse. Kan andre folkegrupper være urfolk? 
 

Kvener/finner 
 
Kvener/finner kan definitivt betraktes som urfolk i henhold til gjeldende lovverk. Vi har besatt 
områder spesielt i nord over dagens landegrenser helt siden vikingtiden. Det vi mangler er et 
rettsutvalg som går igjennom denne saken. Et utvalg som ligner de samiske rettsutvalgene NOU i 
1984:18, 1997:4, og 2007:13. 

Skogfinner og tatere/romanifolk 
 
Skogfinner kan muligens også betraktes som urfolk, de var markante stedsbudne folk både på 
svensk og norsk side av dagens grenser. Tatere/romanifolk har hatt en markant tilhørighet i Norge 
allerede rundt 1600-tallet, det kan være usikkert i forhold til hvor mye de kan tilknyttes spesifikke 
landområder. Samene er jo også kjent for å være reisende/nomader. Samene har brukt sin 
nomadekultur med å følge reinsdyrene for å hevde bruksrett, og derfor eiendomsforhold, til 
beiteområder. En viktig kuriositet, tamreindriften startet man tidligst på 1600-tallet. 

Jøder og romer 
 
Romer og jøder kan ganske sikkert ikke tildeles urfolk status, men de ble begge utestengt fra 
landet, så hvem vet? Når de ble utestengt så er det vel et tegn på at de var i landet.  

Er det nødvendig med urfolk? Nei! 
 

Slik urfolksstatusen fungerer i dag er den et klart brudd på artikkel 26 i FNs konvensjon om sivile 
og politiske rettigheter. Den setter folk i verdi-båser, på et svakt grunnlag. Det er juridisk dop. Det 
er bare for samene grunnlaget er utredet. Artikkel 26 er Norges høyeste rettsregel angående 
minoriteter. Urfolk og nasjonale minoriteter er det klareste eksempel på diskriminerende og 
forskjellsbehandling av folk i Norge. Alle er betraktet som minoriteter, nasjonale minoriteter i 
henhold til Den europeiske rammekonvensjonen om beskyttelse av nasjonale minoriteter.  
 
Det er derfor en klar konklusjon på at urfolk som rettsregel i Norge bør avvikles før den rotfester 
seg.  

Artikkel 26: 
 

Alle er like for loven og har uten noen form for forskjellsbehandling rett til lik beskyttelse av 
loven. I dette øyemed skal lovgivningen forby enhver form for forskjellsbehandling og sikre 
alle likeverdig og effektiv beskyttelse mot forskjellsbehandling på noe slikt grunnlag som 
rase, hudfarge, kjønn, språk, religion, politisk eller annen oppfatning, nasjonal eller sosial 
opprinnelse, eiendom, fødsel eller stilling forøvrig. 
 

Forskjellsbehandlingens lovlige grenser 
 
Både i folkeretten (international law) og annen norsk lov skal positiv diskriminering opphøre når 
forskjellsbehandlingen har oppnådd sin hensikt. I henhold til likestillings- og diskrimineringsloven 
§ 11 pkt. c skal «særbehandlingen opphører når formålet med den er oppnådd». Det er så vidt vi 
vet ingen konkrete målsettinger på noen variabler for verken jøder, romer, kvener/norskfinner, 
samer, tatere/romanifolk, eller skogfinner. 
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Nytt forsøk på å få urfolk inn i § 108 
 
Det er gjort flere mislykkede forsøk på å innføre begrepet urfolk inn i Grunnloven, den 19. juni 
2020 satte man i gang et nytt forsøk.  

Dagens paragraf 108 lyder slik:  
 
Det påligger statens myndigheter å legge forholdene til rette for at den samiske folkegruppe kan 
sikre og utvikle sitt språk, sin kultur og sitt samfunnsliv. 

Forslag til ny paragraf 108 er slik:  
 
Det påligger statens myndigheter å legge forholdene til rette for at det samiske folk, som urfolk, 
kan sikre og utvikle sitt språk, sin kultur og sitt samfunnsliv. 

 
De halvferdige og halvsanne begrunnelsene 
 
De som har lagt frem forslaget har i sin bakgrunn til grunnlovsforslag 10 en rekke halvferdige og 
halvsanne begrunnelser. Representantene som står bak forslaget sier at «De foreslåtte endringene 
vil ikke på noe punkt gi § 108 et annet rettslig innhold enn paragrafen hadde før endringene trer i 
kraft». 

 
Hvor ladet begrepet «urfolk» er på norsk 
 
På norsk og skandinavisk er ordet «urfolk» et svært ladet ord. Prefikset «ur» blir brukt i ord som 
urnordisk (språk), uroksen, urskogen, og urmenneske. Urnordisk er det eldste språket vi kjenner til 
i Norden, uroksen er en storfeart som ble borte rundt år 1600, og urskogen er gammel urørt skog. 
Urmenneske er det første menneske vi kjenner til - Homo habilis.  

Det er disse kontekstene som ordet «urfolk» kan assosieres med på norsk. Det engelske ordet 
«indigenous» som brukes i slike sammenhenger kan for eksempel ikke assosieres til slike «ur» 
kontekster på engelsk.  

På sikt vil status som «urfolk» i seg selv kunne bli en juridisk rettsregel. Dette er betenkelig. Vi ser 
det at det er en stor oppfatning blant folk at man ikke vet forskjellen mellom den juridiske 
definisjonen av «urfolk» og en folkelige definisjon som betrakter «urfolk» som «urmenneske».  
Norge er det eneste landet i Europa (verden?) som lovfester en slik folkerettsstridig permanent 
positiv diskriminering av en utpekt folkegruppe. Vi er i ferd med å vandre inn i en forfatning der 
man lovfester biologisk diskriminering.  

Og dette er svært farlig. 
 

Feilaktig fremstilling av urbefolkning, urfolk, folk, folkegruppe 
 

Det har vært utredet spørsmål om folk i forskjellige varianter. Det er misvisende at dette er 



 

22 
 

synonyme ord. Juridisk kan det innebære store forskjeller i betydningen. Forskjellen folkegruppe 
og folk er veldig stor. Dette fremkommer blant annet i FNs internasjonale konvensjon om 
økonomiske, sosiale og kulturelle rettigheter (ØSK). Et folk har egne landområder og 
selvbestemmende organer. Det vil si at dersom samer blir lovfestet eget folk, så kan man hevde 
herredømme over «sine» landområder. 

Artikkel 1: 

1. Alle folk har selvbestemmelsesrett. I kraft av denne rett bestemmer de fritt sin politiske 
stilling og fremmer fritt sin egen økonomiske, sosiale og kulturelle utvikling. 
 
2. Alle folk kan for å fremme sin egne formål fritt råde over sine naturrikdommer og -
forekomster, dog uten å tilsidesette forpliktelser som følger av internasjonalt økonomisk 
samarbeid, basert på prinsippet om gjensidig nytte, og folkerettens regler. Ikke i noe tilfelle 
må et folk bli berøvet sitt eget eksistensgrunnlag. 
 
3. Konvensjonspartene, heri innbefattet de stater som har ansvaret for administreringen av 
ikke-selvstyrte områder og tilsynsområder, skal arbeide for virkeliggjørelsen av folkenes 
selvbestemmelsesrett, og skal respektere denne rett i overensstemmelse med 
bestemmelsene i De Forente Nasjoners Pakt. 

 

Grunnlovsparagraf med «folk» eller «folkegruppe» innebærer stor forskjell 
 
Forslag til ny grunnlovsparagraf 108 hevder at det er ingen forskjell mellom folk og folkegruppe, 
på en måte at det er bare er forskjellig ordlyd. Juridisk sett er det stor forskjell. FNs internasjonale 
konvensjon om økonomiske, sosiale og kulturelle rettigheter (ØSK) er inkorporert i norsk lov i 
menneskerettsloven, den står over grunnloven. Definisjonen på «folk» i ØSK veier derfor tungt. 

 
Feilaktige fremstilling av den nordiske grunnlovspraksisen 
 
Det henvises til at samenes status som urfolk siden 2000 har vært fastslått i Finlands grunnlov. 

Finland 
 
I paragraf 17 - Rätt till eget språk och egen kultur står det slik om samene i tredje avsnitt: 

Samerna såsom urfolk samt romerna och andra grupper har rätt att bevara och utveckla sitt språk 
och sin kultur. Bestämmelser om samernas rätt att använda samiska hos myndigheterna utfärdas 
genom lag. Rättigheterna för dem som använder teckenspråk samt dem som på grund av 
handikapp behöver tolknings- och översättningshjälp skall tryggas genom lag. 

Finsk grunnlov respekterer samene og, dette er vesentlig, alle andre folkegrupper.  

Stortingsfolkene utelater det som står i den svenske konstitusjonen om samene, fordi der står det 
ikke noe om «urfolk». 
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Sverige 
 
I § 2 i 1 kap. Statsskickets grunder står det slik om samene i siste avsnitt: 

Samiska folkets och etniska, språkliga och religiösa minoriteters möjligheter att behålla och 
utveckla ett eget kultur- och samfundsliv ska främjas. 

Sverige bruker ikke urfolksbegrepet i sin konstitusjon (grunnlov), også svenskene respekterer alle 
minoriteter. 

Fennoskandianvisk 
 
Også på andre lovbestemmelser er det store sprik mellom Norge og resten av de 
fennoskandinaviske landene vi har avtaler om å samordne lovverket med. 

• Verken Finland eller Sverige har ratifisert ILO nr. 169 konvensjonen.  
• Verken Finland eller Sverige har lovbestemmelser som sier at kun samene kan drive 

næringsvirksomhet med reinsdyr.  Norge har det, på tross av at grunnloven sier at man 
ikke kan ha slike bestemmelser. 

• Verken Sverige, Finland, (eller Norge) har en grunnlov som sier den er etablert på 
territoriet til svensker/finlendere/nordmenn og samer.  

Stortingsrepresentantenes bemerkelsesverdige selektive kildebruk  
 
Stortingsrepresentantene som står bak forslaget tar derfor med bare en rettskilde fra Finland og 
Sverige som taler for å inkludere «urfolk» i den norske grunnloven. De andre rettskildene fra 
Finland og Sverige som taler mot å inkludere «urfolk» i den norske grunnloven blir utelatt. 

Den ene rettskilden er i tillegg langt unna av å være i samsvar med det nye forslaget om å 
inkludere «urfolk» i den norske grunnloven. Den ene finske rettskilden Stortingsrepresentantene 
bruker sidestiller samene nemlig med andre folkegrupper. Dette er helt annerledes enn forslaget 
på ny paragraf 108 i den norske grunnloven. I motsetning til det norske forslaget gir ikke § 17 i den 
finske grunnloven de finske samene langsiktige positive diskriminerende muligheter. Fordi, Finland 
har tatt konsekvensen av at dette er folkerettsstridig. 

Når man skal foreta endringer i Grunnloven så bør man se på helheten i de rettskildene man 
henviser til. Stortingsrepresentantene presterer i dette lovforslaget å bruke et bruddstykke fra en 
enkel paragraf i den finske grunnloven.  

Å ignorere og utelate den tilsvarende svenske loven som ikke inkluderer «urfolk» er det samme 
som å lyve til det norske folk.  

Sverige og Finland inkluderer «kvener/finner» i sin § 108 
 
Rettskildene i Finland og Sverige sier klart at man ikke engang burde ha § 108 slik den lyder i dag i 
den norske grunnloven. I Finland og Sverige gjør man et reelt forsøk på å leve opp til det 
internasjonale rettsprinsippet om at ALLE folkegrupper har LIKE rettigheter. 
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Kvensk Finsk Riksforbund med alternative ordlyder i § 108: 
 

A. Det påligger statens myndigheter å legge forholdene til rette for at de samiske og 
kvenske/finske folkegruppene kan sikre og utvikle sitt språk, sin kultur og sitt samfunnsliv. 

B. Det påligger statens myndigheter å legge forholdene til rette for at de finsk-ugriske 
folkegrupper kan sikre og utvikle sitt språk, sin kultur og sitt samfunnsliv. 

C. Det påligger statens myndigheter å legge forholdene til rette for at de samiske, 
kvenske/finske og andre etniske, språklige eller religiøse folkegrupper kan sikre og utvikle 
sitt språk, sin kultur og sitt samfunnsliv. 

Alle alternativene vil være i samsvar med både den svenske og finske grunnloven, som Norge er 
forpliktet til i henhold til Helsingforsavtalen av 1962, og folkeretten ellers. Norge er i dag et 
multikulturelt samfunn. Det er på tide at grunnloven sikrer alle samme mulighet til å være sitt 
etniske selv innenfor rammen av ett stort fellesskap. 
 

MANDATET TIL ETT KVENSK/FINSK RETTSUTVALG  
 

A. Gjennomføre en utredning som skal ta stilling om kvener/finner skal likestilles med samer i 
(grunn)loven. Hvordan kvener/finner skal gjøres i stand til å påvirke sin egen utvikling og 
gjenopprette sitt språklige kulturelle samfunnsliv? 

B. Utrede om kvener/finner/andre ble utsatt for en krigsforbrytelse da Nord-Troms, 
Finnmark (og Nord-Finland) ble evakuert og nedbrent i 1944/45. Var den brente jords 
taktikk militært nødvendig og lovlig? Hvordan myndighetene sviktet folket i nord i retts-
prosessene etter 2. verdenskrig, ikke rettsavklarte krigsforbrytelsen, og følgene av dette? 

2. Kvensk/finsk statssekretær 
 
I forarbeidet til den siste Stortingsmeldingen for romer, jøder, skogfinner, tatere/romanifolk og 
kvener/norskfinner tok vi opp kravet om en kvensk/finsk statssekretær muntlig og skriftlig 
flerfoldige ganger med statssekretæren, byråkratene og offentlig ellers. Dette kom ikke med i 
Stortingsmeldingen. Vi fikk skriftlig beskjed fra KDD at de ikke hadde mottatt vårt krav. En ren 
løgn. 

Det er ingen tilfeldighet at den samiske statssekretæren ikke er interessert i at folk skal få vite om 
vårt krav. Det er ikke i samiske interesser. Det samiske er interessert i å styre alt selv, på 
bekostning av det kvenske/finske når det er aktuelt.  

Slik det er nå så sitter samiske interesser på begge sider av bordet når for eksempel forslag på 
statsbudsjettet skal utarbeides i Kommunal- og distriktsdepartementet. Sametinget har 
konsultasjoner med statssekretæren. Konsultasjoner som kan holdes hemmelig i henhold til 
sameloven. Vi har nevnt den enorme forskjellsbehandlingen mellom samer og kvener/finner. 
Samiske interesser er den drivende og egoistiske kraften bak dette. 

Vi krever en løsning der det ikke er noen tvil om at våre interesser fremmes. Slik det er nå så 
motarbeides våre interesser, og det er spesielt.  
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3. Finsk språk 
 

HVORDAN FÅ TIL FORSONING I SKOLE- OG SPRÅKSPØRSMÅLET 
 
Av Bjørnar Seppola 
 
Norske myndigheter må akseptere realitetene. 90 % av den kvenske befolkninga bruker finsk 
skriftspråk. Dette er en praksis som har utviklet seg gjennom de 300 år vi har brukt finsk. Norske 
myndigheter har i februar 2020 strøket finsk som minoritetsspråk og skrevet til Strasbourg og 
trukket finsk ut av lista over norske minoritetsspråk. Dette er et grovt overgrep mot den 
kvenskfinske befolkning. Finsk må få tilbake sin status som minoritetsspråk.  
 
Norge må respektere Rasediskrimineringskonvensjonen. I NOU 1984: 18 er tatt inn følgende: 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Dette sa Samerettsutvalget for 39 år siden. Det er på tide at Norge rydder opp i forhold til 
Rasediskrimineringskonvensjonen. Barnehageloven må endres slik at det blir mulig å etablere 
barnehager hvor språket i barnehagen skal være finsk, i størst mulig grad tilpasset den stedlige 
finske dialekt. Slike barnehager skal også kunne være språkreirsbarnehager, hvor kvenskfinske 
foreldre, som selv ikke snakker finsk kan sette sine barn til å lære finsk.  
 
Det må stilles ressurser til disposisjon slik at slike barnehager får arbeidsforhold som er forsvarlige 
uten at foreldrebetalingen blir høyere enn for norske og samiske barnehager. 
 
Det har i perioden jeg har arbeidet med dette vært gjort flere seriøse forsøk på å få i gang 
kvenske/norskfinske barnehager. Alle har vært avvist. Noen ganger grunnet manglende 
lovhjemmel, andre ganger grunnet manglende økonomi. Det mest kjente og største forsøket var 
da Irmeli Oravita ved UIT samlet inn underskrifter fra foreldre til mer enn 30 barn i Tromsø som 
ønsket å ha barnehage på finsk. Forslaget ble først avvist, senere trenert noen år, inntil de aktuelle 
barna ikke lengre var i førskolealder.  
 
Skoleloven må endres slik at det blir mulighet til å ha finsk som første språk. Det vil si skoleklasser 
hvor opplæringa foregår PÅ finsk. Det må arbeides mot en målsetting at det skal bli mulig for 
ungdom fra kvenskfinske miljøer å ta videregående skole på finsk og med avsluttende eksamen på 
samme språk. Det må bli gjort mulig for kvenskfinsk ungdom, som har fått sin 
grunnskoleopplæring på finsk i Norge å studere ved finske videregående skoler, folkehøyskoler, 
yrkesfaglige skoler i Finland. I Svenske Tornedalen er der ikke lengre ungdomsmiljøer hvor 
samtalespråket mellom ungdom er finsk/meän kieli. Stipendordninger må opprettes slik at det 

De områder hvor en særbehandling av den samiske minoritet i forhold til disse nyere 
etniske minoriteter i Norge muligens vil reise de største vanskeligheter i forbindelse med 
Rasediskrimineringskonvensjonen, er de tiltak som refererer seg til undervisning generelt 
og til språkopplæring spesielt, helse, arbeid, bolig, osv. Disse sosiale og økonomiske 
problemstillinger ligger imidlertid utenfor Samerettsutvalgets mandat og skal derfor ikke 
forfølges her. (NOU1984:18: s. 292) 
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økonomisk blir mulig å gjennomføre slike skoleløp uten at det medfører merutgifter for 
studentene. 
 
Det må opprettes ordninger for opplæring i arbeidslivet hvor kvenskfinsk ungdom kan ha 
lærlingeplasser i bedrifter hvor arbeidsspråket er finsk. Da vil de kunne lære et yrke og språk 
samtidig. Støtteordningene for lærlinger må tilpasses slik at vilkårene blir de samme både for 
lærling og arbeidsgiver selv om bedriften skulle ligge i Finland. 
 
Voksne, som opplever det som et tap, at de har mistet språket, og som er villige til å ta på seg 
merarbeidet det medfører å ta språket tilbake, må få tilfredsstillende arbeidsforhold og få gjøre 
det uten at det påfører den enkelte uforholdsmessige store kostnader. Dette kan gjøres med 
individuelle opplæringsløp over 3 – 5 år, kombinert med frikjøp fra arbeid mens opplæringen 
pågår.  

I et revitaliseringsprosjekt for Enaresamisk var de voksne deltakerne det først året frikjøpt fra 
arbeid og gikk på skole 1 dag pr uke. De som fortsatte etter første året, var neste skoleåret frikjøpt 
fra arbeid i 5 dager pr uke. De fikk mentoropplæring på en arbeidsplass annen hver dag og 
skoleopplæring de øvrige dagene. Ved mentoropplæring er eleven sammen med mentor i hans 
daglige virke, mentor snakket kun enaresamisk med studenten hele dagen.  

Et slikt opplæringsprogram kan tilpasses kvenskfinske studenter som lærer finsk. Det blir da 
aktuelt å ta det første året, med teoretisk opplæring en til to dager pr uke, på sine respektive 
hjemsteder. Gjerne ved språksentrene. De påfølgende år med mentoropplæring vil kunne tas i 
Nord-Finland og/eller Tornedalen. Da vil studentene få mulighet til å høre språket rundt seg også 
på fritida. I Norge fins det ikke lengre miljøer hvor finsk er dagligtale, - det var det for 40 – 50 år 
siden.  
 

Visjon: Den tre-språklige skolen 
 
Av Tobias Eriksen (Kvensk Finsk Studentnettverk) og Rune Bjerkli (Kvensk Finsk Riksforbund) 
 
Forslag til ny opplæringslov og endringar i friskolelova 

EU har en målsetting om «Mother tongue plus two», altså en trespråklig befolkning. 

Norge har allerede en nesten trespråklig befolkning. 

Vi ønsker en ambisiøs opplæringslov, som gjenspeiler at Norge er blitt et multikulturelt land. 

For å beholde for eksempel innvandrere og ny arbeidskraft bør en satsing på et tredje språk i 
skolen være et viktig virkemiddel for å beholde arbeidskraft i distriktene.  

Det er for eksempel et behov å lære seg skriftspråk på skolen blant nye landsmenn. For 
tradisjonelle etniske språk i Norge, som for eksempel finsk og samisk, er det et vel så stort behov 
for også å skolere elever i det muntlige språket.  
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Den tre språklige skolen – Norsk, engelsk + et valgbart tredje språk 

På skolen i dag lærer alle elever norsk og engelsk. Det bør innføres et tredje språk – eventuelt som 
valgfag. Ved et visst antall elever bør skolen/kommunen kunne tilby et tredje språk, om det er 
arabisk, fransk, russisk, mandarin, samisk, finsk, tegnspråk, polsk etc. 

Vi observerer at det er praktiske problemer for våre elever som ønsker finsk på skolen. Det er 
vanskelig å stikke seg ut / marginaliseres der medelevene er sammen i et annet fag, de må kanskje 
forsake andre populære timer, og det er vanskelig å få finsk i ordinær skoletid.  
 
Det er også vanskelig å tilegne seg gode lærekrefter. Her må man se ekstra nøye på hvordan man 
skal løse dette. I for stor grad står formelle ordninger tilpasset de store fagene i veien for gode 
løsninger for de små fagene. 
 
Vi har tro på at det praktisk kan bli lettere hvis de fleste elevene må ta et tredje språk. Vi ser for 
oss at man bruker de tre-språklige skolene i Kautokeino og Karasjok som forbilder for en slik 
satsing. Den samfunnsmessige nytten er stor med en språkmektig liten norsk nasjon. 

Tre viktige momenter for en tre-språklig skole 

1. Et krafttak for å oppfylle Norges menneskerettslige forpliktelser når det gjelder etniske 
språk. 

2. Et virkemiddel for å motivere arbeidere til å bosette seg og bli værende i distriktene. 
3. Øke Norges innovasjons-, konkurranse-, og handelsevne gjennom mer språkkompetanse. 
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Visjon 2041: 2041 lesehester på finsk i grunnskolen i år 2041 
 

 

Logoen til Suomen apuraha (finsk stipend) – leselyngshesten 

Det er tre hovedgrunner for å satse på det finske språket 

A. En naturlig del av nordområdesatsingen 
B. En katalysator for mer næringslivssamarbeid mellom nabolandene i nord 
C. En viktig indikator for en suksessfull nasjonal minoritetspolitikk 

A. Nordområdesatsingen 

Nordområdet er en av de viktigste geopolitiske områdene i Europa. Kunnskap og kompetanse om 
det som har med nordområde å gjøre er viktig. En god del av dette er naturligvis på det finske 
språket. Norge må utdanne fremtidige generasjoner som er i stand til å tilegne seg all kunnskap og 
kompetanse om nordområdene, inkludert det finske. 

B. Næringslivssamarbeid 

Norge har på tross av en over 600 km lang fellesgrense med Finland nesten ingen import eller 
eksport med landet. Sammenlignet med andre land som for eksempel Sverige handler vi lite med 
Finland. Det er unaturlig ikke å handle med naboland. Det er miljøvennlig å handle med naboland. 
Finland er langt fremme når det gjelder grønn teknologi. 
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Grafene er basert på handelstall fra de respektive land. De viser andelen import og eksport fra/til Finland av den 
totale import og eksport i 2017. 

Lite handel med Finland og Russland i nord er helt klart en hemsko for spesielt næringslivet i Nord-
Norge. Finland har en utstrakt handel med Russland. Mer handel med Finland er også nøkkelen til 
mer vandel med Russland. Vi handler stort sett med land vi kan kommunisere med. Vi må skolere 
fremtidige generasjoner i det finske språket. (NB! Gjelder før Ukraina invasjonen i 2022) 

C. Nasjonal minoritetspolitikk 

Alle nasjonale minoriteter i Norge har sine egne språk. Den viktigste immaterielle verdien.  

 

Grafen viser antall elever som har tatt finsk/kvensk i grunnskolen i henholdsvis år 2001 og 2021 (Kilde: GIS – 
grunnskolens informasjonssenter). Vår visjon er i løpet av den neste 20 årsperioden å doble antall skoleelever i 

forhold til tallet i 2001. Da er vi ved et bærekraftig antall elever som kan utdanne nok finsklærere. Vi ser ikke for 
oss at noen elever tar kvensk i 2041. Empirien og fornuften tilsier det. 

15.8 %

2.1 % 3.4 %

Sverige Norge Danmark
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6.9 %
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På dette området har norske myndigheter ikke klart å opprettholde kulturarven. Språket til kvener 
og norskfinner har ikke blitt forsterket siden Norge anerkjente språket i internasjonale avtale- og 
rammeverk. Språkstatistikken er den eneste som viser hvordan politikken på området kan 
bedømmes. I stedet for å doble antallet skoleelever som har finsk i fagkretsen, så er antallet mer 
enn halvert de siste 20 årene.  

Vi har en visjon om å doble antallet skoleelever som tar finsk på grunnlag av tallene på 
begynnelsen av 2000-tallet. 

Med et elevtall i grunnskolen som er over 2000 så er vi i posisjon til å utdanne nye finsklærere fra 
egne rekker. Vi regner at en av 60 elever som tar finsk på videregående skole blir finsklærer. 
Antallet elever må opp og kvaliteten på undervisningen må opp. 

I dag er det rundt 2400 skoleelever som har samisk i fagkretsen, med dette antallet er man til en 
hvis grad i stand til å utdanne nye samisklærere. 
 

Når det gjelder finsk språk, så er fakta denne-------------------------------------------------------------------:  

Helt siden den første bibelen ble oversatt til finsk i 1642 så har det finske skriftspråket vært 
hovedpulsåren i språket til kvener og norskfinner. Finsk er de-facto minoritetsspråket til kvener og 
norskfinner. Det finnes en arena der finsk er i bruk, det finnes en like stor intellektuell produksjon 
av bøker på finsk som på norsk, og det finske språket kommer til å bestå like lenge som det 
norske. Å skrive lektyre på finsk har et marked like stort som Norge.  

Kvensk Finsk Studentnettverk og Kvensk Finsk Riksforbund utlyste vinter 2021 et stipend til elever 
i videregående som har finsk, meän kieli eller kvensk i fagkretsen. Alle de 19 søknadene kom fra 
elever som tar finsk. 100 % av elevene i videregående tar finsk, 95 % av elevene i grunnskolen tar 
finsk, for de som kan velge mellom finsk og kvensk. Stipendet ble også utlyst for 2022 med 
lignende resultat. Stipendordningen fortsetter. 

Opplæringsloven § 2-7 sier at kvener og norskfinner har rett til undervisning i finsk eller kvensk. I 
forhold til utbredelsen i Norge, nytteverdien og framtidsutsiktene er finsk vårt språk. 

Når det gjelder kvensk, så er fakta denne ----------------------------------------------------------------------:  

Kvensk ble ikke opprettet som et eget språk på grunn av språket, men på grunn av 
samfunnsmessige forhold. Interessen for det nye kvenske skriftspråket er mildt sagt laber i 
skoleverket. Det sies at det er stor interesse blant de voksne for å tilegne seg språket, men det er 
ikke mulig å lære seg språket gjennom små kurs, uansett på hvilket renommert 
utdanningsetablissement kursene pågår.  

Det opprinnelige ordforrådet i kvensk er minst 93 % finsk. Kvensk er i realiteten et finsk språk som 
blir fornorsket for eksempel ved å oversette januar til januaarikuu på kvensk i stedet for å bruke 
tammikuu som det heter på finsk. Det finnes ingen arena der kvensk er i bruk, det finnes svært lite 
nytteverdi i et språk som ikke er i bruk. Det er et stort moralsk problem å be oppvoksende 
generasjoner bruke 1000 skoletimer i grunnskolen til å lære seg et språk som kun skal brukes som 
språklige og kulturelle uttrykk (språklova § 6).  
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Hovedformålet med den nye språkloven er å beskytte det norske språket mot blant annet engelsk, 
da kan man selv tenke seg hva som er hensiktsmessig mellom finsk og kvensk.  
_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _  _: 

 
For å nå visjonen 2041 så foreslår vi flere tiltak: 

1. En bredere satsing på finsk språk i skolen over hele landet. 
2. Et mediemangfold som inkluderer et finsk/norsk tilbud. 
3. Det opprettes et finsk språklig tilbud «Uutiset» i Norge, Sverige og Finland á la det samiske 

«Ođđasat». 
4. Det kvenske/finske får større plass i et nordområde/ nordisk perspektiv. 
5. Man begynner en prosess der det kvenske/finske over tid skal likestilles (inkludert 

økonomisk) med sine etniske samiske naboer og familiemedlemmer. 
6. Det gjennomføres en evaluering av tiltakene for romer, tatere/romanifolk, 

kvener/norskfinner, skogfinner og jøder hver stortingsperiode. 
7. Det kvenske/finske skal brukes som en ressurs i videreutviklingen av landet. 

4. Kvensk/finsk med-/selvbestemmelse  
 
Den samiske statssekretæren tar livet av ethvert forslag vi fremmer for å få med-
/selvbestemmelse. Vi krever en prosess der vi kan fremme saker som vedrører oss: 

1. Det opprettes rådgivende organ 
2. Saker tas opp til behandling 
3. Saker følges opp med forarbeid 
4. Saker tas opp i et rådgivende organ der våre stemmer avgjør 
5. Saker tas opp til bestemmelse eller rådgivende forslag 
6. Saker følges opp med de som skal implementere disse 
7. Saker evalueres for å se om hvordan det går 
8. Sakene blir tatt opp som en melding til Stortinget hvert år 

Et Kvensk/finsk råd etableres (som følge av sannhets- og forsoningskommisjonens sterke 
anbefaling?). 

Europarådet/Det internasjonale samfunnet vil ha kvensk/finsk råd 
 
Europarådet har kritisert norske myndigheters (samisk statssekretær) bruk av ad hoc-løsninger 
som medbestemmelsesorganer for kvener/finner. Denne brukes for eksempel i «målrettede 
planer for kvensk språk». Dette er en av de måtene den samiske statssekretæren kan styre unna 
planer for finsk språk. 

Den rådgivende komité i Europarådet har anmodet norske myndigheter å danne permanente 
organer og prosesser.  Dette er med henvisning til artikkel 15 i Rammekonvensjonen om 
beskyttelse av nasjonale minoriteter. 
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Den rådgivende komité har etablert en "generell regel” for konsultasjonsmekanismer som 
oppfyller artikkel 15. Det skal etableres en permanent dialog gjennom institusjonaliserte 
konsultative mekanismer.  
 

Samene motarbeider våre internasjonale anerkjente beslutningsorganer 
 
Vi ser hvordan diskrimineringen samer og kvener/finner gjennomføres av den norske stat. Samer 
har et sameting med hundrevis av millioner kroner til disposisjon. På den måten kan de blant 
annet legge paragrafer stein på stein i et vakuum og favør det samiske (og i praksis mot blant 
annet kvenske/finske interesser). Kvener/finner blir tilgodesett med ad-hoc grupper som styres 
totalt av den samiske statssekretæren.  

Kvener/finner blir behandlet som om de ikke kan ta avgjørelser, mens samene kan ta avgjørelser. 
Samer blir behandlet som urfolk, mennesker. Kvener/finner blir behandlet som minoritet,  
ikke-mennesker. 
 

Den samiske statssekretæren med stålkontroll i byråkratiet 
 
Vi siterer rapporten Kulturell berikelse – politisk besvær (Telemarkforsking, 2019) s. 76: 

Prinsippet om byråkraten som en nøytral utøver av forvaltningsoppgaver er i praksis en forståelse 
som også legges til grunn av byråkratiet selv. Også den enkelte byråkrat vil svært ofte lojalt ha 
dette som et ideal for implementering av politikk. I våre intervjuer med de ansatte i KMD kom et 
slikt syn tydelig fram. Først og fremst gjennom at de tydelig oppfattet sin samordningsrolle å være 
i tråd med slik den beskrives på departementets nettsider, altså i en snever definisjon der 
samordning utøves internt i forvaltningsstrukturen.  

De så alle seg videre som nøytrale utøvere av den politikken som regjering og administrasjonens 
øverste ledelse bestilte, og mente i stor grad at rommet de selv hadde for å påvirke politikken var 
lite. Eksemplet de ga for å illustrere dette, var at alle praktiske operasjonaliseringer de utførte 
var bestilt og godkjent av politisk og administrativ ledelse før det ble satt ut i livet, selv banale 
oppgaver som den praktiske gjennomføringen av dialogmøter eller møter med 
referansegrupper. I en slik forståelse av statlig forvaltning er det lite rom til den enkelte byråkrat 
for å påvirke eller forme politikkutformingen. 
 

LOV MOT DISKRIMINERING 
 
FNs konvensjon om sivile og politiske rettigheter er inkorporert i norsk lov gjennom 
Menneskerettsloven. Det vil si at den har forrang all annen norsk lov, inkludert Grunnloven. Loven 
er spesielt tung da dette er en konvensjon og lovverk som de aller fleste land har ratifisert. 
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LOVEN: Artikkel 26 
 
Artikkel 26: Alle er like for loven og har uten noen form for forskjellsbehandling rett til lik 
beskyttelse av loven. I dette øyemed skal lovgivningen forby enhver form for forskjellsbehandling 
og sikre alle likeverdig og effektiv beskyttelse mot forskjellsbehandling på noe slikt grunnlag som 
rase, hudfarge, kjønn, språk, religion, politisk eller annen oppfatning, nasjonal eller sosial 
opprinnelse, eiendom, fødsel eller stilling for øvrig. 

NORSKE MYNDIGHETERS OMGÅELSE AV LOVEN 
 
Norge rapporterer til Europarådet om sine forpliktelser overfor såkalte nasjonale minoriteter, 
disse inkluderer blant annet de som kommisjonen skal jobbe med: 

● Kvener/norskfinner 
● Samer 
● Skogfinner 

Nå er det slik at Norge i stor grad lager lover på et lavere nivå enn Artikkel 26 deriblant et 
lovsstridende etnisk skille mellom samer og de andre. Begrepet «Urfolk» er enda ikke fullverdig 
inkorporert i norsk lov. Den er basert på en juridisk brist på nivå med justismorden(e) på Fritz 
Moen. Artikkel 26 er som en vel anvendt hakapik mot blant annet ILO konvensjon 169. Uansett 
om det er det eller ikke, «urfolk» blir folkerettslig feilaktig brukt som grunnlag for 
forskjellsbehandling og diskriminering av etniske folkegrupper. Å sette folk i forskjellige verdi-
båser. Et meget illustrerende eksempel finner vi i den nye Språkloven § 5 og 6: 

§ 5. Samiske språk 

Samiske språk er urfolksspråk i Noreg. 

Samiske språk og norsk er likeverdige språk. Dei er jamstilte språk etter sameloven kapittel 
3. 

§ 6. Nasjonale minoritetsspråk 

Kvensk, romani og romanes er nasjonale minoritetsspråk i Noreg. 

Som språklege og kulturelle uttrykk er kvensk, romani og romanes likeverdige med norsk. 

«Urfolk» «muliggjør» et diskriminerende skille, som kan brukes til å rangere språket til en etnisk 
gruppe som viktigere enn de andre. I praksis betyr dette at samisk språk skal være levende, mens 
de andre ikke skal være levende og brukes som uttrykk (for eksempel på skilt). Med «urfolk» 
kutymen kan/må man uanfektet sette kvener/finner sitt språk i bås med språk som bare skal 
brukes som uttrykk.  

For å få denne ulovlige diskrimineringen til å henge sammen logisk definerer man kvensk språk 
som språket til kvener/finner. Da passer den i «nasjonal minoritet» sekken. Det er kun den samisk 
styrte avdelingen i KDD som definerer kvensk som vårt språk, de andre myndigheter følger på en 
etter en.   
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Når tap av språk er en viktig del av fornorskingen som myndighetene har et ansvar for, så gjør 
loven kommisjonens arbeid med kvener/finner irrelevant. Hvis kommisjonens arbeid skal munne 
ut i forsoning, så har norske myndigheter umuliggjort dette mens Sannhetskommisjonen har 
jobbet med sin utredning. 

Det at språkloven ikke tar hensyn til finsk som i realiteten er kvener/finner sitt foretrukne språk er 
en forsterking av fornorskingen av kvener/finner. Kvener/finner skal ikke ha et levende språk. Det 
passer inn i hierarkiet man skaper med «urfolk» grepet. En konkret fornorskende lov ble derfor 
vedtatt av Stortinget så seint som 2020, og ble formell norsk fornorskingslov fra 2022. 

Hadde det vært snakk om en reell grunn for positiv diskriminering, som for eksempel å bruke mer 
ressurser på å gi blinde en god utdanning, så er det greit, frem til målet er oppnådd.  

Nå bruker man kriterier som folk selv kan bestemme er gjeldende for dem eller ikke, om de vil bli 
positivt diskriminert eller ikke. Dette er gjort for å unngå et utelukkende etnisk kriteria. Det er 
altså ikke et objektivt faktabasert grunnlag for den positive diskriminering, det er et subjektivt 
følelsesmessig grunnlag. Den konkretiseres i lov, den gis et evig liv. 

Det er ikke nødvendig å lovfeste at noen skal ha forrang for å oppnå konkrete mål i Norge. 
Velferdsstaten er så godt utviklet at man burde klare seg fint uten et kaste-system.  

Permanente positive diskrimineringstiltak mellom etniske grupper blir fort et instrument for å 
utøve makt over andre. Det er derfor folkeretten har strenge mekanismer for å forhindre dette. 
Positiv diskriminering er enda farligere enn negativ diskriminering. Det er de som løftes frem som 
kan skade mer enn de som dyttes ned. 

Praktisering av loven  
 
Artikkel 26: Alle er ikke like for loven og kan forskjellsbehandles med beskyttelse av loven. I dette 
øyemed skal lovgivningen tillate enhver form for forskjellsbehandling og kan sikre utvalgte 
grupper bedre og mer effektiv beskyttelse av forskjellsbehandling på slikt grunnlag som rase, 
hudfarge, kjønn, språk, religion, politisk eller annen oppfatning, nasjonal eller sosial opprinnelse, 
eiendom, fødsel eller stilling for øvrig. 

DEN NATURLIGE FØLGEN AV KOMMISJONENS HOLDNING TIL LOVEN 
 
I Norge er det i dag legitimt til å diskutere enhver historie, politikk og lov. Det er blant annet en 
heftig debatt om rus. Noen er uenig om at rusbruk er kriminelt. Det er ikke straffbart å være uenig 
med gjeldende lov. Det var grunnlovsfestet at jødene ikke skulle ha adgang til riket. Flere og flere 
ble uenige om denne loven. Den såkalte jødeparagrafen ble fjernet som norsk lov i 1851.  

Med den erfaringen vi har med Sannhets- og forsoningskommisjonen så konkluderer vi at den 
jobber i tråd med resten av norske myndigheters ignorering av faktisk rett og folkerett i 
kongeriket. Vi opplever at kommisjonen kriminaliserer vår opposisjon til norske myndigheters 
rettsforståelse. Med kvasi-lovtilstand bidrar kommisjonen til at vi formelt fremstår som lovløse. 

Status som urfolk blir brukt til å gjøre blant annet kvener/finner underdanig i lovverk og 
samfunnet. Når denne kutymen er den reelle rettsforståelsen må man ta steget helt ut og gjøre 
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den formell. Det vil si at all politisk debatt som ikke er i samsvar med samiske interesser, formelt 
bestemt av Sametinget (eller andre samiske personer/instanser), blir lovhjemlet som ulovlig. Dette 
må Sannhets- og forsoningskommisjonen fremlegge som forsoningstiltak dersom det skal være 
likhet mellom deres egen liv og lære. 

Likeledes bør det lovfestet at det ikke er lov å diskutere samisk og kvensk/finsk historie, hvis dette 
går mot gjeldende samiske historieforståelse. 

 

Kommisjonens «Catch 22» 
 
Sannhets- og forsoningskommisjonen har investert mye i den «urett» som det samiske er blitt 
utsatt for. Når kommisjonsleder i fullt alvor påstår at kommisjonsrapporten vil snu opp ned på 
renommeet til det norske demokratiet så er dette feil når det gjelder det samiske. I realiteten er 
den samiske stemmen den tyngste i det norske demokratiet. Det samiske demokratiet og 
ivaretakelsen er lovfestet i grunnloven og i de fleste andre sammenhenger. 

Til sammenligning er ikke kvener/finner nevnt noe sted i lov, unntatt på steder der det klart 
fremgår at det kvenske/finske ikke er lik etter loven, artikkel 26. 

Det kvenske/finsk har ikke en gang sin vekt i de normale norske demokratiske prosessene. Ethvert 
kvensk/finsk forslag vil bli satt opp mot de lovmessige forpliktelsene man har gjort overfor det 
samiske, i konflikt med artikkel 26. 

Kommisjonen har da en vanskelig avgjørelse foran seg.  

A. Skal man fastholde på den samiske «urett», som i fremtiden helt klart vil fremstå som 
direkte feil.  

B. Skal man ta til seg at det er det kvenske/finske som er fornorsket/samifisert, å gå tilbake 
på det kommisjonen har investert i det samiske. 

Kommisjonen er ute av stand til å foreta en objektiv evaluering på denne problemstilling. 

 

 

 
 

 

  

Vi reagerer sterkt på at Sannhets- og forsoningskommisjonen har gått offentlig 
ut med konklusjoner på sin rapport et helt halvår før rapporten skal være 
ferdig. Før alle innspillene er mottatt av kommisjonen. 
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SKUFFELSEN 
 

 
 

Dagfinn Høybråten i Lakselv august 2020 
 
Leder av kommisjonen Dagfinn Høybråten har i vårt digitale møte sagt at forskjellsbehandlingen 
norske myndigheter gjennomfører mellom samer og kvener/finner også er i utredelsesmandatet 
til kommisjonen. I hans jul- og nyttårstale i desember 2022 var dette ikke nevnt i det hele tatt. 
Tvert i mot demonstrerer han og kommisjonen at den diskrimineringen staten Norge fremdeles 
påfører kvener/finner er ok. Dette gjør kommisjonen ved kontinuerlig å referere til urfolk (samer) 
og minoriteter (kvener/finner). Samer er folk og kvener/finner noe annet. 
 
Vi konkluderer at Sannhetskommisjonen er en kommisjon for samiske interesser. Samene er den 
folkegruppen som er minst fornorsket av alle de folkegruppene som var i Norge da de første 
nasjonalgrensene ble trukket opp på 1600- og 1700 tallet. 
 
Sannhetskommisjonen kommer til å forsinke det nødvendige oppgjøret med det vi ser i dag. Hele 
oppdraget har sitt opphav i en politikk der det norske var viktigere enn det 
kvenske/finske/samiske. I dag er det faktisk slik at noen er viktigere (samer) enn andre 
(kvener/finner). Det er norsk lov som tolkes at slik skal det være. Men, norsk lov bryter med 
folkeretten. Det er ikke lov med positiv diskriminering utover det som er nødvendig og naturlig.  
 
Det er ikke lite ironisk at en kommisjon som skal finne «sannheten» er ute av stand til å se den 
urett som foregår nå. Den såkalte fornorskingen var i store trekk lovbestemt, og at det er disse 
man nå skal dokumentere effekten av og finne forsonende tiltak mot.  Dagens håndtering av 
samer og kvener/finner er noe av de verste diskriminerende praksiser vi noen gang har hatt i 
landet.  
 
Aldri før har virkemiddelbruken i form av ressurser vært så diskriminerende som den er nå, for 
eksempel. Virkemiddel – ressursbruk – er et kraftig instrument. Dette nytter ikke å lovfeste at 
kvinner har rett til mammografi, dersom det ikke bevilges midler til det på statsbudsjettet. 
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Sannhetskommisjonsmedlem Ivar Bjørklund – samisk woke 
 
Vi har siden mars hatt lite kontakt med sannhetskommisjonen. Vi ser dette i betraktning av det 
betydningsfulle folkemøtet vi hadde i mars. Vi ble enige før møtet om ikke å ta opp det som 
skjedde på våre folkemøter i Innlandet og Trøndelag i februar. 
 
Samiske wokere diktet opp at vi hadde gjort kriminelle handlinger på disse møtene. I samarbeid 
med samisk presse i NRK Sápmi ble dette falske narrativ spredt til hele nasjonen inkludert 
sannhetskommisjonen. Dette er et konkret negativt resultat av urfolks-/minoritetspolitikken. Den 
lovfestede men folkerettsstridige forskjellsbehandlingen som norske myndigheter har innført. Vi 
opplevde at «hendelsene» ble politianmeldt for å forsterke narrativ om at vi hadde gjort noe galt. 
Politianmeldelsene ble HENLAGT, men vi kan ikke se at NRK Sápmi har laget noe dementi om de 
falske påstandene om oss. 
 
Vi har og kommer aldri til å få en unnskyldning fra NRK, NRK Sápmi, sametingspresidenten Silje 
Muotka, sametingsrepresentanten Kristin Sara, og de andre i Norske samers riksforbund (NSR) 
som var involvert i saken. Ei heller fra Norske kveners forbund (NKF) som benyttet situasjonen for 
å fremme sin egen agenda ved å demonisere uskyldige konkurrenter.  
 
Ikke bare var medlem i kommisjonen Ivar Bjørklund med på konspirasjonen som kan 
sammenlignes med prosesser i totalitære regimer. Han presterte et forsøk på å videreføre 
komplottet på sannhetskommisjonsmøte i Skibotn i mars, på tross av at vi hadde blitt enige på 
forhånd om ikke å ta det opp. Her forsøkte han å beskylde oss for å være rasister. Han prøvde å gi 
uttrykk for at norsk lov sier at samene skal positivt diskrimineres, og da skal det være slik.  
 
Det er helt legitimt for oss i å være uenig i positiv diskriminering, enn så lenge. Den positive 
diskrimineringen av det samiske har ingen plan som innebærer en fase der diskrimineringen har 
oppnådd sitt formål, en plan som inkluderer en avslutning av positiv diskriminering. I henhold til 
likestillings- og diskrimineringsloven § 11 pkt. c skal «særbehandlingen opphører når formålet med 
den er oppnådd». 
 
Det var høyt skolerte og fornuftige menn som i sin tid bestemte seg på Stortinget - og andre 
myndighetssammenheng - for å innføre fornorskingstiltak overfor kvener/finner. Det er disse som 
sannhets- og forsoningskommisjoner 100 år etter skal sette på plass nå.  
 
Om hundre år (2123) skal vi i teorien kunne sette opp en kommisjon som kan gå igjennom 
Sannhets- og forsoningskommisjonens arbeid de siste årene. De kommer til å gni seg i øynene, 
hvordan kunne man gå igjennom tidligere urett uten å sanse uretten i sin samtid. Den må ha vært 
som en stålbjelke rett inn i retina. 
 
Vi benytter oss av ytringsfriheten til å påpeke åpenbar statlig diskriminering av forskjellige 
folkegrupper:  
 

1. Vi skal kunne si det faktum at det samiske har 20 til 50 ganger mer ressurser enn det 
kvenske/finske, er ødeleggende for det kvenske/finske, uten å bli beskylt for å utøve vold.  

2. Vi skal kunne si at hjernemark infiserte reinsdyr som ulovlig beiter på geitbønders arealer 
fører til økonomisk ruin for melke- og osteprodusenter, uten å bli beskylt for å hetse 
(ur)samene reinsdyrsutøverne. 

3. Vi skal kunne kritisere at samiske kulturminner eldre enn 1917 kan automatisk bli fredet, 
mens kvenske/finske ikke kan bli automatisk fredet før de er 380 år eldre, uten at man blir 
utsatt for ondsinnede blikk og slag. 

4. Vi skal kunne snakke om vår egen historie, uten å bli politianmeldt for dette.  
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5. Vi skal kunne stille spørsmål på hvorfor en finne sør for Trøndelag historisk sett kunne 
være en finne, mens en finne nord for Innlandet historisk sett ikke kunne være en finne, 
men enn same. Vi skal kunne ta opp spørsmålet, uten å bli erklært som 
konspirasjonsteoretikere. 

 
Det er flere i Sannhets- og forsoningskommisjonen som har en yrkeskarriere basert på ikke å stille 
kritiske spørsmål på disse punktene. De har bevist (ved Ivar Bjørklund) at de må foreta en 180 
graders omdreining av sin virkelighets-, karriere- og omdømmegestalt. Og det skjer ikke. 
Sannhetskommisjonen kommer ikke til å avdekke noe sannhet. De skal stadfeste sannheten: 
 

✔ samiske språk, kultur, og annet er 50 ganger mer verdt å ta vare på enn det kvenske/finske 
✔ samiske reinsdyr har forrang all annen bruk av naturen 
✔ samiske kulturminner er 380 år viktigere enn de kvenske/finske 
✔ samiske historiefortellingene er samisk historie selv i tilfeller der det ikke er noen samisk 

historie 
✔ samiske inkluderte det finske nord for Innlandet 

 
Hadde SV blitt beskylt for rasisme og vold av AP uten rot i virkeligheten fordi SV er uenige i APs 
politikk og faktabeskrivelser, så hadde dette vært totalt uakseptabelt. Men, det er helt ok for NSR 
å gjøre dette mot KFR. «Det» er rasisme, foranlediget av diskriminerende lover og virkemiddelbruk 
vedtatt av samtidens beste kvinner og menn. 
 
Bjørklund deltok aktivt med å ta driftsfinansieringen vår bort. Han lot seg rive med i mobben. Han 
er en del av mobben. Er han like aktiv med å fjerne støtten til vanlige politiske parti som ikke 
mener det han selv mener? Vi tviler på det. Det er i hans øyne greit å gjøre det mot en minoritets 
interesseorganisasjon. Minoriteter skal fjernes. 
 

Sannhetskommisjonsmedlem Pia Lane – en fornorskingsagent 
 

 
 

Pia Lane på sannhetskommisjonsmøte i Lakselv høsten 2020. 
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Vi kan ikke snakke om prosesser, det som har skjedd, og det som skjer uten at man snakker om de 
som aktivt bidrar. Vi er skuffet over at leder av kommisjonen ikke har tatt til etterretning det vi har 
snakket om i fortrolighet, i et håp om å få stoppet skadene som en agent for fornorskingen 
forårsaker. 
 
Pia Lane er en av de akademiske premissleverandørene til fornorskingen av kvener/norskfinner 
som pågår i dag. Lane skal være en fagperson på et av de viktigste kulturelle sakene som berører 
kvener/finner og fornorskingen som kommisjonen skal jobbe mot. Utrolig nok, hun presenterer 
vårt språk på Kvenseminaret i Tromsø høsten 2021 som om det finske språket ikke eksisterer blant 
kvener/finner. Dette kritiserte vi henne for i plenum i Tromsø. 
 
Lane sitter i Europarådets komité som evaluerer hvordan Norge oppfyller sine forpliktelser i 
henhold til minoritets- og regionspråkpakten. Der møter vi. Når vi presenterer de fakta som vi har 
gravd frem om elevtallet, så avviser Lane disse tallene og henviser til svært kontroversielle tall i 
stedet. 
 
Ett halvt år senere blir tallene våre bekreftet offisielt av Utdanningsdirektoratet. Fakta er at det er 
svært lite interesse for det kvenske språket. Over 90 % av elevene som foretar et valg mellom 
kvensk og finsk velger finsk. Det er ren skjær fornuft som ligger bak tallene. For det første, det er i 
praksis ingen foreldre som kan kvensk, finsktalende foreldre eksisterer derimot. For det andre, vi 
lever ikke i en tenkt kvensk språkfortid på 1800-tallet som ingen behersker, språket med noe som 
helst nytteverdi i dag er finsk.  
 
I 20 år har myndighetene med premissleverandører som Lane hatt en satsing på kvensk språk. 
Satsingen har ikke ført til at flere behersker kvensk, tvert i mot. Satsingen har ført til et svalestup i 
de finske elevtallene. I de siste 20 årene er trenden å miste halvparten av de som kunne språket, 
finsk. 
 

 
 

Kilde: Utdanningsdirektoratet udir.no 
 
 
Vi synes det er helt utrolig at Lane kan sitte og evaluere Norges prestasjoner i språkpolitikken. Det 
vanlige er at folk fra det landet som er til «doms» ikke sitter i dommerpanelet. På tross av våre 
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innsigelser til kommisjonslederen på nyåret, så har Lane påtatt seg en ny runde som dommer over 
egen ønskede og feilslåtte språkpolitikk. Kommisjonslederen har ikke tatt vår henvendelse 
alvorlig. 
 
Det er helt klart at objektive fakta ikke er viktig for Sannhetskommisjonen. Vi kunne i mars 
presentere de offisielle skolestatistikkene. Det var helt nytt for kommisjonsmedlemmene at 90 % 
av elevene tar finsk. Man har altså gjennom den propagandaen kvener/finner og resten av landet 
blir foret med av slike som Pia Lane gått rundt og trodd at kvener/finner lærer seg kvensk på 
skolen. At kvensk er vårt språk. Man har jobbet i flere år jobbet med sannhetsarbeidet og ikke fått 
med seg helt elementære fakta i sakskomplekset. Det er en myte at den oppvoksende 
generasjonen lærer seg kvensk. De lærer seg finsk. 
 
At kommisjonsmedlemmer er totalt uvitende om språkets situasjon for kvener/finner er virkelig 
ille. (Hvis man virkelig ønsker sannheten på bordet og dra konklusjoner ut fra dette). Fordi, språket 
er muligens den mest objektive og håndfaste indikatoren på graden av fornorskingen.  
 
Rent objektivt og basert på en så relevant og validert statistikk som språkundervisning i 
grunnskolen, så er skogfinnene og sjøfinnene de som er mest fornorsket. Vi mener at de som i dag 
kalles sjøsamer opprinnelig like godt kunne ha vært sjøfinner. Dernest er kvener og norskfinner 
nest mest fornorsket. Den gruppen som er minst fornorsket er samene. De har et levende språk, 
fordi det aldri ble tatt fra dem. Det samiske språket har forsvunnet på de stedene der 
majoritetsspråket naturligvis dominerte. Språkassimileringen var nærmest uunngåelig i spredte 
bygdesamfunn utenfor indre Finnmark. 
 
Norske kveners forbund jobber kontinuerlig med å få myndighetene til å gjenopprette skadene de 
påførte de «kvensktalende» under fornorskingen. Det er ikke der skoen trykker. Det er liten 
genuin interesse for å lære seg et eget finsk språk i Norge, kvensk. Et språk i seg selv har ikke 
rettigheter, det er folk som har rettigheter til sitt språk. Folk lærer seg språk de har nytte av. De 
fleste har bare et liv, da er det vanskelig å bruke 1000 timer på skolebenken for å lære noe 
unyttig. Man står altså på barrikadene for en barrikade som egentlig ikke er der. 
 
I 1922 kunne oldeforeldre norsk, samisk og finsk. I 1922 kunne ikke alle norsk. I 2022 kan alle 
norsk. I 2022 kan oldebarna norsk, tysk, og engelsk. Språkkompetansebehovene har endret seg i 
takt med den enkeltes nedslagsfelt. I 1922 var radiusen noen mil med de nevnte språkene, i 2022 
er radiusen noen tusen mil. Å føre en naturlig tsunami tilbake i en flaske fra 1922 er vanskelig. Et 
språk må ha nytteverdi som kommunikasjonsverktøy i hverdagen. Å oppfordre oppvoksende 
generasjoner til å lære seg språk, fordi oldeforeldrene behersket det har en iboende fare.  
 
Risikoen er at man påfører en ny generasjon skam for ikke å klare «redde» språket. Risikoen er at 
man reduserer den enkeltes mulighet til å skape sin egen velferd ved å forsake språkkompetanse 
tilpasset verden slik den er i 2022. I en slik sammenheng er den spilte språkmelken fra 1922 noe 
man ikke kan gjøre noe med. Det er hovedårsaken bak vanskene for å revitalisere de små etniske 
språkene i folkefattige samiske, kvenske, og finske bygdesamfunn. 
 
Alt ligger til rette for å lære seg samisk. Mer og mer ressurser brukes, men elevtallene beveger seg 
ikke i takt. Den oppvoksende generasjon finner på iPhone den ene interessante tingen etter den 
andre, på engelsk. Du kan ikke konkurrere mot dette. Det er ikke et statlig overgrep at de samme 
tilbudene verken er på samisk eller kvensk. Det er en del av det forferdelige livet. 
 
I sin jul- og nyttårstale bebuder Høybråten at Norge har en annen og mørkere historie når det 
gjelder kvener, norskfinner, samer og skogfinner. Vil man i rapporten kvalitetssikre subjektive 



 

41 
 

påstander som kommer fra folk? Hvor mye vekt vil man legge på subjektive følelsesutbrudd kontra 
objektive fakta?  
 
I hilsen siteres en same: «Men så kom krigen og tyskerne skulle jo drepe oss samer». Av respekt til 
jøder og ikke minst russiske krigsfanger og andre i Norge, så krever vi at Sannhetskommisjonen 
dokumenterer den tyske likvidasjonen av samer under krigen. Hvor er likene? 
 

Hatefulle ytringer og hets er viktig for KDD 
 
På tross av at kvenene, norskfinnene, og skogfinnene har gitt klare signaler til kommunal- og 
distriktsdepartementet (KDD) om at hatefulle ytringer og hets ikke er den største utfordringen, så 
har KDD gjort dette til en fanesak. I jul og nyttårstalen fokuserer Høybråten en god del på dette 
temaet i samsvar med KDDs prioritering. Det er myndighetene som bestemmer hva som er 
diskriminering og forskjellsbehandling til enhver tid, ikke oss dessverre. 
 
Vi er autoritet på temaet. I februar ble vi utsatt for falske beskyldninger om hatefulle ytringer og 
vold på statskanalen NRK. Det er hets det. Hvor var Sannhetskommisjonen og KDD? De definerte 
ikke det som hets. Statsinstitusjoner hetser ikke. 
 
Sannhetskommisjonen lytter og gjør det departementet vil. KDD er mest fokusert for å fremme 
samiske saker. I Norge har regjeringer kommet og gått siden 1990-tallet, to ting har bestått. Kong 
Harald V og en etnisk samisk statssekretær i avdelingen som håndterer skogfinner, norskfinner, 
samer og kvener.  
 
Hvert år øker den samiske statssekretæren statsbudsjettet til samiske tiltak med omtrent hva 
kvener, norskfinner, skogfinner og de andre tre minoritetene har totalt til sammen på 
statsbudsjettet. Da vi konfronterte statssekretæren Nancy Charlotte Porsanger Anti 23. og 24. 
november i 2022 med at vi ikke får vite fristen for innspill til statsbudsjettet 1. desember, svarte 
hun at det ikke er departementet som bestemmer statsbudsjettet. «Det er det Stortinget og 
politikerne som gjør». Dette er en løgn, tatt i betraktning at Stortinget vedtar budsjettet vårt UTEN 
at forslaget fra departementet er endret. 
 
I det siste har blant annet Norges institusjon for menneskerettigheter (NIM) laget en rapport om 
hatefulle ytringer og hets rettet mot de seks nasjonale minoritetene. NIM sier at det har vært mye 
fokus på hets mot samer. Men, det fremgår at hovedgrunnen til det er at samene har ressurser til 
å gjennomgå og presentere funnene. 
 
Sånn rent objektivt, så viser undersøkelsen at spesielt samer, kvener/norskfinner og skogfinnene 
er de som utsettes for minst hets og hatefulle ytringer. Det går nokså klart frem i undersøkelsen at 
folk ser mest positivt på den samiske delen av befolkningen. Dette er ikke rart, da folk knapt nok 
vet hvem de andre folkegruppene er. Kvensk Finsk Riksforbund poengterer ikke uten grunn at den 
store diskrimineringen myndighetene legger ned for dagen med å tilgodese samiske tiltak med 
minst 20 ganger mer ressurser enn de andre nasjonale minoritetene har til sammen får 
konsekvenser. Vi andre blir mellom annet usynlig, og det er en stygg form for diskriminering, den 
er vanskelig å forsvare seg mot den. 
 
På tross av at samene er de som mest skiller seg ut i samfunnet, med språk, mediedekning, klær 
og monopol på ressurser som for eksempel reinsdyrhold og sannhetskommisjonsarbeid, så er de 
relativt lite utsatt for hets og hatefulle ytringer. Det er et paradoks, å synes og høres annerledes ut 
er hovedårsaken for å bli utsatt for hets. 
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At samene får mer tyn i nord enn i sør er nettopp på grunn av at den positive diskrimineringen 
samene blir tilgodesett merkes mest i nord. Vi forventer at sannhetskommisjonen justerer 
rapporten med virkningen av alle de positive tiltakene samene har vært til del de siste 40 årene. 
 

Hatefulle handlinger og folkemord i Norge 
 

 
 

Snublestein i Bærum som setter Sannhetskommisjonens arbeid i perspektiv. 
 
Nord-Norge og Nordkalotten har i tusenvis av år vært multikulturelt, man har slåss mot røvere, 
men det har vært etnisk fred. Nå ser vi tendens til noe annet. Det er myndighetenes 
forskjellsbehandling som er roten til de største mellomfolkelige utfordringene. 
 
50 år etter at myndigheten avsluttet diskriminering og kriminalisering av homofil kjærlighet, blir 
homofile skutt og drept i Norge. Hets av homofile er langt verre enn hets av kvener/finner/samer 
relativt sett. Myndighetenes diskriminering i fortiden kaster lange mørke skygger lenge etter den 
er avsluttet. 
 
Mange medlemmer av nasjonale minoriteter blir ikke utsatt for hets og lignende, fordi de holder 
sin identitet skjult. For enkelte er det og har det vært livsviktig å være inkognito.  
 
Jødene ble stort sett tilintetgjort under krigen, også romer og tater/romanifolk ble utsatt for 
likvideringer. Ja, det var ikke en gang lik igjen. Den norske stat har i store trekk tatt et oppgjør med 
seg selv i forbindelse med Holocaust og Porajmos. Men, så sent som for 40-50 år siden ble 
tatere/romanifolk sterilisert av norske myndigheter for ikke å føde flere «taterbarn» til verden, et 
teknisk folkemord. Du ble nektet å bli mor fordi du var av taterslekt. 
 
I 2015 leverte regjeringen en NOU som skulle legge premissene for et oppgjør mot de fæle tingene 
taterne/romanifolk ble utsatt for. Den dag i dag slåss taterne/romanifolket mot departementet i 
domstolen i forbindelse med oppgjøret. 
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Menneskerettigheter, velferdsstat, demokrati 
 
Norges renommé som forkjemper for menneskerettigheter, velferdsstat og demokrati, står på spill 
melder Sannhetskommisjonen. 
 
Vi blir fortalt at reinsdyr har blitt slaktet i hundretall fordi industrien tar arealet fra flokkene på 
steder i for eksempel i Troms og Finnmark. På det nye Nasjonalmuseet i Oslo er det utstilt et teppe 
av reinsdyrskaller som alle har et forskriftsmessig hull i skallen på nøyaktig samme humane punkt. 
Det må være beiteindustrien som er verstingen. Fordi annen industri finnes ikke. 
 
Den norske velferdsstaten er slett ikke fullkomment. Du kan stikke snuten i enhver retning og 
reise rundt kloden nøyaktig en runde og bare ende i ett land der det er mer velferd. Det landet du 
forlot. Det er to konkrete statistikker som er relativt negativt for Norge. Antall overdosedødsfall og 
selvmordsstatistikken. Det vi vet er at menn tar livet sitt i langt større grad enn kvinner. Vi antar at 
Sannhetskommisjonen har tall som viser at de finsk-ugriske folkegruppene er mer utsatt enn 
andre i det norske samfunnet på disse to forholdene. 
 
Demokrati? Ja, her har vi en utfordring. Vi må forholde oss til så mye etnisk overrepresentert 
demokrati at vi får ikke gjort noe før nye demokratiske beslutninger skal drøvtygges til det ikke er 
noen næring igjen. Vi vil på det sterkeste anmode kommisjonen å se på objektive fakta. De 
demokratiske prosessene som samene har tilgjengelig er enorme i forhold til hva kvener/finner 
har. Der samene har selvbestemmelsesrett angående sine egne saker via Sametinget, sliter 
kvener/finner med å få en enkel medbestemmelsesrett.  
 
Der samene har kr. 500.000.000,- tilgjengelig for demokratiske prosesser, har de andre nasjonale 
minoritetene til sammen kr. 5.000.000,- med andre ord 100:1. For vår del rekker midlene til å 
administrere det påkrevde medlemsregisteret. Resten blir gjort på dugnad. Det samisk styrte KDD 
er klar over at vi ikke kan bygge opp kompetente interesseorganisasjoner med disse midlene. Når 
Ivar Bjørklund og sannhetskommisjonen jobber for at vi mister driftstøtten så er det smør på flesk. 
Kvener /finner skal ikke ha en demokratisk stemme. Vår fornorsking skjer i dag og kommer til å 
fortsette så lenge samiske interesser bestemmer over våre interesser. 
 
Kvener/finner har absolutt ingen egne demokratiske prosesser. Det finnes ingen etablerte 
prosesser med opprettelse av saker, saksbehandling, vedtak, oppfølging og evaluering. «Vi får 
medbestemmelsesrett ved å delta i vår egen kultur», er holdningen til det samisk dominerte 
departementet (KDD) angående vår rett til å bestemme over egne saker. Vi har rett til 
medbestemmelse i henhold til Artikkel 15 i Rammekonvensjonen for beskyttelse av nasjonale 
minoriteter. Vi har ikke ønsket å bestemme noe som helst. Det eneste kravet som står fast er at 
det skal etableres en prosess der vi kan komme med et etterprøvbart råd til de som har formell 
myndighet til å bestemme. Dette er svært viktig for oss. I dag finnes det ikke en prosess der 
resultatene av iverksatte tiltak blir evaluert i forhold til oppnåelse. Det er spesielt viktig når 
myndighetene bruker så lite ressurser på det kvenske/finske. 
 
Samiske politikere innrømmer at som samepolitiker har man for eksempel gode kanaler inn til 
Stortinget. Sitter du på Sametinget så har du bedre tilgang på Stortinget enn de som sitter på 
fylkestinget. I dag har vi en norsk/samisk politikk. 
 
For kvener/finner har situasjonen vært en helt annen i norsk/samisk politikk. Det er en kjent 
vandrehistorie; «Du er politisk død hvis du fremmer kvenske/finske saker». Er du samisk politiker 
og fremmer det kvenske/finske, så blir du etter hvert fjernet. 
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Vi opplever at helt elementære demokratiske prosesser ikke eksisterer. Vi får ikke innsyn i saker 
som angår samene. Vi har en offentlighetslov der samiske saker er unntatt. En gang fikk vi innsyn, 
det gjaldt et skriv i forbindelse med å heve lule- og sørsamisk språk til nivå III i Europarådets 
språkcharter for minoritets- og regionale språk. Vi forlangte å få innsyn da kvensk språk var i 
samme prosess. Når man lever i samme område og ikke får innsyn i samiske saker så mangler vi 
helt elementære demokratiske rettigheter. Verken samer eller kvener/finner bor i egne 
avgrensede områder, derfor påvirker nødvendigvis det samiske demokratiet oss. 
 
I den tidligere omtalte saken fra Innlandet/Trøndelag der vi ble utsatt for falske beskyldninger og 
politianmeldelser, så er vi (de politianmeldte) blitt nektet innsyn i vår egen sak. Dette er spesielt, 
da hatefulle ytringer ikke er sensitive vis a vis drap og annen alvorlig kriminalitet. Vi kan ikke se at 
det er noen annen grunn enn at politiet beskytter samiske interesser, samiske interesser som 
bruker (falske) politianmeldelser som politisk verktøy. Politiet og myndigheter kan beskytte eller 
beskytter kriminell adferd med lov i hand, hvis den er samisk. Den fornærmede har derfor mindre 
mulighet til å gjenopprette skaden hvis den ansvarlige er same. 
 

Urfolk som rettsregel og juridisk doping 
 
Den såkalte status som urfolk har gitt de som definerer seg som same en anledning til å bruke 
urfolk som en rettsregel i seg selv. Der rettsregel som alders tids bruk har vært brukt i for 
eksempel arealsaker er urfolk nå i ferd med å bli en rettsregel som fremstår som et juridisk 
trumfkort. Et trumfkort som kan, vil og allerede er misbrukt av de som ikke tåler en slik makt. 
 
På norsk er bruken av ordet urfolk om mennesker farlig potent i juridisk sammenheng. Lignende 
ord er urskog, urmenneske, uroksen. Assosiasjonen den skaper går på tvers av det vi forbinder 
med et mangfoldig, moderne, lov og rett samfunn. 
 
Bruken av ordet «urfolk» er kun forbeholdt samer, som om ingen andre kan være «urfolk». I alle 
andre kontinenter finnes det hundrevis av forskjellige indigenous people / urfolk. Men i Norden 
blokkerer samene for alle andre enn seg selv. Kvener/finner tilfredsstiller alle kriterier for å være 
«urfolk», noe som formelt har vært umulig å fastslå så lenge vi nektes ett kvensk/finsk rettsutvalg. 
Et slikt rettsutvalg ville fort konkludere at det ikke bare er de som kaller seg samer som har drevet 
med reinsdyrhold. Til og med urnordlendingen Ottar på 890-tallet hadde reinsdyr. 
 
At det kun er samer som har et nærmest eksistensielt og mytisk forhold til reinsdyr er feil. 
Kvener/finner ble med lov tvunget til ikke å drive med reinsdyr da symbiosen same og reinsdyr ble 
etablert av norske myndigheter på 1930-tallet. 
 
Når enerett til reinsdyr og beiteområder brukes til å monopolisere store deler av landarealene så 
skapes det et grunnlag for et samfunn der ikke alle kan ta del i utviklingen. Når man 
monopoliserer den potensielt viktigste produksjonsfaktoren i samfunnet så økes sjansen for 
monopolet til å spre seg til andre deler av samfunnet. Kan du utøve kontroll på en liten del av 
landet, kan du utøve kontroll på store deler av resten. 
 

Praktisering av «urfolk» avvikler næringsliv, geitbruk, og andres livsverk  
 
På våre folkemøter i Os og Steinkjer i februar tok vi opp problemene som oppstår når rein beiter 
ulovlig på marken til fjellbøndene.  Jon Rune Bakken og familien i Os kommune har drevet 
gårdsbruk i flere tiår. På grunn av rein som beiter på arealer de ikke skal være kan bøndene miste 
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Fv: Rune Bjerkli, geitkje, og Jon Rune Bakken. En av de siste gangene Bakken forer geitekjeene. 
 
det meste av inntektsgrunnlaget. I tillegg overfører reinen hjernemark til geita. Reinen blir ikke 
berørt av hjernemarken produksjonsmessig, men det gjør geita som hele tiden skal produsere 
melk. Den samisk vennlige pressen er mer eller mindre fraværende. 
 
Geitbonden må betale av egen lomme for å få Mattilsynet til å ta opp hjernemark problemet. 
Statsforvalter ignorer problemene reinsdyrene urettmessig påfører geitene. Samarbeidsprosjekter 
blir sabotert av reinsdyrsutøverne. 
 
I lang tid har geitbonden kjempet for å kunne forbeholde sine egne arealer til geitdrift. Men, 
reinflokker tar seg til rette. Det nytter ikke å bruke gjerder for å holde reinsdyrene ute, de blir 
revet ned. Politiet gjør ingenting. Geitbøndene vinner den ene etter den andre sivile tvisten mot 
disse reinsdyrsutøverne.  
 
Med støtte fra Sametinget kan reinsdyrsutøverne anke til bøndene ikke har midler til å føre saker 
videre. Vi har også indikasjoner på at landbruksdepartementet støtter reinsdyrsutøverne. I den 
siste måtte bonden garantere for kr. 2.000.000,- av egen lomme. Det blir for dyrt, og tatt i 
betraktning at myndighetene uansett ikke følger opp den formelle rettstilstand så tok Bakken en 
befriende beslutning. Høsten 2022 leverte Bakken og familien de siste geitene i fra seg. 
 

Praktisering av «urfolk» som rettsregel på Stortinget 
 
I slutten av 2020 gjorde vi et siste forsøk på å få finsk språk inn i språkloven. Løpet var selvsagt 
kjørt. Her ser vi hvor viktig urfolk som rettsregel allerede har blitt. 
 
Stortingsrepresentanten fra Finnmark poengterer at finsk ikke er urfolksspråk og derfor ikke kan få 
noe høyere status i den nye språkloven. 
 
Vi fikk ingen svar fra den juridiske utredning. 
 
Hvorfor må finsk være et urfolksspråk for å være i en norsk språklov? Det burde være nok at finsk 
er vårt etniske språk i Norge og derfor oppføres i språkloven.  
 
Hvilken status et språk har i et annet land har ingen ting med statusen i Norge å gjøre. 
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Det hører med til historien at skandinaviske språk er inkludert i språkloven:  
 
§ 8. Skandinaviske språk 
Alle har rett til å bruke svensk eller dansk i kontakt med offentlege organ. Offentlege organ kan 
svare på norsk 
 
Hadde man inkludert nordiske språk så hadde det vært i samsvar med Norges forpliktelser i 
henhold til den nordiske språkkonvensjonen Norge er forpliktet til. 
 

 
 

 
 

Praktisering av «urfolk» i statsbudsjettet 
 
Vi redegjør for Kommunal- og distriktsdepartementets (KDD) ignorering av våre krav til mer midler 
til å drive interessearbeid for kvener/finner i denne rapporten. Vår interessearbeid er vårt 
demokrati. Vi har ikke midler til interessearbeid. Shabana Rehman fikk et budsjett til kr. 
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6.000.000,- etter en telefon fra Abid Raja (V) til organisasjonen «Født fri» hvert år. Det er mer enn 
alle interesseorganisasjonene for nasjonale minoriteter (minus samene) blir tildelt hvert år til 
sammen. 
 

 
Elefanten i rommet – Statsbudsjettet. Hvem har ansvaret til forsoning? 

 
Når avdelingen i KDD skal sette opp statsbudsjettpostene så kommer de veldig fort i en situasjon 
der midler til «urfolks» formål skal veies opp mot formålene til nasjonale minoriteter. Når norske 
myndigheter ignorerer artikkel 26 så tolkes lovverket slik at urfolks formål må prioriteres. Hvert år 
økes potten samiske tiltak med det de andre nasjonale minoritetene blir tildelt til sammen.  
 

Praktisering av «urfolk» fører til at dyr lider 
 

 
 

Rein som beiter bort livsgrunnlaget til bønder er også gjenstand for dyreplageri i urfolkets navn. 
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Sametinget har laget et forslag på ny reindriftslov. I høringssvarene som kom inn ved fristen 5. 
januar 2023 var det mange som var skeptiske til at sametinget utarbeider lovforslag, det er en 
oppgave forbeholdt regjering og Stortinget. Dyrevernorganisasjonen NOAH tok opp flere aspekter 
ved dyrevelferd, og at kulturarv ikke kan forsvare unødvendig lidelser for dyr. Nedenfor er utdrag 
fra NOAH og NSR sine høringssvar. 
 

Høringssvar til Reindriftslovutvalgets forslag til endret reindriftslov (NSR). Utdrag. 
 
Det er samene selv som har den faglige ekspertisen innenfor samiske saker, således også når det 
gjelder reindriften. Máhttovuođđu er kunnskap som er overført fra generasjon til generasjon ved 
deltakelse og samarbeid mellom generasjonene. For å ha en bærekraftig samisk reindrift må loven 
legge til grunn denne kunnskapen som fundament for næringen. Kunnskapsoverføringen skjer i 
familie og hushold, siidaer, møtepunkter mellom siidaer og også med det øvrige samfunnet.  
 
En annen sentral del av kunnskapsgrunnlaget er samisk språk i reindriften. I tillegg til å være et 
naturlig hverdagsspråk, så er det samiske språket fagspråket i reindrift. Fagspråket er systematisk, 
spesialisert og har høyt presisjonsnivå når det gjelder for eksempel gjetestrategi i forskjellig 
føreforhold, klimatiske forhold, reinens utseende, fysiologi, adferd og økologi. Fagspråket danner 
grunnlag for reindriftsutøvernes tenkemåte og praktisering av reindriften.  
 
NSR mener at det fremdeles er viktig å ha alle de tre bærekraftsmålene, økologisk, økonomisk og 
kulturelt bærekraftig reindrift, med som gjensidig viktige mål. Hvert mål er bærende for helheten. 
Det må videre legges til grunn at det er den samiske forståelsen av bærekraft som skal legges til 
grunn når loven skal tolkes, slik utvalget forklarer med vuođđu som beskrives med ni pilarer 
(vedlegg 3 i høringsbrevet). NSR er enige med utvalget om at denne konkretiseringen av 
bærekraftsforståelse også må få betydning i rettsanvendelsen. 
 
Vi vil minne om at folkeretten omfatter alle samers rettigheter, og at rett til å sanke, fiske og jakte 
ikke begrenses gjennom denne loven. Når reindriftas rettigheter svekkes så vil det også 
vanskeliggjøre det øvrige samiske samfunnets rettighetsanerkjennelse. Ofte så kommer 
begrensning opp som tema når reindrifta må ta hensyn til dyrevelferden i spesielle perioder hvor 
det er nødvendig å begrense trafikk og forstyrrelser for å kunne gi reinen den ro den behøver. I 
denne sammenheng er det også nyttig å nevne at lovforslaget tar lite høyde for at andre utenfor 
reindriften også har et ansvar for å gi dyr på beiter ro, fordi det kan ikke ensidig være reineiers 
ansvar når andre utfordrer dyrevelferden. 
 
Vern om naturmangfoldet er viktig for alle, ikke bare for reindriften selv. Men i områder der 
reindriften utøves, er vern i tillegg avgjørende fordi reindriftsbefolkningen som urfolk og minoritet 
er avhengig av naturmangfoldet for i det hele tatt å kunne utøve reindrift. 
Reindriftsområder er reindriftens viktigste ressurs og vern av områdene har avgjørende betydning 
for bærekraftig reindrift. Fritt og forhåndsinformert samtykke er en grunnstein i urfolksretten og 
det er en veldig viktig presisering at det må ligge til grunn før det kan utføres inngrep i samiske 
områder.  
 
Det er videre viktig at det er de samlede virkningene fra både tidligere og planlagte inngrep, altså 
totalbelastningen, som må vurderes, før inngrep kan gjøres. Når slike vurderinger gjøres må 
reindriftsfaglig kompetanse være det grunnleggende kunnskapsgrunnlaget og det som må utgjøre 
hoveddelen av vurderingen. 
 
Reinmerker (snitt i ørene) er et system som har fungert i generasjoner, og er en måte for å kunne 
identifisere rein raskt på uten å måtte ta reinen fast og en måte som kan brukes fra lang avstand. 
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Innenfor hver familie har man sine utforminger av merkene, og dette er med på å gjøre at 
merkene er en arv de deler. Det er viktig å minne om at reinen som eies av reindriftssamene ikke 
er tamme dyr, og dermed er man avhengig av at man har gode merker i ørene, så man slipper å ta 
reinen fast hver gang for å kunne identifisere den. 
 
Lovutvalget mener at det forrige lovforslaget om individmerking hverken er godt nok utredet eller 
hensiktsmessig, noe vi er enige i. Reinmerker er også en del av siidaer og slekters tilknytning og 
kulturarv. Reindrifta skal selv kunne avgjøre hvordan merkene skal forvaltes. Merker som ikke 
brukes lengre må kunne være tilgjengelige for innsyn, i stedet for sletting slik forslaget legger opp 
til. I søknadsprosesser for nye merker vil også en slik oversikt kunne bistå i saksbehandlingen. 
 

Høringssvar til Reindriftslovutvalgets forslag til endret reindriftslov (NOAH). Utdrag. 
 
Forslaget fremmer at øremerking med kniv fortsatt skal tillates på rein. NOAH støtter ikke dette 
forslaget og mener at dette medfører unødig lidelse og påkjenning for dyrene. Øremerking med 
kniv er forbudt på alle andre dyr i Norge i dag, og det samme bør gjelde for tamreinen. 
Argumentene for knivmerking av rein baserer seg på at denne formen for merking er viktig for 
ivaretakelse av den samiske kultur. NOAH vil påpeke at «bumerking» av småfe også har vært en 
del av den norske kulturen, men det er allikevel ikke tillatt i dag av hensyn til dyrevelferd.  
 
NOAH mener samtidig at Reindriftsutvalgets forslag mangler tiltak og krav for å forebygge 
utfordringer knyttet til matmangel og sult. Det har i svært mange år vært et problem at 
tamreinene ikke har tilgang på tilstrekkelig næring, hvilket har ført til flere dyretragedier. I 2000 
uttalte rådet for dyreetikk at «Krisevinteren 1997/1998 er det anslått at ca. 10 000 rein sultet i hjel 
i Finnmark. Men selv under gode snøforhold gir ikke lenger vinterbeitene tilstrekkelig næring for 
det antall dyr som finnes i mange distrikter». 
 
Mer enn 20 år senere utfordringene med underernæring hos tamrein fortsatt til stede. I 
stortingsmeldingen om reindrift fra 2017 ble det beskrevet stor dødelighet av tamrein, hvor en av 
hovedårsakene som ble trukket frem var nettopp sult. 
 
NOAH mener at det er viktig at reindriftsloven stadfester at tamreinen i likhet med alle andre 
tamdyr i Norge har et lovfestet krav om tilstrekkelig vann- og næringstilgang etter loven om 
dyrevelferd § 24 a. 
 
Mattilsynet uttalte også i sitt innspill til ny stortingsmelding om dyrevelferd i 2022 at «totalt sett 
har tamreinen mange steder svært dårlig velferd». NOAH mener at Reindriftutvalgets lovforslag 
mangler et tydeligere fokus på dyrevelferd, og anbefaler at dette implementeres tydeligere i 
reindriftsloven med egne paragrafer. 
 
NOAH mener at øremerking ved bruk av kniv må forbys. Dyrevelferdslovens § 10. Merking av dyr 
sier at «Ved merking av dyr skal det benyttes forsvarlige metoder som ikke påfører dyret 
atferdsmessige begrensninger eller unødige påkjenninger og belastninger». Knivmerking av reinen 
påfører dyrene utvilsomt unødige påkjenninger og belastninger, og må anses som unødig. Det 
finnes, og utvikles, i dag gode alternativer til øremerking av dyr og vi mener at reindriften ikke kan 
tillates å utføre smertefulle behandlinger av reinen på bakgrunn av tradisjon og kultur.  
 
NOAH mener at de samme krav må gjelde for hold av tamrein som for andre holde av 
produksjonsdyr i Norge i dag. Paragrafen bør derfor endres til å inneholde et absolutt forbud mot 
knivmerking. 
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NOAH mener at lovforslaget inneholder vesentlige mangler knyttet til dyrevelferd. Dyrevelferd 
nevnes i lovforslaget kun som en del av en «bærekraftig reindrift», men det defineres ikke 
hvordan god dyrevelferd skal oppnås i reindriften. NOAH mener at det er svært viktig at 
dyrevelferdslovens krav kommer tydeligere frem i loven om reindrift. 
 
Vi stiller oss samtidig kritiske til hvordan reindriftsnæringen kan sies å være økologisk bærekraftig 
når den samtidig ønsker å begrense tilstedeværelsen av viktige nøkkelarter som rovdyr. Rovdyr er 
særdeles viktige for et velfungerende og balansert økosystem. Ved å fjerne rovdyrenes 
tilstedeværelse risikerer man at det oppstår konsekvenser som kan påvirke alle andre arter i 
økosystemet negativt. 
 
Forskning viser også at i økosystemer hvor predatorer er til stede er også biodiversiteten større 
enn i økosystemer hvor bestanden av predatorer er redusert eller fjernet. Bevaring og 
reintroduksjon av toppredatorer er i dag anerkjent som et svært viktig tiltak for å oppnå 
bærekraft, og dette bør etter NOAHs mening også være en prioritet for en næring som ønsker å 
betegne seg som økologisk bærekraftig.  
 
Reindriftsutvalget skriver også at «Inntektsmålet er en viktig del av en økonomisk bærekraftig 
reindrift. Inntektsmålet skal likestille reindriftsutøvere med andre tilsvarende yrkesgrupper og 
innebære at reindriftsutøveren skal kunne leve av reindriften» og at «Med en slik forståelse av 
økonomisk bærekraft kan det ikke fastsettes reintall som medfører at reineiere ikke får et levelig 
økonomisk utbytte av reindriften». NOAH mener også at dette strider imot begrepet bærekraft, 
og at reintallene bør baseres på tilgjengelig beite- og næringstilgang, ikke på økonomisk gevinst 
for reindriftsutøver. 
 
NOAH vil også benytte anledningen til å kommentere andre aspekter ved reindriften som vi mener 
er svært problematiske for dyrenes velferd. I dag tillates det å transportere tamrein med 
sammenbundne bein på motoriserte kjøretøy. Rådet for dyreetikk uttalte i 2000 at «fysiske 
restriksjoner fremkaller stressreaksjoner hos dyr som er vant med å gå fritt, uten nærkontakt med 
mennesker». 
 
Reindriftsutvalget skriver også selv «Begrepet «tamrein» anvendes for å skille mellom villrein og 
rein som eies av mennesker. Begrepet kan føre til misforståelser om reinens tamhetsgrad og gi en 
forståelse om at reinen er tam – noe den ikke er. Tamme dyr er oftest vant til mennesker, 
menneskelig aktivitet og andre forstyrrelser slik som motorlyd, hunder, lyder og lukt. Slike 
misforståelser av reinens adferd kan påvirke bruken av reindriftsområder, herunder inngrep, 
ferdsel og bruk av hund. Reinens adferd og væremåte kan snarere sammenlignes med ville dyrs 
adferd. Rein er var for denne typen forstyrrelser, hvilket får betydning for dyrevelferden. 
 
Bruk av reindriftsområder forutsetter dermed forsiktighet, og det må tas hensyn til reinens adferd 
og væremåte». Det er vanskelig å forstå hvordan reindriftsnæringen samtidig ønsker å 
opprettholde metoder for håndtering av rein som nettopp medfører stress, skremming og dårlig 
dyrevelferd for reinen. Rådet for dyreetikk uttalte også i 2000 at «Transport har blitt en del av 
moderne reindrift. Hygienekrav fra myndighetene har resultert i en nedleggelse av mindre 
slakterianlegg og lengre avstander til slakteriet. Transport av livrein har dessuten blitt en del 
av driftsmåten enkelte steder (...). Transport er trolig en betydelig stressfaktor for dyra. Tamrein 
viser sterkere frykt overfor mennesker enn andre husdyr». 
 
Dyrevelferdsproblemer knyttet til slakt og slaktemetode er også viktige å nevne i denne 
sammenhengen. Krumkniv for slakting er et risikoområde, hvor faren for lidelse for dyrene er stor. 
NOAH mener at det er kritikkverdig at bruken av krumkniv som bedøvelsesmetode fortsatt tillates. 
I Sverige er bruk av krumkniv forbudt. 
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NOAH kan ikke se hvordan det kan være dyrevernmessig forsvarlig å tillate bruken av krumkniv 
som bedøvelse. Bruk av krumkniv tar utgangspunkt i unntaksbestemmelsen i Forordning (EF) nr. 
1099/2009, punkt 15 og artikkel 1 og 29, hvor det slås fast at forordningen ikke gjelder for dyr som 
blir avlivet i forbindelse med kultur- eller sportsbegivenheter. I tillegg viser norske myndigheter til 
grunnloven § 108 og ILO-konvensjonen nr. 169 som pålegger statens myndigheter plikt til å vise 
hensyn til samenes sedvaner og å legge forholdene til rette for at det samiske folket skal kunne 
sikre og utvikle sitt språk, sin kultur og sitt samfunnsliv. Bruk av krumkniv blir i denne 
sammenheng regnet som en del av den samiske kulturutøvelsen. NOAH er kritisk til dette. 
 
NOAH mener først og fremst at det foreligger rent dyrevernmessige betenkeligheter ved bruk av 
krumkniv som innebærer at unntaksbestemmelsen i rådsdirektivet ikke bør brukes. Dernest 
mener NOAH at det å benytte krumkniv som bedøvelse av reinsdyret før det avlives, vanskelig kan 
sies å være en «kulturell eller sportslig begivenhet». Reindriften har blitt tydelig modernisert i takt 
med annen modernisering i samfunnet, og i dag benyttes det flere moderne hjelpemidler i 
reindriften. 
 
Snøscooter, motorsykkel og droner er i dag brukt av flere reineiere for å effektivisere driften. Det 
er derfor tydelig at næringen ønsker flere moderne midler velkommen dersom effektivisering av 
driften og lønnsomhet kan bedres som følge av bruken, og vi mener næringen derfor bør være 
forpliktet til også å modernisere av dyrevelferdsmessige grunner. 
 
NOAH oppfordrer til at våre innspill blir tatt i betraktning i arbeidet med en endring av loven om 
reindrift. Vi ber om velferden til tamreinen tildeles et større fokus og mener at loven må bidra til 
økt dyrevelferd for tamreinen. 
 

Praktisering av «urfolk» som rettsregel slår i hjel andres hensyn og helheten 
 
NOAH er vant med å tale i mot opinionen. Det er muligens derfor de tørr å prate «mot» samiske 
interesser. Det er forfriskende. I sitt høringssvar stiller de en rekke kritiske spørsmål med 
dyrevelferden til urfolket i tamreindriften. NOAH skriver høring med faglig tyngde både som 
veterinærer og økologer. De tar opp viktige problemstillinger som utvalget ikke har vært innom i 
det hele tatt. Problemstillinger som i alle andre ikke-urfolkssammenhenger hadde vært helt 
naturlig å behandle. Det er dyrene som gir oss anledning til å vise at urfolksretten har gått for 
langt og at den er innsnevrende. Rettsregelen om urfolk gir folk anledning til å være hensynsløs, 
med kvasi-loven i hand 
 
Fortell meg hvordan du behandler dine dyr, så skal jeg fortelle deg hvem du er. 
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Vi forventer sprengstoff i sannhetsrapporten 
 
Rapporten 1. juni 2023 vil gi et bilde som går på tvers av Norges fremstilling som forkjemper for 
menneskerettigheter, velferdsstat og demokrati, sier Høybråten i sin jule- og nyttårshilsen. 
 
Dette høres alvorlig ut.  
 

● Uoppdagede massegraver?  
● En overrepresentasjon av selvmord? 
● En overrepresentasjon av rusproblemer? 
● Ingen lovbeskyttelse? 
● Ingen demokratisk innflytelse? 
● Stor barnedødelighet?  
● Overrepresentasjon av innsatte i fengsel?  
● Mindre tilgang til NAV? 
● Jenter får ikke skolegang?  

 
Vi forventer sprengstoff i rapporten, men vi forventer ikke annet enn at den blir basert på 
subjektive følelsesmessige sannheter. 

Europarådet med massiv støtte til finsk språk og internasjonalt 
samarbeid 

 

På bildet (innfelt) fra venstre: Ivar Dervo, Vegard W. Tengelsen, Rune Bjerkli, Bjørn R. Bolstad og Ida-Elise Seppola 
Asplund (Fotograf: Evelyn Tayco Førstemann Nilsen). Hovedbildet er fra Strasbourg, hovedkvarteret til 

Europarådet. 

Norge har forpliktet seg til to internasjonale avtaleverk for nasjonale folkegrupper som er 
administrert av Europarådet. En rammekonvensjon for beskyttelse av nasjonale minoriteter og et 
språkcharter for minoritets- og regionspråk. I forbindelse med Europarådets siste evaluering av 
Norges forpliktelser overfor kvener/norskfinner har Kvensk Finsk Riksforbund (KFR) vært aktive. 
KFR har spesielt vunnet frem i språksaken og internasjonalt samarbeid.  
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KFR troppet mannsterke opp med fem delegater på møte mellom Europarådet, 
kvener/norskfinner, tater/romanifolk, rom, jøder, skogfinner, og Kommunal- og 
distriktsdepartementet (KDD) 24. november i Oslo der rapportene ble gjennomgått.  

Evalueringsrapportene til Europarådet er skrevet etter forhandlinger med KDD. Det vil si at 
rapportene er diplomatiske i ordlyden, ikke nordnorsk.  
 

Det finske språk 
KFR hadde et stort fokus på det finske språket i sine (tilleggs-) skyggerapporter til Europarådet.  

Europarådet rapporterer det mislykkede forsøket til KDD å få logikk inn i sin holdning til det finske 
språket. En illustrerende setning i Europarådets rammekonvensjonsrapport om Norge finner vi på 
side 29 der de tørt bemerker:  

Den rådgivende komité tar norske myndigheters erklæring om at finsk anses som en variant 
av det kvenske språket til etterretning, ...  

(Dette fikk Europarådet spesifikk informasjon om i KFRs språkrapport).  KDD har ikke klart å 
forhindre Europarådet fra å avsløre KDD sin absurde og alternative virkelighetsforståelse. Finsk er 
absolutt ikke en variant av kvensk.  Man kan heller si at kvensk er en variant av finsk.  

Like forundret er Europarådet til KDDs holdning til at kvener/norskfinner sitt språk ikke kan være 
moderne.  KDD mener at «moderne finsk» kan ikke være minoritetsspråk for kvener/norskfinner. 
KDD mener at kvener/norskfinner med andre ord ikke skal kunne bruke elektriske biler, men 
fremdeles bruke hester. 

I Oslo påpekte Europarådet at artikkel 10 i rammekonvensjonen sier at det er folk selv som 
bestemmer hva som er deres språk. Europarådet sier derfor at finsk er et minoritetsspråk i Norge 
når et stort flertall av kvener/norskfinner blant annet ønsker det på skolen. På nordnorsk blir 
dette: Norske myndigheter må anerkjenne finsk som et etnisk (minoritet/folkegruppe) språk i 
Norge fullt ut, omgående. 
 

Det finsk-ugriske samarbeidet 
KRF kritiserte KDD i sin skyggerapport for ikke å støtte kvener/norskfinner sitt internasjonale 
arbeid.  

Europarådet var helt enig og kom med følgende anbefaling:  

Den rådgivende komité oppfordrer myndighetene å trappe opp støtten til kvensk/norskfinsk 
internasjonalt samarbeid. 

Europarådet viser spesielt til at kvener/norskfinner har sterke kulturelle og språklige fellesbånd 
med Norden, Baltikum, og fremhevet spesielt KFRs kvenske lederrolle på Den finsk-ugriske 
verdenskongress. 
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Videreføring av seire i Europarådet 
KFR vil i 2023 jobbe videre med å bruke Europarådets anbefalinger i dialog med norske 
myndigheter for å bedre den kulturelle situasjonen til norskfinner og kvener. 

Kvener/finner har urfolksstatus 

 
Internasjonal anerkjennelse 
 
Den finsk-ugriske verdenskongress har anerkjent kvenene som urfolk. Den finsk-ugriske 
verdenskongress har konsensus som prinsipp. Den finsk-ugriske verdenskongress avholdes hvert 
fjerde år og samler alle finsk-ugriske folkegrupper og folk, inkludert samene. 

I Norge har man enda ikke utredet hva denne statusen vil innebære. Det er et krav at dette gjøres 
før samene får flere innrømmelser. 

Det første samiske rettsutvalget som kom med sin NOU 1984:18 hadde et mandat som inkluderte 
å ta hensyn til kvenens rettigheter. 
 

Mandatet til samerettsutvalget inkluderer å ta hensyn til kvener/finner 
 
3. Utvalget bør utrede og komme med forslag til hvordan man skal trygge den samiske befolknings 
muligheter til å utnytte naturressursene i sine bruksområder, samtidig som man anerkjenner den 
ikke-samiske befolknings interesser. Hensynet til å bevare og sikre samisk kultur og levemåte må 
stå sentralt. Utvalget bør særlig vurdere reindriftens arealbruk og rettigheter, med sikte på å 
kunne opprettholde og utvikle en bærekraftig reindriftsnæring. Spørsmål om lokal forvaltning av 
grunnen og naturressursene bør utredes. Samtidig bør utvalget utrede hvordan den samiske 
lokalbefolknings eventuelle rettigheter innen sitt bruksområde skal avgrenses mot og fungere 
sammen med den øvrige lokalbefolknings og andre gruppers rettigheter og interesser. Det bør 
klarlegge eventuelle ulikheter i interesser mellom forskjellige deler av den samiske befolkning. I 
den utstrekning det blir nødvendig, bør utvalget utrede og gi anvisning på hvem som skal være 
bærere av eventuelle særlige samiske rettigheter. Utvalget bør kartlegge og komme med forslag til 
løsninger som kan dempe eventuelle konflikter mellom ulike bruksmåter for grunnen – bl.a. 
utøvelsen av reindrift, jordbruk, husdyrbruk, skogsdrift, fiske, industri og vannkraft, gruvedrift, 
turisme, forsvar, naturvern og friluftsliv osv. Det tenkes her både på eventuelle konflikter mellom 
samiske og ikke-samiske brukere og på eventuelle konflikter mellom ulike interesser innen disse 
to kategoriene. 

I arbeidet med disse spørsmålene skal utvalget legge vekt på samiske og lokale sedvaner og 
rettsoppfatninger vedrørende bruken av land og vann i de aktuelle områder. Utvalget skal legge 
vekt på den internasjonale rettsutviklingen på området og legge frem forslag som ikke er i strid 
med Norges internasjonale forpliktelser, herunder FN-konvensjonen 16. desember 1966 om sivile 
og politiske rettigheter artikkel 27 og ILO-konvensjon nr. 169 om urfolk og stammefolk i 
selvstendige stater. 
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Utvalget bør vurdere om forslag til løsninger kan gjennomføres ved tillempinger i eksisterende 
forvaltningsordninger, eller om en bør innføre nye ordninger. Utvalget bør også vurdere behovet 
for endringer i gjeldende rettsregler, og eventuelt legge fram forslag til bestemmelser. Utvalget 
bør vurdere om det er behov for lovregler i en egen lov, eller om eventuelle nye lovbestemmelser 
bør tas inn i gjeldende lovverk. Utvalget skal herunder vurdere om fjellova bør legges til grunn for 
forvaltningen. 
 

Samerettsutvalget har enda ikke tatt initiativ på de kvenske interessene 
 
I slutten av pkt. 2 i det omfattende mandatet står det: 

Både når det gjelder den rettshistoriske framstilling og redegjørelsen for den faktiske bruken av 
land og vann i de samiske bruksområder, vil utvalget kunne bygge på tidligere utredninger. 
Dersom det er nødvendig for å frambringe tilstrekkelig dokumentasjon, kan utvalget ta initiativ 
til ny forskning og/ eller utredninger. 

I 1984 var det ikke et aktuelt spørsmål om å gå nærmere på kveners/finners rettsstilling fordi 
positive diskrimineringstiltak ikke var iverksatt i større grad. Nesten 40 år senere kan vi trygt 
konstatere at en ny folkerettsstridig situasjon har oppstått. 
 

Ett kvensk/finsk rettsutvalg er et rettmessig tiltak til forsoning 
 
På side 292 i NOU 1984:18 – Om samenes rettsstilling står det at opprettholdelse av en positiv 
diskriminering av samene vil tvinge frem en vurdering av kvener/finner sin rettsstilling. 
Rettsutvalget var allerede i 1984 bekymret for samiske særrettigheter i et multikulturelt område. 
Av de 18 i utvalget stemte hele syv mot de som stemte for rettsutvalgets slutninger. 

 
Ingen helhetlig rettsavklaring om Karasjok uten kvener/finner 
 
Det kan ikke være tvil om at kvener/finner har sterke rettsinteresser til land og vann i Karasjok 
kommune (Rettstvist primo 2023). Kvenene/finnene skal blant annet ha ryddet mye av 
jordlappene i kommunen.  Rettssakene om Karasjok burde vært stoppet til kvener/finner fikk sin 
rettmessige stemme i prosessen. En ryddig folkerettslig prosess ville gjort kvener/finner til part i 
saken som vil foregå i tingretten januar 2023. 
 

Mare Liberum - Piscatio Liberum / Frihet til å seile – frihet til å fiske  
 
I grenseeksaminasjonsprotokollene fra 1740-tallet beskrives sjøfinner som finsktalende. Det ville 
være underlig at finsktalende ikke har vært klar over de rike fiskeforekomstene langs 
Finnmarkskysten lenge før 1700-tallet. Ottar nevner allerede i 890 kvener, bjarmere og finner i 
området. Det er derfor god grunn til å tilskrive kvener/finner en svært langvarig tilstedeværelse 
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langs kysten. Vi har en uinnskrenket rett til fiske og havet på lik linje med enhver annen 
folkegruppe i våre områder. 

 

Navngitte kvener i Børselv i 1926 blir fremstilt som kystsamer i Ottar 4/1982. F.v: Klemet Persen (Annin-Klemma), 
Salamon Johansen (Maijan Monna) og Johan Mikkelsen (Mikon Jussa). (Kuva: Samuli Paulaharju, kilde: Jan 

Daleng) 

1. Den samiske rettsstilling for land og vann er avgrenset til marbakken.  
2. Den fjerde eldste loven i Norge stadfester allmuens (kvener/finner, samer, skolter, 

nordmenn, etc.) rett til fisken i fjordene, elvene og havene i Finnmark: Kongelig Resolution 
ang. Jorddelingen i Finmarken samt Bopladses Udvisning og Skyldlægning sammesteds 
(LOV-1775-06-08). § 6. De Herligheder, som hidindtil have været tilfælles for hele Bygder 
eller Almuen i Almindelighed, være sig Fiskerie i Havet og de store Elve, samt Landings-
Steder og deslige, forblive fremdeles til saadan almindelig Brug. Piscatio Liberum. 

3. Den nederlandske jurist og filosof Hugo Grotius skrev i 1609 at havene, som lufta, var 
selvinnlysende og uforanderlig noe som alle nasjoner og folkegrupper kunne ferdes på. 
Dette har siden blitt et prinsipp til glede for alle. (Det var altså en tid der selvoppnevnte 
nasjoner/folkegrupper kunne fått rett til å stenge av muligheten for andre til å seile 
utvalgte hav/sjø). Mare Liberum. 

Fisket og havet i nord tilhører alle i Finnmark og omegn. 
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Fisken tilhører alle 

Gult kort til statssekretær for samiske saker  
 
Kvensk Finsk Riksforbund er sjokkert over at statssekretær Nancy Porsanger Anti (Sp) for 
kvenske/finske og samiske forhold bruker manipulasjon – gaslighting – i møte med kvener/finner. 
Ved flere anledninger i møte med Kommunal- og distriktsdepartementet (KDD) og Europarådet 
23. og 24. november i Oslo benyttet hun seg av metoden der kvener/finner skal stille spørsmål om 
sin egen virkelighet.  
 

Politisk rasisme 
 
Like sikkert som Kongen har vært den samme for alle regjeringer siden 1991, så har alle 
regjeringer kun benyttet seg av en etnisk samisk statssekretær i avdelingen for kvener/finner og 
samer. I motsetning til Kongen er en statssekretær en aktiv del av politikken som utføres.  
 
I 2019 ble «Avdelingen for urfolk og nasjonale minoriteter», eller «SAMI» som navnet var den 
gang, evaluert av Telemarkforsking. Rapporten «Kulturell berikelse – politisk besvær» konkluderte 
med at den samiske statssekretæren burde fritas sine arbeidsoppgaver med kvener/finner. 
Rapporten ble underslått. Porsanger Anti hevder rapporten tilhører fortiden og at det nå er bedre 
for kvener/finner. Vi er uenig. På møtene kom Porsanger Anti med tre manipulative uttalelser 
 

Dere kan ikke konkurrere  
 
Det er forskjellige politiske syn blant de kvenske og finske organisasjonene. Akkurat som det er i 
andre demokratiske landskap. I fullt alvor promoterer statssekretæren totalitære prosesser med 
utsagnet «dere kan ikke konkurrere». Hadde det vært opp til Porsanger Anti så hadde Norge vært 
en ett-parti stat. Statssekretærens spill på at demokratiske prosesser ikke skal eksistere blant 
kvener/finner er alarmerende.  
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Statssekretær for kvener/finner Nancy Porsanger Anti (SP) 
 

Det er galt å sette folkegrupper opp mot hverandre  
 
«Politikk er ikke prioritering». Når man har satt i gang en folkerettsstridig etnisk politikk i Norge, 
må man skygge unna temaet som om det ikke er et politisk-/prioriteringsspørsmål. Da vi spurte 
KDD hvorfor de ikke gir oss informasjon om fristen 1. desember for å melde inn forslag til 
statsbudsjettet, så insinuerte ekspedisjonssjef Megard at vi ikke forsto at «det ikke er KDD som 
bestemmer statsbudsjettet», som om KDD ikke har noe med statsbudsjettet å gjøre. Når vi ikke får 
vite om fristen 1. desember så sier KDD at det har ingen betydning hva vi melder inn. Hvem får 
vite om fristen? 
 
Det er sjeldent gjort endringer på budsjettforslaget til KDD og det som blir vedtatt av Stortinget. 
Med andre ord, statsbudsjettet for kvener/finner blir bestemt av statssekretæren. Hvert år 
foreslår den samiske statssekretæren etter lovhjemlede hemmelige konsultasjoner med 
Sametinget at samiske tiltak skal ha en økning som tilsvarer den totale potten til kvener/finner og 
fire andre nasjonale minoriteter. I alle andre sammenhenger er det kamp om å bli prioritert på 
statsbudsjettet. Vi skal stilltiende akseptere den statlige strukturelle rasismen samer mot 
kvener/finner.  
 
«Politikk er prioritering», men i henhold til statssekretæren ikke for kvener/finner!  
 

Finsk – en variant av kvensk 
 
På møtet med Europarådet fikk statssekretæren diplomatisk juling fordi hun ikke anerkjenner 
finsk som minoritetsspråk i Norge. Europarådet sier at folk velger selv hva som er deres etniske 
språk i henhold til artikkel 10 i rammekonvensjonen for beskyttelse av nasjonale minoriteter. I 
rapporten der Europarådet evaluerer Norges oppfyllelser av sine forpliktelser overfor 
kvener/finner bemerker de tørt at KDD betrakter det «finske språket som en variant av kvensk». 
Like forundret er Europarådet til KDDs holdning til at kvener/finner sitt språk ikke kan være 
moderne. Kvener/finner skal ikke kunne bruke elektriske biler, men fremdeles bruke hester. 
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Når statssekretæren kun omtaler kvensk som kvener/finner sitt språk, så er dette ikke noe 
annet enn et statlig overgrep overfor kvener/finner. Ni av 10 skoleelever velger finsk når de får 
anledning til å velge kvensk. Statssekretæren bidrar til konspirasjonstanker om at elevene hadde 
valgt kvensk hvis de hadde fått sjansen til det. På barneskolen er det ingen krav til at læreren kan 
finsk eller kvensk for å undervise i faget. Det er ingen som nekter elevene kvensk, det er elevene 
som ikke velger kvensk. 
 
Myndighetenes tidligere fornorskingspolitikk førte til konflikt mellom kvener og finner, der den 
ene ikke ville ha med den andre å gjøre. Konspirasjonspolitikken til de samiske statssekretærene 
fører nå til at kvener fornekter sin finske bakgrunn og egen identitet. Stort sett de fleste som kan 
«kvensk», har en finsk bakgrunn, som for eksempel en foresatt som behersker finsk. 
 
Finsk er kvener/finner sitt språk og har en språklig infrastruktur som gjør det mulig å lære det. Og, 
det har en nytteverdi. Når statssekretæren kun vil ha kvensk språk, så tvinges de kvenske ansatte 
til å hylle denne satsingen på tross av at den er feilslått og mangler reell substans. Det verste er at 
hun står for en politikk der barna skal «redde» det kvenske språket ved å lære seg selv og sine 
foresatte kvensk. En oppgave de fleste ikke vil klare. 
 
De gangene hun ikke benytter gaslighting, så ignoreres eller usynliggjøres kritiske forhold og 
spørsmål. 

Fornorskningstidas bitre frukter  
 

 
 

Avdøde Aimo Kalinin med skolebarn. Bilde tatt av Simen Georg Romsdal  
 
I 1880 kom det en ny skoleinstruks som skjerpet den allerede ekstreme fornorskingspolitikken.  
Det gikk hardest ut over kvenene som var fastboende. De kunne miste både gård og grunn om de 
ikke kunne norsk. Besto de ikke konfirmasjonen på norsk, mistet de alle borgerrettigheter. De 
kunne blant ikke bli gift, og det var en katastrofe den gang. 
 
Så sent som i 1880 var de fleste lapper i Norge fjellfinner med fast bosted i Sverige, som kunne 
stikke til fjels og gjemme seg hvis lensmann og fut ble for nærgående.  
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Selv den lappiske språkforskeren Qvigstad mente at lappene var en så primitiv rase at de ville 
komme til å dø ut. Han samlet inn sine lappiske eventyr etc. for å kunne dokumentere kulturen til 
den utdødende rasen.  
 
Hensikten med kristningen av samene var også ene og alene å få dem til himmelen etter sin død, 
for de var tross alt mennesker.  
 
I fornorskningens verste tidsalder valgte mange kvener ulike overlevelsesstrategier, bla. å skjule 
seg som samer, men også for ikke å bli betraktet som 5. kolonister som ville hjelpe Stor Finland til 
å overta landområder her nord.  
 
På flere gårder rundt om i fjordene var det også slik at kona på gården var samisk, og det første 
barna lærte var lappisk, morsmålet. Da var jo språkvalget lett.  
 
Språkforskerne snakker om en “lappisk periode” i forbindelse med fornorskingsprosessen uten at 
de forstår alle elementene som førte dette. Fra 1930 ser man at denne perioden er over.  
 
(Gunnar M. Qwen) 
 

Styreleder i Kvensk Finsk Riksforbund – min historie 
 
Av Bjørnar Seppola 

Staten tok arealene til kvenene/finnene i Skibotn 
  
I siste del av 1890-tallet, «kjøpte» Staten opp eiendommer som var eid av kvener. Jeg har særlig 
kjennskap til det som foregikk omkring eiendommene i Skibotn. Men dette foregikk også i 
Nordreisadalen og visstnok også i Kvænangen og kanskje også andre steder for det jeg vet.  
  
Det var ikke alltid frivillige salg som skjedde. Oppkjøpene foregikk etter en plan som var utarbeidet 
i landbruksdepartementet. De ble gjort der det bodde finske folk, eller kvener. De var et ledd i 
fornorskningsarbeidet. Det var bare de jordeiere som snakket finsk som ble utsatt for press fra 
oppkjøperne. Nektet de kvenskfinske eierne å selge hang det en trussel om utvisning over dem. 
Dette var i en periode da Norge fikk egne pass. Den som var uenig med myndighetene stod i fare 
for ikke å få pass, og bli stående igjen som svenske borgere når Norge ble løst fra Sverige. Både de, 
kona og barna var i fare for å bli utvist fra Norge, om de nektet å skrive under 
overdragelsesdokumentene  
  
I Skibotn overtok Staten flere gårder på denne måten. Det var Olderelven, Huggenhull, Kvalberget, 
Skibotn allmenning, med flere. Alle brukerne på de «innkjøpte» gårdene ble husmenn under 
staten. Statskog hadde også makt til å endre matrikkelen. Det gjorde de i 1910 har jeg funnet ut. 
Statskog fikk da slettet de opprinnelige gårds og bruksnumrene og slo alle eiendommene sammen 
til en eiendom, Lulleskogen 45/2. Statens husmannsvelde varte imidlertid kun fram til 1923. Da 
kom husmannsloven og folk fikk kjøpe tilbake jord og bli selveiere igjen. Men nå fikk de kun kjøpe 
et jordstykke rundt huset på 30 – 40 mål, der man høstet gras til dyrene og dyrket potet, korn og 
den slags.  
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Bjørnar Seppola 

Utmarka (allmenningen) beholdt staten eiendomsretten til, men folk fikk fortsette med å hente 
ved til brensel, tømmer til hus og boder, materiale til hesjer, høste gras i utmarka, samle stubber 
og nedfallstømmer til tjæremiler, pärepuu til korgfletting, kjølstokker til båter, plukke ut emner til 
sleder og redskaper, mv, slik de hadde gjort fra gammelt av, Men disse gamle 
allmenningsrettighetene ble fjernet litt i gangen. Først med en symbolsk avgift, senere ved høyere 
pris, for til slutt å forsvinne helt. Fram til 1950-tallet fikk man også fiske i elva og vannene i dalen 
og på fjellet, mot en symbolsk avgift, men så ble også det slutt. Brennved må man nå kjøpe, om 
man ikke har noen trær ved grøfter og kanter på husmannsplassen.  
  
På den tiden, da man hadde et par kyr og noen sauer klarte man seg så noenlunde, med 30 – 50 
mål. Men da det ble traktorer og maskiner og behov for mer jord til nydyrking, ble det en 
katastrofe for jordbruket i Skibotn. I andre deler av fylket kunne man utvide drifta ved å arbeide 
opp mer jord i utmarka, men utmarka hadde staten tatt for vårt vedkommende. Drifta på fleste 
husmannsplassene ble lagt ned fordi de var for små til å kunne leve av. En del brukere holdt det 
likevel gående ved å leie flere nedlagte småplasser og drive dem samlet.  
 
Bare beiteretten igjen 
  
I 1996 var det en rettsak mellom Staten og de brukerne som fortsatt holdt det gående, som staten 
vant på alle punkt, unntatt beiteretten. Brukerne har fortsatt rett til å ha sauer på beite på 
Statskog sin eiendom, det er det hele. Da jeg var ung var der mer enn 20 -30 gårdbrukere i 
Skibotn, i dag er der kun 2 tilbake. Men Norge kan ennå komme i en situasjon hvor det blir bruk 
for å dyrke mat.   
 
Om det skal bli forsoning og gammel urett skal rettes opp igjen, må gårdbrukerne på en eller 
annen måte få tilbake sine eiendommer. I det minste må de på ny få adgang til resursene i skogen, 
slik at drift i skogen kan gi tilleggsinntekter, slik vi ser det mange steder i landet, og slik det var 
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også her før.   
  
En av mine bestemødre er etterkommer av Lasse Olsen Qven. Da major Schnitler var her i 1743, 
var Lasse Olsen sammen med kona Marit og 3 barn de eneste bofaste i Skibotn. De hadde slått seg 
ned som gårdbrukere på Skibotn gård. Vi som er etterkommere, lever fortsatt her, men vi har ikke 
adgang til ressursene i utmarka, slik de hadde. De mulighetene har Den norske Staten tatt fra folk 
her. I andre bygder, nabobygder som Balsfjord, Malangen, Målselv er det slik at ressurser i 
utmarka, som tømmer, brensel, jakt, fiske, utleie av hyttetomter, mv, tilhører folk i bygda, og 
inntektene av dem kan investeres i næringsliv som gir arbeid til folk, men i Skibotn tilhører disse 
ressursene og inntektene Statskog. De blir tatt ut og ført sørover. En løsning kunne være en 
bygdeallmenning som samler pengene som jakt, fiske og tomteleie gir i et næringsfond, som 
kunne brukes til videreutvikling av bygda.  
 
Livs- og levegrunnlaget i bygda forsvant 
  
Min oldefar Henrik Isaksen Seppälä kjøpte Olderelven gård på auksjonen etter madam Lyng på 
Hamnes rundt 1870, men måtte gi den fra seg, og bli husmann på ny i 1894, da fornorskingens 
tilhengere fikk mer makt. Like fult har vår familie drevet videre med jordbruk i Skibotn helt fram til 
i dag. Siden Sannhets- og forsoningskommisjonen spør etter noe som er blitt opplevd som 
urettferdig i forbindelse med fornorskingspolitikken, så er det det forhold at gården mistet 
skogen, og ressursene i utmarka. Den urett det har vært snakket mest om i familien. Denne 
mangel hindret drifta og gjorde framtida usikker. Denne urett har det vært snakket om gjennom 
fem generasjoner, og er fortsatt aktuell, for vår familie har fortsatt med å leve i Skibotn, og drive 
gården fra generasjon til generasjon, i ubrutt tradisjon helt fram til i dag, og driver fortsatt.  
 
Når de siste etterkommere velger å slutte med gårdsdrift, og flytte bort fra Skibotn, vil problemet 
forsvinne. Det er riktig at de psykologiske sider ved fornorskingspolitikken var ille for hver enkelt 
av oss som ble utsatt. Jeg vokste opp med at de fleste voksne rundt meg snakket finsk, men til oss 
barn ble det snakket norsk, og vi måtte svare på norsk. De var en meget stressende situasjon med 
det omfattende utenforskap språkbarrieren skapte. Men disse ting blir likevel overskygget at den 
bakdel som tapet av skogen og utmarka utgjorde, for det var et statsfinansiert angrep på 
levebrødet. Et angrep på selve grunnlaget for vår eksistens.  
 
Helt fram til 1970-tallet var arbeidet i skogen forbeholdt småbrukere i bygda. De fikk da en 
ekstrainntekt i tillegg til gårdsdriften. Min far, bestefar og oldefar arbeidet alle i skogen om 
vintrene, noe også jeg gjorde fram til jeg søkte annen utdanning på slutten av 1960-tallet.  Fra 
1980-årene ble det helt slutt på at småbrukere i Skibotn fikk denne ekstrainntekten, større 
maskinfirmaer overtok. Hold av rein til transport ble forbudt for oss allerede på 1930-tallet. Fri 
samling av tjærerøtter ble avskaffet på 1950-tallet. Laksefiske og henting av brensel mot en 
symbolsk avgift var mulig fram til 1980-tallet. Om man i dag går i skogen og finner ett emne til 
sledemeie eller kjølstokk får man ikke lenge ta det med seg, for det er Statskog nede på Hamar 
som «eier» det aktuelle emnet. I nabobygdene kan man fortsatt ta med seg hjem et emne når 
man finner, og ta med seg en tømmerstokk eller to for å sage til planker og bord, men det kan 
man ikke lengre her.  

 
Landbruksøkonomisk og/eller samfunnsøkonomisk kompetanse 
 
Det er å beklage at Sannhets- og forsoningskommisjonen er sammensatt uten 
landbruksøkonomisk og/eller samfunnsøkonomisk kompetanse. Jeg kjenner heller ikke til at 
kommisjonen har kompetanse til å vurdere konsekvensene av den undertrykkende, som ble ført i 
fornorskningstida. Den kaster skygger inn i dagens næringsliv i de områdene som ble rammet. Jeg 
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har inntrykk av at kommisjonen for det meste sysler med internatliv, vantrivsel i den forbindelse, 
lærevansker, lidelse og ødelagte liv som følge av feil pedagogikk, og regelrett uforstand hos de 
som var satt til å styre vårt samfunn. Av den grunn har jeg ansett det som spill av tid å ta dette 
opp med kommisjonen, men setter nå disse ord ned på papiret, slik at de i alle fall blir bevart for 
ettertida. Kanskje det riktige ville vært at dere i kommisjonen fikk i gang forskning som klargjorde 
omfanget av de økonomiske tiltakene og samfunnsøkonomiske og -psykologiske konsekvensene 
dette fikk for tiltakslyst og innovasjon.   
  
Statens eiendom Lulleskogen 45/2 er anskaffet på en tvilsom måte. Eiendommene som Staten 
tilegnet seg, ble sammen med den gamle Skibotn allmenning, slått sammen til en eiendom og 
rettighetene i allmenningen ble opphevet. Det kunne man gjøre siden de som ble rammet var 
kvenfinner, og resten av det norske samfunnet på den tiden, innrømmet ikke de finsktalende 
samme rett som nordmenn. Men også de finske hadde på ærlig vis skaffet seg jordbruks-
eiendommer. Matrikkelen, som ble etablert i 1723, kunne Staten endre, og gjorde det.  
  
Arealer i Nordreisa 
 
I Nordreisa ser det ut til å ha vært tilsvarende oppkjøp av utmarka, utført av Staten under 
fornorskningstiden. På nittitallet opplevde jeg ofte at folk i Nordreisa-dalen tok opp dette tema 
med meg, særlig på Bergmo. De ville ha adgang il å bruke skogen igjen. De mente seg urettferdig 
behandlet da staten «kjøpte» utmarka og etablerte Statskog i Nordreisa, på samme måte som vi i 
Skibotn mente oss urettferdig behandlet. I Kvænangen skal det visstnok ha vært noe av det 
samme, skjønner jeg av avisene.  
 
Skal vi ha produksjon på bygda? 
 
Dette syns jeg er noe Sannhets- og Forsoningskommisjonen kunne gripe fatt i. At staten la en listig 
plan for oppkjøp av skogseiendommer og derved tok levebrødet fra folk, var til skade for hele 
bygdesamfunnet og det norske samfunn. Det førte til økt fraflytting og stagnasjon i næringslivet 
og fikk som konsekvens at mange sluttet med gårdsbruk og bygda ble utarmet. Jordbruket var 
grunnlaget for at folk slo seg ned her, det utgjør en trivselsfaktor i tillegg til at det gir meningsfylt 
arbeid og det gir oss mat.  Alle i et samfunn kan ikke drive i servisenæringer og være akademikere. 
Vi kan ikke for all framtid leve av oljepenger gjennom NAV, vi må tilbake til en situasjon hvor det 
skjer produksjon på landsbygdene. Slik er det bare.  
 
Tapet av praktisk kvensk/finsk kunnskap – tapet av utvikling 
  
Da gamle Isak Seppola rundt 1870 avla ingeniøreksamen i Tornio, hadde vi god kontakt med 
industrimiljøet i Tornedalen og i Nord-Finland. Det teknologiske nivå her hos oss var så noenlunde 
på samme nivå som de hadde der. Vi kunne lage kniver, økser, låser, hengsler, 
munnladningsgevær og den slags, og det kunne også de. Men i dag 150 år senere, ligger vi langt 
etter. Der lager de nå produkter i rustfritt stål, de lager mobiltelefoner, autopiloter for biler, 
snøscootere og ATVer, traktorer og biler. Vi kan ikke noe om hvordan man lager slike ting. 
Grunnen til det er at vi mistet språket og derved også kontakten med industrimiljøene i vårt 
nærområde, som Nord-Finland og Tornedalen geografisk sett er.   
  
Rundt 1860 var gruvemiljøet i Tornedalen og Nord-Norge stort sett på samme nivå. I dag er 
gruvemiljøet i Tornedalen ett av de lendende bergverksmiljøer i verden, mens våre 
gruvearbeiderfamilier nærmest ble jaget ut av landet på 1800-tallet fordi de holdt gudstjenester 
på finsk. Da jeg besøkte gruvedistriktene i USA, og finskforeninga der, fikk jeg høre at deres 
forfedre, som også hadde vært bergverksfolk, hadde emigrert fra gruvene i Norge til USA, fordi det 
i Norge ikke var religionsfrihet. Deres forfedre hadde vært en viktig kraft i oppbyggingen av 
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gruveindustrien i USA på samme måte som tornedalsmiljøet har vært det i oppbyggingen av LKAB i 
Kiruna. Hele tiden har finsk vært arbeidsspråket i gruvene i Gällivaara og Kirunavaara. Fra norsk 
historie viste jeg fra før at gruvene i Kåfjord i Alta og i Birtavarre var lagt ned på slutten av 1800-
tallet, men ingen har fortalt meg før at fornorskingspolitikken var en av faktorene som medvirket 
til at denne virksomheten gikk under i Norge. Fornorskingspolitikken skadet Nord-Norsk næringsliv 
på en måte som ennå kaster skygger i samfunnet i dag.  
  
Lynx-fabrikken i Rovaniemi er i dag Europas største produsent av ATVer og snøscootere, og 
eksporterer over hele verden, mens våre mekanikere må nøye seg med å kunne ta service og 
mindre reparasjoner på maskiner som blir laget der. Mobiltelefoner og komponenter til slike kan 
vi heller ikke lage her hjemme i dag, men jeg tror at om vi bygger opp igjen språket i de 
kvenskfinske miljøene, så vil vi få større kontakt med industrimiljøene ved Bottenviken, og etter 
hvert vil de kunne få i gang produksjon av deler og komponenter her hjemme. Det er ikke feil med 
menneskene i Nord-Troms som gjør at vi ikke er med i industriutviklinga. Det er feil gjort av de 
som har ledet vårt samfunn og fornorskingspolitikken som er årsak til at våre slektninger på andre 
siden av grensen har mer variert industri.  
 
Det finske språket er en del av veien videre  
  
Jeg har observert virksomheten ved Julenisselandet i Rovaniemi og Skisenteret i Levi. Begge har 
utviklet seg fra en sped begynnelse på 1960-tallet til sentre med over 1 million besøkende pr år. 
Begge steder treffer man på ungdommer fra forskjellige europeiske land som er lærlinger, de vil 
lære hvordan man driver vinterturisme, men ikke en eneste ungdom fra Norge. Det til tross for at 
Norge har en betydelig finskættet befolkning. Men for å kunne være lærling i Finland eller få 
studere på en finsk fagskole så må man kunne finsk. Som eksempel har Levi-instituttet i Kittilä som 
utdanner personell for turistnæringa, en opptaksprøve på finsk før man får begynne å studere der.  
 
I Norge går man inn for at ungdommene helst ikke skal lære finsk, men heller kvensk, som er en ny 
konstruksjon basert på gamle dialekter som ikke lengre er i bruk. Med eksamen i kvensk kan du 
ikke begynne å studere ved Levi-instituttet. Du kan heller ikke bli lærling på snøscooter-fabrikken i 
Rovaniemi eller studere til maskiningeniør der. De unge må kunne finsk for å studere der og 
samhandle med finner.  
  
Det kvenmiljøet jeg husker fra min barndom bestod av mennesker om snakket kvensk (finsk) 
dialekt, og leste finske aviser og bøker i tillegg til de norske tilsvarende. De lyttet på finsk radio i 
tillegg til norsk. De leste finsk litteratur. Utfordringen, slik jeg ser det, ligger i å gjenskape dette 
miljøet, og da kommer man ikke utenom å lære seg finsk. En kultur uten aviser, bøker, radio og TV 
har små sjanser til å overleve i dagens moderne verden.  
 
Dialektene kan bli identitetsskapende, men det avhenger av at antallet språkbrukere blir så stort 
at man klarer å opprettholde et språk med lokalt preg. Kvener som ønsker det, må få lov til å lære 
seg finsk og lokale uttrykk av det finske språket. Det vil kunne bli til en berikelse både for dem og 
vårt samfunn.   

Kongen og statssekretæren - et fast men annerledes forhold 
 
Hvert fjerde år går nordmenn til valgurnene for å velge sine stortingsrepresentanter og foretrukne 
politiske ledelse. De som tilslutt får ansvaret for å danne regjering vil hver fredag sitte hos Kongen 
i statsråd for å lede landet de neste fire årene. Siden 1905 har Norge hatt tre formelle regenter. 
Kong Harald V har nå ledet statsrådene på disse fredagene siden 1991. Vi har hatt utallige 
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regjeringer siden 1991 og Gro Harlem Brundtlands tredje regjering. Nesten like lenge har vi hatt et 
annet fast element i den politiske ledelsen.  
 

 
 

Regjeringer kommer og går, Regenten og samisk statssekretær består. Bilde av statssekretær Anne Karin Olli var 
vanskelig å oppdrive hos myndighetene. 

 
Regenten er det anerkjente faste elementet i den norske staten. Folk kommer og går, Regenten 
består. Man kan filosofere over hen sin makt. Mange vil si at hen har betydelig makt.  
 

1. Med sin nøytralitet til politiske saker og betingelsesløse kjærlighet til folket blir hen 
personifiseringen av nasjonen Norges samlende kraft.  

2. Hen representerer ofte alt og alle i Norge for Norge i utlandet.  
3. Hen har også en uskreven makt på fredagene. Hen kan stille spørsmålene og følge opp 

saker av betydning for landet fra uke til uke, fra regjering til regjering.  
 

«Alt for Norge» er «Alt for Norge». Det er et annet element som har vært fast like lenge som Kong 
Harald V. 
 
Det er et underkommunisert fast element i den norske staten. Regjeringer kommer og går, det er 
en statssekretær som består. Det er den enkelte statssekretær som bestemmer hvilken makt hun 
eller han har til å fremme saker fra departementene: 
 

1. Med sin partiske tilnærming til politiske saker og betingelsesløse kjærlighet til kun en 
folkegruppe blir han/hun personifiseringen av en splittende kraft.  

2. Hun/han representerer først og fremst en folkegruppe i Norge for disse i utlandet.  
3. Hun/han har også en uskreven makt på fredagene. Det er hennes/hans partiske svar som 

blir lagt frem og hun/han kan følge opp saker av betydning for sin foretrukne folkegruppe 
fra uke til uke, fra regjering til regjering.  

Norge er etter hvert blitt et mangfoldig samfunn med flere forskjellige folkegrupper, kulturer og 
språk. I Oslo regner man med at det brukes 200 forskjellige språk. Vi har seks folkegrupper med 
såkalt lang tilhørighet til kongeriket. Folkegrupper som stort sett har vært i Norge fra før 
statsdannelsen, to har historisk sett alltid vært i landet.  
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I dag skal folkegruppene som biologisk er av samme art administreres i forhold til 
menneskerettsloven i Norge. Ansvaret for å følge opp dette ligger hos en avdeling i Kommunal- og 
distriktsdepartementet (KDD) som kalles «Avdeling for urfolk og nasjonale minoriteter» (URNA). 

Dette er en av de minste avdelingene i den norske stat. Når mesteparten av de reelle ressursene 
kun deles ut til samiske tiltak, får svært få nordmenn kunnskap om de fem andre folkegruppene. 

URNA fikk på et fellesmøte 23. november spørsmål på hvorfor de ikke har informert 
interesseorganisasjonene om fristen 1. desember 2022 for å komme med innspill til 
statsbudsjettet 2024. Statssekretæren var da ansvarlig for svaret som kom fra ekspedisjonssjef 
Bjørn Olav Megard. Jo, det stemte at 1. desember er fristen, men det var usikkert på hvor mye 
URNA kan gjøre, det er politikerne/Stortinget som bestemmer.  

De ville heller ikke svare på om det var mye forskjell i budsjettforslaget som forlater avdelingen og 
det som til slutt blir vedtatt. Med andre ord, avdelingen planlegger ingen statsbudsjettjusteringer 
for de fem «underlegne» (i henhold til KDD) folkegruppene. Vi ble advart mot å sammenligne det 
samiske tiltak har på statsbudsjettet med den samlede potten jøder, romer, skogfinner, 
tatere/romanifolk og kvener/norskfinner har på statsbudsjettet.  

URNA budsjetterer en økning på samiske tiltak hvert år som er like stor som de fem andre har til 
sammen på statsbudsjettet. Statssekretæren syntes det var utidig og sette folkegruppene «opp 
mot hverandre» da det ble foreslått å øke potten til de fem folkegruppene i stedet for at URNA 
foreslår nok en hel «jøde, romer, skogfinn, tater/romanifolk og kven/norskfinn» pott til samiske 
tiltak. «Politikk er ikke lik prioritering» i URNA, når «Alt skal være for samene». 

Siden 1997 har avdelingen samer og kvener/norskfinner, jøder, tatere/romanifolk, romer, 
skogfinner hører under vært ledet av: 

Periode Samisk statssekretær 

1997–2000 Johanne Gaup, nå Sommersæter (SP) 

2000–2001 Steinar Pedersen (AP) 

2001–2004 Anders J. H. Eira (H) 

2004–2005 Ellen Inga O. Hætta (H) 

2005–2007 Berit Oskal Eira (AP) 

2007–2012 Raimo Valle (AP) 

2012–2013 Ragnhild Vassvik Kalstad (AP) 

2013–2014 Ante Bals (H) 

2014–2020 Anne Karin Olli (H) 

2020–2021 Raymond Robertsen (H) 

2021–  Nancy Charlotte Porsanger Anti (SP) 
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Alle statssekretærene har vært altså vært samiske. Så lenge representanter fra alle etnisiteter ikke 
kan bli statssekretærer i ethvert departement har vi ikke mangfold i Norge. I «urfolksavdelingen» 
URNA er man forbi rasisme med biologisme. 

Uansett hvilken farge regjeringen har så er det alltid en samisk statssekretær i URNA. Det har aldri 
vært en kvensk statssekretær i URNA (SAMI).  

Statsråd Helleland feilinformerer Stortinget  
 

 

 
I forkant av Stortingsmelding om nasjonale minoriteter 2020/21 stilte stortingsrepresentant Ulf 
Isak Leirstein statsråd Helleland spørsmål om hvordan en for seg oppfølgingen av anbefalingene i 
rapporten «Kulturell berikelse – politisk besvær» fra Telemarksforskning den 18. mars 2020 om de 
nasjonale minoritetene. 

Statsråden ble også utfordret på anbefalingen om at det bør opprettes en uavhengig 
granskningsgruppe som går igjennom alle sider av saken knyttet til RT-fondet og -senteret? 

Mandatet til Telemarksforskning var for det første å se på departementets egen samordningsrolle 
og på dialogformer og -arenaer mellom sentrale myndigheter og nasjonale minoriteter.  

Dommen over KMD/SAMIs arbeid med å styrke de nasjonale minoritetenes språk, kultur og 
situasjon i det norske samfunnet framover var at den bør opphøre.  

I Hellelands skriftlige svar leser vi at Telemarksforsking sin rapport har primært rettet 
oppmerksomheten mot hvordan representanter for minoritetene oppfatter tiltak og 
virkemidler. 

Dette stemte ikke. Et flertall av respondentene til rapporten var ansatte i departement og 
forvaltning samt diverse fagpersoner. Disse ble stort sett intervjuet ansikt til ansikt. 
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Et mindretall av respondentene til rapporten var representanter fra de nasjonale minoritetene, 
disse ble i større grad intervjuet per telefon. 

Ved å gi de nasjonale minoritetene ansvaret for kritikken, nedtonet Helleland alvoret i kritikken.  

Hvis hun hadde vært ærlig og informert Stortinget at det var nøytrale respondenter som var kritisk 
til departementet og statsråden, kunne stortingsmeldingen sannsynligvis blitt mer etterrettelig. 

HISTORIE 
 
Mandatsperioden til Sannhetskommisjonen er i utgangspunktet fra 1800. For kvener/finner er 
dette uheldig. Det er i samtids-dokumentene før 1814 vi finner de mest troverdige historiekildene. 
Går man igjennom Ottars beretning kan man observere at finner blir til lapper for så å bli samer. 
Det er derfor usikkerhet rundt historiefortellingene. De opprinnelige finnene som i dag er 
kategorisert som samer kan like godt ha vært finner. Vi finner Finnmark både lengst nord i Norge 
og i de typiske skogfinske områdene. 

1814 – Nasjonalromantismen - et skille i historiefortellingen 
 

 

Major Peter Schnitler 

Vi observerer at bøker som er skrevet etter 1814 forandrer innholdet i henhold til en politisk 
ønsket historie. Et eksempel er Major Peter Schnitlers grenseeksaminasjonsprotokoller fra 1740-
tallet. Originalteksten skriver blant annet at kvener og sjøfinner har samme språk og seder. I et 
forord til en ny versjon på 1900-tallet konkluderer man på tross av dette at lapper, finner og 
samer er det samme. 
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Stortingsmeldinger skriver bort vår historie i løpet av 20 år 
 
I 2000/01 går kvenenes historie blant annet tilbake til Ottar på 890-tallet. Dette har man gått bort 
fra i 2020/21. 

Den kvenske/finske historien i henhold til stortingsmelding i 2000/01 
 
4.2.1 Kvenene 
 
«Kven» er eit svært gammalt omgrep. Vi finn det første gongen i skandinaviske kjelder i Ottars 
forteljing, som håløyghøvdingen Ottar munnleg gav til kong Alfred av England under eit besøk ved 
hoffet til Alfred, truleg i 890-åra. Det var eit norrønt omgrep som viste til folk som heldt til i 
områda rundt dei øvre delane av Bottenvika og i dei store elvedalane i innlandet. I tillegg til 
bondenæringa dreiv folk frå dette området omfattande handel, fangst og skattlegging, aktivitetar 
som utover på 1300- og 1400-talet strekte seg like til Ishavet. 
 
Dei første skattemanntala for Nord-Noreg er frå 1520 og utover, og her er det registrert ein og 
annan kven. Den regulære innvandringa tok nok likevel ikkje til før i første halvdel av 1700-talet. 
 
Den nordiske krigen og jakt på ledig jordbruksjord førte til at kvenene flytta over frå Sverige og 
nådde elvedalar og fjordbotnar i Nord-Troms og Finnmark. Somme kvener etablerte seg på denne 
tida, særleg i Lyngen, Alta, Porsanger, Karasjok og Tanadalen. I bygdene i indre Finnmark 
(Kautokeino, Karasjok, øvre del av Tanadalen) blei kvenene relativt raskt ein del av den samiske 
befolkninga. 
 
Frå om lag 1830 auka den kvenske innvandringa til Nord-Noreg. Samstundes blei innvandringa 
meir styrt av arbeidsmarknaden, der gruveindustrien og ekspansjonen i dei nordnorske fiskeria var 
viktige element. Hovudtyngda av denne innvandringa gjekk til Aust-Finnmark. Innslaget av kvener i 
befolkninga i Nord-Noreg kulminerte i 1875, da kvenene utgjorde vel 24% av befolkninga i 
Finnmark (ca. 5800 personar) og knapt 8% av befolkninga i Troms (ca. 3500 personar). På basis av 
dei kriteria folketeljinga la til grunn, er det rimeleg å karakterisere dette som minimumstal. 
 
Minoritetspolitikken overfor kvenene var streng, særleg i perioden 1850-1960. Fornorskings-
politikken gav seg til dømes utslag i særtiltak i skolen og kyrkja og etterretnings-verksemd overfor 
kvenene. Eit anna døme er jordsalslova av 1902, som sa at berre norsktalande kunne få kjøpe jord 
(sjå pkt. 4.1 ovanfor). Moderniseringa av samfunnet medverka òg til fornorskinga. Likevel blei 
kvensk språk og kultur etter måten haldne godt i hevd fram til andre verdskrigen i dei fleste 
«kvenbygdene» i Nord-Noreg. 
 
Busetjingsmønsteret utgjorde i seg sjølv ei «kulturell forskansing», ved at kvenene primært slo seg 
ned i eigne bygder og bydelar. Gjennom etterkrigstida blei dette mønsteret gradvis svekt gjennom 
moderne flytting og sentralisering. 
 

Den kvenske/finske historien i henhold til stortingsmelding i 2020/21 

3.1 Kvener/norskfinner 
 
Kvenene/norskfinnene er en språklig og etnisk minoritet med historisk tilhørighet i 
nordområdene, hovedsakelig i Troms og Finnmark. I dag bor det kvener/norskfinner også i andre 
deler av landet. Ettersom noen omtaler seg som kvener og andre som norskfinner, har 
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myndighetene valgt å omtale gruppen med skråstrekbetegnelsen kvener/norskfinner. 
 
Flere av de kvenske/norskfinske tradisjonene er levende i dag, for eksempel saunatradisjonen. 
Noe av den gamle folketroen holdes også fortsatt i hevd. Videre er sang- og musikktradisjonen 
sterk, blant annet gjennom den læstadianske sangen og gjennom folkemusikken. 
Fortellertradisjonen, kvenske navn og begreper i naturen og håndverkstradisjonen er en del av 
den kvenske/norskfinske kulturen. Kvensk språk er en viktig del av den kvenske immaterielle 
kulturarven. 
 
I 2014 ble de kvenske organisasjonene enige om å velge 16. mars som Kvenfolkets dag, en felles 
dag da kvenene/norskfinnene markerer seg selv, sitt språk, sin kultur og sin historie. 26. april er 
valgt som kvensk språkdag, samme dato som kvensk språk i 2005 ble anerkjent som 
minoritetsspråk i Norge. Kvenene har også et eget flagg. Flagget ble heist ved et offentlig bygg i 
Norge for første gang i 2017, ved rådhuset i Storfjord kommune. I 2001 ble kvendrakten lansert. 
Drakten er designet for å vise bærerens identitet og bakgrunn. Den kvenske/finske historien i 
henhold til stortingsmelding i 2000 

 

OPPLÆRING I OG PÅ FINSK OG/ELLER KVENSK I NORSK SKOLE – A TIL Å  
 
Av: Bjørnar Seppola, januar 2023 
 
VEKST OG TILBAKEGANG - DAGENS SITUASJON 

Dette er en fortelling om hvordan opplæringa i finsk for kvener/finner møysommelig ble dratt i gang 
i åene etter siste krig. Hvordan denne opplæringa vokste fram til begynnelsen av 2000-tallet. 
Hvordan det samiske miljøet mobiliserte for å hindre at opplæring i finsk ble etablert Hvordan 
finskfaget etter hvert ble kvelt av motstanden og gikk over i en tilbakegangsfase som startet fra 
2000-tallets begynnelse og fortsetter i dag. Hvordan de levende kvenskfinske språkmiljøene døde ut 
denne perioden. Hvordan fornorskningen eskalerte på 2000-tallet og endte med at finsk, etter en 
300-årig tilværelse som minoritetsspråk i Norge, av norske myndigheter i 2020 ble strøket som 
minoritetsspråk. I tillegg en vurdering av hvordan man skulle kunne snu denne negative utviklinga, 
om det i hele tatt lengre skulle la seg gjøre. 

Jeg arbeidet i største delen av mitt liv aktivt med oppbygginga av finsk-opplæringa, gjennom 
organisasjoner, samfunnsdebatt og ikke minst gjennom skoleverket, hvor jeg arbeidet som lærer, 
som skolesjef, som koordinator for finskopplæringa, med ansvar for læreplaner, 
læremiddelutvikling, rekruttering- og etterutdanning av lærere, eksamensoppgaver, evaluering og 
kvalitetssikring. Arbeidsområdet var skoleverket i hele Norge, med hovedvekt på Troms og 
Finnmark fram til jeg gikk av med pensjon i 2002. I pensjonisttilværelsen har jeg fulgt utviklinga fra 
sidelinja og holdt meg faglig oppdatert om situasjonen. Noen ganger også spilt inn forslag 
gjennom min rolle som tillitsvalgt for Kvensk Finsk Riksforbund. For eksempel ved revisjon av 
skoleloven i 2017, da det ble fremmet forslag om at finsk skulle strykes og erstattes med kun 
kvensk. 
 
Med dette notat foretar jeg en oppsummering av hvordan opplæringen i finsk utviklet seg i 
perioden jeg fulgte den. Det vil si i de drøye 50 år som er gått siden jeg gikk på lærerskolen på 
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slutten av 1960-tallet og fram til i dag. Hvordan opplæring i finsk kom i gang, hvordan den møtte 
sterk motstand særlig fra samiske skolemiljøer, men likevel, sakte, men sikkert, vokste til en topp 
på mer enn 1000 elever skoleåret 2002/2003. Deretter kom en nedgang, år etter år helt til 
departementet, i 2020, gikk et steg videre med fornorskningen, og strøk finsk av lista over norske 
minoritetsspråk fetter at finsk i mer enn 300 år hadde vært minoritetsspråk i Norge, våren 2020, i 
Norge.  
 
Det er mitt håp at dette notat skulle bli til nytte for generasjoner av norske talere av finsk som 
kommer etter oss, være til nytte for forskere, journalister og forfattere. 
 
Jeg har også skrevet en mastergradsoppgave om opplæringstilbudet for kvenfinner fra starten i 
1716 til 1996. For utviklinga etter 1996 bygger framstillinga på notater, avis artikler, offentlige 
dokumenter og observasjoner og intervjuer med lærere og foreldre. Min masteroppgave: Norsk 
skolepolitikk overfor kvenene 1716 – 1996 (UIT 1996) fins på biblioteket til UIT og digitalt på 
Munin. Den kan leses som tilleggsinformasjon til denne foreliggende framstilling. 
 

SKOLENS OPPRINNELSE 
 
Den norske skolen var fra først av en slags konfirmasjonsskole. Hele opplæringa siktet mot at 
barna skulle lære å lese bibel og katekisme og blir konfirmert. Prestene og misjonærene på 1700-
tallet skjønte fort at uten bruk av barnas eget språk lærte de ingen ting av læra om Gud og Jesus. 
Resultatet ble at gjennom største delen av 1700 – 1800-tallet gikk konfirmasjonsopplæringa på 
det språk konfirmanten snakket. 
 
I 1851 vedtok Stortinget en plan for å lære finnene norsk. Denne planen er begynnelsen på 
fornorskingspolitikken. Fram til 1851 hadde sjøfinnene vært undervist på finsk og lappene på 
samisk. Dette går fram av departementets foredrag (saksframlegg) av 5. mars 1851. Vedtatt i 
statsråd samme dag. I utredninga er også innlagt en anbefaling om i størst mulig grad å bruke 
samisk i finnekretsene, som på det tidspunkt er langt på vei helt to-språklige finsk/samisk. 
 
Da skolen ble utvidet med flere fag, kunne samisk og finsk benyttes som hjelpespråk i Troslære 
(forberedelse til konfirmasjon), mens de andre faga gikk på norsk. Man snakker da om at finsk 
under navnet kvensk og samisk under navnet lappisk var hjelpespråk. 
 
SAMIFISERING AV KVENER/FINNER 
 
Etter forordningen av 1851 skulle samisk og finsk benyttes som hjelpespråk i troslære. Men ved 
skriv av 16. september 1872 la imidlertid Kirkedepartementet begrensninger på bruk av finsk 
(kvensk) ved konfirmasjon, brudevielser, mødres innledning og andre kirkelige handlinger. Slike 
ting skulle fortrinnsvis foregå på norsk. Samisk og finsk kunne bare benyttes når eleven ikke 
forstod norsk. For de finsktalende var det en tilleggsbestemmelse om at dersom en finsktalende 
ikke forstod norsk, skulle presten undersøke om vedkommende forstod samisk.   
Bare dersom vedkommende konfirmant hverken forstod norsk eller samisk, var det tillatt å bruke 
finsk ved konfirmasjonen, om nødvendig med tolk. Detaljene i denne instruksen er inntatt i min 
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hovedoppgave: Norsk skolepolitikk overfor kvenene 1716 – 1996, Tromsø 1996, side 140. 
 
Bestemmelsen var slik: 
 

 

Tidligere hadde prester i de blandede distriktene vært pålagt å lære seg samisk og finsk før de 
tiltrådte. Dette ble i på 1860-tallet endret til at de var pliktig å lære seg samisk. I tillegg var det en 
fordel om de også kunne finsk, men det var ikke lengre et krav.   
 
Disse bestemmelsene med tilhørende praksis fikk selvfølgelig stor betydning for skolens 
virksomhet. Målet for skolen på 1700- og 1800-tallet var konfirmasjonen, som ble en slags 
eksamen for bestått folkeskole. Gjennom bestemmelsen om prioritering av samisk, skapte 
myndighetene i de kvenskfinske miljøene et press i retning av å gå over til samisk, for da var folk 
sikret å bli konfirmert og ha lovlig adgang til å gifte seg og stifte familie. En slik samifisering av 
kvenfinnene var ønskelig av norske og svenske myndigheter ut fra utenrikspolitiske hensyn. 
Jamfør at Norge hadde felles utenrikstjeneste og konge med Sverige. I 1809 ble det finske 
storhertugdømmet løst fra Sverige og overført under den russiske tsar. I svensketida hadde finsk 
kun vært tillatt som kirkespråk for allmuen, men ikke på videregående skole og universiteter. 
Tsaren motsatte seg ikke bruk av finsk. Og innsamling av finske folkeminner. Han så snarere på 
denne virksomheten som positiv, for den svekket svensk innflytelse i Finland. Se nedenfor 
kapittelet om nasjonalromantikk og Fennomani. 
 
Det var skolestyrene som bestemte om kristendomsopplæringa i tillegg til på norsk, også skulle 
bruke finsk eller samisk. Presten var selvskrevet som leder av skolestyret, han var pålagt å lære 
seg samisk, og resultatet ble at de aller fleste blandingsdistrikter tilbød samisk i tillegg til norsk.  
Da ordninga ble evaluert i 1929 for Troms fylkes vedkommende, var Skibotn skole, den eneste 
skole i hele Troms som tilbød norsk og finsk. I alle andre distrikter med stort kvensk/finsk innslag, 
Kvænangen, Nordreisa, Kåfjord og Lyngen, stod elevenes valg mellom norsk og samisk. Fra 
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Nordreisa og Alta har vi noen eksempler på at familier som hadde finsk hjemme, holdt barna borte 
fra skolen og underviste dem hjemme på finsk. Et eksempel er ishavsskipper Petter Posti i Alta, 
som skrev følgende brev på finsk til pastor J C Frost, Bossekop ved juletider 1876. Brevet er 
oversatt av meg.  
 
Her pastor J C Frost, 
Bossekop. 
 
 
Jeg har mottatt Deres brev, som er skrevet 24. januar. Pastoren sier han har lest det brev som jeg 
har skrevet til lærer Oluf Holmgren om min datter Greta Johanna. Til dette svarer jeg til Pastoren 
at Greta Johanna gikk på skolen hos Oluf Holmgren helt fra 25. oktober 1876 og ennå ikke lært å 
stave. Og da min kone snakket med læreren om han ikke kunne ta litt hånd om vår datters 
staveopplæring, svarte læreren at dersom vi flytter henne over til å lese norsk, da skal hun få hjelp 
til å lære å stave. 
 
Pastoren husker nok hvilken avtale vi hadde. Nemlig at skolens opplæring i kristendom skal for 
mine barn være på deres eget språk, som er finsk, slik at skolen og jeg arbeider hånd i hånd.  Siden 
min kone har snakket med læreren, og læreren nektet å gjøre sin plikt, har jeg av den grunn tatt 
min datter ut av skolen og jeg har selv begynt å drive skole hjemme for mitt barn. 
 
Pastoren sier at jeg vender meg imot skolen, men det er ikke sant. Jeg er ikke mot skolen, men jeg 
tror ikke andre heller ville tålt at barnet ikke får lære noe når det vil lære. Og så skriver pastoren 
om å være ydmyk (lydhør) over for de menneskelige bestemmelser, men jeg vil være lydhør som 
enhver annen bare det ikke støter mot troen og en god selvfølelse.  
 
Så skriver Pastoren til meg at dersom jeg ikke forbedrer og sender min datter til skolen, så vil han 
ta i bruk virkemidler. Til dette svarer jeg at dersom skolemannen gjør bedringer i sin ulovlige 
opptreden overfor barna, så skal nok også jeg gjøre det. Men om ikke skolemannen, i pastorens og 
mitt nærvær, lover å bedre seg, så vil jeg ta alle mine barn ut av skolen. Så får vi se om der fins 
virkemidler mot denne lærerens forbrytelser mot barna. Av dem nevner jeg for det første at han 
nektet barna matpause. Etter at noen foreldre har klaget, så har han nå rettet på dette, men så 
tok han seg til en skikk at barna ikke får en fristund etter mat og han nekter barna å drikke når de 
ber om det og så er det forannevnte at han nektet å ta hånd om min datters opplæring når min 
kone spurte han om det.  Og hva mer opprørende er å bemerke er at min andre datter, Kaisa-
Marja, to ganger ba læreren om å få gå ut, men han tillot det ikke. Og da jenta ikke våget å gå ut 
uten lov, gikk det slik at hun ble nødt til å tisse på seg på skolen. 
 
Skolen er også mer kald en varm. Slik at barna, av en slik skolemanns opptreden, kan få ulyst og 
miste kjærligheten til skolen, noe jeg kan bevitne og mange andre foreldre også som forstår seg 
mer på behandling av barn en denne skolemannen Oluf Holmgren.  
 
Og det sier jeg deg Pastor, at om denne Oluf Holmgren er en så stor mann at han ikke vil vite av 
barnas behov, så er også jeg den mann som er villig til å ta i bruk de nødvendige virkemidler, 
dersom han ikke beklager og lover bedring i Pastorens og mitt nærvær. Jeg er altså ikke imot 
skolen, men mot denne skolemannens upassende oppførsel.   
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+++ 
 
Den vinteren kunne ikke ishavsskipper Petter Posti dra på ishavet. Han var hjemme for å lære sin 
datter å lese, siden læreren nektet. 
 
 
NASJONALROMANTIKK OG FENNOMANI 
 
Dette var en nasjonalromantisk periode i Europa. Norge var preget av nasjonalistiske strømninger 
på samme måte som det finske storhertugdømmet også hadde vekst i finske nasjonalromantiske 
tanker og ideer. Blant annet ble nasjonaleposet, Kalevala, innsamlet og utgitt i denne perioden. 
Tidstypisk for holdningene i Norge og Sverige på den tiden var, at mens den norske nasjonalismen 
ble omtalt som nasjonalromantikk, så ble den finske tilsvarende i Norge og Sverige omtalt som 
Fennomani. En slags sinnssykdom som hadde rammet en del finske intellektuelle! Norsk og svensk 
vitenskapelig miljø var nemlig sikker på at finsk aldri kunne bli et kulturspråk og at det var 
bortkastet å samle inn språkprøver og folketradisjon på det språket. 
 
Nordmenn og svensker tok imidlertid feil. I 1855 startet finske idealister den første realskole 
(oppikoulu) noensinne på finsk. Åtte år senere, i 1863 ble det tillatt å skrive eksamen på finsk på 
Universitet i Helsinki. Syv år deretter, i 1870, kom den første roman noensinne på finsk. Det var 
«Sju brødre» skrevet av Aleksis Kivi. 

1936 – FINSK FJERNES SOM HJELPESPRÅK I NORSK SKOLE 
 
Selv om det allerede i 1872 var bestemt at samisk skulle prioriteres, så fortsatte både finsk og 
samisk som hjelpespråk i skolens troslære. Da departementet foretok den tidligere omtalte 
evaluering av ordningen i 1929 hadde 279 barn sin troslære på finsk og 411 barn sin troslære på 
samisk. Dette gjaldt samlede tall for hele landet. I møte 7. juli 1936 stoppet Stortinget all bruk av 
kvensk/finsk i skolen – samisk ble stående igjen som eneste alternativ i tillegg til norsk. Denne 
situasjonen bestod helt til nye minoritetspolitiske tanker vant fram i Norge i de første årene etter 
andre verdenskrig. 

NY MINORITETSPOLITIKK ETTER 1945 – MEN KUN FOR SAMENE 
 

Etter krigen, og med redslene for minoriteter i Europa krigen hadde ført med seg i friskt minne, 
satte man i Norge i gang med å forbedre opplæringstilbudet i samisk. I skrivet fra departementet 
som skoledirektør Årseth i Finnmark mottok i 1947 ble han bedt om å gi uttalelse om samiske 
skolespørsmål, men Årseth brukte den gamle betegnelsen «Tiltak i språkblandingsdistriktene» og 
han minte om at det også er en finsk minoritet i Finnmark. Han formulerte seg slik: «Etter hva jeg 
har forstått skal et ikke lengre tas hensyn til, … den finske kulturminoriteten …» Med det 
signaliserte han at det var en beskjed han hadde fått, og som han kanskje ikke var hel enig i. 
Dette var en kjent norsk måte å ta avgjørelser på. Noen «har snakket sammen» om hvordan man 
ønsker det skal være, så går dette ønsket ut som et signal til de som skal gi sine vurderinger. Ved 
et slikt forhånds-utspill fra politikere som «har snakket samme» får man så en vurdering fra 
administrasjonen som er i samsvar med det man har ønsket. 
 
Samordningsnemda, som hadde sendt denne forespørsel til skoledirektørene, hadde kun samisk 
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på programmet. Tiltak for den finske minoriteten hadde de ikke med. Vi kjenner foreløpig ikke til 
hvem/hvilke instanser som stod bak avgjørelsen. Framtidig forskning vil kanskje avklare det.  
 
På denne måten kom arbeidet med samisk i skolen i gang etter krigen. Vi fikk samisk ABC, 
Samiske radiosendinger og Samisk folkehøyskole som åpnet på ny i 1949. Nettopp dette siste 
tiltaket, Samisk folkehøyskole, viste seg senere å bli viktig. Selv om ikke hele opplæringen på 
Samisk folkehøyskole foregikk på samisk, så ble skolen et sted samisk ungdom kunne søke og 
dyrke språk og kultur. Da man gikk i gang med utvikling av samisk kultur på ny, hadde man derfor 
en liten gruppe ungdommer som hadde folkehøyskole. Et tilsvarende tilbud fantes ikke for 
ungdom fra de finsktalende miljøene i Norge. Den totale mangel på skoletilbud for ungdom fra 
de finske miljøene ble, etter vår vurdering, den enkeltfaktor som i sterkest grad bidro til å svekke 
den finske kulturen i Norge i etterkrigstida. Dette inntrykk forsterkes av at da man på 1980-tallet 
skulle begynne å utvikle et universitets-tilbud for de finsktalende, så måtte lærere hentes fra 
Finland. Hadde man på 1950-tallet hatt også en finsk folkehøyskole, ville situasjonen for 
kvenkulturen trolig vært vesentlig annerledes 
 
Utover 1950-tallet ble samisk ytterligere styrket og fra 1959 vedtok Stortinget rett til 
samiskopplæring for elever som hadde samisk som hjemmespråk. Skoleloven § 41.7 fikk slik 
ordlyd:  

"Born av foreldre som nyttar samisk som dagleg talemål, skal gjevast opplæring i samisk når 
foreldra krev det. Dei siste to åra i grunnskolen kan elevar med samisk talemål velje samisk som ei 
av målformene. Departementet fastset reglar for denne undervisninga, og kan gjeve unntak frå 
føresegna i nr. 6 om elevtalet. (Finskundervisninga i grunnskolen 1994: 7.) 

Rett til finskopplæring var det på den tiden ikke mulig å få med, selv om det ar arbeidet med å få 
finsk med.  Årsakene ligger øyensynlig i St. meld. Nr. 21 (1962—63). For denne Stortingsmeldinga 
hadde tre vedlegg. Vedlegg nr. 2 var et foredrag av høyesterettsjustitiarius Terje Wold som 
hette: «Minoritets- og menneskerettighetsspørsmålets folkerettslige stilling».  
 
I dette foredraget gikk Terje Wold gjennom grunnlaget for den norske same- og kvenpolitikken. 
Her sier han: 

"Som allerede nevnt vil jeg tro at samene i Norge utgjør en folkerettslig minoritet. Dette er 
imidlertid ikke tilfellet med den del av befolkninga i Finnmark som er av finsk herkomst. De har 
nok -særlig de eldre- fremdeles sitt eget språk og i høy grad sin særpregede kultur. De er en 
meget verdifull del av den norske befolkning og har i høy grad vært med på å bygge og dyrke 
landsdelen. Men finnene har selv valgt å forlate Finland og bli norske. De står derfor i samme 
stilling som andre utvandrere - således f. eks. alle norske som har utvandret til USA. De utgjør 
ingen nasjonal minoritet i folkerettslig mening og har heller ikke noe folkerettslig krav på 
særrettigheter som minoritetsgruppe. Deres rett går ikke lenger enn til full likestilling med andre 
norske borgere - de er norske borgere og ønsker å være det". (Wold 1962: 3.) 
 
Dette viser hvordan kvenfinnenes status i Norge hadde endret seg i løpet av 1900-tallet. På 
1700- og 1800-tallet var det en selvfølge at de var en minoritetsgruppe med rettigheter som man 
skulle ta hensyn til. 1 1962 sto man tilbake med det resultatet at kvenene ble oppfattet som en 
gruppe som "selv har valgt å forlate Finland". Denne endringa i status må oppfattes som et 
resultat av opprettelsen av nasjonalstater. Tankemodellen tar f.eks. ikke hensyn til at hverken 
Finland eller Norge eksisterte i middelalderen. Et annet interessant trekk ved Wolds framstilling 
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er at han bruker ordet "fremdeles sitt eget språk". Dette viser at han forventer at kvensk med 
tiden ville forsvinne. 
 
Det ble også dette syn, en forventning om at finsk språk vil forsvinne, som ble retningsgivende 
for politikken overfor de finsktalende i årene som fulgte, helt fram til Departementet våren 2020 
formelt satte en sluttstrek og strøk finsk av listen over norske minoritetsspråk. 

SAMISKE KONSULENTER OVERTAR ANSVARET FOR DE FINSKE ELEVENE 
 
Selv om de aktive tiltakene fra politikerne side bare nevnte støtte til samiske elever, så fortsatte 
Departementet og Skoledirektørene med å behandle språkblandingsdistriktene som en enhet og 
fulgte med utviklingen både i de finske og de samiske miljøene. Derfor har vi materiale som 
forteller oss om språksituasjonen også i de finske miljøene så lenge ansvaret for 
språkblandingsdistriktene lå hos Skoledirektørene. I 1986 ble imidlertid konsulentstillingen for 
språkblandingsdistriktene overført Sametinget og ble til samisk skolekonsulent. 
 
Ved en undersøkelse blant 4. og 5. klassinger i Finnmark i 1960 om hvilket språk elevene snakket 
med foreldre og kamerater viste at 27 barn på de to undersøkte klassetrinnene snakket finsk og 
191 barn brukte samisk.  
 
I en større undersøkelse i 1973 i grunnskolene i Finnmark, utført av Odd Mathis Hætta, som da 
var konsulent for språkblandingsdistriktene, oppgav 1340 elever samisk eller samisk/norsk som 
språk i hjemmet. 170 elever oppga finsk eller norsk/finsk i hjemmet.  
 
Til å lede arbeidet i språkblandingsdistriktene hadde man fra 1. juli 1967 en egen konsulent 
tilknyttet skoledirektøren i Finnmark. Ifølge den instruksen for stillinga som var tatt inn i 
utlysningsteksten, besto konsulentens oppgave i "organisering og gjennomføring av særtiltak i 
språkblandings-distriktene i Finnmark".  
 
En del samiske miljøer godtok imidlertid ikke denne målsetningen og innledet en kamp for at 
konsulenten kun skulle ta seg av samiske skolespørsmål. Et eksempel finner vi da Forsøksrådet 
for skoleverket i 1972 oppnevnte et utvalg som skulle planlegge tiltak i 
språkblandingsdistriktene. Utvalget besto av: Edel Hætta Eriksen, Per Jernsletten, Trygve Madsen 
og Odd Mathis Hætta, alle med bakgrunn i samisk miljø. Alle tiltak dette utvalget foreslo tok 
ensidig sikte på å styrke det samiske. Tiltak for kvener nevnes ikke. Det til tross for at oppdraget 
til utvalget var "organisering og gjennomføring av særtiltak i språkblandings-distriktene i 
Finnmark". Bemerkelsesverdig er det også at utvalget ikke godtok å kalle konsulent for 
språkblandingsdistriktene ved sitt rette navn. De kaller ham i stedet for konsulent for samiske 
skolespørsmål. 

 
Da ei stilling som konsulent for tiltak i språkblandingsdistriktene ble ledig i 1974, forsøkte 
skoledirektør Kristian Berg Nilsen å lyse ut med en nøytral utlysningstekst. Norske Samers 
Riksforbunds (NSR) skolekomite vedtok da under sak 10/74 en protest til departementet mot at 
det åpnes for at andre enn samer kan ansettes, og de la til «bl.a. kan en tenke seg at det kommer 
finsktalende søkere med såkalt kjennskap til samisk,…» De fikk medhold og stillinga ble 
forbeholdt samiske søkere.  
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Denne saken viser at NSR allerede på et så tidlig tidspunkt hadde utviklet en forestilling om at 
samer og samiske barn hadde en større rett enn kvenfinner og kvenskfinske barn. NSR kunne 
ikke akseptere finsktalende konsulenter med kjennskap til samisk, men kunne øyensynlig 
akseptere samiske søkere uten kjennskap til finsk i det hele tatt. 
 
Men saken sluttet ikke der. For skoledirektør i Finnmark, Berg Nilsen, som var en erfaren 
skolemann, la ikke avgjørende vekt på protestene fra samisk hold og tok også andre enn samiske 
søkere inn i stillinga i årene framover. Striden om arbeidsoppgavene til konsulenten for 
språkblandingsdistrikter ser ut til å ha fortsatt. Den ble avsluttet med at konsulentstillinga for 
språkblandingsområder ble nedlagt i 1986. Denne gang under henvisning til at "Samisk 
utdanningsråd bør spille en mer aktiv rolle ved planlegging av framtidige styrkingstiltak ved 
skoler og kommuner». I forbindelse med høringsuttalelsene til NOU 1985: 14 Samisk kultur og 
utdanning, skrev skoledirektør Berg Nilsen til Kultur- og vitenskapsdepartementet og beklaget at 
stillinga var blitt lagt ned "nettopp i en tid da det vil bli behov for å styrke samiske distrikt og 
distrikt med kvensk og ny-finsk befolkning."  
 
Etter at konsulenten for språkblandingsdistriktene ble overflyttet til Samisk Utdanningsråd, 
forsvant også omsorgen for de kvenskfinske elevene ut av språkkonsulentens arbeidsområde. 
Jeg har i alle fall ikke registrert ett eneste dokument, hvor opplæringen for de kvenskfinske 
elevene er nevnt, fra denne konsulentens side, etter at stillinga ble flyttet til Samiske 
Utdanningsråd. 
 

DEBATT I STORTINGET I 1984 OM SKOLETILBUD TIL KVENENE 
 
Arbeidet for å få inn finsk tilbake til skoleverket fortsatte imidlertid. Det ble drevet fram av 
entusiaster. Jeg var en av dem. Jeg skrev i denne perioden et brev til Stortingsrepresentant Ranja 
Haugli for Troms. Det var nok flere andre enkeltpersoner fra kvenskfinsk miljø som skrev til «sine» 
Stortingsrepresentanter. Men et samlet og koordinert arbeid til støtte for finsk var det ikke på det 
tidspunkt. 
 
Jeg hadde fattet interesse for minoritetspolitikk mens jeg gikk på lærerskolen i Tromsø på slutten 
av 1960-tallet. På lærerskolen var det ingen tilbud om finsk, men Nils Jernsletten gav kurser i 
samisk som etter eksamen kunne gi en halvårsenhet, eller 10 vekttall ved videre studier. Jeg tok 
dette kurset. Cirka halvparten av medelevene på samiskkurset var fra finske miljøer. Vi gikk der 
fordi vi ikke hadde tilbud på eget språk. Et gode ved kurset var at vi også lærte minoritetspolitikk 
av Jernsletten.  
 
Etter at jeg var ferdig på lærerskolen i 1971, og kom ut i skolen, gav dette muligheter for mer 
aktivt arbeidet med finsk. Vi møtte imidlertid mye motstand. Det kom som en overraskelse på 
meg at motstanden oftest kom fra samisk hold. Jeg registrert at der var motstand fra en del 
samiske skolefolk, men anså at denne motstanden bygde på uvitenhet, og regnet med at den ville 
avta etter som tida gikk. Jeg hadde ingen anelse om, og heller ikke den nødvendige informasjon og 
forutsetninger for å forstå at denne motstanden var så bred og omfattende, med så tunge aktører 
i bakgrunnen som det senere viste seg at den hadde. 
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Det kvenskfinske miljøet fikk imidlertid gjennomslag for små tiltak. Valgfag i gymnaset fra 1974, 
valgfag i ungdomsskolen fra 1976 og et forsøk med finsk som sidemål ved Børselv skole fra 1980- 
1983. I Skibotn fikk vi inn finske bøker i biblioteket fra 1976 og valgfag i 4. – 5. klasse fra 1985. Det 
kan ha vært forsøk med finskopplæring også ved flere andre skoler, som jeg ikke kjenner til. Jeg 
vet i alle fall sikkert at Olav Beddari ved Skogfoss skole i Pasvik tidlig gjorde forsøk med 
finskopplæring. 
 
Skoleloven revideres med rundt 10 års mellomrom. Da skoleloven skulle revideres i 1985, ble det, 
den 23.mai 1985, for første gang etter 1936, da finskopplæringa ble stengt, en stor debatt i 
Stortinget om kvenene og opplæringstilbudet til kvener/finner. Et enstemmig Storting ba 
regjeringen legge fram en vurdering av hvordan den kvenske befolkning kan få undervisning i og 
om mulig på sitt morsmål. 
 

 

 
Departementet sendte så, via skoledirektøren i Finnmark, saka ut på høring. jamfør rundskriv 
118/84 fra Skoledirektøren i Finnmark. Høring om kvenskfinske elever. Høringsrunden er omtalt 
av den danske minoritetsforskeren Bengt Søndergård i forskningsrapporten: Finskopplæringen i 
Nord-Norge – muligheter og begrensninger. (Tønder 1989) Det kom inn svar fra et stort antall 
skoler i Troms og Finnmark. Alle er meget positive. De anser opplæring i finsk som et tilbud det 
lenge har vært behov for. Flere av skolene mener finsk og samisk bør likestilles i skolen. Fra Masi 
skole ble det anført at de fleste av dere elever har samisk som morsmål, men at man er glad om 
man kunne tilby finsk som valgfag. Fordi deres elever pleier å velge finsk framfor fransk når de 
kommer i videregående skole. De anser finsk som mer relevant enn fransk, og da vil det være en 
fordel om de allerede i grunnskolen har fått en elementær innføring i finsk. 
 
I høringsrunden kom også inn en uttalelse fra Samisk lærerlag. Denne er betenkelig til innføring av 
finsk. Samisk lærerlag var bekymret for at finskopplæring kunne ødelegge for samiskopplæringen, 
og sa til slutt: «Samenes rett til skole og undervisning bør sikres på en annen måte enn 
innvandrernes».  
 
Søndergård var forundret over denne holdning som han kalte manglende solidaritet, og 
sammenlignet med det dansk/tyske grenseland hvor den ene minoritet støtter den andre. Han 
intervjuet så samen Liv Østmo om saka og fikk følgende forklaring: 
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1. Finsk, har i motsetning til samisk, et andet språklig hjemland. Finsk i Norge er derfor ikke    
     avgjørende for det finske språks skjebne. Annerledes forholder det seg med samisk.  
2. Samene utgjør, i motsetning til kvenene, landets urbefolkning. 
 
Man kan kanskje undre seg over at de kvenskfinske miljøene ikke gikk sterkere ut og protesterte 
mot de samiske utspillene. Årsakene til det ligger først og fremst i at vi ikke kjente til dem. Vi 
hadde ingen journalister som fulgte med i ting som berørte den kvenskfinske kulturen. Vi hadde 
ingen presse. Heller ingen konsulenter ved de offentlige kontorene som kunne fortalt oss om hva 
som foregikk i kulissene. Ingen norske skoleforskere fortalte hva som foregikk. Det måtte en dansk 
forsker til før man fikk en sprekk i bobla. Jeg ble først gang oppmerksom på at det forelå en samisk 
motstand mot opplæring i finsk da jeg fikk forskningsrapporten til Søndergård fire år etter at 
møtet i Samisk lærerlag hadde funnet sted. I ettertid har jeg truffet samiske lærere som hadde 
vært på det aktuelle møtet og kunne gi meg flere detaljer. 
 
DEPARTEMENTET SNUR I SPØRSMÅLET OM FINSK SOM SIDEMÅL 
 
I årene 1980 - 1983 var det ved Børselv skole blitt drevet forsøk med finsk som sidemål. Forsøket 
var evaluert. Resultatet var betegnet som godt.  
 
I tillegg hadde Stortinget etter en lang debatt den 23.mai 1985, i Innstilling O nr. 84 – 1984-85 
vedtatt at det var «ønskelig at den kvenske befolkning kunne få i, og om mulig på, sitt morsmål». 
Det var derfor forventet at vi nå ville få et gjennomslag for finsk som sidemål.  
 
Vi kjente ikke til at samisk skolemiljø hadde protestert mot innføring av finsk. Det kom derfor som 
en overraskelse på meg og andre, at forslag til revisjonen av mønsterplanen og skoleloven ble 
forelagt Stortinget i 1986, var forslag til utbedring av finsktilbudet ikke med.  
Videre gikk det slik at vurderingen av et skoletilbud for den kvenskfinske befolkning, som 
Stortinget hadde bedt om, aldri ble gjort. Det ble ikke meldt tilbake til Stortinget om 
finskopplæring. Videreutvikling av skoletilbudet for kvener, finsk som sidemål, var lagt på is. I 
stedet stod departementet steilt på at det for kvener måtte holde med valgfag i ungdomsskole og 
gymnas, slik det hadde vært fra 1970-tallet. I 1974 ble det åpnet for finsk valgfag i videregående 
skoler, kun på allmennfaglig linje, som et alternativ til fransk, tysk, spansk og russisk. Dog med den 
begrensning at valg av finsk ville stenge flere veier videre i utdanningssystemet.  
 
For grunnskolens vedkommende var det slik at de kvenskfinske miljøene heller ikke ved 
Mønsterplanen i 1974 hadde fått gjennomslag for finsk som valgfag. Arbeidet fortsatte imidlertid 
og Terje Henninen ved Skoledirektørens kontor i Finnmark fikk i 1976 utarbeidet en midlertidig 
læreplan for finsk som valgfag. Denne kunne man få ved henvendelse direkte til Skoledirektøren i 
Finnmark. Finsk som valgfag var kommet i gang ved noen skoler. Jeg kjenner til at Josef Lindbeck 
ved Lakselv skole, Olav Beddari ved Skogfors skole, og undertegnede Bjørnar Seppola ved Skibotn 
skole gav opplæring i finsk som valgfag.  Det kan ha vært flere skoler, som jeg ikke har kjennskap 
til. Ved Børselv skole hadde Terje Aronsen fortsatt med finsk som sidemål til tross for at 
forsøksperioden 1980 – 1983 var over. Ved en rekke skoler ble det i tillegg undervist i finsk for ny 
innvandrede finner gjennom regelverket for tilskudd til «morsmål og norsk». Dette var et tilbud 
for elever med andre morsmål enn norsk og samisk. Tilbudet går ut på at elevene kan få bruke 
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eget morsmål inntil de kan norsk. Læreren skal kunne elevens morsmål. Målsettingen for 
opplæringa er å lette overgangen til norsk for elever som ikke kan norsk når de kommer til skolen. 
Tilstrekkelige ferdigheter i norsk til å kunne følge vanlig undervisning, bør være oppnådd senest 
etter tre år ved norsk skole.   
 
For samisk ble revisjonen i 1984 en forbedring med blant annet tilbud om samisk som førstespråk. 
I denne differensiering fra departementets side av skoletilbudet til kvener/finner og samer, 
kjenner vi igjen kravet fra Samisk lærerlag: «Samenes rett til skole og undervisning bør sikres på en 
annen måte enn innvandrernes».  Henvendelsen fra Samisk lærerlag var nemlig et krav om at 
opplæringen av samiske barn skulle sikres på en annen (les: bedre) måte enn tilbudet til 
kvenskfinske barn. Spørsmålet om finskopplæring var derved utsatt til neste revisjon som var 10 
år senere i 1997. 
 
Rangeringen av samiske barn foran kvenskfinske barn i skolesammenheng, som ble innført i 1936, 
ble dermed opprettholdt ved revisjonen av skolelovene og Mønsterplanen i 1984. Som vi senere 
skal se ble forskjellene ytterligere utvidet siden den tid, samtidig som arbeidet med finsk i skolen 
er trappet ned, med den følge at interessen blant elevene har sunket. 
 

FINNMARK SOM EGEN UTDANNINGSREGION 
 
Etter at arbeidet med mønsterplanen for 1985 endte med tap, så måte at det ikke ble finsk som 
sidemål, satset vi på en plan som Isak Aleksandersen ved skoledirektørens kontor i Vadsø arbeidet 
med: Finnmark som egen utdanningsregion. Om vi kunne få finsk sidemål inn i den planen, ville 
det i alle fall være en begynnelse for de skolene som lå i Finnmark. Men da planen ble lagt fram 
for Stortinget som St.prp. nr. 103 (1986 - 87). Var det likevel ikke tilbud om sidemål til de finske 
elevene. I stedet sa departementet følgende: 

 

 

 
En ting kom imidlertid ut av arbeidet med planen om Finnmark som egen utdanningsregion. Vi fikk 
oppnevnte et interimsstyre for en kvenorganisasjon. Dette styret bestod av Egil Sundelin, Irene 
Andreassen, Terje Aronsen, Henry Osima og undertegnede Bjørnar Seppola. Det var blitt oppnevnt 
etter et møte for finsklærere som Isak Aleksandersen arrangerte med daværende 
undervisningsminister Mary Kvidal i forbindelse med planen om Finnmark som egen 
utdanningsregion. 
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Vi fikk orientert henne om problematikken, men det gav seg ikke utslag i konkrete tiltak. Vi kjente 
jo ikke til at det fra samisk side ble arbeidet aktivt for å hindre utvidelse av finsopplæringa til også 
å omfatte sidemål. St.prp. nr. 103 (1986 – 87) inneholdt derimot mye om samisk skole, blant 
annet grunnlaget for samisk høyskole. 
 
LÆRERNE TAR AFFÆRE  
 
I den første perioden etter av Mønsterplanen for 1985 var godkjent, var departementet negativ til 
innspill om finskopplæringa. Prinsippene for Mønsterplanen hadde gått gjennom i Stortinget. 
Finsk skulle være valgfag. Mer var det ikke å si om den saken. 
 
Men arbeidet i Kvenmiljøene fortsatte drevet fram av entusiaster. Jeg var en av dem. 
Grunnskolerådet hadde avsatt en del midler til arbeid med finsk i skolen, vår kontakt der var 
Bjarne Myhre. Vi søkte og fikk midler til seminar for lærere som arbeidet med finsk som valgfag. I 
etterkant av seminaret stiftet vi Norske kveners forbund (NKF) i Alta den 5. desember i 1987. 
Interimsstyre hadde vi, som nevnt, fått satt sammen våren 1985 etter møtet om Finnmark som 
egen utdanningsregion. 

De som startet NKF var i hovedsak de lærere og førskolelærere som hadde deltatt på seminaret. Vi 
hadde i tillegg annonsert i aviser om at det det ville bli avholdt et slikt stiftelsesmøte et slikt 
stiftelsesmøte, men annonsekampanjen gav kun tre påmeldte personer. I tillegg kom fire personer 
fra Børselv kvenforening sammen med Terje Aronsen og fire fra Skibotn norskfinske forening 
sammen med meg. Sammen med de som var blitt igjen av seminardeltakerne fikk vi på denne 
måten samlet 24 personer. Og møtet kunne avholdes. 
 
Til stiftelsesmøtet hadde jeg utarbeidet forslag til vedtekter og forslag til den første handlingsplan. 
Vi var derfor ikke helt uforberedt. Møtet ble avviklet i løpet av en dag, lørdag 5. desember 1987. 
 
Første leder var Terje Aronsen. Helmer Mikkelsen var sekretær. Men da han gikk bort ett halvår 
etter at NKF var stiftet, påtok jeg meg jobben som sekretær for perioden 1988 – 1990. Deretter 
fortsatte jeg som leder av forbundet i perioden 1990 – 1994. 
 
I arbeidet med forberedelsene for danning av NKF i 1987 var Egil Sundelin den mest aktive og 
nyttige medarbeideren. Han hadde erfaring fra politisk arbeid og hadde blant annet møtt på 
Stortinget som varamedlem i en periode. Min politiske erfaring begrenset seg til kommunestyre, 
formannskap, norsk lærerlag og noen landsmøter for et politisk parti. Sundelin var også en viktig 
medarbeider i det første 10-året av NKF sin virksomhet. Den perioden var vanskeligst.  Som modell 
for vedtektene til NKF brukte jeg vedtektene for de politiske partiene AP og SV og for de samiske 
organisasjonene NSR og SLF. 
 

NYTT FORSØK MED FINSK SOM ANDRE SPRÅK. 
 
I Skibotn ble spørsmålet om undervisning i finsk først tatt opp på et foreldremøte høsten 1982. 
Jeg hadde selv barn på Skibotn skole og reiste saka i egenskap av forelder. Etter at saka hadde 
vært grundig behandlet i de kommunale organer og skoledirektøren hadde godkjent ordninga, 
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ble det gjort forsøk med finskundervisning som valgfag i Skibotn skole hvor jeg var lærer fra 
høsten 1985. 

Vi oppdaget vi fort at det ikke lot seg realisere og tilby finsk som valgfag i ungdomsskolen. 
Oppmerksomheten ble derfor rettet mot finsk som andrespråk (sidemål). Vi søkte om et 
prøveprosjekt med finsk som andrespråk. Utdanningsdirektør Harry Kvalvik støttet søknaden. 
Den 25. april 1988 fikk vi svar fra Kirke- og undervisningsdepartementet om at spørsmålet om 
finskundervisninga ikke ville bli avklart med det første.  

Året etter, høsten 1989, tok imidlertid saka ei ny vending. Det ble regjeringsskifte. Einar 
Steensnæs ble ny minister og Vidar Skogan fra Balsfjord i Troms ble hans sekretær. Skogan 
hadde røtter i Troms og var godt kjent med problematikken omkring kvensk. NKF, representert 
av Terje Aronsen og meg selv, tok kontakt med ham like etter at han var utnevnt, og fikk i stand 
et møte på statsrådens kontor. Dette møtet ble avhold 11. november 1989 og fikk som følge at 
Regjeringen åpnet for forsøk med finsk som andrespråk.  

Skoledirektør Harry Kvalvik i Troms hadde anbefalt søknaden om finsk som andre språk ved 
Hatteng skole i Storfjord og formidlet søknaden til departement. Det ble nå han som fikk i 
oppdrag føre saka videre. Den 17. januar 1990 skrev KUF til Skoledirektøren i Troms og ba om at 
det ble utarbeidet en fagplan for undervisning i finsk som andrespråk. Fagplanen ble utarbeidet 
våren 1990 og godkjent av departementet ved skriv 2. juli 1990 til Grunnskolerådet. Etter dette 
ble forsøk med finsk som andrespråk igangsatt fra skoleåret 1990/91. Skoledirektøren i Troms 
ble bedt om å lede forsøket og ta hånd onn de praktiske sidene ved det. Fra 1. august 1994 fulgte 
jeg forsøket som konsulent i delstilling, en dag pr uke.  
 
I Finnmark derimot var situasjonen at Utdanningsdirektør Kristian Berg Nilsen, som hadde vært 
positiv til finskopplæringa, var gått av med pensjon i 1986. Vi hadde håpet at Isak Aleksandersen 
ved Utdanningskontoret, og som hadde hatt finsk som arbeidsfelt, skulle bli tilsatt i stillinga. Han 
hadde søkt stillingen, men fikk ikke stillingen. I stedet ble det, Randi Nordback Madsen, fra det 
samiske miljøet som tok over som Utdanningsdirektør i Finnmark. Hun var meget opptatt av å 
forbedre undervisninga i samisk, men mindre opptatt av finsk. Hun var slett ikke for at 
finskopplæringa skulle utvides. Madsen var kommet til Finnmark fra Trøndelag som ung 
lærerstudent og ble gift inn i samisk miljø. Hun ble en av de første som studerte samisk, da slike 
studier ble åpnet ved universitet i Oslo, i 1962/63, og hun var i hele sitt liv en aktiv forkjemper 
for samisk språk og skole. Hun anbefalte ikke at Finnmarksskolene skulle fortsette med finsk som 
sidemål. 
 
I forbindelse med at hun tiltrådte sa konsulent Isak Aleksandersen, som hadde hatt ansvaret for 
finsk, opp sin stilling ved Utdanningskontoret i Finnmark, og forlot skoleverket. Da Storfjord 
kommune kort tid etter fikk avslag på sin søknad om å starte med finsk sidemål (se ovafor), var 
avslaget skrevet av Harald Riesto ved kontoret til Utdanningsdirektøren i Finnmark. Dette var det 
først signalet om at opplæringa i finsk ikke lengre hadde sterk og positiv støtte ved 
Utdanningskontoret i Finnmark. Det var samtidig et hint om at finskopplæringa ved skolene i 
Finnmark gikk vanskelige tider i møte. Av den grunn ble meldingen om at ansvaret for utvikling 
av finskprosjektet ble lagt til Troms. 
 

Vi startet arbeidet i med å lage en midlertidig fagplan: Forsøksplanen for finsk som andre språk. 
Det var en arbeidsgruppe bestående av: Olav Beddari, Terje Aronsen og undertegnede Bjørnar 
Seppola som i løpet av våren 1990 laget denne fagplanen. Allerede vet utarbeidelse av fagplanen 
kom det til overflaten en uenighet om innholdet. Børselv-miljøet med Terje Aronsen ønsket at 
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fagplanen skulle omfatte kun kvensk, og ønsket minst mulig befatning med finsk, mens miljøet 
Øst-Finnmark, representert med Beddari anså at Standardfinsk (Yleiskieli) var det riktige 
utgangspunkt for fagplanen og for opplæringa i finsk i skolen Han hadde ingen tro på at et 
undervisningsopplegg basert på hjemmelagede stensiler, kunne dekke hele behovet for 
opplæring i alle de kvenske/finske miljøene. I Skibotn hadde vi benyttet standardfinsk, med 
stensiler på den lokale dialekten som tilleggsstoff i opplæringa. Elevene lærte på den måte både 
standardfinsk (finsk bokmål) og lokal dialekt.  
 
Diskusjonen endte med et kompromiss om at fagplanen skulle bygge på standardfinsk, mens lokal 
tekster skulle inngå som et fast emne i opplæringa. Bakgrunnen var at standardfinsk i hadde vært 
benyttet så lenge noen kunne huske. Folk hadde finske bibler og salmebøker. I Skibotn og Pasvik 
var det familier som abonnerte på finske aviser. Senere har det kommet fram at finske bibler har 
vært i bruk i Nord-Norge allerede på 1600-tallet, en tid etter at den Bibelen kom ut på finsk i 
Stockholm i 1643. Den første svenske kirke i Kautokeino ble bygd rundt 1660. Den ble betjent av 
presten i Torneå, som brukte finsk i sitt virke. 
 
Så kom forsøket i gang fra høsten 1990. Det første året var vi 3 lærere og 3 skoler, Skibotn i 
Storfjord, Terje Aronsen ved Børselv skole, Olav Beddari ved Skogfoss skole og undertegnede 
Bjørnar Seppola ved Skibotn skole. De samme tre som hadde laget Forsøksplanen for finsk som 
andre språk. Senere ble antall skoler øket til 6 skoler. Vi vurderte resultatet av forsøket som godt. 
Antall elever vokste fra 51 der første året til 250 elever i de tre år forsøket pågikk. Vi fortsatte 
med finsk som andre språk etter at forsøksperioden var over, for vi regnet med at det vil gå greit 
å få opplegget godkjent ved neste revisjon av skoleloven, det var i 1997, antallet øket til 13 
deltakende skoler. 
 
Det største problemet vi møtte på i forsøksperioden var oppstyret som oppstod da Tana 
kommune ville slutte seg til forsøket med finsk som andre språk.  Kommunen ville opprette en 
gruppe med finskopplæring, slik at etterkommerne av de som snakket finsk i Tana, kunne få dette 
tilbudet. Det viste seg da at Samelista hadde inngått et samarbeid med Ap om ordfører og 
formannskap. I samarbeidsavtalen var også tatt inn at Tana skulle være en tospråklig kommune, 
med norsk-samisk. Innføring av finsk ville innebære at Tana ville blitt en tre-språklig kommune: 
norsk, samisk, finsk. Det med Tana som trespråklig kommune kunne samelista ikke godta.  
Saka fikk mye medieoppmerksomhet. Det ble høy temperatur i debatten, etter at Samelistas 
representant Marianne Balto, foreslo at de elevene som ønsket finsk, kunne sendes med bussen 
til Utsjok i Finland, og en av debattantene i pressen etterpå hevdet at dette forslaget var noe i 
retning av etnisk rensing. Se vedlagte avisutklipp fra debatten i Tana kommunestyre.  
 
Da NRK i forbindelse med åpningen av Sametinget i 1989 laget et Brennpunkt-program om 
kvenenes situasjon sammenlignet med samene, ble konflikten i Tana trukket fram som et 
eksempel på interessemotsetningene mellom samer og kvener.  
 
https://bit.ly/40NgOxG (Brennpunkt-link) 
 
 

https://bit.ly/40NgOxG
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KVENENE STENGES UTE FRA TILTAKENE I SPRÅKBLANDINGSDISTRIKTENE 
 
Som tidligere nevnt ble tiltakene for kvener og samer håndtert samlet under fellesbetegnelsen: 
Tiltak i språkblandingsdistriktene. Jeg har beskrevet hvordan NSR sitt skoleutvalg kjempet mot 
skoledirektør Berg-Nilsen i Finnmark med et krav om at stillingsbetegnelsen: Konsulent for 
språkblandingsdistriktene skulle skifte navn til «Samisk skolekonsulent». En strid som endte med 
at stilling i 1986 ble overflyttet Samisk utdanningsråd og derved forsvant som ressurs for de 
lærere og elever som arbeidet med finsk.  
 
Men flere alvorlige tilbakeslag var like om hjørnet. I 1992 ble tidligere skoledirektør i Finnmark, 
Randi Nordback Madsen, overflyttet til departementet som seniorrådgiver med ansvar for 
tiltakene i språkblandingsdistriktene.  
 
Et av tiltakene i språkblandingsdistriktene var en ordning med at lærere kunne få et års 
studiepermisjon med lønn for å studere finsk eller samisk, mot å binde seg til 5 års 
undervisningsplikt i distrikter med samisk eller finsktalende elever. Det var i alt 12 studiehjemler 
som ble fordelt. Tidligere var det opp til utdanningsdirektørene i Nord-Norge å foreta avveiningen 
mellom søkerne, herunder hvor mange stipend som skulle gå til hvert av språkene.  
Da departementet sendte ut sitt årlige rundskriv om saka i 1993, var er reglene for tildeling 
endret. Formuleringen var denne: «Mangelen på lærere i samisk er fortsatt stor. Samiske studier 
må derfor prioriteres. Dersom det ikke er nok søkere til samiskhjemlene i Finnmark, må eventuelle 
udekkede behov for samiskhjemler i Nordland og Troms dekkes før en kan tildele hjemler til 
finskstudier.» At mangelen for lærere i finsk også var stor blir det ikke tatt hensyn til i det hele tatt 
i skrivet. 
 
I praksis innebar disse nye bestemmelsene at rekruttering av lærere i finsk bare kan komme i 
betraktning dersom det ikke finnes søkere til samisk i hele landet. Derved stoppet rekrutteringen 
av nye finsklærere opp. Studiehjemlene hadde fram til 1993 vært viktigste kilde til rekruttering av 
lærere i finsk. Studiehjemlene for finsk var borte.  
 
Etter dette følger Departementet opp med Stortingsmelding nr. 29 den 10. mai 1995. I den foreslo 
departementet at finsk ikke lenger skulle være andrespråk, men tilvalgsfag. Kort tid etter fulgte 
departementet opp med skriv om at om at finsk ikke lenger kunne velges i stedet for norsk 
sidemål. Den 9.november 1995 fulgte departementets videregående avdeling opp med et skriv til 
Troms fylkeskommune med beskjed om at opplæring i finsk ikke lenger utløser statstilskudd. 
Tilskuddene skulle i framtida bare brukes til opplæring i samisk. Videre gjorde departementet ved 
skriv av 15. januar 1996 også endring i reglene som gjelder bruk av timeressurser til særlige tiltak i 
språkblandingsdistriktene i grunnskolen. I tidligere skriv hadde det stått at midlene skulle brukes 
til opplæring i samisk og finsk. Nå var ordet finsk blitt strøket og timene skulle kun brukes til 
samisk. 
 
Oppsummeringa av tiltakene i språkblandingsdistriktene viser at i løpet av en periode på 20 år er 
alle tiltakene, som i utgangspunktet var tiltak både for den samiske og kvenske befolkninga, 
konsulentstillinga, lærerstipendene og undervisningstimene, blitt overført til samiske tiltak  
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Resultatet for tiltakene i språkblandingsdistriktene ble således den samme som da Stortinget i 
forbindelse med Aksjonsplan for Nord-Norge i 1980 vedtok at det skulle settes i gang 
sosialpedagogiske tiltak i samisk- og finsktalende miljøer og bevilget midler til dette. Når tiltakene 
skulle settes ut i livet ble de kun satt i gang for samiske barn. Fra Storfjord søkte vi et par ganger 
midler av disse midlene, men fikk aldri svar. Stortinget bevilget på hele 1980-tallet nye midler til 
dette formålet, men midlene ble hvert år disponert av samiske miljøer. Utpå 1990-tallet ble 
tiltaket gjort om til et rent samisk tiltak og overført til Sametinget. I så måte har også denne 
ordninga fungert som ei ordning hvor det kvenske legitimerer bevilgninger til samiske formål, 
men hvor kvenske tiltak faller ut når fordelingen av midlene skal foretas. 

FINSK ØDELEGGER FOR SAMISK BLE DET PÅSTÅTT 
 
Etter at forsøket var ferdig, rapporten skrevet og evaluert med konklusjon om at forsøket hadde 
vært vellykket, antall elever hadde øket fra 51 til 250 i forsøksperioden, satt vi og ventet på at 
denne ordningen skulle gjøres allmenn.  Men ved Stortingets behandling av saka reiste 
Sametingsrådet og sametingspresident Magga til Oslo og Stortinget protesterte mot innføring av 
finsk i skolene, som de mente ville ødelegge for samiskopplæringa. Samtidig startet 
departementet en opprydding i tiltakene i språkblandingsdistriktene som skjøv finsk ut av 
tiltakene. Se ovenfor. 
 
Kirke- og undervisningskomiteen i Stortinget tok imidlertid ikke hensyn til protesten og innstilte 
likevel på at det skulle åpnes for finsk som andre språk for kvenskfinske elever i Troms og 
Finnmark. Sametingspresident Magga rykket da ut i avisene for å advare mot innføring av finsk. I 
et intervju i Nordlys av 1.november 1995, med overskrift: FINSK ØDELEGGER FOR SAMISK forklarte 
han hvorfor. Han viste til at «Den finske minoriteten holder på med å undergrave samenes status 
som urfolk» og viste videre til at finsk har gode vilkår i Finland.  
 
Sametingets protest og Maggas utspill fikk stor negativ innvirkning på utviklingen av finskfaget i 
årene som fulgte. I departementene og i de deler av skolemiljøet som var positiv til 
opplæringstilbud for minoriteter spredte det seg en oppfatning av at det å arbeide for 
finskopplæring var ensbetydende med «å ødelegge for samene» eller «å krige med samene». 
Dette gav en situasjon hvor kvenfinnene, med sin blotte eksistens, var ødeleggende for samenes 
utvikling av språk og kultur. Vi fikk til og med kommentaren: «Kan dere ikke bare være samer dere 
også, og slutte å krige. Noe vi selvsagt ikke kunne. Skal den kvenskfinske kulturen kunne overleve 
må det etableres skoler og barnehager, noe det i dag ikke er.  
 
At det i Norge er en del nordmenn med nasjonalistiske og dels rasistiske holdninger, som er imot 
at minoriteter skal ha rett til opplæring på eget språk, er en kjent sak. Det er ikke noe 
oppsiktsvekkende i det. Det er derimot svært oppsiktsvekkende at ledende samiske politikere, 
som selv representerer en minoritet, har engasjert seg i en aktiv kamp mot at andre minoriteter 
enn dem selv, skal ha rett til opplæring.  
 
Det var denne holdning og arroganse hos samiske ledere, om at deres barn skal ha bedre rett enn 
andres barn, som vakte oppsikt, og som førte til at saka i det lukkede møtet ble lekket.  
Jon Lilletun, stortingsrepresentant for KrF, var i 1995 leder av Kirke- og undervisningskomiteen da 
komiteen avviste protesten fra Sametingsrådet og Magga.  
 
Et par år senere, da jeg traff ham på et møte, var han Kirke- og undervisningsminister i Kjell Magne 
Bondeviks første regjering. Han fortalte meg da om møtet som hadde funnet sted med 
Sametingsrådet et par år tidligere. Han ville advare oss om at det forgår et muldvarparbeid arbeid 
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bak ryggen på oss, slik at vi kunne være oppmerksomme på det i det videre arbeidet. Han ønsket 
oss ellers lykke til i arbeidet med finsk språk og kvensk kultur.  
 
Mange av de norske aktørene i systemet handlet i den tro at de hjalp fram samekulturen ved å 
kvele kvenkulturen og opplæringa i finsk. Det er slett ikke å undre seg over at de trodde slik, 
signalene fra Samisk Lærerlag og fra Sametinget var entydige om at utvikling av finskopplæringa 
var til skade for samisk kulturreising. Etter at Sametinget og Magga hadde gått ut med dette, 
møtte vi som arbeidet med finskopplæringa mange stengte dører. Vi ble beskylt for «å krige med 
samene" når vi ville utvikle finskopplæringa videre. Selv Eskild Johansen, som kom inn i dette 
arbeidet rundt 2010, fortalte på fylkets Kven(og norskfinsk)seminar i Tromsø i 2021 at han i den 
første tiden var blitt møtt med spørsmålet: "Driver dere ennå på og kriger med samene?" 
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LOVHJEMMEL FOR FINSK SOM ANDRE SPRÅK 
 
I opplæringsloven (lov 17. juli 1998 nr. 61 om grunnskolen og den videregåande opplæringa) § 2-7 ble 
det så tatt med: 
 
«Når minst tre elever med kvensk-finsk bakgrunn ved grunnskoler krever det, har elevene rett til 
opplæring i finsk. Det gis opplæring etter læreplanen i finsk som andrespråk fra første til tiende trinn. 
Læreplanen har status som forskrift.» 

Med dette kan man si fornorskingspolitikken overfor kvenene formelt var over. Men 
gjenreisningsarbeidet, som for samisk startet på 1970-tallet, er ennå ikke kommet i gang for 
kvensk/finsk. Det er ennå ikke kommet skikkelig i gang. Vi får håpe det gjør det – en eller annen 
gang i framtiden. 

Det ble faktisk en kortvarig lysning for finskopplæringa etter endringen i Skoleloven. Det ble 
opprettet en egen konsulentstilling for finskopplæringa. Jeg søkte den og vi opprettet en 
referansegruppe som arbeidet med utbygging av finskopplæringa. Vi tenkte oss at dette kunne bli 
en start på et framtidig kvenskfinsk utdanningsråd, etter mønster av Samisk utdanningsråd. 
Oppretting av et slikt organ som kunne lede finskopplæringa, var omtalt av i debatten i Stortinget 
om finskopplæring allerede i 1984 og hadde vært framme i diskusjonen mage ganger siden. 
 
Vi holdt etterutdanningskurser for lærere og informasjonskampanjer mot foreldre. Antallet elever 
som søkte finskopplæring, steg fra år til år og nådde en topp på 1079 elever skoleåret 2002/2003.  
Vi fikk midler til en egen konsulent som arbeidet med utvikling av digitale læremidler, men ut over 
det var det smått om midler til å drive utviklingsarbeid. Budsjettposten som omhandlet tiltak i 
språkblandingsdistriktene, og som det tidligere var innhentet midler fra, var allerede i 1995 
overført Sametinget. Studiehjemlene i finsk, som tidligere hadde gitt muligheter for 
lærerrekruttering, var øremerket samiske søkere. I tillegg var det slik at ved søknader til 
budsjettposter som gjaldt mer generelle tiltak i skoleverket, ble vi mistenkt for «å krige med 
samene». 
 
Jeg gikk ut i pensjon i 2002. Marianne Juujärvi fulgte meg i stillinga. Utdanningskontoret i Troms 
hadde en stilling for samisk, med Laila Jernsletten, og en stilling for finsk. Ved omstrukturering av 
kontoret ble disse to stillingene slått sammen. 50 % samisk og 50 % finsk. Ved neste 
tilsettingsrunde, da Juujärvi søkte annet arbeid. Ble stillingen til en stilling tildelt samisk søker. Da 
utdanningsdirektør embetene i 2003 ble nedlagt og slått sammen med fylkesmannsembetet, ble 
konsulent for finske/samiske spørsmål overflyttet til Fylkesmannen i Troms, og er i dag konsulent 
for samiske spørsmål i Troms.  
 
Med dette var tankene om en egen administrasjon for finsk i skolen slått til jorda. Den aktive 
kampen mot finsk fra samisk side, virket også å være slutt. Kanskje fordi det ikke lengre var noe å 
kjempe om, eller kjempe mot. Slagsmålet om deling av fellesressursene som lå i tiltakspakka for 
språkblandingsdistriktene var over. De beste og feiteste kjøttbeinene som lå der, var overført til 
Sametinget.  Fylkesskolekontoret tildeler og refunderer timer til opplæring i finsk og kvensk. Et 
aktivt utviklingsarbeid for finskopplæringa er i hovedsak overlatt kommunene og lærerne. 
 



 

89 
 

PARADIGMESKIFTE I KVENSAKA 
 
Ved overgangen til 2000-tallet skjer det et paradigmeskifte i kvensaka. Bakgrunnen for dette 
skiftet er to-delt.  
 
For det første anerkjente norske myndigheter kvenfinnene som i nasjonal minoritet i 1998. Fram 
til da hadde det, særlig fra samisk side, vært holdt stramt på at kvenfinnene var en 
innvandrergruppe. Riktignok av eldre dato, men dog. 
 
For det andre skjedde det en endring innad i Norske kveners forbund (KFR) som innebærer en 
tilpassing til samisk kvenpolitikk.  
 
Da Reidun Mellem kom inn i styret i 1997, ble hun den første leder som ikke kunne føre samtaler 
på språket. Hun var også den første leder som ikke var eller hadde vært lærer i kvensk/finsk. Fram 
til da, enten man ser på starten på kvenbevegelsen ved stiftingen av avisen Uuskveeni i 1981, 
Børselv kvenforening i 1984 eller ved stifting av KFR i 1987, hadde alle ledere kunnet snakke 
kvensk/finsk. Det var lagt vekt på at styremedlemmene skulle kunne språket. Drøftingene i styret 
kunne like godt foregå på kvensk/finsk som på norsk. Styremøtene ble samtidig et språkkurs for 
styremedlemmene som alle var opptatte av å forbedre og utvikle sine språkkunnskaper. KFR var 
stiftet på et seminar for finsklærere i 1987. Arbeidet i NKF hadde siden starten båret med seg 
arven fra stiftelsesmøtet og hatt et sterkt fokus på språket og på arbeidet i skolen.  
 
Videre var det slik at forbundet strategi var å streve mot at finsk skulle få likestilling med samisk. I 
løpet av få år ble det etablert et opplæringstilbud for grunnskolebarn. Man fikk bygd oppet eget 
statlig kontor som koordinerte arbeidet i skolen. Etter at man i 1998 i tillegg klarte å få skoleloven 
endret slik at de kvensk/finske elevene fikk lovhjemlet rett til opplæring, steg antallet barn som 
fikk opplæring i kvensk/finsk til mer enn 1000 barn i grunnskolen. Så kom ratifiseringen av 
Minoritetskonvensjonene som avklarte at kvensk skulle ha en lavere status i skolen enn språket 
hadde fått. Kontoret som koordinerte opplæringa ble nedlagt, utvikling av læremidler og 
rekrutteringstiltak for lærere ble lagt på is. Antallet barn som får opplæring i kvensk/finsk har etter 
dette sunket fra år til år, slik at man nå står igjen med cirka 400 barn som får opplæring i 
grunnskolen. 
 
Ved ratifisering av minoritetskonvensjonene falt bunnen ut av den kvenske strategien om 
likestilling med samene. Dette ble starten på en intern sensur og en tilpassing av politikken blant 
kvenene selv.  
 
Samtidig som språket i KFR gikk over til norsk gikk også interessen for språksaka ned i forbundets 
retorikk. Nå dreide det mer over på andre kulturelle ting som kunne forgå på norsk.  
På 1990- tallet hadde KFR fokus på antall barn i skolen som fikk opplæring i kvensk/finsk, på 
barnehagetilbud og på opplæring i finsk for voksne. Nå ble fokuset flyttet over på museer, 
kultursentre, festivaler, kvendrakt, flagg, slektregistre og vage formuleringer om kvenske 
rettigheter uten at man kunne definere hva disse rettighetene gikk ut på. KFR så det heller ikke 
lengre som viktig at medlemmer og styremedlemmer lærte seg kvensk/finsk.  I den tidligere 
epoken var utvikling av språklige og kulturelle kunnskaper blant medlemmene en selvfølge. 
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Både kvener/norskfinner og samer er minoriteter i Norge. Stortinget og regjering har ratifisert to 
europeiske konvensjoner som minoritetene kan støtte seg til i arbeidet med å styrke sin kulturelle 
situasjon. Det er Europarådets rammekonvensjon om beskyttelse av nasjonale minoriteter 
(Framework Convention for the Protection of National Minorities) av 1. februar 1995 som trådte i 
kraft i Norge 1.juli 1999 og det er Den europeiske pakten om regions- eller minoritetsspråk av 5. 
november 1992 (The European Charter for Regional or Minority Language s) som trådte i kraft i 
Norge 1. mars 1998.  
 
Stortinget og regjering har videre bestemt at samene i tillegg til disse to konvensjonene også kan 
støtte seg til ILO-konvensjon nr 169 Om urfolk og stammefolk i selvstendige stater. Convention 
(No. 169) concerning Indigenous and Tribal Peoples in Independent Countries som Norge ratifiserte 
20.juni 1990.  
 
Ratifiseringen av minoritetskonvensjonene i 1998 og 1999 markerte et veiskille. De krefter som i 
lang tid hadde arbeidet for en forskjellsbehandling av samer og kvener fikk gjennom ratifiseringen 
av minoritetskonvensjonen for kvenene og ILO-konvensjonen for samene et trumfkort for sin 
argumentasjon og en legitimering av den samiske diskrimineringa av kvenene. Etter 1998 stod 
noen få kvenske talsmenn alene igjen med synet om at kvensk og samisk skal likestilles. 
 
På 1970- og 1980-tallet, da debatten om opplæring eller ikke for kvenene, gikk på det sterkeste, 
gjorde Finnmark fylkesting og flere kommuner i Troms og Finnmark selvstendige innspill til 
Stortinget og regjeringen hvor de ba om en likestilling mellom samisk og kvensk i skolen. I dag, 
etter 20 år med minoritetskonvensjonen, vil det være vanskeligere å få støtte i lokalmiljøene for 
likestilling mellom samisk og kvensk. Folk har resignert og godtatt Stortingets vedtak om at kvener 
og samer skal forskjellsbehandles.   
 
I en debatt i Stortinget 23. mai 1985 støttet både Arbeiderpartiet og Sosialistisk Venstreparti et 
forslag med følgende ordlyd: ”– forholdene må legges til rette for at den kvensk/finske befolkning 
i Finnmark og Nord-Troms kan få undervisning på sitt morsmål, og det må stilles ressurser til 
rådighet slik at det kan utvikles lærebøker og læremidler til dette” (S-12-1986). Den gang i 1985 
var det støtte i Stortinget for en likestilling av kvener og samer. I dag vil det være vanskeligere å 
finne støtte for tilsvarende. 
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NEDGANG FOR FINSKOPPLÆRINGA  
 

 

 

 

 
Årsakene til nedgangen kan ikke ene og alene tilskrives motstanden finskopplæring fikk fra samisk 
hold. Utspillene fra Sametinget og Samisk lærerlag satte imidlertid i gang en snøball som satte en 
stopper for utvikling av finskprosjektet i skolen. Når snøballen hadde begynt å rulle, og vokste seg 
større og større, så gjorde Sametinget heller ingen ting for å stoppe den. Angrepene fra samisk 
side kom i en periode da den kvenskfinske kulturen allerede var sterkt svekket. Fornorskings- og 
samifiseringspolitikken rullet videre i hele den lange perioden kampen mot kvenkulturen pågikk. 
De samiske aktørene oppfattet heller ikke denne «krigen» slik at det var de som gikk aktivt ut. De 
oppfattet det heller som en berettiget kamp for å overleve. De hadde siden 1936 vært vant med 
at deres språk og kultur skulle prioriteres, og opplevde det som et uberettiget angrep på sin 
samiske kultur at ressursene nå skulle deles. De var over år blitt komfortable med rollen som 
enebarn, og kunne ikke akseptere andre hørte til i området. 
 
Overlevering av språk og kultur til barn i kvenmiljøene hadde stanset opp rundt 1960-tallet. Da jeg 
begynte å arbeide med denne saka, rundt 1970, fantes et ennå barn i grunnskolen som i sin hjem 
var opplært til å snakke de gamle kvenske dialektene. I dag er der ikke lengre barn i grunnskolen 
som snakker de gamle kvenske dialektene, men der fins et lite antall barn som snakker finsk. Dels 
skyldes dette at barnekulturen generelt blir påvirket av barne-tv og moderne barnelitteratur. Men 
også at de voksne kvener sakte endrer språk og ordforråd i samme takt som de lærer å lese, 

Etter 2014 har nedgangen fortsatt. Året 2022/23 var der kun 359 elever som leste finsk i 
tillegg 48 elever som leste det nye kvenske skriftspråket. 
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abonnerer på aviser, følger med på TV, blir vi alle påvirket av den moderne kulturen, på godt og 
vondt. Dette skyldes derfor ikke ene og alene kontakten med finner fra Finland, gjennom giftemål 
og/eller kontakt med talere av andre finske dialekter gjennom arbeidsliv og ferie. Hele 
kvenkulturen er inne i en prosess hvor de språkbrukere som er igjen blir påvirket av den moderne 
finske kulturen, på samme måte som våre norske dialekter blir påvirket av den moderne norske 
kulturen og språket som formidles gjennom media. 
 
KVENSK SOM EGET SPRÅK 
 
Motstanden mot finsk i skolen som vi møtte, påvirket naturlig nok de politiske strategivalg som ble 
tatt. Allerede ved utarbeidelsen av den første «Forsøksplanen for finsk som andrespråk» i 1990, 
delte miljøet seg i to noe jeg har vært innom tidligere. De som ville mest mulig ville bryte 
kontakten med det finske standardspråket vi fram til da hadde brukt, og bygge opp et eget kvensk 
skriftspråk, kontra de som anså det som mest formålstjenlig å fortsette med det språket vi 
allerede hadde. De som mente at dersom det hadde vært satset bare på lokal kultur, ville 
motstanden mot opplæringa fra bli mindre, fikk nå sterkere støtte for sitt syn.  
 
Sametingspresidenten hadde jo også i sitt utspill vektlagt at vi arbeidet for «finske interesser her i 
landet», med klar hentydning til førkrigstida og debatten om «Den finske fare», som om vi som 
arbeidet for forbedret finskundervisning skulle være en slags femtekolonister i Norge. Det kom 
også signaler fra samisk miljø om at de kunne akseptere at det ble gitt opplæring i lokal dialekt, 
såkalt kvensk, men ikke at det skulle gis opplæring i finsk, som var et nasjonalspråk i et naboland.  
 
Administrasjonen av kvenske/norskfinske saker var lagt til Kommunal- og 
moderniseringsdepartementet og sorterte under samisk statssekretær. Selv om det var godt kjent 
i departementet at kvenfinnene i århundrer hadde brukt det finske skriftspråket, og at det har 
fungert godt, så engasjerte departementet en svensk minoritetsforsker, Kenneth Hyltenstam, til å 
utrede om kvensk var et eget språk, eller var det en finsk dialekt? Utredningen endte med at 
Hyltenstam konkluderte med at kvensk kan ses på som et eget språk og kvensk kan også oppfattes 
som en finsk dialekt, alt etter hva man selv måtte ønske. Flere gav syn på at de ønsket et eget 
språk. 
 
I virkeligheten gav Hyltenstams utredning ikke svar på om kvensk var et eget språk eller ikke. Men 
departementet valgte å tolke det slik som om de hadde fått støtte for sitt syn om kvensk som eget 
språk. Deretter vedtok den norske regjeringen i 2005 at kvensk er å betrakte som et eget språk.  
 
Det er grunn til å stille spørsmålstegn ved den måten spørsmålet eget språk/finsk dialekt ble 
handtert på fra departementets side. 
 
I henhold til Det europeiske språkcharteret, som Norge har undertegnet, skal landene konferere 
med språkbrukerne (users of the language) når tiltak skal settes i verk. Det har aldri i Norge vært 
arrangert et møte eller konferanse for de som aktivt bruker kvensk/finsk språk. Departementet 
bygger i stedet sitt arbeid med språket på synspunktene til norskspråklige etterkommere av de 
som brukte språket for et par-tre generasjoner siden. Av de synspunkter som kommer fram i slike 
samtaler, plukker så departementet ut de meninger som passer dem best, uten at det foregår 
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noen demokratisk prosess, som kan gi en pekepinn om hva språkbrukerne ønsker. I tillegg til at 
det ikke var konferert med språkbrukerne, i forkant av at man ba om denne utredningen, var det 
heller ikke gjort noen vurderinger om dette var et ønskelig tiltak blant elever, foreldre og lærere 
som arbeidet med finsk. De burde absolutt ha vært meningsberettigede i spørsmålet, for skolens 
arbeid er en viktig del av revitaliseringsarbeidet.  
 
En annen svakhet er at Hyltenstam ble gitt feilinformasjon om antall språkbrukere. Departementet 
opererer med tall på 10 – 15 000 aktive språkbrukere, mens en undersøkelse Kvensk Finsk 
Riksforbund/ Kvenlandsforbundet gjorde i 2010 viste at antallet var rundt 1000 personer, de aller 
fleste av dem eldre.  
 
Aller sist, men ikke minst viktig, er at oppdraget til Hyltenstam burde ha inneholdt å gi en 
vurdering av hva og hvilke ressurser som må til for å kunne bygge opp et nytt skriftspråk, hvor lang 
tid det ville ta og hvilke konsekvenser ville det få for den kvenske/norskfinske minoriteten i Norge. 
Med den måte dette ble gjort på ble disse viktige vurderinger overlatt til folk i departementet som 
ikke hadde språksosiologisk kompetanse knyttet til minoritetsspråk. Beslutningen om å engasjere 
Hyltenstam ble tatt uten at språkbrukerne var konsultert. Vi som bruker språket ble ikke gitt 
mulighet til å uttale oss om hvilke spørsmål som var viktig å få vurdert av språksosiologisk 
ekspertise når først en slik var engasjert. Konklusjonen om at de kvenske dialektene både kan 
være og ikke kan være et eget språk, var noe vi visste fra før. 
 
Viktig er også at Hyltenstam advarte mot en isolering av kvensk fra finsk og meän kieli. Men denne 
advarsel ble det ikke tatt hensyn til i departementets videre arbeid med kvensaka. Med disse 
setninger avsluttet Hyltenstam sin rapport: 
 
 
 
 
 
 
Hyltenstam pekte således på viktigheten av å opprettholde samråd og samarbeidet med finsk og 
meän kieli for eksempel i spørsmål som gjelder språkrøkt og utdanning for å bevare en 
«interfinsk» forståelse. Trass i dette har departementet og dels også Kvensk Institutt fortsatt 
bestrebelsene med å isolere kvensk mest mulig fra 
finsk. Konkretisert ved at man har strøket finsk fra 
listen over norske minoritetsspråk. Under revisjon av 
Opplæringsloven i 2017 foreslo i tillegg KFR at rett til 
opplæring i finsk skulle utgå av loven. Om NKF 
hadde fått gjennomslag for forslaget ville 90 % av de 
kvenskfinske barn som i dag følger opplæring i 
kvensk og finsk falt ut. Forslaget ville ført til en slakt 
av skoletilbudet for kvener/finner. 
 
 
 

Att betrakta kvenska som ett eget språk skilt från finska och meänkieli bör inte innebära 
isolering av respektive varietet i förhållande till de övriga. Tvärtom är det viktigt med samråd 
och samarbete t ex i språkvårdsfrågor och utbildningsfrågor för att bevara en god ”interfinsk” 
förståelse. 

Kultur- og kirkedepartementet Statsråd: 
Valgerd Svarstad Haud KONGELIG 
RESOLUSJON  
Saksnr: 2003/3511 Dato: 22/24. juni  
2005. ANERKJENNELSE AV KVENSK SOM 
EGET SPRÅK 
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ANERKJENNELSE AV KVENSK SOM EGET SPRÅK 
 
Etter at KMD hadde fått Hyltenstams rapport forberedte departementet en anerkjennelse av 
kvensk som eget språk. Saken sendes over til Kultur og Kirkedepartementet, og blir behandlet i 
statsråd 22/24. juni 2005. 
 
Regjeringen understeker i sin resolusjon at de er klar over at rapporten ikke inneholder en språklig 
begrunnelse for at kvensk må betraktes som et eget språk, adskilt fra finsk. Saken er først og 
fremst politisk står det å lese i regjeringens resolusjon; Jamfør «Rapporten understreker likevel at 
det ikke finnes noen entydig vitenskapelig begrunnelse for at denne språkvarianten må regnes 
som et eget språk eller en finsk dialekt. Både rapporten og flere høringsinstanser understreket at 
dette er et politisk anliggende, og at nettopp det bør være kjernepunktet for myndighetene.»  
 
Verd å merke seg er også at Utdannings- og forskningsdepartementet ikke er enige i utspillet fra 
KMD. Jamfør side 2 i resolusjonen; «Opplæring i kvensk kan ifølge Utdannings- og 
forskningsdepartementet finne sted innenfor faget finsk som andre språk slik det åpnes for i 
læreplanen av 1997. Utdannings- og forskingsdepartementet er av den oppfatning at både de 
språkstrukturelle ulikhetene og de kulturelle og samfunnsmessige forholdene som finnes mellom 
finsk og kvensk kan ivaretas gjennom dagens opplæring.» 
 
Anerkjennelsen av kvensk som et eget språk inneholder ikke en forutsetning om at finsk skal tas ut 
som minoritetsspråk. Dette er en tolking av KMD. Men nå har jo departementet bestemt at finsk 
ikke lengre skal være minoritetsspråk i Norge. Bare de gamle kvenske dialektene, som ingen 
snakker, skal være minoritetsspråk. Den 13.februar 2020 skrev Kommunal- og 
diistriktsdepartementet ved Marit Aaberg og Cecilie Haare skrev til «Secretariat of the European 
Charter for Regional or Minority Languages» i Strasbourg og ba om at finsk må bli strøket som 
minoritetsspråk i Norge. Vi mener det ikke er rom for å trekke en slik konklusjon ut av Kongelig 
resolusjon om godkjenning av kvensk som ett eget språk. Finsk var et minoritetsspråk allerede før 
denne resolusjonen ble vedtatt. Resolusjonen sier ingen ting om at finsk skal utgå. Kvensk kom 
som et tillegg til finsk ved denne høve. I Sverige er både finsk og meän kieli minoritetsspråk. 
Hvorfor kan ikke da både finsk og kvensk kan være minoritetsspråk i Norge? 
 
STANDARDISERING 
 
I 2007 satte så en gruppe språkeksperter, knyttet til UIT, i gang et arbeid med å skape en kvensk 
grammatikk og en ordbok. De startet med en større konferanse på Høgskolen i Alta i februar 2007. 
Jeg møtte på denne konferansen, for jeg anså at utfallet av konferansen kunne få betydning for 
framtida for den kvenske kulturen. Jeg noterte meg antallet deltakere på konferansen var 34. Av 
dem var det kun seks personer, i tillegg til universitetslektorene, som var språkbruker i så måte at 
de kunne føre en samtale på kvensk/finsk.  
 
Jeg hadde på forhånd hatt en samtale med, og også lest en artikkel av professor Pekka Zaikov ved 
Universitet i Joensuu i Øst-Finland. Han er kareler, har karelsk som morsmål, er forsker i karelsk 
språk og leder for karelernes forbund. Han mente at siden karelsk er delt opp i flere dialekter som 
sterkt avviker fra hverandre ville han ikke anbefale at karelsk standardiseres. Med standardisering 
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risikerer man en språkstrid som vil være ødeleggende for den karelske kulturen. Den innbyrdes 
striden og merarbeidet standardiseringen vil medføre vil legge bånd på arbeidstid og ressurser 
som kunne vært brukt til oppgaver som er mer presserende, mente han. Dette synspunkt ble 
formidlet til møtet i Alta. 
 
I tillegg ble formidlet at oppbygging av et nytt skriftspråk er en tidkrevende prosess. Fra man 
starter med innsamling av dialektprøver, utgivelse at folkelig tradisjon og bøker på språket, går det 
lett 50 - 100 år før man kommer så langt at det kan drives forskning og høyere utdannelse på 
språket. Med den langt framskredne språkdød de kvenske dialektene er inne i, ville disse 
dialektene være forsvunnet som talemål før et nytt skriftspråk er ferdig, ble det anført. 
 
Trass i disse to betenkelighetene bestemte møtet seg likevel for at de vil sette i gang et arbeide 
med å standardisere et eget kvensk skriftspråk som flertallet på møtet mente skulle erstatte det 
finske språket som vi til nå hadde brukt. Strategien som skulle følges var, først å samle inn 
dialektprøver, så skulle man skrive grammatikk som tok hensyn til spesielle ord og grammatikalske 
konstruksjoner i de ulike dialektene. Deretter skulle man lære lærerne å snakke dette nye 
fellesspråket, hvor etter lærerne skulle lære barna å snakke slik det kvenske språket ville bli når 
det er ferdig.  
 
Jeg ble nærmest idiotforklart når jeg pekte på de mange usikkerhetsmomenter som lå innebakt i 
strategien. Det var ikke avklart om foreldrene var interesserte i denne ideen. De hadde til nå vært 
vant med å bruke finsk skriftlig. Det var ikke undersøkt om lærerne var villige til å ta på seg det 
ekstraarbeidet det ville medføre og lære seg å snakke slik det er oppgitt i ei bok. Det er ikke helt 
enkelt for et menneske å legge om fra den dialekten man som barn har tilegnet seg.  
 
I ettertid har dette prosjektet vist seg å bli noe i nærheten av en katastrofe for den 
kvenske/norskfinske kulturen i Norge. Betenkelighetene knyttet til at det ville bli språkstrid, slo til. 
Striden splittet bygder og familier. Samarbeidsklimaet mellom kvenske og finske organisasjoner 
ble skadet. Det lille språkmiljøet ble splittet i to leire som stod steilt imot hverandre. Da den 
heteste debatten roet seg, stod vi i skolen tilbake med at cirka 90 % av foreldrene velger finsk for 
sine barn og kun 10 % velger det nye kvenske skriftspråket.  
 
Også betenkelighetene knyttet til rekruttering av lærere slo til og tidsperspektivet slo til. Etter 15 
års arbeid blir det nye kvenske språket kun brukt som fraser på språkkafeer, barnehager og 
småskolen. Ingen barn har lært å snakke språket i årene som er gått. Språket befinner seg på et 
nivå hvor man lærer enkeltord eller et utvalg fraser. Om man skal lese videre på høyere 
klassetrinn, i videregående skole, er det finsk som gjelder. Det samme om man ønsker å lese 
aviser, følge med nyheter i radio- og TV, lese og skrive om historie, forskning, tekniske ting. Kun 
finsk kan brukes. De få voksne som har lært seg kvensk, er alle slike som har lært seg finsk først. 
 
SPRÅKSENTRE  
 
Etter at arbeidet med finsk i skolen ble trappet ned, og for å støtte innføringen av det nye kvenske 
skriftspråket ble det opprettet språksentre. Først var Kvensk Institutt i Børselv, som ble åpnet i 
2007. Deretter kom det språksentre i Storfjord, Nordreisa, Kvænangen og Vadsø. Disse er 
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kommunale kontorer som har som oppdrag å fremme kvensk språk og kultur. De er populære hos 
ordførerne og kommunepolitikere fordi de gir sårt trengte arbeidsplasser i kommunene. De 
forsøker så godt de kan å fremme kvensk, men innføring av et nytt språk som kun har eldre talere 
er ingen enkel oppgave.  
 
Det blir mest å sammenligne med om man i ei norsk bygd skulle ta mål av seg til å få folk til å 
snakke gammelnorsk på ny. En ganske håpløs utfordring. Foreløpig er arbeidet, etter 15 år, på et 
nivå hvor man lærer fraser og enkeltord. Å starte skoler på språket har ikke vært mulig. Allerede 
da Terje Aronsen i 1980 startet det først forsøket med kvensk i grunnskolen, var språket et 
fremmedspråk for elevene. Der var ikke lengre barn som snakket språket. I de 15 år vi har arbeidet 
med språksentrene har det ikke kommet til barn som snakker språket. 
 
Derimot er der fortsatt en del kvenske barn som snakker finsk. Det kan man se av eksamenstallene 
for grunnskolen. Det er et gjennomsnitt på 30 ungdommer per år som går ut av grunnskolen med 
finsk som andre språk. Om disse får mulighet til å utvikle sine språkferdigheter videre, gjennom 
gode stipendordninger ved opphold i finskspråklig miljø i Finland, vil vi i løpet av noen 10-år kunne 
bygge opp igjen den kvenskfinske minoriteten på ny. Om enn ikke til de samme volum som den 
hadde i mellomkrigstida, så dog. Med 30 ungdommer pr år, vil i løpet av 20 år bli til 600 
ungdommer. 
 
DE KVENSKE SPRÅKENTUSIASTENE SER PÅ FINSK SOM EN KONKURRENT 
 
Spørsmålet er bare om de får lov til det. Det er ikke lengre kun det samiske miljøet som ser på 
finsk språk som en konkurrent. Også miljøer som arbeider med kvensk signaliserer at de misliker 
at andre driver og bygger opp sin språklige kompetanse på finsk. I fjor rykket en ungdom som 
brenner for det nye kvenske skriftspråk ut med en dramatisk beskjed: Finsk betyr døden for det 
kvenske språket! Daglig leder ved Kvensk Institutt var enig. 
 
Da opplæringsloven skulle revideres i 2017 foreslo NKF at finsk skulle strykes ut av 
Opplæringsloven. Bare kvensk skulle stå igjen. Om forslaget hadde vunnet fram ville 90 % av de 
elevene som velger kvensk/finsk blitt skviset ut. Det ville da blitt ganske luftig mellom stolene i de 
klasserommene hvor kvenske og finske elever undervises i samlede grupper. Heldigvis fikk 
forslaget ikke gjennomslag.  
 
Det endte med et kompromiss. Begge språkene skulle stå i lovteksten.  
 
 
 
 
 
 
 
 

 

§ 2-7. Kvensk- eller finskopplæring for elevar med kvensk/norskfinsk bakgrunn 

Når minst tre elevar med kvensk/norskfinsk bakgrunn ved grunnskolar i Troms og Finnmark 
krev det, har elevane rett til opplæring i kvensk eller finsk. Omfanget av opplæringa i tid og 
innhaldet i opplæringa blir fastsett i forskrifter etter § 2-2 og § 2-3 i denne lova. Frå og med 8. 
årstrinnet vel elevane sjølv om dei vil ha slik opplæring. 

Departementet kan gi forskrifter om alternative former for opplæring etter første leddet når 
opplæringa ikkje kan givast av eigna undervisningspersonale på skolen. 
 

https://lovdata.no/lov/1998-07-17-61/%C2%A72-2
https://lovdata.no/lov/1998-07-17-61/%C2%A72-3
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Vi får håpe denne paragrafen får stå i fred noen år. For mange er finsk det eneste alternativ. Faller 
finsk bort vil de ikke lese det kvenske språket. Elevene har fritt valg. Det må vi ikke glemme. 

SPRÅKET – myndighetenes kamp mot vårt språk fortsetter 
 
Det har for norske myndigheter tatt omtrent et tiår «å skifte» omdømme om kvener/finners språk 
fra å være finsk til å bli kvensk (eller med fasit i hand: Ingen). I realiteten er finsk vårt språk. Der 
man i 2001 var opptatt av det man gjorde i skolen, så er fokuset i 2021 på kvenske ad-hoc 
prosjekter. Man har dreid fokuset bort fra å gi kvener/finner grunnleggende samfunnsnyttig 
opplæring i skolen. Den universelt anerkjente metoden med å bruke skolen fases ut.  

Det blir selvfølgelig mer halleluja stemning hver gang et kvensk senter som blir opprettet. KDD har 
redusert seg selv til å bli en refleksjon av det som synes å være viktig i dagens samfunn, utseende 
før substans. De kvenske språksentrene har ikke bidratt til en eneste person som behersker 
språket. 

En god skole får nok ikke så mange likes, men det bryr vi oss ikke om. Vi mener substans er 
viktigst. 

St.meld. nr. 15 (2000-2001) – Oppsummering på finsk 
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St.meld. nr. 12 (2020-2021) – Ingen oppsummering på etniske språk 
 
Kvener/finners språk er satt i båsen med romani og romanes, begge er muntlige språk. Romani skal 
visstnok ha et ordforråd med 1000 ord. Derfor er det vanskelig å skrive oppsummering på nasjonale 
minoritetsspråk. Med finsk kreativitet kan man skrive en kvensk tekst. 

Blank: 

 

 
 
 

 

1993 – 2008 - 15 år som illustrerer et myndighetsstyrt språkskille 
 
Bente Imerslund skrev i 1993 en bok «Finske stedsnavn i Nordreisa». I 2008 skrev hun en ny bok 
«Kvenske personnavn i Nordreisa». Tilskuddsordningen i dag gjelder kvenske tiltak. Myndighetene 
prøver å presse frem kvensk ved å ignorere finsk. Språkkompetansen synker i takt med denne 
diskriminerende politikken. Status som nasjonal minoritet styrker ikke språket blant kvener/finner, 
den er i ferd med å avlive den gang for alle. 

 

Forsidene på bøkene til Bente Imerslund. 
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Departementene bruker mer, får mindre igjen 2001 - 2021 
 
Kommunal- og distriktsdepartementet (KDD) skryter av at de bruker mye penger på blant annet 
kvensk språk. I 2001 var man ivrig på å liste opp antall elever i skolen som leste finsk. I 2021 er det 
ingen slike tall. I 2021 har vi tomme ord med «mange tiltak». På den måten fører departementet 
Stortinget bak lyset. Fordi, på tross av «alle tiltak» så raser elevtallene så mye at de kunne ikke 
sette elevtallene på trykk.  
 
Departementet fører derfor Stortinget bak lyset når det gjelder virkemiddelbruken som KDD 
foreslår og følger opp. For å skjule at pengebruken er bortkastet så skjuler man at de ikke oppnår 
ønskede mål. Nå har man sikret seg helt, ved ikke å ha konkrete mål i det hele tatt. Så nå gir man 
bare penger til de som er autoritetstro. De autoritetstro er da fri til «kriminalisere» de som ikke er 
det. 
 

St.meld. nr. 15 (2000-2001) – Utdanning finsk – pilen går oppover 
 
6.4.2.2 Norske standpunkt 
 
Generelle standpunkt 
 
I St.meld. nr. 25 (1998-1999) Morsmålsopplæring i grunnskolen uttaler Regjeringa at 
«<...>opplæringen skal tilpasses det enkelte barns forutsetninger <...>og språklige bakgrunn» med 
det primære målet å gi enkeltelevane tilfredsstillande føresetnader for utvikling og utdanning i 
Noreg. «Elevene får tospråklig opplæring inntil de har tilstrekkelige kunnskaper i norsk til å følge 
den vanlige opplæringen i skolen. <...>Der det er praktisk mulig, bør morsmålet 
gis som tilvalgsfag på ungdomstrinnet.» 
 
I samsvar med dette, og med heimel i § 2-8 i opplæringslova, har Kyrkje, utdannings- og 
forskingsdepartementet gitt føresegner (§ 24-1) som gir kommunane plikt til å gi elevar frå 
språklege minoritetar nødvendig morsmålsopplæring, tospråkleg fagopplæring og særskild 
norskopplæring til dei har gode nok kunnskapar i norsk til å følgje den vanlege opplæringa i 
skolen. 
 
Føresegner særskilt om finsk/kvensk opplæring 
 
I forskrift av 16. juni 1997 nr. 791 Om læreplanverkene for grunnskolen fekk finsk status som 
andrespråk i område i Finnmark og Troms med kvensk/finsk befolkning. Føresegna seier at når 
minst tre elevar ved ein skole i dette området krev opplæring i finsk som andrespråk, har elevane 
rett til å få slik opplæring. Frå 1. august 1999 tok den nye opplæringslova til å gjelde, og med dette 
blei retten til opplæring i finsk som andrespråk lovfesta (§ 2-7). Fagplanen for finsk som 
andrespråk er ein del av det ordinære Læreplanverket for den tiårige grunnskolen (L97). For 
vidaregåande skole er det utarbeidd fagplanar for finsk som andrespråk, som B-språk og som C-
språk. 
 
Elevar som vel finsk som andrespråk i grunnskolen, har rett til å bli fritekne for opplæring og 
vurdering i norsk sidemål. Elevar som har brukt denne retten i grunnskolen, har i vidaregåande 
skole rett til å bli fritekne for vurdering i norsk sidemål og i staden få opplysninga deltatt/delteke» 
på dokumentasjonen (jf. forskrift til opplæringslova, kap. 8). 
 
Søkjarar til høgare utdanning som har fått fritak for vurdering i norsk sidemål i vidaregåande 
opplæring, fyller opptakskrava i norsk. Elevane kan òg bli fritekne for kravet om eksamen i ei av 
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dei to norske målformene dersom dei vel samisk eller finsk i den valfrie delen av 
allmennlærarutdanninga. 
 
Tiltak: 
 
– Regjeringa ser det som viktig for framtidig rekruttering til finskopplæringa at elevar som har hatt 
finsk som andrespråk i grunnskolen, skal kunne halde fram med faget i vidaregåande opplæring 
utan å vere avhengige av opptak ved bestemte skolar. Nettbasert opplæring vil i nær framtid 
kunne medføre at opplæring i finsk på vidaregåande nivå kan givast utan endringar i føresegnene 
om retten til opplæring. 
 
6.4.3.2 Opplæringstilbodet i finsk 
 
I august 1997, i samband med innføringa av Reform 97, oppretta departementet ei 
referansegruppe for finskopplæringa. Det blei òg oppretta ei stilling ved Statens utdanningskontor 
i Troms, etter vedtak i Stortinget. Referansegruppa for Reform 97 blei følgd opp av ei ny 
referansegruppe hausten 2000. 
 
Skoleåret 1998-1999 tok 707 grunnskoleelevar i 11 av dei 19 kommunane i Finnmark finsk som 
andrespråk. Hausten 1999 var talet 720 elevar, fordelte på 14 kommunar. For Troms fylke var 
elevtalet 204 skoleåret 1998-1999, fordelt på 11 av dei 25 kommunane i fylket. Hausten 1999 var 
det 219 elevar fordelte på 10 kommunar. 
 
6.4.5.1 Studietilbodet 
 
Finsk institutt ved Universitetet i Tromsø har studium i finsk språk og kultur opp til doktorgrad. Frå 
og med hovudfag kan studentane også konsentrere seg om kvensk språk og kultur. Universitetet 
har sidan 1998 gitt tilbod om semesteremne i kvensk, der det ikkje har vore sett krav om generell 
studiekompetanse, og der kvener har hatt prioritet ved opptaket. Også Universitetet i Oslo har 
fullt studium i finsk. 
 
Høgskolen i Finnmark har tilbod om semesteremne og grunnfag i finsk. Mellomfags-tillegg blir gitt 
annakvart år. Det er også lagt til rette for fagdidaktikk i finsk for dei som tek lærarutdanning. 
 
Spørsmål som gjeld kunnskapsutvikling og forsking blir behandla i pkt.6.11. 
 
6.4.5.2 Kvalifisering av lærarar 
 
Det er mangel på lærarar som kan undervise i finsk. Det er eit mål at dei lærarane som elles er 
tilsette på skolen, også skal få kompetanse til å undervise i finsk. Tilsetjing av lærarar frå Finland 
blir ikkje sett på som noka god, varig løysing. 
 
Tiltak: 
 
– Statens utdanningskontor i Finnmark og Troms, som samarbeider om å betre skoletilbodet i 
finsk, vil foreslå tiltak for å betre lærarsituasjonen når det gjeld undervisning i finsk. Dei har 
etablert kontakt om dette med dei norske universitets- og høgskolemiljøa, og dessutan med 
universitetet i Oulo. 
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St.meld. nr. 12 (2020-2021) – Tiltak kvensk – ingen pil 

3.1.1 Kvensk språk 
 

Kvensk er et finsk-ugrisk språk som er nært beslektet med meänkieli, et minoritetsspråk som 
snakkes i Sverige.1 I dag er kvensk et levende språk, men det er i en truet situasjon fordi den 
naturlige språkoverføringen mellom generasjonene er brutt, og fordi det finnes få aktive 
språkbrukere i den yngre generasjonen. Det EU-finansierte forskningsprosjektet ELDIA (European 
Language Diversity for All) har i sin rapport fra 2013 omtalt kvensk språk som svært truet.2 
Elever i grunnskolen i Troms og Finnmark har i dag rett til opplæring i kvensk eller finsk når minst 
tre elever med kvensk/norskfinsk bakgrunn krever det. Retten følger av opplæringsloven § 2-7. For 
mer om undervisning i kvensk eller finsk, se kapittel 4.3.1.1 i denne meldingen. 
 
I 2005 vedtok Kongen i statsråd at kvensk skal regnes som et eget språk i Norge, jf. kongelig 
resolusjon 24. juni 2005 nr. 3511. I Norges fjerde rapport om gjennomføringen av 
minoritetsspråkpakten i 2008 ble det gjort klart at kvensk er anerkjent som minoritetsspråk i Norge 
og dermed er sikret vern etter minoritetsspråkpakten del II. 
 
Kvenene/norskfinnene bruker ulike betegnelser på språket. Noen omtaler språket som «kvensk», 
andre som «gammelfinsk» eller «våres finsk», mens andre igjen bruker betegnelsen «finsk». Det 
er opp til den enkelte hva de ønsker å kalle språket sitt. I denne meldingen brukes «kvensk», 
ettersom det er kvensk som har status som minoritetsspråk i Norge. Enkelte i det 
kvenske/norskfinske miljøet ønsker at også finsk skal anerkjennes som minoritetsspråk i Norge, 
dette går også fram av innspillene fra organisasjonene. 

4.1.2 Fortsette innsatsen for nasjonale minoriteters språk 

 
Det har vært en positiv utvikling i situasjonen for språkene til de nasjonale minoritetene de siste 
årene. Foreløpig er det kvensk språk som har kommet lengst i utviklingen av et skriftspråk. 
 
Regjeringen la i 2019 fram Prop. 108 L (2019–2020) Lov om språk, som er et forslag til en helhetlig 
språklov. Formålet med loven er å styrke norsk språk og sikre det som samfunnsbærende språk, 
og å sikre vern og status for de språkene som staten har ansvar for. I loven gis offentlige organer 
et ansvar for å «verne og fremje kvensk, romani, romanes og norsk teiknspråk», jf. § 1 bokstav c. 
Dette gir offentlige organer, på tvers av sektorer, et selvstendig ansvar for å vurdere tiltak i sin 
sektor som fremmer språkene på relevant vis når de utformer sin sektorpolitikk. Offentlig bruk av 
språkene i tekster vil imidlertid være utfordrende også framover fordi språkene er til dels lite 
utviklet som skriftspråk og fordi det mangler oversettere. 
 
At offentlige organer skal fremme språkene betyr at de må sette i verk flere positive tiltak for å 
øke bruken av kvensk, romani og romanes enn det som følger direkte av minoritetsspråkpakten. 

Språkloven er en overordnet lov, som er ment å bane vei for å gi status og vern til 
minoritetsspråkene også i annet regelverk. Både kvensk, romani og romanes får status som 
nasjonalt minoritetsspråk. Forslag til § 6 lyder slik: 

«§ 6 Nasjonale minoritetsspråk 
 
Kvensk, romani og romanes er nasjonale minoritetsspråk i Noreg. 
Som språklege og kulturelle uttrykk er kvensk, romani og romanes likeverdige med norsk.» 
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Paragrafen slår fast at kvensk, romani og romanes har like stor verdi som bruksspråk og kulturarv 
som norsk språk har. Dette betyr ikke at språkene spiller samme rolle i samfunnet som norsk språk 
gjør, ettersom norsk språk er et samfunnsbærende forvaltningsspråk. Likevel kan paragrafen sies å 
være et lovfestet fundament for en framtidig politikk som tar et oppgjør med en fortid med 
språklig og kulturell undertrykking. 

4.1.2.4 Språktiltak for kvensk 
 
I 2018 lanserte regjeringen Målrettet plan 2017–2021 – videre innsats for kvensk språk. Planen 
bygger videre på den innsatsen som det kvenske miljøet har gjort i flere år for å bevare og styrke 
sitt eget språk. Kvensk språk er fremdeles i en utsatt situasjon med få aktive språkbrukere, spesielt 
blant de yngre. Samtidig er det en språklig revitaliseringsprosess på gang i det kvenske/norskfinske 
miljøet. 
 
For å styrke arbeidet med å revitalisere kvensk språk og fremme kvensk/norskfinsk kultur, opprettet 
regjeringen i 2015 en tilskuddsordning. Et viktig formål med denne ordningen er å fremme kvensk 
språk og kvensk/norskfinsk identitet hos barn og unge. I 2020 ble det blant annet gitt tilskudd til 
drift av fem språk- og kultursentre i Troms og Finnmark. Samlet bevilgning over posten i perioden 
2015 til 2020 er på 40,6 millioner kroner. 
 
Kulturdepartementet gir tilskudd til Kainun institutti – Kvensk institutt, et nasjonalt senter for 
kvensk språk og kultur i Børselv i Porsanger kommune. Instituttet ble offisielt åpnet i 2007 og har 
hatt driftsansvar for Kväänin kieliraati – Kvensk språkråd. I 2007 begynte Kväänin kieliraati – Kvensk 
språkråd å arbeide med prinsipper for det kvenske skriftspråket, og fra 2008 med normering av 
kvensk, i samarbeid med Kväänin kielitinka – Kvensk språkting. Kvensk språkråd ble lagt ned i 2010, 
mens Kvensk språkting har fortsatt sitt arbeid. Instituttet har fremdeles driftsansvar for Kväänin 
kielitinka – Kvensk språkting. 
 
Formålet til Kainun institutti – Kvensk institutt er å utvikle, dokumentere og formidle kunnskap og 
informasjon om kvensk språk og kultur og fremme bruken av kvensk språk hos enkeltpersoner, 
særlig blant yngre, og i samfunnet. Et eksempel på det er språkreirprosjektet som Kainun institutti 
– Kvensk institutt startet i blant annet Porsanger, som førte til at en kvensk barnehageavdeling ble 
opprettet. I 2020 mottar Kainun institutti – Kvensk institutt 6,9 millioner kroner i driftstilskudd fra 
Kulturdepartementet. 
 
Kainun institutti – Kvensk institutt og Språkrådet er sentrale pådrivere i arbeidet for å følge opp 
språkpolitikken for kvensk. De har tilgrensende oppgaver og ansvarsområder knyttet til språkrøkt 
og utvikling av kvensk språk og fyller ut hverandres kompetanse på sentrale fagområder. Språkrådet 
og Kainun institutti – Kvensk institutt har derfor inngått en samarbeidsavtale, blant annet som en 
oppfølging av Målrettet plan 2017–2021 – videre innsats for kvensk språk. Formålet med avtalen er 
å bidra til at de to institusjonene bruker og videreutvikler den kompetansen i og om kvensk som de 
forvalter, og samarbeider med ulike sektorer. 
 
Kvensk skriftspråk er standardisert i tre normvarianter som fortsatt er under utvikling. Særlig viktig 
har Eira Söderholms kvenske grammatikk (Kainun grammatikki, 2014) vært for standardiseringen. 
Det mangler fremdeles et fullverdig ord boksverk for kvensk, men Kvensk institutt har, i samarbeid 
med Universitetet i Tromsø – Norges arktiske universitet, laget en kvensk nettordbok. Ordboka 
inneholder i dag 9104 ord.2 Kainun institutti – Kvensk institutt og Giellatekno ved Universitetet i 
Tromsø – Norges arktiske universitet samarbeider om å utvikle kvensk språkteknologisk verktøy. 
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Målrettet plan for kvensk språk uten konkrete mål 
 
Det ble laget en plan som fikk navnet «Målrettet plan for kvensk språk 2017 – 2021». I 2022 har 
Kommunal- og distriktsdepartementet evaluert tiltaket sammen med diverse interessenter og 
laget grunnlag for en ny målrettet plan for kvensk språk.  Evalueringsgruppen er enda mer 
internasjonal enn tidligere. Man klarer ikke å få opp noen kompetente folk på det kvenske språket 
i nevneverdig grad fra kvenske rekker.  
 
Fra våre representanter i evalueringsgruppen har vi fått denne tilbakemeldingen: 
 
Gjennomgang av Målrettet plan 2017 – 2021 – Videre innsats for kvensk språk 
 
Formålet med utkastet var å få en oversikt over hva som er oppnådd i planperioden, hva som 
pågår av løpende tiltak som følge av planen og aktiviteter og innspill til hva det kan være viktig å 
satse på fremover. Det er ikke lagt opp til å evaluere enkelttiltak: Det påstås at det har skjedd mye 
positivt når det gjelder kvensk språk og kultur de siste seks – syv år og kvensk er blitt mer synlig i 
det offentlige rom. Flere superlativer om utviklingen er nevnt. Ingen av påstandene er 
konkretisert. 
 
Foreløpig utkast nevner ikke finsk, og for kvensk er en rekke tiltak listet uten en klar prioritet, 
heller ikke fra KFRs side. Hva de enkelte tiltak vil innebære utredes ikke. Det 
viktigste; egne barnehager og skoleklasser som er nødvendig om en skal sikre språklig overlevelse, 
nevnes ikke. 
 
 

Fylkeskommune koordinerer elever som tar kvensk, men elevene tar finsk 
 

På Nord-Troms videregående skole er det elever som tar undervisning i 
samisk og finsk. Troms og Finnmark fylkeskommune koordinerer elevene 
som tar samisk og kvensk.  
 
Det er et temmelig sterkt signal til elevene som ønsker å lære seg finsk 
språk at de er uønsket. De kan i alle fall føle det slikt. 
 
På 1980/90/00-tallet var det omtrent 20 elever som leste finsk på den 

videregående skolen i Nordreisa og ingen som leste samisk. I dag er det 2-3 elever som leser finsk 
og over 20 som leser samisk. 
 

Sametingspresident Maggas kamp mot det finske språket  
 
Vi har klippet en artikkel i Bladet Nordlys senhøstes 1995. Sametingspresidenten Ole Henrik 
Magga (Norske samers riksforbund) fronter den samiske holdningen til vårt språk. «Finsk 
ødelegger for samisk». Holdningen er den samme i dag. 10 år etter i 2005 sørger samisk 
statssekretærer for at kvensk blir et eget språk ved kongelig resolusjon. Vi antar at Magga er 
fornøyd i dag. (Se side 87). 
 

Statsråd Jon Lilletun oppgitt over Ole Henrik Maggas kamp mot finsk 
 
I et møte tok Lilletun tid til å snakke med Bjørnar Seppola på tomannshånd. Han ville informere 
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om Sametingspresident Maggas negative holdning til finsk undervisning i skolen. Lilletun hadde 
vært frustrert over Ole Henrik Magga og refererte noen Pauli ord til Sametingspresidenten: «Og, 
alt hva vi har gjort for dere, så kommer du med det her». Lilletun kunne derfor bekrefte den 
samiske kampen mot kvenene/finnene sitt etniske språk også foregikk opp mot regjeringen.  

 
Myndighetenes satsing på samisk språk i 130 år 
 
I 1893 annonserte en Nord-Troms kommune etter lærere, det var ønskelig med lappisk (samisk) 
kompetanse. 
 

 
 

Annonse i lokalavisen i 1893 
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DEPARTEMENTET FJERNER FINSK MED EN 1/2 KONGELIG RESOLUSJON  
 
Stortinget bestemte på slutten av 1900-tallet å gjeninnføre finsk i opplæringsloven. I 1997 fikk 
kvener/finner i Troms og Finnmark en rett til finsk undervisning. I læreplanene har det alltid vært 
inkludert lokale varianter av språket i undervisningen. I større grad enn at det inkluderes 
trønderske ord i norsk undervisningen. 
 
I 1994 gjorde blant annet Leena Niiranen en undersøkelse om interessen for språket i det aktuelle 
området. Hun stilte spørsmålet om foreldrene foretrakk at kvensk eller standard finsk ble brukt i 
undervisningen.  
 
Generelt var foreldre i Børselv positive til at barna deres ble undervist i den kvenske varianten. 
Disse foreldrene var fortsatt kvensktalende, og de hadde også erfaring med at denne variasjonen 
ble brukt i undervisningen. Foreldre andre steder var mer skeptiske. Selv brukte de kvensk i liten 
grad, de så i hovedsak nytteverdien av å kunne finsk fremfor språkkunnskaper som uttrykk for 
minoritetsidentitet. 
 
Terje Aronsen begynte undervisning i kvensk i Børselv på 1980-tallet. I 1999 sier han at «Ingen av 
elevene har til nå aktivt kunnet noe kvensk når de har begynt på skolen» 
 
I 2002 ble forsker Kenneth Hyltenstam engasjert i et utredningsarbeid med mandat: 
 

• Utredningen skal diskutere spørsmålet om kvensk er et eget språk eller en finsk dialekt. 
• Utredningen skal se på likhetstrekk og/eller ulikheter mellom kvensk og meänkieli.  

 
Utredningen kostet departementet SEK 157.000. Det ble ikke satt inn store ressurser i dette 
arbeidet. Utredningen skulle ikke stadfeste om kvensk var et eget språk eller ikke, på et bredere 
vitenskapelig grunnlag.  
 
Utredningen skulle ikke diskutere spørsmålet om finsk er et eget språk.  
 
Hyltenstam kan ikke finsk, kvensk, meänkieli eller andre finske språk utover noen ord. Han 
benyttet seg av akademikere med språkkompetanse i sin utredning. Hyltenstam er ekspert på 
flerspråklighet, ikke i det gjeldende språket. 
 
Konklusjonen var at kvensk kan være et eget språk. Med andre ord, kvensk kan være en finsk 
dialekt.  
 
Fremdeles er finsk et eget språk.  
 

Departementet kunne ikke ta en avgjørelse basert på kun en ekspertrapport. Å ta en avgjørelse i en 
sak basert på kun en enkel ekspertrapport, var i strid med Rammekonvensjonen for beskyttelse av 
nasjonale minoriteter artikkel 15, departementenes utredningsinstruks, og demokratiske spilleregler. 

Likevel ble den sendt ut på høring. Saken ble sendt ut på høring, der 41 svar kom inn. På dette 
tidspunkt er finsk/kvensk minoritetsspråk i henhold til det europeiske språkcharteret. 
 

Finsk er i praksis det formelle minoritetsspråket på skolen til både de som betrakter seg som 
kvener eller norskfinner 24. juni 2005.  
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Høringene viste at mange var positive til at kvensk var et eget språk. Norske kveners forbund 
mente at det kvenske språket uttrykker det kvenske folkets historiske og kulturelle særpreg. Vi 
antar at de trodde at dette ville motivere kvenene til språkundervisningen i langt større grad enn 
standard finsk. Det ble ikke lagt større vekt på stemmen til de som faktisk bruker språket. 
 
Kultur- og kirkedepartementet sender deretter saken i statsråd. 
 

Den kongelige resolusjonen – kvensk kan være et eget språk 
 
ANERKJENNELSE AV KVENSK SOM EGET SPRÅK 
 

I – Bakgrunn 

Kvenene er en etnisk gruppe med tilhørighet i Nord-Norge. Befolkningsgruppen har siden 1998 
vært anerkjent som nasjonal minoritet i Norge i henhold til Europarådets rammekonvensjon for 
beskyttelse av nasjonale minoriteter (Rammekonvensjonen). Norge har ratifisert Europeisk 
Charter for regions- eller minoritetsspråk (Minoritetsspråkpakten) for deres minoritetsspråk 
kvensk/finsk. Begrunnelsen for at myndighetene valgte denne dobbeltbetegnelsen var bl.a. at 
både kvensk og finsk anvendes som betegnelse på språket blant kvenene selv. Brukerne av språket 
varierer fra 2000 - 8000 personer alt avhengig av hvilke kriterier og metoder som legges til grunn 
for beregningen. Ministerkomiteen i Europarådet vedtok i november 2001 en rekommandasjon 
der komiteen bad norske myndigheter klargjøre om kvensk har status som finsk dialekt eller eget 
språk. På denne bakgrunn ga Kommunal- og regionaldepartementet og Kultur- og 
kirkedepartementet professor Kenneth Hyltenstam ved Universitetet i Stockholm i oppdrag å 
foreta en utredning om dette. Rapporten ble sendt på høring til departementene og berørte 
institusjoner. Det kom inn til sammen 41 høringsuttalelser. I all hovedsak var høringsuttalelsene 
positive til å anerkjenne kvensk som eget språk 

II – Rapporten  

I rapporten konkluderes det bl.a. med at de samfunnsmessige og språklige forhold som gjelder for den 
kvenske minoriteten gjør at kvensk kan betraktes som et eget språk og ikke en finsk dialekt. 
Språkstrukturelle forskjeller mellom kvensk og fink taler for å betrakte det som et eget språk. Et annet 
avgjørende kriterium er, ifølge rapporten, at kvenene selv oppfatter kvensk som et eget språk. Videre 
konkluderes det med at relasjonen mellom kvensk og meänkieli, som har status som eget språk i 
Sverige, på alle måter er tettere enn til standardfinsk. Kvensk har imidlertid utviklet seg historisk i en 
annen sosiokulturell kontekst enn meänkieli. Dermed kan ikke de to variantene av språket slås 
sammen til et felles språk. Rapporten understreker likevel at det ikke finnes noen entydig vitenskapelig 
begrunnelse for at denne språkvarianten må regnes som et eget språk eller en finsk dialekt. Både 
rapporten og flere høringsinstanser understreket at dette er et politisk anliggende, og at nettopp det 
bør være kjernepunktet for myndighetene. 

V - Vurdering 

Spørsmålet om anerkjennelse av kvensk som eget språk er en svært viktig symbolsak for den kvenske 
minoriteten. Rammekonvensjonen artikkel 15 viser til at man også skal legge avgjørende vekt på hva 
minoritetsgruppen selv mener om dette spørsmålet. Tendensen i høringsuttalelsene pekte sterkt i 
retning av at Kvensk bør anerkjennes som eget språk. Med denne bakgrunnen ønsker derfor 
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regjeringen å anerkjenne kvensk som eget språk i Norge med fortsatt vern på nivå II i 
minoritetsspråkpakten. Med utgangspunkt i Regjeringens politikk overfor nasjonale minoriteter samt 
internasjonale konvensjoner på området vil Regjeringen fortsatt gi kvensk språk vern innen paktens del 
II. Regjeringen vil vurdere eventuelle økonomiske tiltak for å stimulere utviklingen av kvensk språk i 
forbindelse med de årlige statsbudsjettene. 

Kultur- og kirkedepartementet 

ti l r år: 

Kvensk anerkjennes som eget språk med vern etter nivå II i Europeisk Charter for regions- eller 
minoritetsspråk. 

24. juni 2005 
 

Finsk som minoritetsspråk i det europeiske charteret 
 
I over 10 år etter 2005 evaluerer Europarådet hvordan Norge oppfyller sine forpliktelser både i 
finsk og kvensk. 
 
Så har noen kloke hoder funnet ut at kvener/norskfinner benevner språket sitt for finsk eller 
kvensk, og at det er en og samme ting, kvensk.  
 
De 1000 elevene skoleåret 2001/02 som i læreplanen hadde standardfinsk på timeplanen hadde i 
henhold til denne snedige ordlyden «egentlig» kvensk. I alle år frem til 2021/22 blir det ført en 
samlet statistikk for antall skoleelever som tar finsk og kvensk. I samme periode fører Sverige 
separate statistikker. Europarådet har anmodet norske myndigheter å føre kvensk og finsk hver 
for seg. Dette er en sak Kvensk Finsk Riksforbund har presset på. 
 
I 2021/22 viser den første statistikken som registrer finsk og kvensk hver for seg at 89 % tar finsk 
og 11 % tar kvensk. 
 
I februar 2020 sender KDD brev til Europarådet om at finsk har stått oppført ved en feil og at 
språket skal strykes. De påstår blant annet at det skjer etter konsultasjoner med 
interesseorganisasjonene til kvener/finner. Både Kvensk Finsk Riksforbund og Norsk-finsk forbund 
har gitt tydelige signaler om at de er for finsk som minoritetsspråk i henhold til opplæringsloven. 
Frem til 2019 stod bare finsk oppført i denne loven og § 2-7. 
 
Like før det nye forslaget på språklov blir lansert i mai 2020 blir finsk «fjernet» av Europarådet. 
Men, Europarådet synes å nekte norske myndigheter og ignorere det finske minoritetsspråket.  
 
Fremdeles står språket oppført som kvensk/finsk i oversikten til Europarådet den 1. november 
2022.  
 
Finsk er i 2022/23 fremdeles det reelle språket til kvener/finner. 
 

Den kvenske språkreligionen uten disipler 
 
Norske kveners forbund er woke. De stiller krav til myndighetene og får etablert det ene kvenske 
språktiltaket etter det andre. De klager og syter. Problemet er at det er svært få som er interessert 
i å lære språket. Og, det er vanskelig å lære det når miljøet er så lite. 
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Spesielt ille er det blant ungdommene til Norske kveners forbund. De sier til og med at finsk er 
døden for kvensk. Men, å lære seg språket – det gjør de ikke. Hvis ikke barna og de ungdommelige 
lederne ikke tar et personlig ansvar, hvem skal da ta ansvaret? 
 

 

 

 

 
«Kristine Jonas mener allikevel at grunnskolestatistikken ikke er et brukbart bevis. Statistikken sier hvor mange 
som tar finsk, ikke hvor mange som velger finsk, sier hun med et ekstra trykk på ordet velge». En 
oppsiktsvekkende holdning til de finske elevenes og deres foresattes kognitive evner! Et symptom på virkningen 
av den norske stats og samenes fornorsking og samifisering av kvener/finner.  (Skjermdump: NRK kvensk) 
 
Norske kveners forbund og departementet har kjørt en kampanje på at «kvensk» er det riktige 
språket for kvener/finner. At kvensk er «språket» som rommer den kvenske identiteten og 
kulturen. Dette er faktisk feil, de fleste ordene på «kvensk» er de samme som på finsk.  
 
I dag må man lage nye ord for moderne ting og oppdaterer ordforrådet som er ulik de finske 
ordene. For å bevise at det er forskjellige språk. Dette er meningsløst, selv på norsk skaper man 
ikke nye ord for å skille dialektene, man lager ord for hele landet. Så kan man si at vi har bokmål 
og sidemål på norsk, hvorfor ikke kvensk og finsk? Forskjellen er at alle i Norge behersker nynorsk 
og/eller riksmål. 
 
Man omtaler det kvenske språket og mulighetene i en majoritetskontekst, det er og blir utopisk. 
 
Det finske språket rommer derfor den kvenske kulturen og identiteten i minst like stor grad som 
kvensk. 
 

Lovverket sier at vi skal kunne kommunisere med ALLE kvener/finner 
 
Kvener holder ikke bare til i Norge. De holder til på hele Nordkalotten. Finsk er fellesspråket til 
kvener i Norge, Finland, og Sverige. Når norske myndigheter ikke satser på finsk så er dette et 
brudd på rammekonvensjonen om beskyttelse av nasjonale minoriteter Artikkel 17, pkt. 1: 
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Partene (vår anmerkning: Norge) forplikter seg til ikke å foreta inngrep i den retten personer som 
tilhører nasjonale minoriteter, har til å opprette og opprettholde fri og fredelig kontakt over 
landegrensene med personer som har lovlig opphold i andre stater, særlig dem som deler deres 
etniske, kulturelle, språklige eller religiøse identitet, eller en felles kulturarv. 
 
Og dette er saken i et nøtteskall. Det finske språket er den helhetlige i varetaker og mobiliserende 
kraft for ALLE kvener/finner. Språket har da en nytteverdi både i seg selv og mellomfolkelig i hele 
vårt område.  
 
Finsk er fellesspråket til kvener/finner i Norge, Finland, Sverige, og til dels nordvest Russland. 
 
 

Kveenimaa (Kvenland) – et finskspråklig fellesområde 1740 
 

 
Et kart som viser Kveenimaa rundt 1740 

 
Olaus Magnus forteller i sin Historien om de nordiske folkene (1555) om det finsktalende folket på 
toppen i nord. I sin reiseskildring (1519) skriver Olaus Magnus også om hvordan de på folkemunne 
kalles Kainubor-Quenar. 
 
Protokoll nr. IV fra Peter Schnitlers grenseundersøkelse (26. oktober 1743) inkluderer en rekke 
interessante informasjon. Major Peter Schnitler beskriver området, bosetninger, språk og kultur. 
 
«Qvenland kalles området, 2 ¼ mil øst, og 2 ¼ mil vest for Torneå by. Det strekker seg oppetter 
Torneelven og andre elver i nordvest 40 mil av den norske grenser. De andre «elvene» som han 
nevner må være henholdsvis Kemi- og Kalixelven, med en avstand på ca. 2,5 mil fra Torneå. En mil 
på den tiden var 10688 meter. 
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Finsk bibel fra 1643 – kvener/finner/samer sitt skriftlige og religiøse språk 
 

 
 

Den første finske bibelen fra 1643 avfotografert et hemmelig sted i skogfinske områder.  
 
Den finske bibelen ble oversatt tidligere en både den norske og samiske bibelen. Religiøse tekster 
var lenge de eneste man hadde tilgjengelig. Det er kjent at finske bibler var mye brukt av både 
kvener/finner og samer. Den finske bibelen fra 1776 ble brukt lenge, spesielt av læstadianerne. 
Det finske skriftspråket var da lenge den skriftlige kilden som kvener, finner, og samer brukte. 
 

Språkfakta > språkfølelsen 
 
Departementet har altså brukt den kongelige resolusjonen i 2005, basert på et følelsesmessig 
grunnlag, til å beslutte at kvensk er et eget språk. Snart 20 år etter så kan vi trygt stadfeste at 
følelsene til de kvener/finner som betrakter kvensk som sitt språk ikke er dype nok til å gi seg 
utslag i konkret tilegning av språket.  
 
Og, hvis de engang skulle nå målet, så vil de finne ut at det har kun symbolsk effekt. Denne 
erkjennelsen vil muligens ta en generasjon eller to.  
 

En kongelig resolusjon om finsk språk var og er unødvendig 
 
Det var ingen grunn til å utrede og foreta en kongelig resolusjon om finsk er et språk eller ikke. Det 
burde kanskje vært gjort. Det virker som om departementet (KDD) har benyttet det som en 
anledning til å fjerne finsk som språket til kvener/finner.  
 
Finsk er et eget språk. 
 

Den årlige avstemmingen viser at finsk er språket 
 
Det er opp til den enkelte å velge hvilket språk de ønsker. Hvert år blir det gjort en avstemming i 
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skoleverket. Hvert år velger de aller fleste det finske språket. Når antallet kvener/finner er så lavt 
og når foreldrene ikke overfører det kvenske språk til neste generasjon, så er det kvenske språket 
et sidespor mot en kulturellspråklig ørken. Det finske alternativet er både identitet (selv om KDD 
og Norske kveners forbund påstår noe annet), gjelder alle kvener/finner i inn- og «utland», og har 
en faktisk nytteverdi både kulturellspråklig, mellomfolkelig, og næringsmessig. 
 

Det finnes ikke eksempler på gjenoppståtte «kvenske» språk 
 
Det finnes ikke eksempel der man har klart å revitalisere et «kvensk» språk. Eksemplet med Wales 
er noe annet. Der ønsker en hel nasjon på størrelse med Norge å revitalisere Cymraeg. I tillegg så 
har de bare ett annet språk, engelsk. I Norge har vi både norsk og engelsk. 
 
Oddsene er svært dårlige for det kvenske språk, og det er svært få som satser. 
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FASIT SPRÅKPOLITIKKEN DE SISTE 21 ÅRENE  
 
I Stortingsmeldingen 2020/21 finner man ikke en analyse om hvordan det har gått med satsingen 
på språket.  
 
Vi, derimot, legger frem de katastrofale tallene for kvener/finner, som er selvforklarende.  
 
Myndighetenes kjør mot det finske språket har ført til et dramatisk fall i antall elever som tar finsk 
de siste 21 år. I gjennomsnitt har man tapt 34 elever som tar finsk hvert år. Antallet elever som tar 
samisk har økt med 36 elever per år i gjennomsnitt, men veksten har flatet ut. Antallet elever som 
tar kvensk har i gjennomsnitt økt med litt over to elever per år siden 2001/02. I den farten vil det 
ta 500 år før man er på det nivået finsk var i 2001/02. 
 
Dette er enn villet politikk av de samiske politiske ledere. I 2001/02 var det 2/3 så mange elever 
som tok samisk enn finsk. Nå er det syv ganger flere elever som tar samisk enn finsk, det har tatt 
21 år. 
 

 
 

Grunnskolens Informasjonssystem. gis.udir.no 

  

2001/02 2011/12 2022/23
Samisk T 1786 2153 2546
Finsk 1073 634 359
Kvensk 0 23 48
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Ny minerallov. Sápmi – mitt gull! Kveenimaa – vårt gull! 
 

 
 
Kvener/finner ble med lov fraristet muligheten til å drive med rein på permanent basis i Norge i 
mellomkrigstiden. Det samiske blir tildelt innrømmelser på unødvendig store arealer i norsk 
utmark. Norske myndigheter behandler samer og kvener/finner 50:1. Det samiske er 
altoppslukende viktig. 

Dette gir seg utslag i samisk og kvensk/finsk holdning til fremtidig mineralutvinning. Den samiske: 
Jeg/mitt. Den kvenske/finske: Vi/vårt. 

En reindriftsutøver om ny minerallov: 

I 
 
Tiltak som omsøkes i samisk reinbeiteområde eller samiske kjerneområder hvor samiske næringer 
i utmark finner sted, skal berørte samiske interessers kostnader og tap av arbeidstid i forbindelse 
med konsultasjoner, høringer og møtevirksomhet dekkes fullt og helt fra prosessen starter.  
 
Det være seg advokatkostnader, kostnader for bestilling av ekstern konsekvensutredning, tapt 
arbeidstid etter fast sats samt dekning av reisekostnader. Kostnaden skal dekkes av søker for 
tiltaket fra den tid søknadsprosessen starter og ikke fra den tid ekspropriasjon omsøkes, slik 
lovverket er i dag. Omsøker skal stille midlene til disposisjon før kostandene påløper for de 
samiske rettighetshaverne. 
 
Det skal opprettes konto på minimum NOK 1 million tilgjengelig for dekning av kostnadene som 
påføres reindriften fra den dagen konsesjonsprosessen starter. Slik regelverket er i dag må 
reindriften selv ta kostnadene ved å følge opp prosessene, delta på møter, betale for advokat, 
dekke tapt arbeidstid, noe som medfører at samisk reindrift og samiske næringsinteresser ikke har 
reell mulighet til å fremme sine interesser i utbyggingssaker. 
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II 
 
Det skal ikke gis konsesjon for tiltak, dersom reindriften eller annen samisk næring ikke har gitt sitt 
samtykke. 

 
Kvensk Finsk Riksforbund om ny minerallov: 
 

Den kvenske/finske næringen 
 
Først laget vi metal av det vi fant i våtmarken, så hamret vi løs på metaller som var oppe i dagen, 
deretter begynte vi å ta seg inn i fjellveggen. Vi har praktisert videreforedling fra dens morgen. 

Menneskerettsloven gjelder ALLE  
 
Utredningen henviser til Norges høyeste lov; FNs konvensjon om sivile og politiske rettigheter 
artikkel 27, når det gjelder samenes rettigheter: 

I de stater hvor det finnes etniske, religiøse eller språklige minoriteter, skal de som tilhører 
slike minoriteter ikke nektes retten til, sammen med andre medlemmer av sin gruppe, å 
dyrke sin egen kultur, bekjenne seg til og utøve sin egen religion, eller bruke sitt eget språk. 

Utredningen ignorerer at Art. 27 gjelder også kvener/finner. Den ignorerer også Art. 26: 

Alle er like for loven og har uten noen form for forskjellsbehandling rett til lik beskyttelse av 
loven. I dette øyemed skal lovgivningen forby enhver form for forskjellsbehandling … rase, 
hudfarge, kjønn, språk, religion, politisk eller annen oppfatning, nasjonal eller sosial 
opprinnelse, eiendom, fødsel eller stilling etter hvert. 

NOU 2022:8 ignorerer at loven gjelder alle! 

Samevederlag bør byttes med lokalbefolkningsvederlag 
 
Utredningen ønsker permanent positiv diskriminering med «urfolksvederlaget». En lov som 
inkluderer et etnisk basert vederlag er feil. Om 100 år vil «urfolk» eventuelt dominere de som ikke 
er «urfolk». Dette er ulovlig folkerett. 

(1) Folkeretten gjelder visselig ALLE. 

(2) Andre næringer vil lide større tap enn reindriften. Tradisjonell jordbruk kan ikke flytte på seg!  

(3) Mesteparten av omsetningen til reindriften er statlige overføringer, matproduksjonstapet er 
lav. Ingen kulturutøvelse har så store arealer som den samiske. 

Samevederlag er rentes renter til de som velger samisk identitet 
 
Finnmarksloven setter premissene for avklaring av arealrettigheter i Finnmark. Det meste er ikke 
avklart, og utredningen gir samiske interesser økonomisk fortrinn vis à vis de andre. 



 

115 
 

Samevederlaget er tenkt så høyt at det er vanskelig å drive bærekraftig. Lønnsomheten vil bli så 
lav at det blir bare de som får «urfolksvederlaget» som kan drive. Det vil blant annet føre til at 
samer og ikke kvener/finner kan drive gruver.  

Dette er ikke lite ironisk, kvener/finner har urkompetansen på mineraler.  

Samevederlag vil føre til mafiatilstander 
 
Samiske interesser kan kontrollere en god del av arealene, slik mafiaen kontrollerte 
sitrusproduksjonen på Sicilia. Samiske interesser kan føre hemmelige (omertà) konsultasjoner 
med myndighetene.  Samiske interesser skal ha «urfolksvederlag». Dette vil garantert påføre 
andre interessenter urettmessige ulemper på sikt. 

Vi kan ikke tilrettelegge potensielle mafiatilstander.  

Det er viktig å tilrettelegge et samfunn der ALLE kan bidra med kompetanse og tiltakslyst.  

Ett folk – ett udelelig rike 
 
Samerettsutvalget anbefalte allerede i 1984 ett kvensk/finsk rettsutvalg: Den positive 
diskriminering av samer ville få negative konsekvenser for kvener/finner.  

Minerallov bereder grunnen for et to-folk system. KFR er for et udelelig kongerike, med en krone, 
en skatteinnkrever, en utbetaler. Ett folk av flere etnisiteter med mangfoldige muligheter.  

Máret Ánne Sara projiserer folkemord i Canada på samene i Norge 
 

 
 

Fra utstillingen på Nasjonalmuseet i Oslo 
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Norske landbruksmyndigheter har over tid bekymret seg for at det er for mange reinsdyr på flere 
steder. Norske myndigheter tvinges til å gjennomføre nødvendige tiltak fordi reindriftsnæringen 
selv ikke evner iverksette egnede tiltak. Disse tiltakene blir skamløst sammenlignet med 
nedslakting av bison i Nord-Amerika på 1800-tallet. 

 

 

Saskatchewan i Canada på 1800-tallet 

Millioner av bison ble slaktet ned for å fjerne «indigenous» folk i Nord-Amerika. Urbefolkningen i 
Nord-Amerika hadde en tung skjebne, som ikke på noen måte kan sammenlignes med hvordan 
samene har og ikke minst er behandlet i Nord-Europa. Sara og slike kunstnere klarer med slike 
verk å skape en myte om at samene er like dårlig behandlet som folk andre steder på jordkloden. 

Kunsten til Máret Ánne Sara på det nye Nasjonalmuseet i Oslo misbruker skjebnen til andre for å 
skape en urettmessig sympati for samene.  

Statlig diskriminering 
 
Her er en del eksempler på strukturelle diskrimineringstiltak av norske myndigheter som ble 
presentert på folkemøtene i Os og Steinkjer: 

Samene har status som «urfolk» mens kvener/finner har status som «nasjonal minoritet» på tross 
av at begge folkegruppene har vært i Norge siden før 1600-tallet. I praksis betyr det at samene har 
en høyere status enn kvener/finner, noe som er i konflikt med Grunnloven og ikke minst 
Menneskerettsloven som står over Grunnloven. Det er ikke lov å bruke status som urfolk til å 
diskriminere andre folkegrupper. 

Samene kan som folkegruppe bestemme selv på flere aspekter av sine liv gjennom Sametinget. 
Kvener/finner møter Kommunal- og distriktsdepartementet en gang i året til fellesmøte – 
Kontaktforum – med de andre nasjonale minoritetene og får ikke en gang et korrekt referat fra 
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møtene (les: nedskrevet våre kommentarer om forskjellsbehandlingen mellom samer og 
kvener/finner.) 

Myndighetene bruker minst 20 ganger mer ressurser på samiske tiltak kontra kvenske/finske 
tiltak. Det betyr at skal ungdommen drive med etnisk kultur så bør man velge samisk. I praksis dør 
den opprinnelige kvenske/finske kulturen og samfunnsliv ut. Virkemidlene er det kraftigste 
maktgrepet myndighetene kan iverksette. Økningen til samiske tiltak på statsbudsjettet er hvert år 
flere ganger større enn den totale potten til kvenske/finske tiltak. Dette er fundamentalt galt og 
folkerettsstridig. 

Samiske interesseorganisering og kvenske/finske interesseorganisering blir påkostet sånn cirka 
100:1. 

En stor majoritet av kvener/finner velger finsk som sitt etniske språk. Norske myndigheter satser 
på et nytt finsk språk, kvensk – som skal erstatte finsk, fordi det etter sigende skal være lettere å 
lære, slik at det kan brukes som språklige og kulturelle uttrykk. Kvener/finner skal altså ikke ha 
anledning til å ha et språk man kan kommunisere med naboene i Finland, Sverige, eller Russland 
med. Samene derimot skal ha et levende språk på lik linje med norsk. Resultatet av denne 
politikken er at det finske språket i grunnskolen er i fritt fall, mer enn halvert de siste 20 år. 
Nordsamisk har stabile og bærekraftige elevtall. Staten bruker dobbelt så mye midler på en elev 
som tar samisk enn en elev som tar finsk. 

Barn i barnehagene og skoleverket skal lære at samene er urfolk og at de er likestilt med 
nordmenn. Mens kvener/finner er nasjonal minoritet som har bidratt til det norske. (Hvordan man 
i all verden skal forklare små barn at noen er mer verdt enn andre?) Og, at de skal lære sånn 
terminologi må være en tankevekkende øvelse. 

Kulturminner. Er de samisk, så kan de automatisk fredes hvis de er eldre enn år 1917. Det 
tilsvarende året for kvener/finner, og alle andre, er 1537. En diskriminering på 380 år. I praksis blir 
derfor mange kvenske/finske kulturminner samisk fordi da kan man få støtte til å ta vare på 
kulturminnene. 

Skal du drive forsking så er det bedre å forske på det samiske. Med utgangspunkt i 20:1 forholdet 
så blir det forsket på og fra et samisk perspektiv i det forholdet vis á vis det kvenske/finske. 

Media. Samiske aviser blir tildelt minst 30 ganger mer ressurser enn kvenske. Finske medier i 
Norge blir ikke tildelt en krone. 

Ingenting av dette ble omtalt i NRKs «politisak» mot oss. Dette var på programmet både i Innlandet 
og Trøndelag. 

Private diskrimineringer 
 
Det har vært flere alvorlige episoder der folk er skjelt ut for å være same eller kven/finn. «Jævla 
kven». Da kvener kom til evakueringsbygd etter nedbrenning av Nord-Troms og Finnmark, ble 
dem møtt med fordømmende blikk og kommentarer fordi de var så skitne. Vi har barn som blir 
skjelt ut på bussen fordi de snakker samisk på bussen. Vi har folk i Oslo som ikke ville leie ut hybler 
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til folk fra Nord-Norge for ikke så lenge siden. Vi har folk nordfra som på gangfelt over Karl Johans 
gate kan bli bedt om å dra tilbake til der de kom fra, av norsk-pakistanere. 

Det er alltid noen idioter, noen av disse diskriminerende folkene har og er muligens vært i psykisk 
ubalanse, og noen er bare forutinntatt. 

Men, stort sett er dette enkeltepisoder blant enkeltpersoner der maktforholdet er omtrent jevnt. 
Vi vil aldri ha et samfunn uten gnisninger mellom innbyggerne. 

Det er statens forskjellsbehandling som har makt og er skadelig 
 
Diskrimineringen staten holder på med er et annet beist. Det er den som er alvorlig. Det er den 
som må påtales. Det er den vi må gjøre noe med. Det er den som kan forhindre konflikt. 

Det er svært lite hatkriminalitet i norske, kvenske, samiske og finske miljøer. På tross av at 
terskelen er lavere for hatefulle ytringer i de samme miljøene, så er det et forsvinnende lite 
problem i dag. 

Stopp statens forskjellbehandling – Start forsoningen  
 
Hovedtiltaket for å forbedre forholdene enda mer er at folk blir behandlet likt av myndighetene. 
Trenden nå er det motsatte for de finske-ugriske folkegruppene, fordel det samiske. Det er 
urovekkende historieløst og juridisk tankeløst. 
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KDD – Politikk MED samer og politikk MOT kvener/finner  
 

 

Skjermdump av regjeringen.no sin presentasjon av minoritetspolitikken 

Første inntrykket er det viktigste inntrykket. Kommunal- og distriktsdepartementet fremstiller 
grunnlaget for (med) samepolitikken som sterkere enn den egentlig er. Grunnlaget overfor (mot) 
kven-/finnpolitikken fremstilles som svakere enn den egentlig er.  

Her er hvordan grunnlaget for den etniske politikken fremstilles på regjeringen.no: 

Grunnlaget for samepolitikken 
 
Artikkel | Sist oppdatert: 13.02.2020 

Forpliktingane overfor den samiske befolkninga følgjer av både nasjonale lover og internasjonale 
konvensjonar. 

Grunnlova § 108 og samelova er grunnlaget for målet regjeringa har om å leggje forholda til rette 
for at den samiske folkegruppa kan sikre og utvikle språket, kulturen og samfunnslivet sitt. 
Forpliktingar overfor den samiske befolkninga følgjer også av internasjonale konvensjonar, særleg 
FNs konvensjon om sivile og politiske rettar artikkel 27, og ILO-konvensjon nr. 169 om urfolk og 
stammefolk i sjølvstendige statar. 

Les meir her: 

• Grunnlova § 108 
• Samelova 
• FNs konvensjon om sivile og politiske rettar, artikkel 27  

Engelsk originalversjon 
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• ILO-konvensjon nr. 169 om urfolk og stammefolk i sjølvstendige statar 
• Engelsk originalversjon 
• Samisk og norsk historie (kap 2 i St. meld. Nr. 55) 
• Kven er urfolk? 

 
Grunnlaget for politikken overfor nasjonale minoritetar 
 
Artikkel | Sist oppdatert: 07.01.2022 

Norge ratifiserte Europarådets rammekonvensjon om beskyttelse av nasjonale minoritetar i 1999, 
og denne er ein del av grunnlaget for politikken regjeringa fører overfor denne gruppa. 

Med nasjonale minoritetar meiner vi grupper med lang tilknyting til Noreg. Jødar, 
kvenar/norskfinnar, romar, romanifolk/taterar og skogfinnar er nasjonale minoritetar i Noreg. 

Noregs politikk overfor nasjonale minoritetar har opp gjennom historia vore prega av krav om 
fornorsking og einsidig tilpassing til storsamfunnet. Språket og kulturen til minoritetsgrupper blei 
nedvurdert og til dels forsøkt utsletta. Etter den andre verdskrigen har det gradvis skjedd ei 
endring i politikken myndigheitene fører overfor minoritetar, og verdien av at Noreg er eit 
fleirkulturelt og mangfaldig samfunn, har blitt anerkjent. 

På bakgrunn av at Noreg har ratifisert Europarådets rammekonvensjon om vern av nasjonale 
minoritetar, har Kommunal- og distriktsdepartementet fått ansvaret for å samordne den statlege 
politikken som gjeld dei aktuelle minoritetsgruppene i Noreg. Departementet ønskjer å ha ein tett 
dialog med organisasjonane som har basis i nasjonale minoritetar, for å sikre at synspunkta deira 
blir høyrde. Vi vil også vere eit kontaktpunkt inn i sentralforvaltninga for desse gruppene.  

Les meir her: 

• Europarådets rammekonvensjon om beskyttelse av nasjonale minoritetar (norsk 
omsetjing) 
Engelsk originalversjon 

• Meld. St. 12 (2020-2021) Nasjonale minoriteter i Norge – en helhetlig politikk 
• St.prp.nr. 80 (1997-98) Om samtykke til ratifikasjon av Europarådets rammekonvensjon av 

1. februar 1995 om beskyttelse av nasjonale minoritetar 
• Stortingsmelding nr 15 (2000-2001) Nasjonale minoritetar i Noreg – Om statlig politikk 

overfor jødar, kvener, rom, romanifolket og skogfinnar 
• Innst.S.nr. 145 (2000-2001) Innstilling fra kommunalkomiteen om nasjonale minoritetar i 

Noreg – Om statleg politikk overfor jødar, kvener, rom, romanifolket og skogfinnar 
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Den ukorrekte fremstilling og praktisering av rettsgrunnlaget 
 

 

Dette er det feilaktige grunnlaget for forskjellsbehandlingen 

KDD fremstiller den juridiske situasjonen som om Artikkel 27 i FNs konvensjon om sivile og 
politiske rettigheter ikke gjelder kvener/finner. KDD fremstiller Rammekonvensjonen for 
beskyttelse av nasjonale minoriteter som den eneste rettigheten kvener/finner har. 
Rammekonvensjonen er lavest på rangstigen av rettigheter da den ikke er et regelverk som gir 
individene konkrete rettigheter. KDD presentasjon er løgnaktig, de bruker langt inne i rapporter å 
vise til at SP 27 også gjelder for kvener/finner. 
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Det egentlige rettsgrunnlaget 
 

 

Forsoningen er at kvener/finner skal ha sine rettmessige rettigheter effektuert. 

Lovverket med den høyeste verdien sier utvetydig at man ikke kan forskjellsbehandle folkegrupper 
på urfolkstatus. Det vil si at all lovverk under det blå nivået må gjelde for alle etniske minoriteter. 
Menneskerettsloven, grunnloven og rammekonvensjonen gjelder alle de finsk-ugriske 
folkegruppene i Norge.  

Over år har norske myndigheter gjennom KDD skapt et inntrykk av at man kan skape en 
urfolkstatus som gir anledning til positivt å diskriminere samene i evighet. Det er feil.  

Det har aldri vært satt i gang et arbeid for å avklare kvenenes/finnenes status som urfolk. Det er 
ikke nødvendig for å behandle samer og kvener/finner likt. Det finnes ikke et annet alternativ for 
forsonende tiltak enn å praktisere en likebehandling av kvener/finner og samer. Sametinget og 
samene har et stort ansvar for å sørge for at dette skjer. 
 

Konklusjon: KDD er rasistisk 
 
Sannhets- og forsoningskommisjonen har et stort problem. Det virker på oss at de har konkludert 
at samene ikke har menneskerettigheter i Norge. Sannheten er at samene har mer rettigheter enn 
de lovmessig burde ha. I alle fall sammenlignet med kvener/finner. KDD beviser og iverksetter 
norske myndigheters rasisme. 

STATSBUDSJETTET – satsing på samisk, men ikke kvensk/finsk 
 
Tallene taler sitt språk. Myndighetenes vanvittige forskjellsbehandling av samer og kvener/finner 
eksponeres veldig tydelig på statsbudsjettet. Vi aksepterer ikke dagens praksis der vårt språk, 
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kultur og samfunnsliv ofres på vegne av det samiske. Vi aksepterer ikke at strategien mot det 
kvenske/finske som den første sametingspresidenten startet akselererer år for år. Her har 
myndighetene en stor jobb med å iverksette forsonende tiltak. Kvensk/finsk språk, kultur og 
samfunnsliv har like store iboende rettigheter som samisk språk, kultur og samfunnsliv.  
 

Hundre ganger mer samisk enn kvensk/finsk demokrati 
 

 

Tall fra statsbudsjettene, sametingets budsjett og andel av budsjettet for jøder, romer, 
tatere/romanifolk, skogfinner, og kvener/norskfinner 

Den eksplosive veksten i satsing på det samiske demokratiet og linjen på bunnen for kvener/finner 
som står i ro sammenlignet med de samiske tallene. Det samiske representerer 
karrieremuligheter, mens det kvenske/finske er forbeholdt dugnadstimer tidlig på morgenen eller 
nattestid. 

1990 2002 2012 2023
Sametinget 31,700,000 200,000,000 368,619,000 591,214,000
Kvensk/Finsk org. - 1,620,000 3,733,200 5,058,000
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Etnisk demokrati - statsbudsjettet
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Over 10 ganger mer på samiske tiltak enn (nasjonale minoriteter)  
 

 

Kapitelene 560, 563 og (567) på statsbudsjettet de siste 20 år. 

Romer, jøder, skogfinner, kvener/norskfinner, tatere/romanifolk har mye mindre å rutte med på 
statsbudsjettet enn samer. I denne oversikten er det flere forhold som gjør tallene misvisende da 
de ikke viser det totale omfanget av den statlige diskrimineringen av etniske folkegrupper i Norge. 
For de ikke finsk-ugriske folkegruppene er tiltakene egentlig erstatningsbeløp fra staten til for 
eksempel tatere/romanifolket. De samiske tallene er egentlig mye større. Det finnes 
statsbudsjettsposter utenfor kapitelene 560 og 563 som ikke er tatt med her. I tillegg så kommer 
både fylkeskommunale og kommunale midler som ofte er større tilleggsfinansieringskilder av 
samiske tiltak. 

2002 2012 2023
Samiske 133,100,000 262,314,000 605,179,000
Kvenske/finske og J,T/R,R 2,700,000 15,575,000 59,014,000
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Økning på samiske midler gir ikke tilsvarende økning i samisk kultur 
 

 

Tall fra statsbudsjettet og grunnskolen for å vise sammenheng mellom ressursbruk og antall elever i grunnskolen 
som har det etniske språket på timeplanen. 

Her har vi forsøkt å vise hvordan elevtallene varierer med sametinget og interesseorganisasjonene 
til kvener/finner sitt budsjett. Vi har brukt budsjettallene fra 2002 som utgangspunkt, 200 
millioner for det samiske og 1,6 millioner for det kvenske/finske. Det som er klart er at på tjue år 
så står ikke økningen i pengebruken i stil med økning i samisk kultur (språk). Gjenvinningen av det 
som er fornorsket går mye saktere enn det pengebruken skulle tilsi. Da kan man ha tre teorier.  

1. Har man tatt tilbake det som er fornorsket? 
2. Er det ikke flere som ønsker å ta tilbake det som er fornorsket? 
3. Blir pengebruken brukt til andre formål enn å ta tilbake det som er fornorsket, for 

eksempel å utøve makt? 

Satsing på kvensk/finsk språk og kultur, men en dramatisk nedgang 
 
Siden tallene er så diskriminerende høye for de samiske kan man ikke se grafene for det 
kvenske/finske. Vi er nødt til å ta de kvenske/finske tallene for seg selv for å vise situasjonen for 
kvensk/finsk. Og sett i mikroskopet blir grafen for det kvenske/finske noe helt annet enn det 
samiske. 

2002 2012 2023

Elevtall i forhold til pengebruk
DEMOKRATI-Samisk ELEV-Samisk

DEMOKRATI-Kvensk/finsk ELEV-Kvensk/finsk
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Tall fra statsbudsjettet og grunnskolen for å vise sammenheng mellom ressursbruk på demokrati og antall elever 
i grunnskolen som har det etniske språket på timeplanen. 

 

Tall fra statsbudsjettet og grunnskolen for å vise sammenheng mellom ressursbruk på demokrati + kvensk språk 
og antall elever i grunnskolen som har det etniske språket på timeplanen. 

De to grafene viser hvilke katastrofale følger KDD sin satsing på kvensk språk/ignorering av det 
finske språket har hatt for kvener/finner sin etniske språk og kultur. Det er også grunn til å vurdere 
om fornorskingen av kvener/finner har vært så massiv at det ikke lar seg gjøre å unngå den totale 
fornorskingen. 

2002 2012 2023

Elevtall i forhold til pengebruk
DEMOKRATI-Kvensk/finsk ELEV-Kvensk/finsk

2002 2012 2023

Elevtall i forhold til pengebruk
DEMOKRATI DEMOKRATI+KVENSK SPRÅK ELEV-Kvensk/finsk
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Eskild Johansen – Den kvenske vårens ryddegutt ble svar skyldig 
 

 

Eskild Johansen på link 

Halleluja-stemningen var å ta og føle på da kvenene kunne samles til Kvenseminar i Tromsø 
høsten 2021. Det var et lite vindu i koronapandemien. Vinduet var så kort at seminarledelsen like 
etter seminaret informerte at noen var koronasmittet på seminaret. Uansett, den kvenske våren 
var på gang. En av innlederne var Eskild Johansen som har hatt en god del verv innen 
kvenarbeidet, kortvarige, men dog. 

Han ga en god presentasjon av de nødvendige ryddeprosessene som hadde banet vei for Den 
kvenske våren. Han var med å starte ungdomsgruppen i Norske kveners forbund. Han fikk 
spørsmål fra samiske hold om når kvenene skulle slutte «å krangle» med samene. 

Johansen satte da lojalt i gang prosessene med å kvitte seg med «antisamiske» personer. Det ble 
lest opp en del sitater som disse uønskede personene stod for. Ingen av sitatene var «antisamisk» 
i forhold til alvorlig hets eller slikt. Men her var det utrenskingsmetoder som skulle brukes. 
Johansen står for den riktige kvenske politikken: Samisk kamp er kvenenes kamp, samene går opp 
løypa for oss, og vårt språk er kvensk. 

Vi skal ikke gå innom detaljer, men metodene er velkjent. Gjerne beskyldninger, rettsforfølging og 
annen ekskluderingstiltak. Mange ressurspersoner ble vist døren. Menings- og kunnskapsbasen 
ble trimmet slik at man kunne bli mer enige om det man skulle jobbe videre med. 

Man har oppnådd så mye etter disse prosessene. Språksentre og diverse. Den kvenske våren var 
et faktum.  
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Paneldebatt på kvensk/norskfinsk seminar høsten 2021 

Som en avslutning på en oppløftende del av seminaret ble det gjennomført en paneldebatt. Kun 
bestående av representanter fra Norske kveners forbund. Debatten ble ledet av Per Kristian Olsen, 
en renommert journalist og forfatter.  

Det ble en oppløftende debatt, mye som skjer, kunstutstillinger med ny kvensk kunst etc. Når det 
nærmet seg slutten så stilte Olsen et journalistisk spørsmål (det skjer ikke ofte i den kvenske 
pressen). Han undret på, når det går så bra, hvordan kan det ha seg at antallet språkbrukere er 
halvert de siste 20 årene? Slik man kan lese av skolestatistikken. 

Dette er resultatet av det Johansen skryter å ha vært med på. 

Ungdommen var totalt blank. Hilja Huru mente at de som ønsket kvensk ikke fikk nok informasjon 
om tilbudet. Johansen mente svaret var i demografien. Svarene til alle var skivebom og 
kunnskapsløs. Hvis Huru sitt svar var riktig, så vil det si at de kvenske foresatte er dummere enn de 
andre. Når mannen på gata tror at kvensk er kvener/finner sitt språk, så er det ikke lite ironisk at 
kvenene i Norske kveners forbund ikke vet at kvensk er et tilbud på skolen. Hvis Johansen sitt svar 
var riktig, så vil det si at Finnmarks befolkning er halvert de siste 20 årene.  

Olsen stilte spørsmål om den kvenske våren til Johansen er reell. Kan man kalle noe for en etnisk 
vår, når man mister halvparten av språkbrukerne?  

Vårt svar er: Nei.  
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NÅR ANTIRASISME BLIR SAMISK ONDSKAP 
 

 

Folkemøte i 15. februar 2022 i Innlandet tok opp blant annet reinsdyr som fortrenger geitebukker. 

 

Når vi omtaler samisk ondskap, så snakker vi om ondskap som bare en liten del av samene holder 
på med.  Det er markante samiske ledere som setter i gang ondsinnede aksjoner på vegne av det 
samiske. Vi irettesetter dette. 

 

Falsk politisak mot Kvensk Finsk Riksforbund HENLAGT 
 
Kvensk Finsk Riksforbund beklager på det sterkeste at politiet har henlagt politianmeldelsene mot 
våre tillitsvalgte i lokalforeningen i Trøndelag. Våre vitner trengte ikke en gang å avgi forklaring til 
politiet.  

15 og 16. februar i 2022 arrangerte Trøndelag kvensk-finsk forening og Kvensk Finsk Riksforbund 
folkemøter i Os og Steinkjer. Temaene var Samer og kvener i isen (polarhistorie), Kvensk/finsk 
historie i Innlandet og Trøndelag, og Statlig strukturell diskriminering. I tillegg tok vi opp 
beitekonflikt i Innlandet mellom geit og reinsdyr. Vi ble politianmeldt, først hos NRK, så hos 
politiet. 

Vi ønsket et stevnemøte med sannheten i domstolen. Vi ønsket at alle kunne få tilgang til den 
samiske ondskapen og woke-kulturen som ekstreme representanter fra blant annet NRK, Norske 
samers riksforbund, Norske kveners forbund, OsloMet, Norges arktiske universitet UIT, og 
Sannhets- og forsoningskommisjonen står for. 

Nå er dessverre anmeldelsen hos politiet henlagt. 
 



 

130 
 

NRKs politianmeldelse mot KFR står fremdeles ved lag 
 
NRK opptrådte som formidler av falske påstander mot oss. Våre motsvar ble aldri formidlet videre 
til publikum på tross av at det var snakk om «politisak».  NRK var derimot så rask på banen med å 
inkludere lange kommentarer fra en annen organisasjon, Norske kveners forbund, at man kan 
undre om de lå klare før møtene ble gjennomført. 

«Ønsket» om politianmeldelse var så sterkt hos sametingsrepresentanten Kristin Sara at NRK ikke 
tok seg bryet om å få bekreftelse fra politiet før de publiserte på statskanalen. I stedet for å ha litt 
is i magen angående en så alvorlig sak som «politianmeldelse» behandlet NRK saken som om den 
var enda mer sannferdig og pressende. 

De ansatte fra Finnmark i NRK ignorerte at det var lett i lokalmiljøet å identifisere personen i 
Trøndelag som blant annet skulle ha vært voldelig. En journalist hadde spurt vitner på «den andre 
siden av saken» to-tre spørsmål og funnet ut at en person som ikke kan løfte armene neppe hadde 
vært voldelig, spesielt en «midt i livet» og sindig trønderdame med en hund som ikke bjeffet 
under de såkalte «tumultene». 

Myndighetenes forskjellsbehandling av kvener/finner og samer er den norske folkerettens svar på 
justismordene i Baneheia-, Tengs-, Liland-, Torgersen-, og Fritz Moen saken. I alle de nevnte 
justismordene opptrådte media som servile støttespillere for myndighetene. Boken Jahr skrev om 
Baneheiasaken ikke ble tatt som god fisk av media før Riksadvokaten kom med beklagelsen for 
justismordet. 

Ikke bare har NRK vært servile i vår sak, de har vært en aktiv part for å spre informasjon om 
straffbare forhold som kun har eksistert i hodene på samiske wokere og NRK.  
 

Det var bestemt allerede før 15. februar 
 
Både i forkant, på møtet, og i etterkant ble våre sisu-timer utsatt for aksjoner. Foreleser trakk seg i 
forkant, foreleser ble beskylt for hets på møtet, og familiemedlem av foreleser dagen etter beskylt 
for vold på møtet. Begge de to siste ble gjenstand for forskjellige politianmeldelser i NRK og 
politiet. Aksjonene var planlagt, hatefulle, og med en klar agenda om å skape forakt for 
kvener/finner.  

Vi ble gjort oppmerksomme på aksjonene i forkant og vi tok våre forholdsregler. Det ble gjort 
opptak av alle møtene og flere lydkilder ble sikret. Vi har også samlet ulovlige samiske opptak som 
ble gjort på møtene. Politiet har tilgang på opptakene. De ekstreme folkene som var involvert i 
aksjonen har gjort dette før. Det går klart frem i den koordinerte innsatsen og gjenkjennbare 
metoder som tydelig kommer frem i opptak fra møtene.  
 

Lovlige ytringer 
 
Kvensk Finsk Riksforbund og alle lag som er tilknyttet forbundet tar sterk avstand fra kriminalitet 
og hatefulle ytringer uavhengig av hvem det er rettet mot. Dette går også klart frem i opptakene. 
Generalsekretær Rune Bjerkli i Kvensk Finsk Riksforbund gjorde nemlig et poeng av den 
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provoserende stilen til en av de kvenske/finske foreleserne, i betydningen «litt for provoserende». 
Men, lov mot provosering eksisterer ikke. Foreleseren var langt innenfor ytringsfriheten og lovlige 
ytringer. 
 

Fire forhold i opptakene fra Innlandet og Trøndelag   
 

1. Det er de samiske deltakerne som kommer med hatefulle ytringer.  
2. De samiske deltakerne fikk seg en tankevekker i de politiske debattene.  
3. De samiske debattantene nektet å svare på sannhetssøkende spørsmål.  
4. De samiske historikerne forlot møtene slukøret da de ble konfrontert med 

dokumenterbare historiefakta. 

Kvensk Finsk Riksforbund har gjennom årene observert norske myndigheters holdninger til debatt 
mellom kvenske/finske og samiske interesser: Det skal ikke være debatt.  

Den strukturelle diskrimeringen norske myndigheter gjennomfører mot kvener/finner og samer 
tåler ikke debatt. Debattene vi hadde i Os og Steinkjer var derfor banebrytende og unik. I åpen 
debatt kan ikke samene forsvare myndighetenes positive diskriminering sammenlignet med de 
andre nasjonale minoritetene.  

Norske myndigheter setter en verdi på en same flere titalls ganger større enn verdien på en 
kven/finne. 

Norske myndigheter har i det stille begynt prosessen med «å likestille» kvener/finner med samer. 
I den siste rapporteringen til Europarådet på hvordan Norge følger sine forpliktelser overfor 
nasjonale minoriteter er samene også tatt med. Kommunal- og distriktsdepartementet 
rapporterer nå på seks nasjonale minoriteter:  

1. Kvener/norskfinner 
2. Tatere/romanifolk 
3. Romer 
4. Jøder 
5. Skogfinner  
6. Samer 

Men, norske myndigheter vil aldri være i stand til å gjenopprette skadene som diskrimineringen av 
kvener/finner i flere hundre år har medført. Mesteparten av rapporten omhandler det samiske, på 
tross av at rapportene er viktigere for de fem andre. 

NRK gjorde en stor sak av «politianmeldelsene» vi ble gjenstand for mellom historieforelesingene 
vi arrangerte i Innlandet og Trøndelag 15. og 16. februar i 2022. 

Politiet har henlagt sakene. De hatefulle ytringene og volden som vi skulle ha forårsaket på våre 
egne arrangement var fri diktning og oppkonstruert. NRK har valgt å tviholde på de falske 
anklagene vi ble utsatt for på tross av henleggelsene. 
 



 

132 
 

De som er ansvarlige for aksjonene mot oss 
 
Mange var direkte involverte i konspirasjonen. Flere har benyttet anledningen til å la seg rive med 
på de onde aksjonene. Andre igjen har av ren opportunisme benyttet anledningen til å være med 
på ondskapen. Noen med myndighet til å forhindre skade har ikke løftet en finger. 

Disse inkluderer: 

Kringkastingssjefen 

NRK distriktsleder Håkon Grønbeck 

NRK Sápmi Ánne Márjá Hætta og Maret Biret Sara Oskal 

Sametingspresidenten Silje K. Muotka 

Leder av Norske samers riksforbund Vidar Andersen 

Leder av Norske kveners forbund Kai Petter Johansen 

Medlem av Sannhets- og forsoningskommisjonen Professor Ivar Bjørklund  

MetOslo – Mikkel Berg-Nordlie 

Kvener ut av skapet – Eskild Johansen/Reidar Harju 

Sametingsrepresentant Kristin Sara (NSR) 

NSR medlem Hanne Svinsås Magga 

Leder av Skibotn kven og finneforening Leif Bjørnar Pedersen Seppola 

Likestillings- og diskrimineringsombudet Bjørn Erik Thon  

 
Kvensk Finsk Riksforbund kommer til å sende et krav til NRK om beklagelse for ikke å skrive like 
mye om henleggelsen som de var om «politianmeldelsene» til sametingsrepresentant Kristin Sara 
(NSR) etter våre folkemøter i Os og Steinkjer 15 og 16. februar i 2022. 

Kvensk Finsk Riksforbund kommer til å sende krav til Sannhets- og forsoningskommisjonen om en 
beklagelse for å bifalle samiske hets av kvener/finner i de mørke rom på sosiale medier. 

Kvensk Finsk Riksforbund kommer til å sende krav til sametingspresident Silje K. Muotka om en 
beklagelse for å bifalle samiske hets av kvener/finner i de mørke rom på sosiale medier. 

Kvensk Finsk Riksforbund kommer til å sende krav til Norske samer riksforbund leder Vidar 
Andersen og Norske kveners forbunds leder Kai Petter Johansen for sin fordømmelse av 
kvener/finner i NRK i det som i etterkant viser seg å være falske påstander. 
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Hanne Svinsås Magga (NSR) sine straffbare hatefulle ytringer 
 
Hanne Svinsås Magga (NSR) vil bli politianmeldt for hatefulle ytringer mot kvener/finner på 
folkemøter i Innlandet den 15. februar 2022. 

Magga kom med hatefulle ytringer mot minoritet på møtet som inkluderte beskrivelser som 
parasitter:  

1. Kvensk Finsk Riksforbund har den samme funksjon som en parasitt til det norske 
samfunnet. 

2. PST har nok sin fulle hyre med å selge sjelen sin for å få gjennomslag for en politikk. 
3. Kvenaktivistene er allerede blitt tatt med buksa nede når de var på den russiske 

ambassaden og etterspurte sprengningskurs. 
4. Kvener – parasitter og blodsugere. 

VI TAR STERK AVSTAND FRA HATEFULLE YTRINGER UANSETT HVEM DE ER RETTET MOT.  

Magga beskyldte vårt møte for «å ha en annen agenda enn fred og bedre liv for alle». Hun 
beskylder representanter for kvener og finner i Norge for å ha en ufredelig agenda.  

Dette er feil. Vi vil aldri kunne få et mandat fra våre medlemmer (kvener, finner, samer, og 
nordmenn) om å agere til krig eller lignende. 

Vi har opptak fra der Magga kommer inn i lokalet til hun forlater lokalet. I opptakene og ellers er 
det ingenting som kan betraktes som hatefulle ytringer, krigsagerende, eller annet fra vår side.  
 

Her er eksempel på domfelte hatefulle ytringer: 
 

A. (HR-2020-185-A) 

det er vel bedre at vi fjerner disse avskyelige rottene fra jordens overflate selv tenker jeg!! 

Ja de forsvinner den dagen disse steppe bavianene reiser dit de hører hjemme! 

Fyll opp disse sotrøra i containere å sveis de igjen å slepp de på det dypeste havet 

 

 

B. (HR-2020-184-A) 

Fandens svarte avkom reis tilbake til Somalia og bli der din korrupte kakerlakk. 

 

C. (HR-2022-1843-A) 

Perverse mannegriser som permalaiver at de er småpiker har vel strengt tatt ingen 
injurierende kraft. 
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Tror du virkelig at et eneste menneske tror du er et kvinnemenneske og ikke en gubbe med 
rare fantasier. 

‘B2’ eksisterer ikke. Det er en syk fantasi i B1s sinn. 

Det sagt er det uforståelig for meg at myndighetene fremdeles tillater at du har 
omsorgsansvar for barn. 

 

D. (LH-2019-36965) 

‘Bare å kjøre på reinean, rein skal forsjåvidt ikke være på veian, men på viddah, klarer ikke 
sami ednan å holde styr på reinsdyran sine må det no bare vær, når e kommer kjørende, 
prøver jeg bevist å treffe reinan, klarer som regel å treffe med døra.. Trur det er bevist at vår 
alles kjære same ante, jager reinsdyran ut på veien med vilje, første ordet dem lærte var 
erstattning før dem lærte å si mamma og pappa.. Kem som stoler på samerne? Spik.. Nei 
ingen, ikke en ærlig same.. Dem veit nok ka dem jør, sett dem rundt laavoen med hasjpipa 
og funderer på kor dem skal jage ut dyran sinde for å tappe den norske stat for kronasje 
som e og du har jobbet hardt for, våre egne skattekroner? Synds e hører samen, 
skattekroner hva er det? Jatta jatta jatta. Hallo dem hører heime på viddah.. Ikke her med 
den latterlige klovne drakten dem fær å vasa i. Kjenner du lokta av tennveske, er det en 
same ikke langt unna på 1,30 og lokter bål. No gidd e ikke skriv meir, bi så fette provosert på 
disse sam jævlan.. Burde ha bedt dem reise til h..... Sagt det på en såpass hyggelig måte at 
dem faktisk hadde gleda seg til turen.’  

Alle disse ytringene er gjort på facebook, en arena der diskusjoner er av mindre verdi. 

Som vi ser det, ytringene til Magga er verre enn de domfelte ytringene i Hålogaland lagmannsrett. 
Ytringene hennes ble gjort på et folkemøte og fra møtet spredt på en del mørke og lukkede 
kanaler på sosiale medier.  

 

Sametingsrepresentant fikk seg en tankevekker i debatten 
 
Generalsekretær Rune Bjerkli innledet den politiske debatten med et lite foredrag «Flere statlige 
strukturelle diskrimineringsstiltak». 

Han gikk der igjennom flere eksempler der norske myndigheter forskjellsbehandler samer og 
kvener/finner så mye at man ikke er i stand til å sammenligne diskrimineringen. Et kort eksempel. 
Samiske kulturminner kan automatisk få status som fredet dersom de er fra 1917 eller tidligere. 
Det tilsvarende årstallet for kvener/finner er 1537! 

Det betyr i praksis at dersom man ønsker et kulturminne fredet så øker man sjansen betraktelig 
dersom man kategoriserer det som samisk. Da følger det med status og midler. 

Kristin Sara tok ordet og hadde to argumenter for samenes rettigheter. 
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Den ene var at samiske rettigheter er norsk lov. Denne loven er tuftet på FNs konvensjon om sivile 
og politiske rettigheter (1966). Siden denne internasjonale loven er innlemmet i norsk lov og 
menneskerettsloven står den veldig sterkt, til og med over grunnloven. Samenes rettigheter hviler 
stort sett på artikkel 27 i denne konvensjonen.  

Artikkelen lyder: 

I de stater hvor det finnes etniske, religiøse eller språklige minoriteter, skal de som tilhører 
slike minoriteter ikke nektes retten til, sammen med andre medlemmer av sin gruppe, å 
dyrke sin egen kultur, bekjenne seg til og utøve sin egen religion, eller bruke sitt eget språk. 

Rune Bjerkli bemerket at norsk lov inkludert artikkel 27 gjelder for alle i Norge, også 
kvener/finner. 

I tillegg så henviste Bjerkli til artikkelen forut 27, artikkel 26 som lyder: 

Alle er like for loven og har uten noen form for forskjellsbehandling rett til lik beskyttelse av 
loven. I dette øyemed skal lovgivningen forby enhver form for forskjellsbehandling og sikre 
alle likeverdig og effektiv beskyttelse mot forskjellsbehandling på noe slikt grunnlag som 
rase, hudfarge, kjønn, språk, religion, politisk eller annen oppfatning, nasjonal eller sosial 
opprinnelse, eiendom, fødsel eller stilling etter hvert. 

NSR og samene har nektet for at de har noe med den kvenske/finske politikken å gjøre. Kvensk 
Finsk Riksforbund har hele tiden visst at samene bruker sin politiske makt til å påvirke den 
kvenske/finske politikken i Norge.  

En så fremtredende politiker som Sara, en sametingsrepresentant, er ute av stand til å innse at 
kvener/finner har de samme rettighetene som hun selv forfekter for samene. Grunnen til at det er 
slik er at enhver person eller organisasjon som stiller kritiske spørsmål til minoritetspolitikken blir 
utsatt for politianmeldelser og annen svartmaling av slike som Kristin Sara.  
 

Den samiske agendaen mot det finske språket lever i beste velgående 
 
Kristin Sara dro med seg hele den samiske politiske elite i fornorskingen og samifiseringen av 
kvener/finner til samtiden, da hun innrømmet at finsk ikke kunne være minoritetsspråk i Norge, 
fordi det er språket i Finland. Bare kvensk kan være minoritetsspråk for kvener/finner. 

Bjerkli bemerket at Norge er det eneste landet som tolker det internasjonale regelverket slikt. 
Finsk er minoritetsspråk i Sverige, tysk er minoritetsspråk i Danmark, og russisk er minoritetsspråk 
i flere land. 

Leder av NSR Vidar Andersen sendte en personlig melding 1. mars 2022 til Bjerkli der han 
benekter Saras innrømmelser, den lyder: 

Fra NSR sin side er det ikke korrekt, vi har ingenting med arbeid med kvensk språk å gjøre. 
Jeg ber deg om å korrigere dette i det offentlige rom når du deler denne i sosiale medier. 
/leder Norske Samers Riksforbund. 

Videre uttalte han:  
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Vi har ved et par anledninger skrevet innlegg sammen med NKF, om hets – og nå var det 
om desinformasjonen og behovet for mer kunnskap etter deres møte.  

Utover at vi respekterer hverandres arbeid, så har vi ikke samarbeid med NKF. 

Kvensk Finsk Riksforbund har flere eksempler der (samiske) byråkrater og politikere sier at finsk 
ikke kan være kvener/finner sitt minoritetsspråk. 

Andersen har en helt misforstått inngang til «desinformasjon». Vi kan trygt slå fast at 
desinformasjonen sto kollegaene hans i NSR for: Falske beskyldninger om vold og hatefulle 
ytringer. 

Det er bemerkelsesverdig at finsk språk som 90 % av kvenske/finske elever velger som sitt språk 
ikke kan få den samme statusen som i Sverige, Danmark og andre «russiske» land. Saras 
innrømmelser tilkjennegir at vi nå vet hvem, hva, og hvorfor. NSR kommer offisielt ikke til å 
innrømme at de motarbeider det finske språket til kvener/finner.  

Prosessene foregår på bakrommet, nå lovhjemlet til å kunne foregå i hemmelighet. Det er en del 
av strategien for det samiske språket, det finske språket er «den finske fare» for samenes språk. 
Den samiske holdningen mot vårt språk er en folkerettslig skandale. 

Den norske politikken med samer og mot kvener/finner styres av en felles avdeling i Kommunal- 
og distriktsdepartementet.  Denne avdelingen er alltid styrt av en statssekretær fra samiske hold. 
Budsjettene til samiske tiltak øker hvert år med en sum minst like stor som den totale potten til 
kvenske tiltak. Det finske blir i praksis ikke støttet i det hele tatt, på tross av at 90 % av den 
oppvoksende generasjon ønsker å lære seg finsk. 

Vi konkluderer at NRK er woke/fjerner folk  
 
NRK skriver at vi «mener» myndighetene forskjellsbehandler. Men, de sier ikke hva vi «mener». 
De kunne ha tatt opp «380 års statlig diskriminering av kvenske/finske og samiske kulturminner» i 
tittelen. NRK burde sette press på norske myndigheter for den faktiske diskrimineringen. NRK er i 
så dårlig journalistisk forfatning at de nå er den fjerde statsmakt sammen med de tre andre: 
Kongen/regjering, lovgiverne på Stortinget, og domstolene.  

Kvensk Finsk Riksforbund «mener» at NRK får flere milliarder kroner hvert år av staten for å være 
den fjerde statsmakt mot eller for å kritisere de tre andre. 

NRK påstår at artikkelen er oppdatert med vårt svar, det er den ikke. Vi ba spesifikt om noe så 
enkelt at de i det minste kunne skrive navnet vårt korrekt hver gang. Det gjorde de ikke. 

NRK slår i stedet opp den falske påstanden til Kristin Sara i tittelen:  

Politiker sier hun ble skjelt ut av kvenskfinsk leder 

– Han skjelte meg ut og beskyldte meg for rasisme, kalte meg dum og bitch, sier 57-åringen. 

Det var så ille at «Sara har ikke bestemt seg om hun vil anmelde saken, men ønsker å diskutere 
hendelsen med politiet for å få deres vurdering». 
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Bruken av ordet «ønsker» burde vært nokså avslørende for (virkelige) journalister. 

Sara politianmeldte saken og den ble selvsagt henlagt.   

Det er nokså besynderlig at kvener på en liten time i Innlandet skal ha vært i stand til «å skrive ut 
den samiske historien fra Trøndelag». 

Vi ante ikke at vi har slike krefter. Sara og de andre antirasistene har dårlig selvtillit på sak og 
angriper i stedet uskyldige medborgere med personangrep som inkluderer fiktive 
politianmeldelser. 

NRK skriver: «Det hevdes at agendaen til arrangørene er å fortelle at det ikke er samer, men 
kvener som har bodd i området gjennom historien». 

Dette er en bevisst feilfremstilling på tross av bruken av ordet «hevdes». Agendaen til møtene var: 

1. Kvensk/finsk tilstedeværelse i Trøndelag og Innlandet. 
2. En lokal bonde tar opp sine erfaringer med forskjellsbehandlingen 
3. Samer og kvener i isen (polarekspedisjoner) 
4. Flere statlige strukturelle diskrimineringsstiltak 

Dette var annonsert lenge før møtene. Vi skal kunne fortelle om kvensk/finsk tilstedeværelse i 
Trøndelag like mye som man kan fortelle om samisk eller norsk tilstedeværelse.  

Agendaen til Sara og NSR var å stemple oss som rasister. Det finnes ikke et snev av rasisme i 
programmet vårt.  

Vi konkluderer at NRK = woke/fjerner folk. 

Leder av en annen kvensk organisasjon Kai Petter Johansen (Norske kveners forbund) blir sitert:  

– Vi tar sterkt avstand fra verbale og fysiske angrep som kan være krenkende. 

Dette var flere dager før NRK skriver om den angivelige voldsepisoden. Med andre ord, man 
hadde allerede den neste saken klar da man skrev den første. 

Det som ikke kommer frem i NRK er at det var tre voldsepisoder: Den i NRK, den i det mørke 
lukkede ekkokammeret i facebookgruppen «Dokumenter samehets», og den som folk tror havnet 
hos politiet. 

Sara & Co diktet opp alle voldsepisodene. 

Sara & Co fikk også en tredjeperson overfor NRK til å være vitne til en vold som ikke skjedde. Dette 
er direkte skremmende. At statskanalen NRK ufiltrert legger ut saken impliserer NRK i kriminelle 
aktiviteter. 

Sara og de andre medforfatterne hevder de var nysgjerrige på den kvenske kulturen og historien 
og det var derfor de kjørte 700 km for å overvære de to møtene. «For å stifte bekjentskap med 
forbundet» 
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Her er et lite utdrag av den første saken til Kristin Sara i NRK  
 
Kvensk Finsk Forbund arrangerte møte i Os, og holdt foredrag om kvensk historie i området. 

Det hevdes at agendaen til arrangørene er å fortelle at det ikke er samer, men kvener som har 
bodd i området gjennom historien. 

Forbundet mener norske myndigheter forskjellsbehandler kvener/norskfinner og samer. Dette er 
en av fanesakene deres. 

Kristin Sara ønsket likevel å stifte bekjentskap med forbundet. 

Hun har gode erfaringer med en annen forening som representerer kvenene – Norske Kveners 
Forbund i Trondheim. 

Det ble ikke slik Kristin hadde tenkt. Kvensk Finsk Forbund sjokkerte henne. 

– De hadde en forelesning om å skrive ut den samiske historien fra Trøndelag, at det var en kvensk 
historie. Jeg stilte en del spørsmålstegn ved det, sier hun. 

Etter hvert ble det blir veldig ampert, sier hun. 
 

En analyse av Sara steg for steg 
 
Kvensk Finsk Forbund arrangerte møte i Os, og holdt foredrag om kvensk historie i området. 

(Kvensk Finsk Riksforbund) hadde flere foredrag. Det var til og med et foredrag om samer 
på berømte polarekspedisjoner. Kvensk Finsk Riksforbund har en objektiv tilnærming til 
historien. 

Det hevdes at agendaen til arrangørene er å fortelle at det ikke er samer, men kvener som har 
bodd i området gjennom historien. 

Dette er en bevisst feilfremstilling. Det at det har bodd kvener/finner betyr ikke at samer 
ikke har bodd i området. Agendaen til møtene var: 

1. Kvensk/finsk tilstedeværelse i Trøndelag og Innlandet. 
2. En lokal bonde tar opp sine erfaringer med forskjellsbehandlingen 
3. Samer og kvener i isen (polarekspedisjoner) 
4. Flere statlige strukturelle diskrimineringsstiltak 

Forbundet mener norske myndigheter forskjellsbehandler kvener/norskfinner og samer. Dette er 
en av fanesakene deres. 

Dette er ikke noe vi bare «mener». Vi la frem konkrete eksempler på dette. Sara og NRK 
nevner ikke disse eksemplene, fordi samene og NRK kan ikke forsvare eller eksponere den 
folkerettsstridige forskjellsbehandlingen. 

Kristin Sara ønsket likevel å stifte bekjentskap med forbundet. 
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Sara kjørte 700 km for å overvære de to møtene for «å stifte bekjentskap med forbundet». 
Dette var noe annet enn å stifte bekjentskap. Det var for å lage bråk, for å politianmelde 
ikke-hendelser, for å skape forakt for kvener/finner. 

Hun har gode erfaringer med en annen forening som representerer kvenene – Norske Kveners 
Forbund i Trondheim. 

Med andre ord, vi er ikke gode representanter for kvenene. Hun har gode erfaringer med 
«de egentlige» representantene for kvener. Hun kan gjerne ignorere fakta, men vi er altså 
en formell interesseorganisasjon for kvener/finner. 

Det ble ikke slik Kristin hadde tenkt. Kvensk Finsk Forbund sjokkerte henne. 

Det var det Sara kjørte 700 km for å bli. Hun var jo informerte om den «sjokkerende 
agendaen» allerede før møtene. Hun hadde bestemt seg for «å bli sjokkert». Hun hadde 
bestemt seg for å presentere til NRK at hun ble sjokkert. Hun var ikke mer «sjokkert» enn at 
hun deltok på begge møtene. 

– De hadde en forelesning om å skrive ut den samiske historien fra Trøndelag, at det var en kvensk 
historie. Jeg stilte en del spørsmålstegn ved det, sier hun. 

Det var altså dette hun «plutselig» ble sjokkert over. Hun forventet jo at agendaen var «å 
skrive ut den samiske historien fra Trøndelag». Det står ingenting i programmet om at 
agendaen var dette. Vi hadde ingen agenda om å skrive samene ut av historien. De tilegner 
oss en makt vi ikke har. At noen hobbyhistorikere er i stand til «å skrive samene ut av 
historien» på noen få timer i Os og Trøndelag er absurd. 

Det er faktisk verdt en debatt, hva er samisk/lappisk og hva er finsk/kvensk? Hvis ikke så 
bør man avslutte all historieskriving. Den såkalte agendaen er tilbakevist fullstendig lenger 
opp. Saras tolkning av agendaen finnes i hennes hode og på trykk i NRK. 

Etter hvert ble det blir veldig ampert, sier hun. 

Ja, det ble temperatur da dere begynte å angripe konkrete forelesere verbalt med falske 
påstander om kriminell aktivitet. Det var dere som kom med beskyldninger om en agenda 
(som ikke stemmer) og hatefulle ytringer rettet mot oss. Noe må Sara & Co ha igjen for å 
kjøre 700 km for «å stifte bekjentskap». Man må være to for å danse. 
 

En analyse av sametingsrepresentantens agenda 
 
Ikke bare angrep sametingsrepresentant Sara & Co forelesere på møtet. I etterkant har dem ikke 
bare politianmeldt foreleser, men også familiemedlemmer av foreleser. Det var agendaen, 
politianmelde, få det på trykk i NRK, slik at politianmeldelsen får evig liv. Sara gjør et poeng at hun 
er sametingsrepresentant fra NSR, nettopp for å bruke sin legitime status for å fremstille den 
såkalte «hetsen hun ble utsatt for» som enda mer graverende og troverdig. At politianmeldelsene 
formelt blir henlagt betyr ikke noe fra eller til, gapestokken er ikke på politikontorene, de er i NRK 
fabrikken. 
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Avslørende politiavhør 
 
I politiavhørene ble de anmeldte konfrontert med å være EDL’ere. EDL hadde ingenting med disse 
møtene å gjøre. Dette var arrangement i regi av Trøndelag kvensk-finsk forening og Kvensk Finsk 
Riksforbund. 

EDL er en organisasjon med formål om at alle etniske grupper er likeverdige i et demokratisk land. 
NSR og NRK har over år skapt en myte om at EDL er en rasistisk organisasjon. NRK og NSR har i alle 
EDL-årene demonisert uskyldige mennesker som rasister fordi EDL er kritisk til samepolitikken. 
Ivar Bjørklund er en av de mest fremtredende wokerne i dette. 

 
 
NSR og Trumps to versjons-metode 
 
USAs tidligere president Donald J. Trump har benyttet seg av en to versjons-metode for å berike 
seg selv. Det gjelder den subjektive verdien av eiendeler. Den første versjonen er at eiendelene 
føres opp med størst mulig verdi i henhold til det han subjektivt føler. På den måten kan han 
opparbeide seg bedre lånebetingelser og egenkapitalandel. Den andre versjonen er at eiendelene 
føres opp med minst mulig verdi i henhold til det han subjektivt føler. På den måten kan han 
opparbeide seg mindre skatteutgifter. Metoden er umoralsk. 

NSR benytter seg av en lignende to versjons-metode for å gjøre seg mer beundret. Det gjelder om 
man subjektivt var med eller ikke. Den første versjonen er at NSR sin tilstedeværelse gjør at man 
har gjort noe rett. På den måten kan andre fremstilles som kriminelle. Den andre versjonen er at 
NSR sin ikke-tilstedeværelse gjør at man ikke kan ha gjort noe galt. På den måten kan man ikke 
fremstilles som kriminelle. Metoden er amoralsk. 

NSR praksis av to versjons-metoden 
 
Tospannet Sara og Andersen i NSR benyttet seg av to versjons-metoden i forbindelse med 
folkemøtene våre i Innlandet og Trøndelag.  

Versjon 1 
 
For å gjøre det hun og NSR ble «utsatt» for ekstra kriminelt, fremhever Sara overfor NRK:  

Hun er sametingsrepresentant for Norske Samers Riksforbund (NSR), og hadde en button på 
som viste hennes tilhørighet til det partiet. Det var et angrep på meg som politisk folkevalgt, 
og den stillingen og vervet jeg har. 

Det var et eget bilde med undertekst: Kristin Sara er medlem i Plan- og finanskomiteen på 
Sametinget. 

Versjon 2 
 
For å avvise at NSR kan ansvarliggjøres for noe Sara og NSR har gjort galt, fremhever Andersen 
overfor NRK:  
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Vidar Andersen, leder i NSR, avviser at de har vært på møtet. 

For det første, NSR som organisasjon har ikke noe med dette å gjøre. Dette er ikke en NSR-
aksjon. Folk med ulik tilhørighet var der. Jeg kjenner meg ikke igjen i det han sier, sier han. 
 

Hatkriminalitet 
 
Denne amoralske metoden blir brukt der den minste interesseorganisasjonen og delbærer av det 
eneste formelle kvenske/finske minoritetsdemokratiet blir gjenstand for en rekke uriktige 
politianmeldelser, for å få folk til å forakte KFR og dermed kvener/finner.  
 

Den norske/samiske woke og anti-demokrati kulturen 
 
Dette er den norske wokekulturen: En statsfinansiert støttet NSR og NRK som aktører for å fjerne 
ytringsfriheten til enkeltpersoner/organisasjoner og fjerne de som en del av det norske 
demokratiet. Woke gjør at kritikk mot en politikk blir behandlet som en kritikk mot den som 
politikken berører. Identitetspolitikk fører til at kritikk mot identitetspolitikken blir tolket som 
kritikk mot identiteten. Kritikk mot samepolitikken blir gjort om til hets av samene.  

Woke gjør følelser mer relevant enn fakta. Hvis en woker føler seg fattig, så er man det på tross av 
at man alltid har tak over hodet og aldri er sulten når natten kommer. Woke/fjernekulturen er et 
velferdsfenomen. De materielt fattige er ikke involvert i woke. Det er de skolerte og bemidlede 
medlemmene i samfunnet som går i bresjen for å fjerne folk som er uenig om politiske saker, 
verdier og samfunnsutviklingen. 

Det er et fåtall mennesker som agerer som representantene fra NSR, annet samisk hold, og 
ledere/medlemmer i Norske kveners forbund har gjort i forbindelse med våre møter i Os og 
Steinkjer. Det er en del gjengangere som for eksempel Håkon Isak Sarak som kommer med falske 
påstander for å sverte enn kvensk/finsk interesseorganisasjon som rasistisk. Sarak er et eksempel 
på hvordan en liten del av debattantene gjør debatt om til gjørmebryting. Majoritetens innspill blir 
ikke retningsledende fordi de ikke ønsker å ta del i idiotien og forholder seg taus. Sosiale medier 
har dessverre blitt et sted der anti-sosial oppførsel og anti-sosiale mennesker kan dominere. Disse 
personene drar sin næring fra den statlige diskrimineringen av samer og kvener/finner. 

Vi kan ikke se at NSR, sametingspresidenten eller sametingsrådet har tatt noe som helst ansvar for 
sine medlemmers aktiviteter. Vi er ikke informert om interne tiltak mot oppførselen, tvert i mot. 
Det gjør dem til medansvarlig. 

Tengelsen skal fjernes 
 
Vår egen Vegard W. Tengelsen har blitt gjenstand for flerfoldige politianmeldelser for hatefulle 
ytringer. Tengelsen er provoserende, ja. Men, han baserer sine uttalelser på nedskrevne, 
framlagte kilder og en kilde trenger nødvendigvis ikke være en løgn selv om andre ikke har lest 
eller brukt dette kildeverket før. Eksempler: 



 

142 
 

Tengelsen viser kart over det som i dag heter Kvesjøen og som het Qvensjø opp til 1600-
tallet, beskrives eksempelvis som en ren løgn og historieomskriving. Denne Qvensjø lå i det 
som het Finnelidene og lappfinner i området er beskrevet «snakker det finske språk» 
(Skogliv, 1906, Nicolay Martens). Ungene til reinfinner ble ifølge boken Hattfjelldalens 
finner, 1934 (J.M. Ingebrigtsen Fagerbakken) undervist på finsk og med finske lærebøker. De 
eldre ba også bordbønnen og aftenbønnen på finsk. «Bygselfinn» var også et etablert 
begrep for finner som drev de rikeste reinfinnenes gårder. 

Det er mange ganger han kan ta feil. Det er mange ganger han tolker eller tolkes feil. Det er 
mange ganger han er direkte antisamisk, i den forstand mot at samene skal ha flere innrømmelser 
enn andre grupper i samfunnet, i den forstand at han mener innrømmelsene er basert på feil 
grunnlag. Det er mange ganger det er unødvendig å nevne det samiske. Men, alt er langt innenfor 
ytringsfriheten – den retten vi har til å ytre oss i et demokrati.  

Han taler mot elitens tolking av historien. Han har ikke bestemt at hans forståelse er det som 
gjelder, det har han ikke makt til. Han er maktesløs. Likevel er NSR (for) opptatt av Tengelsen. Han 
er alene. Han er en av de få som åpent våger å være uenig. Er det derfor NSR er så fokusert på 
Tengelsen? Ingen skal være uenig eller ha andre meninger. 

• Er det fordi han stiller spørsmål ved det som enkelte føler er deres dyrekjøpte identitet?  
• Stiller han spørsmål som utfordrer sannheten i den etablerte identiteten til enkelte folk?  
• Stiller han spørsmål om det er så viktig å basere sin person på etnisitet? 

Det vi vet er at han får unaturlig mye oppmerksomhet fra personer som er assosiert med NSR. 
NSR er den organisasjon i Norge som har mest makt basert på etnisitet. Det finnes flere samiske 
organisasjoner, de synes ikke å være så opptatt av en Tengelsen.  

Er man uenig, så kan man uttrykke sitt syn eller ikke, saklig. Politianmeldelsene av Tengelsen er 
alle henlagt. Han og kona ble i forbindelse med folkemøtene i Innlandet og Trøndelag nok engang 
politianmeldt. På pur faenskap. Henlagt! 

Flere tillitsvalgte skal fjernes 
 
Vi opplever at andre styremedlemmer i Trøndelag kvensk-finsk forening vilkårlig blir politianmeldt 
av NSR miljøet. På pur faenskap. Henlagt! 

Politianmeldelser som politiske verktøy mot kvener/finner og demokratiet 
 
Ikke bare er det kriminelt i seg selv med falske anklager, her serieproduseres uriktige 
politianmeldelser. De er organisert, noe som gjør dette til organisert kriminalitet (den nylig 
opprettede «mafiaparagrafen» i norsk lov).  

I tillegg er det et direkte angrep på demokratiet. Kvensk Finsk Riksforbund og lokallagene mottar 
støtte fra staten til å drive lovmessig interessearbeid for en konkret lovbeskyttet folkegruppe i 
Norge, det kvenske/finske demokratiet. Det er totalt uakseptabelt at folkevalgt 
sametingsrepresentant og medhjelpere forsøker å skremme/true tillitsvalgte ut av vårt demokrati 
med falske politianmeldelser og personangrep basert på oppdiktet vold og rasisme. 
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Dersom noen måtte mene at vi har gjort oss fortjent til å bli stigmatisert som monstre og skremt 
fra å påta seg demokratiske verv, så tar de feil. Like feil som å påstå at sminkede damer har gjort 
seg fortjent til å bli voldtatt. 

 

 

 

 

 

 

 

 

SKUFFENDE 
 
Det er skuffende at en kommisjon som skal utrede den urett vi som folkegruppe har og er utsatt 
for totalt synes å misforstå hatkampanjen rettet mot oss for å få folk til å forakte oss. Det er 
typiske episoder og konsekvens for folkegrupper som er diskriminert av myndighetene før og nå. 
Når myndighetene skisserer enda mer forskjellsbehandling vil det bli verre fremover.  

NSR folkene skal ikke få lov til å fortsette med slike aksjoner. Det ultimate ansvaret har KDD. Det 
er de som sitter på nøkkelen til forsoning og et samfunn basert på sannhet, ikke falske anklager.  

Ikke bare har kommisjonen som er opptatt av sannhet ignorert mandatet som inkluderer virkning 
av myndighetenes forskjellsbehandling av samer og kvener/finner. Vi har konkrete medlemmer i 
sannhets- og forsoningskommisjonen som konspirerer sammen med disse folkene og prosessene 
uten en eneste tanke på muligheten for at dette er en Dreyfus-sak, en heksejakt.  

Presisering til Professor Ivar Bjørklund: Vi brukte ikke kr. 631.000,- på folkemøtene i Innlandet og 
Trøndelag. Det meste ble gjort på dugnad, mye utlegg ble brukt på «Samer i isen». Det du leser 
her er gjort på dugnad. Du av alle personer, vet hvor langt kr. 631.000,- rekker. 
 

  

Derfor skal Sannhetskommisjonen, NSR, og NRK ikke nevne bygdene 
 
I etterkant av folkemøtene i februar har vi sett oss nødt til å omtale disse som møtene i 
Innlandet/Os og Trøndelag/Steinkjer. NSR folkene har prøvd å fremstille T……..l som en 
rasistisk bygd. Dette er bevisst for å kneble ytringsfriheten og demokratiet. Det er totalt 
uakseptabelt å stemple hele lokalsamfunn som rasister.  Derfor skal ikke bygdene nevnes. 
NSR og deres nyttige idioter skal ikke få anledning til urettmessig å fremstille hele bygder 
som rasister/samehatere. 
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OVERSIKT SAMISK ONDSKAP 
 
«Jeg skal ganne deg», er en del av den samiske kultur. Den trusselen om at onde ting skal skje 
med andre, dukker opp i ny og ne.  

Den samiske kampen i nyere tid startet med sivile ulydighetsaksjoner, sultestreiker og sprenginger 
av broer.  

I dag er det woke som brukes. Er du uenig; så skal du fjernes, du skal fjernes fra der reinsdyrene 
er, du skal fjernes fra sametingsmanntallet, du skal fjernes fra jobbmuligheter, du skal fjernes som 
jordbruker, du skal fjernes som akademiker, du skal fjernes som bedrift og arbeidsgiver.  

Vi kan også inkludere den overbrukte offerrollen som spesielt samiske ledere benytter seg av, i en 
av verdens beste velferdsstater. En stygg taktløs medmenneskelig metode, fordi den tvinger den 
andre til å ta større hensyn enn det egentlig er behov for.  De fleste avstår fra å bruke slike 
metoder fordi den over tid fratar ansvaret den enkelte og grupper har for sin egen situasjon. 

I kampen for "å overleve" kulturelt og språklig ser ikke samene at elementer i deres kamp kan 
være et uberettiget angrep på kvener/finner sin kultur og språk. Overtramp mot andre er 
helliggjort av at man er i en selvinnbilt krig. En «krigstilstand» som samiske ledere skaper.  

Det kan hende at kamptaktikker mot majoritetsbefolkningen og øvrigheten kan være berettiget, 
men å bruke de samme taktikkene mot andre minoritetsnaboer kan være mindre på sin plass. 

De siste vi kan nevne, er det å ignorere kritikk og usynliggjøre andre stemmer. 

Da tar vi oss den frihet til å være uenig, kritisk, krass, og som nå: Si i fra.  
 
Vi skal kunne eksponere den koordinerte flokken som mot oss ropte: Rasister, brun konstellasjon, 
reinspikka rasisme, vold, og så var det ingen ulv.  

Det er ikke første gang det har skjedd. 
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SYSTEMATISK ONDSKAP 
 

 

Skjermdump der NRK fremstiller EDL leder Hellesvik som om han sover på et seminar i Tromsø 

Vi skal brande dere som antisamer og rasister fordi dere er uenig i samepolitikken og skeptisk til 
Sametinget. Organisasjonen Etnisk og demokratisk likeverd (EDL) har vært skeptisk til den etniske 
samiske politikken i mange år. En aktiv organisasjon, tuftet på dugnad, som er spesielt aktiv med å 
skrive avisinnlegg. Norske samers riksforbund har like lenge, med langt mer ressurser, og i 
samarbeid med NRK kjørt en mot-kampanje der medlemmer av EDL blir stemplet som rasister og 
sløve. Og det falske budskapet har ufiltrert sunket inn. Ikke bare sunket inn, men 
sannhetskommisjonsmedlemmer er med på stigmatiseringen, jamfør Bjørklunds forsøk 3. mars 
2022 i Skibotn.  

Som alle andre, så bare antar Bjørklund at EDL er rasistisk og bare stempler alle andre «rasister» 
som EDL’ere. Man har klart å gjøre EDL synonymt med rasisme. Uten noe som helst belegg for det, 
og ingen domsavsigelser som bekrefter rasiststemplet.  

Men, profesjonelle redaksjoner publiserer ukentlig avisinnleggene til EDL. Konklusjon, man 
innbiller seg at det er røyk, det er ingen ild. Like mye som man kan mene og argumenter for å 
avsette Kongen, så kan man det samme for sametinget. En ting har Bjørklund og sannhets-
kommisjonen klart, det er at enda færre våger å ytre seg, disse ur-stemmene er i ferd med å dø ut. 
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Det akademiske monopolet på hva som er rett og galt har sannhetskommisjonen i sitt virke bidratt 
til å monopolisere enda mer. UiT Norges arktiske universitet har et renommé som innholdsmessig 
ekskluderende, og det forsterker seg år for år.  

Vi var selv på et seminar der Mikkel Berg-Nordlie, OsloMet, stemplet tidligere statssekretær og for 
tiden EDL medlem Karl-Wilhelm Sirkka som rasist. «Beviset» var en satirisk tekst om 
maktpersoner som lød omtrent slik: Sametingspresident Aili Keskitalo sier «hopp» til statsråd Jan 
Tore Sanner, hvorpå Sanner svarer «hvor høyt».  

Vi var også på et seminar i Tromsø på UiT der NRK i etterkant fremstiller Jarl Hellesvik som om han 
sov. Vi var der hele tiden, Hellesvik duppet ikke av en eneste gang. Vanlig folkeskikk tilsier at selv 
motstandere blir fremstilt med respektable bilder. NRK har benyttet seg av et bilde der han 
blunker. Og det gir et veldig godt bilde på NSR/NRK sin behandling av «opposisjonelle». Selv det 
naturlige brukes til å være noe galt.  

NSR har tidligere benyttet seg av metodene i forbindelse med våre folkemøter i Innlandet og 
Trøndelag på lignende måte mot EDL-møter i samme område. Så aksjonen vi ble utsatt for er ikke 
engangstilfelle. Her har man opparbeidet seg erfaring i å bruke metodene, uten sperrer. NRK er en 
viktig samarbeidspartner. 

Man kan stille seg to enkle spørsmål:  

1. Hvorfor holder man på med dette? 
2. Hvorfor kan ikke folk, som er så opptatt av menneskerettigheter, oppvise mer folkeskikk? 

FORVARSEL – DEN SAMISKE ONDSKAPEN 
 
Vi fikk flere forhåndsvarsler på aksjoner mot våre folkemøter 15. og 16. februar. Fra Etnisk, 
Likeverd, og Demokrati (EDL) fikk vi beskjed om at de var blitt kontaktet av NRK og blitt spurt om 
møtene de planla i Midt-Norge.  NRK tok aldri kontakt med oss før møtene, på tross av at det ikke 
kan være noe tvil om at vi skulle ha folkemøter. Det var flere forvarsler. Forvarslene var såpass 
negative at vi mistet medlem, foreleser og styremedlem på grunn av disse. 

Forvarsel 1 – Erlend Leirdal 
 
Ut av det blå fikk generalsekretær Bjerkli en beskjed på facebook chat fra Erlend Leirdal romjulen 
2021. Dette er et forvarsel på hva som var på gang 15. og 16. februar. Vi sitter på enda klarere 
dokumentasjon om antiaksjonene mot oss som var på gang. 

Følgende beskjeder ble utvekslet: 
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Erlend Leirdal – Bosted: Trondheim, Norway – Jobber for Billedkunstner  

27.12.2021, 15:45 – Erlend Leirdal 

Hei! Jeg lurer på om Tengelsen fortsatt er en tillitsmann i deres forening og om hans rasistiske 
feltttog mot samene er en del av deres politikk?  

Jeg mener mannen bør svartelistes , alternativet er at hele det kvænsk finske miljøet blir misbrukt 
med de følger det kan få. Jeg tror at om hans vanvittige utspill mot samene samles og overleveres 
myndighetene kan man glemme å få noen statlig velvilje om han er talsmann for deres forening.  

Det er vel det siste en minoritet trenger. Å skape splid mellom norske minoriteter er for det første 
fullstendig meningsløst og etter min mening direkte ondskapsfullt . Fortsatt god jul, mvh Erlend 
Leirdal. 

00:04 – Du har sendt 

Send oss en mer konkret fremleggelse og dokumenterte bevis på det du mener er galt. Jeg vil også 
ha mer detaljer på hvem du er og eventuelt hvem du representerer. Send dette per e-post til 
kvenfinn@gmail.com 

Nå kan dere ringe til hverandre og se informasjon som for eksempel Aktiv-statusen, samt når dere 
har lest meldinger. 

02:56 – Erlend Leirdal 

Dette var et underlig svar. Dette er jo noe dere må jobbe med, jeg er verken kvæn eller same , 
knapt romani. Slikt Antisamisk stoff som tengelsen forfekter er jo ikke noe jeg må framlegge. Du 
må passe deg for å føre folk i skam. Kvenene og skogfinnene vet bedre enn å angripe andre. 

mailto:kvenfinn@gmail.com
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03:36 – Du har sendt 

Jeg ba deg og komme med en seriøs henvendelse, og så kommer du med en trussel. Hva er det jeg 
skal passe meg for? Mener du virkelig at jeg skal fremlegge din sak? Hvis du virkelig mener at 
Tengelsen er ond/»antisamisk» og kan bevise det, så dra til politiet. Det er ikke noen lov mot å 
være «antisamisk», trussel derimot er ulovlig. Det er totalt uakseptabelt! 

31.12.2021, 13:30 – Erlend Leirdal 

Det er ingen trussel. Etter hvert jeg forstår kjenner du Tengelsen og hans utfall mot samene vel så 
godt som meg! Og ja, det er nok folk som samler på Tengelsens skriverier nettop med tanke på 
anmeldelse.  

Godt nyttår! 

 

Forvarsel 2 – Foreleser trekker seg før 15. februar 
 
Her er e-post utvekslinger innad i styret til Trøndelag kvensk-finsk forening i forkant av 15. 
februar. Et styremedlem trekker seg fra arrangementet, mest sannsynlig fordi han har fått 
informasjon om at det ville bli antiaksjoner mot folkemøtene våre. På så kort varsel var det 
vanskelig å få nye forelesere på kvensk/finsk tilstedeværelse i Trøndelag med det budsjettet vi 
hadde til rådighet. Hobbyhistoriker og styremedlem Vegard Tengelsen måtte steppe inn.  

Antiaksjonene var stygge, og i ettertid kan man si at styremedlemmet hadde rett. Men, det viser 
også at styret hadde rett når det gjaldt å avholde folkemøtene. Norge er et demokrati, det skal 
være mulig å avholde folkemøter med politiske innhold i Norge uten å bli utsatt for falske 
anklager om utøvelse av vold og hetsing. 
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SAMISK ONDSKAP MOT KVENER/FINNER 
 
Her er en samlet gjennomgang av det vi har opplevd bare det siste året i forbindelse med våre 
første folkemøter i Trøndelag og Innlandet. Målet er nå å kunne avholde møter i fremtiden uten å 
bli politianmeldt og publisert i NRK før det skjer. 

 

Annonse i lokalavisen for Sisu-Time i Os 
 
Vi annonserte litt i lokalavisene for å markedsføre arrangementet. 

 

Lukket gruppe på facebook – Dokumenter Samehetsen – instruks 
 
Retningslinjer for koordinerte innsats mot «samehets» 
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Grupperegler fra administratorene (slutten av februar 2022) 

(Dokumenter Samehetsen er et løst forum for aktivister, hvor det deles informasjon og 
planlegges). 

Gruppen er ment å dokumentere hets mot samer i soisale medier. Det finnes egne grupper til 
politiske diskusjoner. Kommenter gjerne, men ikke drukne oss i lange politiske debatter, da 
forsvinner intensjonen, og fokus forsvinner. 

Vi dokumenterer all form for samehets i storsamfunnet, inkludert hets fra en samisk gruppe mot 
en annen. Vi godtar ikke hets fra noen rettet mot en gruppe basert på etnisitet eller næringsvei, 
noe vi ser svært mye av. Målet er å dokumentere, få slutt på, bygge broer og skape forsoning. 

Vi jobber for forsoning bland grupperinger i eget folk, og vi setter ikke folk i bås. Vi vet bedre enn 
at «alle reindriftssamer gjør..» eller «alle sjøsamer er..» eller diverse avarter av slike 
kommentarer. Heller ikke norske/finske/svenske kan tillegges ansvar for alle uttalelser gjort av 
sine. 

En del av det å skape forsoning er å støtte og fremsnakke eget folk og andre grupperinger i eget 
folk. Tenk dere om før dere både i og utenfor gruppen bidrar til fordommer om andre samiske 
grupper ved å fyre oppunder opphetede diskusjoner med folk som har negativt syn på samer, det 
går utover alle. 

Vi oppfører oss med generell god folkeskikk som de fleste av oss har lært hjemmefra. Også om vi 
er dypt uenig i gruppa(og andre steder) Prøv å forstå hva folk mener, ikke vri el tvist på det de sier. 
Politikk har grupper med det som fokus, her har vi dokumentasjon. 

Det burde være selvsagt, men det har vist seg nødvendig å presisere. Vi godtar ikke hetsing, 
kallenavn, stigmatisering av grupper etter hvert Hver enkelt person må stå til ansvar for egne 
uttalelser og oppføre seg som en voksen. Ikke bruk andres dårlige oppførsel til å unnskylde å gjøre 
det samme. 

Dokumenter Samehetsen er et løst forum for aktivister, hvor det deles informasjon og planlegges. 
Vi er ikke en organisasjon som har vedtatte meninger. Ingen kan snakke på vegne av hele forumet 

Dokumenter Samehetsen 

Duodaš Sámecielaheami / Dokumenter Samehetsen 

Biehtár Ovllá Eira 

 

Lukket gruppe på facebook – Dokumenter Samehetsen – planen de skisserer 
 
Hanne Svinsås Magga legger ut planen for aksjonen på det lukkede mørke nettet. MERK: Allerede 
før folkemøtet hadde man konkludert med at møtet var rasisme mot samene. 
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Uautorisert filming 
 
Hanne Svinsås Magga og andre filmet arrangementet 15. februar fra før de kom inn i lokalet uten 
å ha spurt oss, eller fått lov til det. De filmet og dokumenterte alt, unntatt en ting. 
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Håkon Isak Sarak – slettet sin egen løgn på facebook 
 
Sarak postet denne like etter møtet i Innlandet var ferdig. Det var en løgn at vi «blir kjeppjagd ut 
av bygda». Vi sikret den like før han slettet posteringen. 
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Oddvar Andersen – medieboikott og antidemokrati 
 
Oddvar Andersen ber media ikke dekke folkemøtet. Media var ikke der. Viser at disse folkene 
kontrollerer media. MERK: Vårt syn kommer ikke frem i media. 
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NRK Ánne Hætta og Maret Sara Oskal sprer falsk episode om hets 
 
Allerede uker før møtene hadde NRK ringt rundt for å få informasjon om folkemøtene våre. Våre 
syn kommer i liten grad frem. Overskriften og hovedinntrykket er at KFR driver på med vold og 
hetsing. På tross av at saken var svært sensitiv, her var det faktisk snakk om politianmeldelser, så 
kjører man bevisst ut en sak som enhver objektiv journalist ville skjønt at her er det noen logiske 
brister.  

Det er helt klart at møtene er stemplet som samehets FØR folkemøtene. At NRK har brukt mye tid 
på vår konkurrerende kvenorganisasjon, i stedet på oss, samtidig som møtene skjer, sier sitt. Som 
Ánne Márjá Hætta og Maret Biret Sara Oskal har innrømmet i etterkant, de jobbet mye med 
saken, det var en viktig nyhetssak. De har ikke vurdert å legge ut vår side av saken i overskriften. 

Det ble ikke sagt noe som er rasistisk eller hatefull ytring av oss. Det NRK refererer til kan lite trolig 
bli dømt som verken straffbar rasisme eller hatefull ytring. Og de hadde jo mange vitner. Og det er 
en tilbakevendende utfordring ved all nettrollvirksomhet, man kommer med påstander om 
rasisme etc. uten å spesifisere hvilken konkret rasisme som er begått. 

NRK har ikke nevnt våre eksempler på strukturell diskriminering som norske myndigheter påfører 
to nabofolk. En håndhevelse av videreformidlingsfriheten. Antidemokratisk. 
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NRK sprer falsk historie om vold med Gøril Bergan Kleveland som «vitne» 
 
Det er uvanlig at arrangørene selv skulle drive med vold på sitt eget møte. I NRK saken virker det 
som om det er snakk om en mann i 50 årene som har vært voldelig. Vi ble aldri konfrontert med 
Klevelands «vitneutsagn». At NSR folkene har koordinert aksjonene med å ha vitner klar til 
episoder som ikke har skjedd er skremmende. At folk kan bli med på sånt viser at man er direkte 
onde eller er blitt hjernevasket til å bli med på å anklage uskyldige mennesker for vold og 
kriminelle handlinger.  
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NRK falske episode om vold og hets spredt for alle vinder 
 
Det finnes et utall medier som har videreformidlet troverdige statskanalens falske historier om 
våre «straffbare handlinger». Blant annet Ruijan Kaiku og Ávvir. Uten at vi er blitt kontaktet av 
disse mediene.  

 
NRK skriver ikke om vold- og hetssaker som blir henlagt 
 
NRK har ikke skrevet er ord om de henlagte politianmeldelsene. Det var politianmeldelsene som 
ga sakene «viktighet». «Volden» ble aldri politianmeldt. Hatefulle ytringer ble politianmeldt. 
Tengelsen er beskyldt for å angripe Sara med: «Han skjelte meg ut og beskyldte meg for rasisme, 
kalte meg dum og bitch.»  

Sara skal ha snakket med politiet for å vurdere anmeldelse, deretter anmeldte hun. De hatefulle 
ytringene skal i henhold til NRK ha vært « beskyldte meg for rasisme, kalte meg dum og bitch».  

Man kan stille spørsmål om dette eventuelt ville vært straffbare hatefulle ytringer. De er uansett 
henlagt, på tross av at det skal ha vært mange vitner. Siden vi ikke har fått innsyn i anmeldelsene, 
så vet vi ikke hvilken andre eventuelle hatefulle ytringer som påstås. Uansett, disse ble henlagt. 
Den såkalte volden ble ikke politianmeldt. En ting er å lyve til NRK og hele Norge om voldsepisoder 
som ikke har funnet sted for å bringe forakt over kvener/finner. Å avgi forklaring om dette til 
politiet er mened – en kriminell handling.  
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NRK har ikke gått tilbake på saken. De har i store overskrifter beskyldt oss for hatefulle ytringer og 
vold. Disse er tilbakevist av mer kompetente og autorative organer enn NRK. 

 

Plutselig ble alle uten telefon - «Voldsepisode» ikke filmet 
 
Alt ble filmet unntatt en ting. Det var flere som filmet alt som foregikk, mange streamet sine 
opptak direkte til omverden. Plutselig blir alle fri for strøm. Så skjer en voldsepisode til, kona til en 
av foreleserne skal ha vært voldelig. Like etter får Hanne Svinsås Magga og alle andre strøm igjen 
og kan ta bilde av «åstedet». Så sterk som kona til foreleser er, så kan man undre hvorfor Sara ikke 
politianmeldte volden.   

Vi var opptatt med å rydde lokalet og hadde bilen parkert 100 meter fra «åstedet». Vi var parkert i 
inngangspartiet til lokalet i Innlandet. Vi var aldri på parkeringsplassen «åstedet». Vi ble ikke ferdig 
med å rydde lokalet før det hadde gått en time etter folkemøtet var ferdig. Da var NSR folkene der 
fremdeles, det var merkelig. De planla det de skulle gjøre når det ikke hadde skjedd noe alvorlig på 
folkemøtet. 
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Mikkel Berg-Nordlie – Administrator av kvenhetsen 
 
Mikkel Berg-Nordlie med anklager mot de som deler med omverden det som skjer på den lukkede 
delen av det mørke nettet som han er en administrator for. Den som deler blir «ansvarliggjort» for 
(ikke) volden en same ble utsatt for.  

Berg-Nordlie er klar over at det som skjer på hans lukkede facebookgruppe driver på med det 
facebookgruppen IKKE skal holde på med: Stigmatisering av grupper.  
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Mikkel Berg-Nordlie – Anonym youtuber? 
 
Vi la ut en video med forelesing av Trond Gabrielsen som ble kommentert av en anonym person 
på samme viset som Mikkel Berg-Nordlie holder på med. 

 

 
Sarak/Broch Johansen/Viem – Skal ta fra oss driftsstøtten 
 
Tre personer skal agere mot Kulturrådet for å kansellere driftsstøtten til en kvensk/finsk 
interesseforening. Dette viser at det finnes personer i systemet som vil motarbeide oss uten at vi 
har en mulighet til å vite hvem, hva og hvorfor. Disse personene jobber fra et såkalt «samisk» 
perspektiv. Enhver person eller organisasjon som er kritisk til samepolitikken eller har en annen 
tolkning av historien risikerer å bli fjernet/kansellert. Derfor er det få som våger å stille kritiske 
spørsmål. Derfor er det konsensus om samepolitikken. Derfor er det liten debatt om 
samepolitikken. 
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NSR – Saraks brev til Kulturrådet FØR folkemøtene 
 
Håkon Isak Sarak er ivrig, til og med før folkemøtene. 
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Broch Johansen – Skal ta oss fra innsiden 
 
Seriøse Broch Johansen skal gjennom andre hånds subjektive informasjon informere Kulturrådet 
om hva vi egentlig driver på med. Hun skal skolere Kulturrådet som sitter på første hånds objektiv 
informasjon fra oss som er godkjent av styret, landsmøtet og revisor.  
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Øystein Viem hacker Tengelsen? 
 
Øystein Viem er kritisk til Trøndelag kvensk-finsk forening på grunn av Tengelsens personlige 
vendetta og sjikaner. På tross av at Viem tilsynelatende har tilgang til Tengelsen sitt hode, så 
gjengir han ingen konkrete sjikaner. 

Det er interessant han skriver Tengelsen har en personlig vendetta. Det må da nødvendigvis ha en 
forhistorie som han kjenner til. Tengelsen og Viem er ikke bekjente. Hva er det som er blitt gjort 
mot Tengelsen som gjør at han skulle ha en vendetta? 

Vi legger ved de to linkene Viem refererer til i sitt skriv. Den første er den engasjerte Berg-Nordlies 
skriv, som må ha tatt en stund å skrive, på OsloMets regning? For å bekrefte sin egen historiske 
overbevisning så er Berg-Nordlie kritisk til kildene som er i samsvar med vår tolkning av historiske 
kilder. Han er lite ydmyk.  

Han tolker historiske fakta ut fra samtidens forståelse. Typisk for wokerne. Å hevde at folk som 
drev med jakt, fiske og sanking for mange hundre år siden var primitive i forhold til dagens folk 
fordømmer han oss for. Berg-Nordlie er svart og stygg, det oser. 

Og den andre er vår annonsering av folkemøtene. Vi kan ikke se at programmet står i stil med 
Berg-Nordlies raljering og Viems svartmaling. 
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Øystein Viems link 1 – Mikkel Berg-Nordlie 
 
VI MÅ SNAKKE LITT OM KVENSK FINSK RIKSFORBUND.  

Dette kommer til å bli langt. Og litt trist. Og tidvis veldig, veldig dumt – men også litt 
underholdende, i all sin galskap. 

I Tufsingdalen, Os kommune, har det lenge vært ei betent konflikt mellom reindriftssamer og 
fastboende bønder(*0a) Inn i denne konflikten kommer nå KFR-Kvensk Finsk Riksforbund og TKFF-
Trøndelag Kvensk Finsk Forening, som skal holde foredrag i Tufsingdalen i dag (15.02.2022, *0b). 
Vi kan ikke forvente at konflikten vil bli noe bedre av at den typen samesyn som KFR og TKFF 
bringer til torgs, nå blir presentert i Tufsingdalen.  

Bare så det er sagt, aller først: det finnes andre kvenske organisasjoner enn KFR og TKFF, slik som 
Norske Kveners Forbund og Kvenungdommen. Dessuten finnes det mange uorganiserte kvener og 

https://www.facebook.com/misha.berg?__cft__%5b0%5d=AZWiPEolk4A8i60BnGE6XEvVosoUD0KlXkLOvdzWkJWj0kBPgFXJWuV38blIG-oTOVAxK6fUk_KMpZ-hss1LXj-svgAbBEdwEVZqqyvMVXsO-C6thcvw6szbqo6lgQKa-4Q&__tn__=-UC%2CP-R
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kvenskættede. Disse (jeg er etter hvert selv i sistnevnte kategori) skal selvfølgelig ikke stilles til 
ansvar for den typen ytringer som vi skal gå gjennom i det følgende.  

Blant de som kommer til Tufsingdalen er Vegard Whittington Tengelsen (leder i TKFF) og Rune 
Bjerkli (generalsekretær i KFR, nestleder i TKFF). (*1) De skal snakke om henholdsvis “kvensk/finsk 
tilstedeværelse i Trøndelag og Innlandet” og “statlige strukturelle diskrimineringsstiltak.” 

Hvis du leser uttalelser fra KFR-generalsekretæren og tilbringer litt tid på KFRs facebookgruppe, 
får du gjerne det inntrykket at for KFR er ikke hovedproblemet at den norske staten behandler 
kvenene dårlig, men at det samiske urfolket har bedre kår enn kvenene. Dette fokuset er underlig: 
samene og kvenene har da ikke noe nullsumspill på gang, der den énes seier nødvendigvis må 
være den andres tap?  

Bjerkli går lengre: han mener at samene diskriminerer kvenene. Imidlertid er det mest håndfaste 
eksempelet hans på dette at “en 80-åring kan kun bruke ATV-en til multebærmyra, hvis han 
klassifiserer seg som same, ellers ikke” (*2) – og dette er blank løgn. Samer i Norge sine 
individuelle, etniske rettigheter begrenser seg til å stemme ved sametingsvalg og å få 
samiskopplæring i skolen. 

Bjerkli hevder samene er en “sikkerhetspolitisk utfordring” eller vil bli det i fremtiden «om USA 
skulle bli svekket” (*2). Dermed retter han en anklage mot samene som kvenene tidligere har vært 
utsatt for. Bjerkli burde ut fra kjennskap til eget folks historie avstå fra å rette slik 
skremselspropaganda mot en minoritet. Det er grunn til bekymring når denne typen retorikk blir 
invitert inn i tufsingdalskonflikten. 

Historie står også på timeplanen i Tufsingdalen. Da er det på sin plass å springe raskt gjennom 
kvensk historie, siden den dessverre er ukjent for de fleste. I vikingtida får vi høre om kvener som 
ei gruppe mennesker nordpå, hvis bosted trolig er nord i Bottenvika. (*3a) På 1700-tallet kan vi 
lese at det området som kalles Kvenland er Tornedalen, og at regionen er dels finskkulturell, dels 
samiskkulturell. På 1700- og 1800-tallet kommer innvandringsbølger derfra til kysten av Norge. 
(*3b, c)  

Disse og deres etterkommere blir av noen kalt “kvener”. En del tar til seg kven-navnet, mens 
andre oppfatter det nedsettende og foretrekker f. eks. “norskfinner.” Noen vil igjen kalles 
nordmenn eller samer, på grunn av sosial, kulturell og ættemessig tilknytning til disse 
folkeslagene. Staten begynner etter hvert å anse kvenene/norskfinnene som en sikkerhetstrussel 
og de blir utsatt for fornorskingspolitikk. Senere blir de heller oversett av myndighetene, men dog 
gitt status som “nasjonal minoritet” sammen med jøder, romani, rom og skogfinner.(*4) 

Historia ser annerledes ut på Kvensk Finsk Riksforbunds nettside. Her kan vi lese at kvener kom til 
Norge før vikingtida og at Harald Hårfagre nedstamma fra disse, (*5) at kvener deltok i norrøn 
krigføring på de britiske øyene, (*6) og at gamle tiders “sjøfinner” ikke var samer, men kvener eller 
et anna folkeslag beslekta med kvener.  

Når KFR skal argumentere for sjøfinnenes usamiskhet blir det interessant: “Siden eldre norsk 
forskning knyttet primitivitet til samene, har man konkludert med at sjøfinnene var samer (…) 
sjøfinnene var neppe primitive og uten kunnskaper og de var neppe heller samer alle sammen. 
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[Teksten beskriver videre at sjøfinnene var teknologisk avanserte] Intet av dette tyder på et 
primitivt stammefolk (urfolk).” (*7) 

Det er grovt nedlatende å si at “urfolk” nødvendigvis må være “primitive.” Urfolksbegrepet 
innebærer ingen dom over et folk sin teknologi eller kultur, men kan (etter ILO 169-definisjonen 
som Norge forholder seg til) kokes ned til at et folk var i et område før et anna folk sin stat 
etablerte seg der. (*8a) Det kan også virke som KFR har et noe pussig syn på samer: mener de 
virkelig at “sjøfinnene” sannsynligvis ikke var samer, fordi “sjøfinnene” ikke var “primitive”?  

Det er heller ikke noe mysterium hvem “sjøfinnene” var. “Sjøfinn” er et gammelt ord om 
sjøsamer, og skjønt det etter hvert har fått skjellsordstatus kan man fortsatt høre det brukt om 
samer, akkurat som at ordet “finn” har blitt brukt og brukes om samer generelt.(*9) Det stemmer 
at på 1700-tallet og 1800-tallet var staten tidvis upresis i sin omtale av kystens sjøsamiske og 
kvenske/norskfinske befolkning, og kunne omtale dem under ett, men dette gjenspeiler altså 
synet på minoritetene i nord fra et embedsverk som stod kulturelt fjernt fra dem. 

KFR hevder at Major Schnitlers grenseprotokoller fra 1700-tallet “beviser at sjøfinner er finner (og 
at lapper er samer).” (*8b). “Lapper” er, liksom “finn”, et gammelt navn på samer som senere har 
blitt et skjellsord (*8c), men KFR skal altså ha det til at “lapp” og “finn” var to ulike etniske 
grupper, og at mens “lappene” var samer så var “finn” ei gruppe som stod nærmere kvenene.  

Aller først: Schnitlers begrepsbruk om etnisitet må man forholde seg kritisk til – den er prega av 
dansk-norske politiske ambisjoner, at personen som skriver kommer utenfra og er preget av 
herrefolkets tanker om minoritene i sin samtid, begrepsbruken hans endrer seg underveis, og den 
er prega av hans oppfatning av hva personers næringsveier og rikstilhørighet gjør dem til heller 
enn personers egen oppfatning av hvem de er (*8d).  

Når det er sagt, så kan ikke Schnitler tas til inntekt for det KFR hevder. 

KFR begår sitatfusk når de gjengir Schnitler. De skriver at “Finner er de ældste Indvaanere af 
Finmarken. Dette skriver Major Peter Schnitler i sin grenseprotokoll i 1743. (bind III, s 55). I tillegg 
er der i Finnmark nordmenn og lapper (samer). Finnene i Finnmark deler Schnitler inn i sjøfinner 
og fjellfinner etter levemåte.” 

Det man derimot kan lese på nevnte side i Schnitlers verk er følgende: 

“Finmarken deeles i Henseende til dets adskillige Indvaanere, at det beboes 

1) af Normænd, kaldede Buemænd, eller Boemænd, 

2) Norske Søe-Finner, 

3) privative-Norske Field-Finner, eller Lapper, 

4) Fælles Field-Finner, eller Lapper, 

Hvortil kan legges 

5) de saakaldede Qvæner.” 
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Schnitler lister altså opp “fjellfinner” og “lapper” som samme kategori folk. Han sier videre at når 
det gjelder «finnene», disse “rette og ældste Innvaanere af Finmarken” er det “adskillige Slags” 
men at disse slagene nettopp ikke er ulike når det kommer til “Tungemaal, Dragt og Sæder, men 
alleene i Nærings Maaden” – altså er det iflg. Schnitler kun næringsveiene som skiller 
fjellfinner/lapper fra sjøfinner.  

Kvener lister han derimot opp som ei separat gruppe. På neste side beskriver Schnitler kvenene 
slik: “De saakaldede Qvæner ere fra Sverrigs Torne-Lapland og Storfinland hid overkomne Svenske 
Bønder, som på Norsk Grund have røddet og bygget…” Schnitler skriver deretter at kvenene har 
noen språklige og kulturelle fellestrekk med sjøsamene (“holde sig meget til de Norske Søe-
Finder”), og gjerne kan regnes sammen med dem, men er altså tydelig på at dette dreier seg om 
to ulike grupper.  

Som et “artig” lite kuriosum kan jeg nevne at i KFRs alternative historiebok på nett har de lagt inn 
noe de hevder er et bilde av “en av sjøfinnene som Schnitler omtaler.” (*10) Denne visstnok ikke-
samiske “sjøfinnen” fra 1700-tallet er i realiteten min egen tipp-tippoldefar Mikkel Mikkelsen 
Hætta, som var reindriftssame i Finnmark på 1800-tallet. Bildet har KFR tatt fra en serie fotografier 
av samer (lapons) utført av et fransk forskningsprosjekt. (*11a)  

Bildevalget illustrerer dermed kun at KFR, i sin iver etter å omkonstruere det samiske til kvensk, er 
ekstremt uetterrettelige.  

Vi får også høre at reindrifta ble starta av birkarler, og at samisk først seinere ble hovedspråket i 
reindrifta, da fordi birkarlene hadde samisktalende “drenger” – som det videre spekuleres på om 
var “fremmedarbeidere” fra sørøstre Finland og Karelen. (*11b) Både dette med at birkarlene fant 
opp reindrifta og at de samisktalende kom som drenger fra sørøst er tatt fullstendig ut av lufta. At 
samene “egentlig” kommer fra sørøstre Finland og Karelen er en påstand man etter hvert har blitt 
vant til å høre fra EDL-miljøet (*11c, d). Når man ser på KFRs og EDLs facebookgrupper vil man se 
et merkbart overlapp i deltakere og poster, så det er vel som forventa at ideer om samer utveksles 
mellom de to gruppene. 

Vi får også høre ei spennende historie om at Kvenland på 1300-tallet ble erobra av Sverige, at 
birkarlene da var “de gjenværende kvenske ledere” etter invasjonen som gjorde en avtale med 
svenskekongen om at de fikk beholde “sine områder i Tornedalen og Finnmarken” mot å 
underordne seg Sverige. (*12) Her tegnes det altså opp en slags gloriøs fortid der det fantes en 
kvensk stat som strakk seg inn i dagens Finnmark.  

Fremstillinga av birkarlene som “kvener” er også underlig: Birkarlene var ikke “kvener”, de var i 
det hele tatt ikke en etnisk gruppe, men personer som videreførte en urgammel sosial og 
økonomisk rolle som handelsmenn og mellommenn i de flerkulturelle og flerspråklige 
nordområdene (*13). 

“Historielæreren” som kommer til Tufsingdalen, Tengelsen, går etter hvert lenger enn de fleste i 
sitt miljø. I hans innlegg på ulike sosiale media kan man lese at Norden tidligere var befolka av 
mange ulike “finske” folkeslag, men at disse på noen måte ble omgjort til samer på 1800-tallet 
eller 1900-tallet (* 14, 15), via en konspirasjon fra den norske nasjonalstatens side. Han skriver: 
“Finnene og kvenene måtte bort ved nasjonsbyggingen. Det var da den “unike” norske 
minoriteten “samene” kom på bordet.” (*16a) 
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“Samene” finnes altså egentlig ikke. Vi er bare noe som den norske nasjonalstaten har funnet på 
for å få has på kvenene. Tengelsen hevder etter hvert også absurde ting som at stedsnavnet 
Kautokeino (av samisk Guovdageaidnu) kommer av “gauto (gøtisk) geino (kvensk) plassen gøtene 
og kvenene møtes”. (*16b).  

Disse påstandene er så inni hampen rare at man burde kunne bare overse dem, men dessverre ser 
historieskriving basert på kreativ samofobi ut til å finne sitt publikum på internet, og nå søker det 
altså også et fysisk publikum i Tufsingdalen.  

Sørsamene er blant gruppene Tengelsen påstår at ikke egentlig er samer (*17) For å komme fram 
til denne konklusjonen må man late som at man ikke veit at samer har blitt kalt “finn” av 
nordmenn fra vikingtida til dags dato. Man må også ignorere at det finnes etterkommere av de 
personene Tengelsen hevder var en eller anna form for ikke-samiske “finner”, som kan fortelle at 
anene deres var samer.  

Tengelsen kaller denne prosessen med samifisering av kvener i Trøndelag, som altså kun har 
funnet sted i hans eget hode, for ikke noe mindre enn et “folkemord.” (*18) 

Man kunne fortsette gjennomgangen, men jeg tror vi stopper her. Leseren har nok forstått at vi 
her har å gjøre med en form for historieskriving som er både svært lite faktabasert og svært 
målretta: kvenene skal omkonstrueres fra et folk med historie tilknytta Tornedalen, til et folk som 
har vært i Norge så lenge som mulig, helst før Norge ble til – mens det samiske urfolket skal 
konstrueres ut av historia, gjerne ved at samer og samisk kultur presenteres som “egentlig” 
kvenske eller finske, eller i at samene skal omgjøres til “innvandrere.” 

KFR og TKFF fremhever på sine nettsider at de er støtta av Kulturrådet. Man kan jo lure på om 
Kulturrådet egentlig veit hva det er de driver og finansierer her. 

For å bli litt personlig synes jeg dette er trist. Ikke bare fordi jeg tilhører det samiske folket som 
man tydeligvis ikke liker noe særlig, men også fordi noen av mine aner var kvenske innvandrere og 
jeg er stolt av deres faktiske historie – det vil si, deres innvandringshistorie.  

Det er trist å se at den kvenske innvandringshistoria blir kasta i søpla og erstatta med finnopp-
historie bare fordi noen tydeligvis opplever det som svært ukomfortabelt å være av 
innvandrerbakgrunn, og heller vil være i slekt med Harald Hårfagre.  

Det mest påfallende ved alt dette er likevel at samene tydeligvis skal fremstilles dårligst mulig: 
som et folk som ikke hører hjemme her, eller sågar ikke egentlig eksisterer. Den typen løgner 
trenger ikke folk i Tufsingdalen, eller noen andre steder, å få servert. 

*0a) https://www.nrk.no/.../leder-for-tufsingdalen-bondelag-er...  

*0b) https://kvenfinn.no/arrangement/sisu-timen-i-os/  

*1) https://www.proff.no/.../medlemsorganisasjoner/IFC2FZ110PU/  

*2) https://www.nettavisen.no/.../samene-i.../o/5-95-301996 

*3a) https://snl.no/kvener 

*3b) https://www.tandfonline.com/.../10.../08003831.2019.1681225  

https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fwww.nrk.no%2Finnlandet%2Fleder-for-tufsingdalen-bondelag-er-fortvila-over-reinflokker-1.15764273%3Ffbclid%3DIwAR0n-mrtNsNgTf9raQKTctEXLszdi7Q9YHmoZgfqicxuI2hax6exE1uAB7I&h=AT25ucwl0AXBY8QNdlcP0V7eh7RVbr4gsNrOAw2U0tBYKxRAH7jEF3lYCvxMNXKzObuLGPUTAVWfKH3FLksKD2xCMCs-zFCMi0RSlH10iuGAFPyhElyr_-_cdpWrIRnI&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fkvenfinn.no%2Farrangement%2Fsisu-timen-i-os%2F%3Ffbclid%3DIwAR2jrD9EyIuKJHTVHAK8HC6zR1_P-FXvnEZVHwkexnL0k5E0Y7UPw3M7d6c&h=AT2NoQwX2pasCFNDUgLswg4xAQ4LQg5Vc7nXalw_kfSG1d4onROOS3gGsSNr4jbE2yOD85hG669RkU2X2t36uhS-PE8G7n813cJTj6YO5PEOEgm_Zr5fwjrhkCgz-Gk1&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fwww.proff.no%2Froller%2Ftr%25C3%25B8ndelag-kvensk-finsk-forening%2Fsteinkjer%2Fmedlemsorganisasjoner%2FIFC2FZ110PU%2F%3Ffbclid%3DIwAR3XyaMPKV891U4UEZPgTcVwiqKDHcMw0Ymo2Rj8RbvugKWdSjuk4aP-UIg&h=AT0gWggk6N1tJ9pq_qvyrC_Aj7ZlfgvCtfn9o5fOf_INJITu8XLMjFSec3iDiZst91H1kGUnjngnpiLZbEBdiPvrG9d-yklaxkfNC8UJtDrO2tD5eEweXZ3ck7Xauvmf&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fwww.nettavisen.no%2Fnorsk-debatt%2Fsamene-i-norge-er-de-eneste-pa-kloden-som-blir-tilgodesett-etniske-tiltak-pa-den-maten-det-blir-gjort%2Fo%2F5-95-301996%3Ffbclid%3DIwAR1s43b5Ck8srhaFXgVTtNaapeaabqTlPMcJgXY1g65kppbCdHxiufTOW2c&h=AT2ArpBZWADohD0q-GWcbGdNuYI_XOJpdAvZvBTd6AOxMQxQV5awSrq5tbhw8W6QQt71IkoDSXWFZypyRXhrd2I6ka-tRa5_GRsypqiVMPdX6f46jffmF20J7Ovk2jRz&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fsnl.no%2Fkvener%3Ffbclid%3DIwAR2EFAcV8kVHn88EuxOBeljeLf2a-7OEJBxCFIKdo7bhvA9Wu4R9byXzb8Y&h=AT0AlZThPdRMyoqFrklVNVgzrjhoyl3wcM0LNMho--wF2DBZNqtWMBxqYJyJ3DRcYX33xQ-FT7wR1XJUNrDdfPe9EnFgvNPa_F1coA-lPlffVvb4rjB2NfPvhcD87UA3&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fwww.tandfonline.com%2Fdoi%2Ffull%2F10.1080%2F08003831.2019.1681225%3Ffbclid%3DIwAR0vgPZt9WqpMyHse7_kyCvb4RseKpgVsUCtaa_4V8zxmO4jOAnat1IWr1Q&h=AT2h2GBWLHsb81gSrSV3A63s9sNpEVKSs8HbqwvRZ7rdA9O-KkBQqsDtgNiakAHTqhEKSzFMIZpCv3pG-CQs2dNv0DsYhUKFj1N-5b36iLZJSrnXDmGB_d28q4Co0WV0&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
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*3c) Schnitler, P. (1742-1745 [1929]) Major Peter Schnitlers Grenseeksaminasjonsprotokoller, 
1742-1745. Utgitt av kjeldeskriftfondet, Bind II ved J. Qvigstad og K. B. Wiklund, s. 411. 

*4) https://snl.no/nasjonale_minoriteter_i_Norge  

*5) https://kvenfinn.no/historie/for-vikingtiden-til-872/ 

*6) https://kvenfinn.no/historie/800-1066-vikingtiden/ 

*7) https://kvenfinn.no/historie/1066-1250-hoymiddelalder/ 

*8a) https://www.regjeringen.no/.../hvem-er-urfolk/id451320/  

*8b) https://kvenfinn.no/historie/1450-1789-tidlig-moderne-tid/  

*8c) https://snl.no/lapper  

*8d) Andresen, A. “Mellom politikk og demografi: Å være og å representere(s)”. I Andresen, Evjen 
& Ryymin (reds) Samenes Historie fra 1751 til 2010. (2021, Cappelen Damm Akademisk). 

*9) https://snl.no/finner_-_samer  

*10) https://kvenfinn.no/historie/1450-1789-tidlig-moderne-tid/ 

*11a) https://norskfolkemuseum.no/roland-bonapartes-samling  

*11b) https://kvenfinn.no/historie/1066-1250-hoymiddelalder/  

*11c) https://www.nordnorskdebatt.no/mine.../o/5-124-165428...  

*11d) https://www.midtnorskdebatt.no/.../Derfor-gikk-det-veldig...  

*12) https://kvenfinn.no/historie/1250-1450-senmiddelalder/  

*13) https://www.tandfonline.com/.../10.../08003831.2016.1154676  

*14) https://www.facebook.com/groups/Kvenfinn/posts/4369471006442988/  

*15) https://www.facebook.com/groups/Kvenfinn/posts/4153866668003424/  

*16a) https://www.facebook.com/groups/182360275293610/posts/1809995952530026/  

*16b) https://www.facebook.com/vegard.whittingtontengelsen/posts/2901322980117724  

*17) https://www.facebook.com/groups/Kvenfinn/posts/3849739601749467/  

*18) https://www.facebook.com/groups/Kvenfinn/posts/4503257856397635/ 
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Historiske tilbakeblikk – fremtidige muligheter 

https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fsnl.no%2Fnasjonale_minoriteter_i_Norge%3Ffbclid%3DIwAR12iwrUICPvcrd5_ALkX3NRM5L0ONoaz99hMwXAjvrgk2qEd6-mU3HPFfg&h=AT2voBv2sp5sZnoo4WLupGyNoGTWZXJD0vpiw5GY7UYJLj8QzvaNsCIQ234YKJXWQYioJvA_teOHpah0B2OifbYwtiIjgQFwiLTfhkTqfS03VJhQnw2uFDLvBInwWyIa&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fkvenfinn.no%2Fhistorie%2Ffor-vikingtiden-til-872%2F%3Ffbclid%3DIwAR1cjl9GigDImSe37-42NPoiVL0aISFlYoQCfExOAqgWsroScQIKQpd6Tp8&h=AT1g__KFQogfLUqM7xMVbXpvQa6kf3Tn8x5NralktEKT2hHyAp1oq2FjKyhH_boMq9ZwKwV0xnLSlZiFCb-Lb64DvJmv-ov_6LI-pdu9N3Qqi8wEg9I4ZIBdUKLgL-Sy&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fkvenfinn.no%2Fhistorie%2F800-1066-vikingtiden%2F%3Ffbclid%3DIwAR0fkZGahSWECQQ6Ibe9V278BCjXG4GwylEhp9F8uUzh_d7FHEd0-TLFs1E&h=AT1cK3trz4anVhrTmhbiTJGZft4iIKbAmD4DC7XLUEbLSHd0ejTIiIM6CjVByWHUoV0uCGXnEKF8XBrSFgGbZP-Ll8N89eta93m27NbuR5aBAHYgPDnU_PMIqCV9Gq2L&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fkvenfinn.no%2Fhistorie%2F1066-1250-hoymiddelalder%2F%3Ffbclid%3DIwAR2B64PwDLWjkDDJnNVdvsBjzI4mmb7nj8IVHDrQRs1MXGb_dlSLTipXug8&h=AT3paQhbM4ueX0fdrf-aC7zOaRGnJVQLBh5GLev68URzrlNnRjuRMix2Z6_jXHPa5saEmHWHnVHDwbsSTeRDXNGQWvRtYnQDIQ42WGSrF0_0nUOQm130aJL0tRyB7IHA&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fwww.regjeringen.no%2Fno%2Ftema%2Furfolk-og-minoriteter%2Fsamepolitikk%2Fmidtspalte%2Fhvem-er-urfolk%2Fid451320%2F%3Ffbclid%3DIwAR12iwrUICPvcrd5_ALkX3NRM5L0ONoaz99hMwXAjvrgk2qEd6-mU3HPFfg&h=AT1dtwvCSSzot2zzovlvIgQrRAg9HRHVQPIN4_4N0mLnnUXrqGYI0wZqDU3VY15XL1UFP9reKDGOQvY-mXY1gNjil687SlTQWJiG_nbBeyByqzXw8OgHYgT8zqQJzI-V&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fkvenfinn.no%2Fhistorie%2F1450-1789-tidlig-moderne-tid%2F%3Ffbclid%3DIwAR1Lu7xBYm4jlSbVl81x7fDqxNS8gEvc7hBQZvJVWfMw0l9Ov-ge0icjnv4&h=AT2oOlJ9FweqssFdIBuuEei45848K6TyY95bUxcR3KKP5xkK6_DP0D_0-fyWL_PFrmeUaMq_SWc79d3hm_xt4zBn79uRrMhIpccJ4Ex3CI4Paf0KWmYH4xA0jY05b5c1&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fsnl.no%2Flapper%3Ffbclid%3DIwAR3Vtg0A7E1QygFzeLBoJjIIB0C3ukOZ8QQ-MPcD7obbkrS8GxfLD34sw78&h=AT3VZIaTU74spH8vLjeQw60-lBipq-jRyhhDXjjtgOFSTh4Em8ZgCtgVes2TF-NzYdM58KiyqofHRHUHOggy0GqTHTFLscvofcryX6X_e8DlmbLxCKr2NHTz8uw990j3&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fsnl.no%2Ffinner_-_samer%3Ffbclid%3DIwAR1Ap6rEDlvVPWxI3ZkN7FL0C5yNNNhueXvv6fV1s9SWnJ1kt3_D5zXBhO0&h=AT0kwEnvgAg3XRoGAgustEshN96rVJSXCsI4Tx7W2hfgWIDIkORXFie05U0iO5HNfhktYCuqOl5_kIYhUa88c_7zxa0A4DTdyGJ6ZkqnwEDhGwmrF1eHPt6yHNe92P1R&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fkvenfinn.no%2Fhistorie%2F1450-1789-tidlig-moderne-tid%2F%3Ffbclid%3DIwAR2zgrQPbdbiQ0bJLv8ouujjCRXpkglUD_Q0MDbHdottnGDDSoPLnR1pR9s&h=AT2oOlJ9FweqssFdIBuuEei45848K6TyY95bUxcR3KKP5xkK6_DP0D_0-fyWL_PFrmeUaMq_SWc79d3hm_xt4zBn79uRrMhIpccJ4Ex3CI4Paf0KWmYH4xA0jY05b5c1&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fnorskfolkemuseum.no%2Froland-bonapartes-samling%3Ffbclid%3DIwAR0vzXcE_w1S4w7KGgGVK7tkjTwb3tlFTfNFWObiMOJNkSnRa-X53jJRDqQ&h=AT3-YoAHYMlW2du-aMHPKJXx6rl54RTHizWM39sTn2JB36PC2SwhcPocP5YgK7ASMCdxRj-Jemt50xsO8Gk3K5LIXPUhG2gadSpVG52CUaC_o-SCd2SjtngIFecLOhwQ&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fkvenfinn.no%2Fhistorie%2F1066-1250-hoymiddelalder%2F%3Ffbclid%3DIwAR3E13_5emmOyl-3_EQhXJzm26AHJcyb2S5CHNJQI-1awEpxQhMCe1eC-IY&h=AT3paQhbM4ueX0fdrf-aC7zOaRGnJVQLBh5GLev68URzrlNnRjuRMix2Z6_jXHPa5saEmHWHnVHDwbsSTeRDXNGQWvRtYnQDIQ42WGSrF0_0nUOQm130aJL0tRyB7IHA&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fwww.nordnorskdebatt.no%2Fmine-skrifter-gir-ingen-stotte-for-hellesviks-synspunkter%2Fo%2F5-124-165428%3FhideLimbs%3D1%26fbclid%3DIwAR0fkZGahSWECQQ6Ibe9V278BCjXG4GwylEhp9F8uUzh_d7FHEd0-TLFs1E&h=AT24VLKXKejqV9rS0_Wc2MQObCHqDo1R_hqWTsiUg_9tC-ZGO2-zUsJZiDssPG8QDqkEFT4jFenznkfu-Y7Vd3bmhZ4LOleJXw1sW5rMbPgNsmpzJLwyOrK7aVOZJ_4S&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fwww.midtnorskdebatt.no%2Fmeninger%2F2019%2F06%2F14%2FDerfor-gikk-det-veldig-galt-i-Selbu-19252260.ece%3Ffbclid%3DIwAR0FCnAxUIZGP9QK2mLOE4UR-TM0KwLIICgBLaA13HZpdsAWlpgM7rtiPGM&h=AT3eyPOZpuhit08PzDd8tlCQv-gyJg6eZFh0vko44nI946sRCqWnV7FzWPLbrJljzsDnbwcCDBSALTTYI2APlCyPe3TpTELSNP0QXldga8ZVIXMc5uqj5rzynqAB-cQN&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fkvenfinn.no%2Fhistorie%2F1250-1450-senmiddelalder%2F%3Ffbclid%3DIwAR0vgPZt9WqpMyHse7_kyCvb4RseKpgVsUCtaa_4V8zxmO4jOAnat1IWr1Q&h=AT3AK3U5EllFfyRoTPD0MRyE0_X-jK8FcajSxutV3L1_I4SvO2JTpYDqBwZLtaYQXn7JmZ_Tj_1N8m7jbIfebebNP4FWym8Ln-ApQZftvkEwllaH0DH7YfgFSt3ufA8L&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fwww.tandfonline.com%2Fdoi%2Ffull%2F10.1080%2F08003831.2016.1154676%3Ffbclid%3DIwAR0vgPZt9WqpMyHse7_kyCvb4RseKpgVsUCtaa_4V8zxmO4jOAnat1IWr1Q&h=AT0Fx7GM76yU-SUUXQPhZVlJYieAY134WpYaYhbR4JpG0PRZN7XHPaIis6zak7yD7Vd2v4FLHfZJ6dk2W8TFGBDSO1LWWjylhIy9hUFyEgrD7r1_CbFYAYOzU01oR-y4&__tn__=-UK-R&c%5b0%5d=AT2KmBBQHebxfXSKvyL9HvrtHhjvBKRxcETixaXw7RJU_pq4xq6phFdWfgszaJV28Gy_H_G1yt0G1WKdRqMwc1OkCYeZpXRpVa9NYi_H5cAa6VYeC9PYEe4Uw0wWUMGmC50h-dhXqnX3XV1AmmVv7ssDKE4
https://www.facebook.com/groups/Kvenfinn/posts/4369471006442988/?__cft__%5b0%5d=AZWiPEolk4A8i60BnGE6XEvVosoUD0KlXkLOvdzWkJWj0kBPgFXJWuV38blIG-oTOVAxK6fUk_KMpZ-hss1LXj-svgAbBEdwEVZqqyvMVXsO-C6thcvw6szbqo6lgQKa-4Q&__tn__=-UK-R
https://www.facebook.com/groups/Kvenfinn/posts/4153866668003424/?__cft__%5b0%5d=AZWiPEolk4A8i60BnGE6XEvVosoUD0KlXkLOvdzWkJWj0kBPgFXJWuV38blIG-oTOVAxK6fUk_KMpZ-hss1LXj-svgAbBEdwEVZqqyvMVXsO-C6thcvw6szbqo6lgQKa-4Q&__tn__=-UK-R
https://www.facebook.com/groups/182360275293610/posts/1809995952530026/?__cft__%5b0%5d=AZWiPEolk4A8i60BnGE6XEvVosoUD0KlXkLOvdzWkJWj0kBPgFXJWuV38blIG-oTOVAxK6fUk_KMpZ-hss1LXj-svgAbBEdwEVZqqyvMVXsO-C6thcvw6szbqo6lgQKa-4Q&__tn__=-UK-R
https://www.facebook.com/vegard.whittingtontengelsen/posts/pfbid02F1bmuP82cAnD4SvB5F6jJpwVJfYGZCKMpGQ6zrG9mEUFFxzDFzfddGir2gGXthTul?__cft__%5b0%5d=AZWiPEolk4A8i60BnGE6XEvVosoUD0KlXkLOvdzWkJWj0kBPgFXJWuV38blIG-oTOVAxK6fUk_KMpZ-hss1LXj-svgAbBEdwEVZqqyvMVXsO-C6thcvw6szbqo6lgQKa-4Q&__tn__=-UK-R
https://www.facebook.com/groups/Kvenfinn/posts/3849739601749467/?__cft__%5b0%5d=AZWiPEolk4A8i60BnGE6XEvVosoUD0KlXkLOvdzWkJWj0kBPgFXJWuV38blIG-oTOVAxK6fUk_KMpZ-hss1LXj-svgAbBEdwEVZqqyvMVXsO-C6thcvw6szbqo6lgQKa-4Q&__tn__=-UK-R
https://www.facebook.com/groups/Kvenfinn/posts/4503257856397635/?__cft__%5b0%5d=AZWiPEolk4A8i60BnGE6XEvVosoUD0KlXkLOvdzWkJWj0kBPgFXJWuV38blIG-oTOVAxK6fUk_KMpZ-hss1LXj-svgAbBEdwEVZqqyvMVXsO-C6thcvw6szbqo6lgQKa-4Q&__tn__=-UK-R
https://www.facebook.com/kvenfinn?__cft__%5b0%5d=AZVfUNzzNrnRXvR7U482eanoP_RkJFaEF97dTqCffmC-I-uvhS1QrhQM3cpqkvUzKK7ky-Ntfy6W3GF0ozrjS2WMXp3ioN-HsqBXeNwrnxxdPTT4LN0dPtvSNgFstGGe_wZm5PvutTa2SB18zcQLVekX&__tn__=-UC%2CP-R
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Denne kvelden kommer representanter fra Trøndelag kvensk-finsk forening og Kvensk Finsk 
Riksforbund til Gildevangen utenfor Steinkjer for spesielt å lette litt på sløret til den rike kvenske 
og finske historien 

* kvensk/finsk tilstedeværelse i Trøndelag og Innlandet. 

* lokale erfaringer med forskjellsbehandlingen 

* Historie: «Samer og kvener i isen» 

* Statlige strukturelle diskrimineringsstiltak 

KVENFINN.NO 

Sisu-timen i Steinkjer 
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Kristin Sara – bekrefter politianmeldelsen 
 
Kristin Sara bekrefter at hun anmelder forhold som (ikke) har skjedd. 
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Jon Isak Lyngmann Gælok – Mener Kulturrådet kaster bort kr. 600.000  
 
Gælok krever opprydding. 
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Håkon Isak Sarak berømmer Kleveland  
 
Sarak sier Kvensk Finsk Riksforbund «er en brun konstellasjon …» (straffbar hatefull ytring?). 

 

 

 

 
Mikkel Berg-Nordlie – sjøfinn vranglære 
 
Mikkel Berg-Nordlie synes de som tolker historiske kilder annerledes enn han er absurd etc. Her 
raljerer han om sjøfinn og vår notis om at Kautokeino er et stedsnavn på finsk – Koutokeino. 
Karasjok er også mer et finsk stedsnavn – Kaarasjoki. På samisk er de henholdsvis: Guovdageaidnu 
og Kárášjohka 
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Major Peter Schnitler – sjøfinn, kvener, etc. vranglære 
 
Major Peter Schnitler beskrev de forskjellige folkegruppene han kom i kontakt med på sin ferd for 
å utrede hvor den norsk-svenske(finske) grensen skulle være på 1740-tallet. Grensen ble vedtatt i 
1751 og er, med grensen Norge-Sverige helt sør, den grensen som er lengst gjeldende i Europa.  

Da vi dro opp denne kopien av grenseeksaminasjonsprotokollen var det en kontradiksjon mot 
samiske historikere på møtet som hadde samme syn som Berg-Nordlie, forskeren på OsloMet. 
Etter visningen av artikkelen forlot forsamlingen. Sjøfinner og kvener hadde felles språk og skikker. 
Da er det grunn til en saklig debatt om historien. Men, den må gjøres med historikere som er litt 
mer sikker på seg selv. 

Det hører med til dette at Grenseeksaminasjonsprotokollene i sin helhet IKKE er tilgjengelig for 
allmuen. Ett tilbakevendende problem for vår historieforskning. 
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Schnitlers grenseeksaminasjonsprotokoller Bind III s. 57 

 

Professor Emeritus Einar Niemi – sjøfinn vranglære 
 
Einar Niemi er en «koloss» i kvensk/finsk historiefortelling. Han har latterliggjort Schnitlers protokoller. 
Vi vil også benytte anledning til å påpeke at kilder på finsk stort sett er fraværende i hans 
historiefortelling. De som er inkludert har ofte liten tyngde som gode kilder. Den norske 
historiefortellingen om den kvenske/finske historien er stort sett skrevet uten finskspråklige kilder.  

I Finland må lignende professorer beherske både finsk og svensk slik at de kan bruke en adekvat 
mengde kilder for å skrive historie på en forsvarlig vitenskapelig måte. 
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Siri Broch Johansen – konspirasjon om arbeidet til KFR 
 
Siri Broch Johansen mener det som står i våre dokumenter er et skalkeskjul for å skape falske 
historiefortellinger. Det er feil. Det som står i våre søknader er sannferdig. Representanter av 
Sametinget, NSR, Sannhetskommisjonsmedlemmer og andre promoterer at vi bruker driftsstøtten 
til å drive «samehets» uten hold i virkeligheten. 
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NKF Unni Huru – kampen mot falske historier og gamle kilder 
 
Unni Huru fra Norske kveners forbund er i lomma til Mikkel Berg-Nordlie som bruker kildene 
selektivt for å plukke falske historiefortellinger fra hverandre. Huru har ikke skjønt at gamle kilder 
kan være mer etterrettelige enn dagens reviderte historiefortellinger. De visste sikkert mer om sin 
samtid enn det vi vet i dag om den tiden. 

Huru skjønner at Berg-Nordlie insisterer at kvener er «innvandrere», så spørs det om hvor uenig 
hun er villig til å være. Det er sterke politiske krefter bak bruken innvandrer- og 
utvandrerbegrepet. Hun etterlyser vidsynt debatt. Velkommen etter.  
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Professor Ivar Bjørklund – Er med på konspirasjonen 
 
Beskjed til Mikkel Berg-Nordlie: Feil konklusjon: Kr. 631.000 på to dager i Midt-Norge. Med det 
budsjettet har vi ikke engang råd til en hel stilling. 
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Sametingspresidenten Silje K. Muotka burde holdt seg unna 
 
Alvorlig talt, en sametingspresident involverer seg ikke i en slik debatt. Men hun gjør det. 
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Hanne Svinsås Magga: Vold = En stor mann stod ved siden av liten dame  
 
Magga innrømmer vel her at hun provoserte.  Definisjon av vold er veldig subjektiv.  Den er 
verdiløs som informasjon i en kommisjonsrapport. Sannhetskommisjons-rapporten kommer til å 
bli fundert på slike subjektive meningsløse påstander. 
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Håkon Isak Sarak: På søk etter samiske-norske nynazister  
 
Sarak mener vi jobber med samisk-norsk splitting, og mange melder seg på i forakt. 
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Eskild Johansen: Journalisten som ikke er opptatt av fakta  
 

 

Ivar Dervo blir hedret av foreningen Kven Østlandet høsten 2021 i Oslo 

Eskild Johansen har i et par tiår svartmalt Bjørnar Seppola og andre. Feilaktig beskyldt han for 
både det ene og det andre. Johansen er feig. Han angriper enkeltpersoner som ikke kan forsvare 
seg fordi de er utestengt fra «Kvener ut av skapet». De er utestengt fordi de er uenig med han på 
sak.  De som er uenig med han er mot hans versjon av det «ekte kvenske interessearbeidet» og de 
er rasister. Han slenger ut utsagn som «rasistiske ytringer» uten noen som helst eksempler på 
rasistiske ytringer. 

Og så angriper han Ivar Dervo, en nesten 90 år gammel mann – en pensjonert oberst – som har en 
like stor rett til å brenne for noe som han selv. Respektløst. Når Norske kveners forbund gir 
Johansen boltreplass på det ikke helt åpne fora sitt blir de selv den Eskild Johansen er på KUAS. Og 
forteller hvilket menneskesyn de har: Vi er størst derfor kan vi komme med hvilken som helst 
påstand mot de andre.  

Eskild beskylder et lokallag for å jukse med medlemstallene. Dette er direkte løgn som mye annet 
han legger frem. 

Johansen gjetter at KFR har 20, 30, eller ingen medlemmer i full forvisning om at man må ha 100 
medlemmer for å kvalifiseres til driftsstøtte. Og han er fullt klar over at medlemstallene er revidert 
av statsautorisert revisor. Han er fullt klar over at kun legitime organisasjoner er kvalifisert. Som 
journalist så burde han vite dette, spesielt når han fremstiller seg som ekspert på «brun kloakk». 
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Reidar Harju: Politisk uenighet = reinspikka rasisme  
 
Kvensk Finsk Riksforbund driver ikke med «reinspikka rasisme», «samehets» eller «personangrep» 
som Harju beskylder oss for.  Som kompanjongen Eskild Johansen har han ingen konkrete 
eksempler på «reinspikka rasisme» etc. Bakgrunnen for denne kampanjen etter 15. og 16. februar 
forteller mye. Norske kveners forbund benytter falske påstander om vold og hatefulle ytringer for 
å stemple en konkurrent som rasister.  

Når NKF opportunistisk «tar avstand» fordi deres «samarbeidspartnere» NSR i samarbeid med 
NRK skaper stygge falske historier om oss så kan dere ikke forvente at vi ikke reagerer. NKF er slett 
ikke vennlige. Et eksempel, NKF gjennomfører et stort diskrimineringstiltak mot kvener/finner når 
man behandler det finske språket som om det ikke eksisterer. Det er rett og slett stygt.  

De aller fleste genuint språkinteresserte kvener/finner forsøker å lære seg finsk. Dere gir oss 
skylda for at det kvenske språket ikke tar av, når hovedutfordringen er at det er liten genuin 
interesse for det kvenske språket.  

Kvensk Finsk Riksforbund har nulltoleranse for (straffbare) hatefulle ytringer. Det er positivt å 
tillate debatt og meningsutveksling også når det er litt røft i kantene. Diskusjoner uten temperatur 
er ikke representativ for demokratiet. Det er noe annet. Å diskutere om personene «Kvener ut av 
skapet» har utestengt er som å hviske og tiske bak ryggen på folk. Mobbing. Våre angrep på NKF 
er åpne for alle.  
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Reidar Harju: Facebook stalker  
 
Reidar Harju er en facebook stalker. Utallige ganger har han involvert seg i debatter som 
generalsekretær i Kvensk Finsk Riksforbund engasjerer seg i verv og privat. Uten unntak, liker han 
kommentarer som er uenig med Bjerkli, spesielt de usaklige woke kommentarene (her: Lars Sara) 
Denne prosessen tiltok etter 15. og 16. februar 2022. Har man ikke annet å drive på med? 
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PARALLELLEN: NRK/NSR = „BLACK BOX“/BERTEUSSEN   
 

 

Statsminister Solberg lot seg manipulere av de iscenesatte handlingene til justisministerens samboer. 

Black Box saken i Oslo i 2018 er parallell med det som skjedde i Os og Steinkjer i 2022, og Selbu i 
2019. 

Black Box og NSR 
 
Black Box forestillingen «Ways of Seeing» høsten 2018 skapte en situasjon der en person som følte 
seg tråkket på / uthengt av teateret, iverksatte flere «hendelser» for å sverte teateret og deres 
ansatte, noe som etter hvert kulminerte i en heksejakt fra politiet. Flere offentlige personer, blant 
annet statsminister Erna Solberg, var tidlig på banen og fordømte dette «terroranslaget» som 
teaterets tematikk  / uttrykksform hadde fremmet. Riksmedia hev seg på heksejakten unisont. 
Dette var et angrep på demokratiet og dets institusjoner jamfør kona til en justisminister. 
 
Konspirasjonen er faktisk helt lik hvordan organisasjonen Norske samers riksforbund (NSR) bruker 
oppdiktede episoder og anmeldelser som virkemidler for å angripe meningsmotstandere og andre 
minoriteter for å stilne all debatt og kunnskap. Selv uskyldige familiemedlemmer til tillitsmenn 
opplever at det opprettes falske voldsanmeldelser og påstander om rasisme og vold mot dem i 
NRK Sápmi, NRK og alle medier som trykket «saken». Her var det også et poeng fra Sara om at hun 
var angrepet som sametingsrepresentant og det gjorde «saken» mer alvorlig. 
At man blir sensurert i alle medier når man skal beskrive vår virkelighet er et trist faktum i 
dagens Norge.  
 
Definisjon konspirasjon 
 
Konspirasjon betyr sammensvergelse eller komplott. En konspirasjon er en ofte hemmelig 
sammenslutning for å skade noen, oftest for å styrte en mektig person. (snl.no) 
 
Den eneste makten «fiendene» til NSR har er ordet, spesielt når ordet er sannferdig. 
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Parallell Selbu 
 
NSR gjorde nøyaktig det samme mot Etnisk demokratisk likeverd (EDL) i Selbu. De hadde et 
foredrag om konsultasjonsplikt Selbu 6. juni 2019. Der ble det også skapt en «situasjon/episode» 
for å sverte og henge ut EDL med det resultatet at organisasjonen ble synonym med rasister og 
frosset ut fra debatt i det offentlige rom. Både pressen, profilerte politikere og sametinget var høyt 
på banen og fordømte dette «rasistiske» elementet som utøvde «rasisme mot samer».  
 
Daværende Sametingspresident Keskitalo var sågar i Selbu i etterkant for å forsikre seg at Selbu 
ikke kunne misforstå budskapet hennes. Er det noen rasister her? 
 
Alle konstruktive spørsmål om NSR sin politikk var stilnet. Enda har ingen spesifisert eksakt hva 
denne «rasismen» går ut på. 
 

De samme personene i Selbu, Os, og Steinkjer 
 
Persongalleriet i aksjonen er omtrent det samme som i aksjonen mot Trøndelag kvensk-finsk 
forening sine foredrag om «Kvensk/finsk tilstedeværelse i Trøndelag og Innlandet. 
 
Når Trøndelag kvensk-finsk forening skulle ha foredrag i Os og på Steinkjer, i februar 2022 ble det 
skapt nøyaktig samme type narrativ i pressen etterpå som i Black Box og Selbu sakene. 
 
Aksjonene i Os og Steinkjer var større i sitt omfang, påstander og persongalleri, da dette også er 
bevist en planlagt aksjon av en hel gruppe mennesker. Den innbefattet tre lokalavdelinger av NSR 
og en sametingsrepresentant.  
 
Sametingspresidenten (NSR) var også ute og berømmet mennesket som hadde «grepet inn i 
episodene (?)» og fordømte våre «handlinger». Akkurat som Erna Solberg i forbindelse med Black 
Box saken.  
 

Keskitalo og Muotka med på konspirasjonene i Selbu, Os og Steinkjer 
 
Tatt i betraktning Keskitalos aktive inngripen i Selbu, så kan man også anse Muotkas 
facebookinnlegg som delaktig i Os/Steinkjer konspirasjonen. To sametingspresidenter involverer 
seg med andre ord. 
 

Statsminister Erna Solberg ble manipulert til å sverte Black Box 
 
«De som har laget stykket må tenke over at de også bidrar til å sette et fokus på politikere og deres 
omgivelser som bidrar til at det er tøffere å være politiker, sa Erna Solberg. 
 
Uttalelsen fikk det til å koke over for teaterregissør Pia Maria Roll i teateret Black Box. 
 
– Jeg håper dette får et etterspill. Dette er ekstremt alvorlig for ytringsfriheten med tanke på 
hennes forståelse av hvem hun er og hennes rolle, sa Roll, og krevde en umiddelbar unnskyldning 
fra statsministeren.» 
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Bertheussen-domfellelsen 
 
Laila Bertheussen angrep demokratiet. Hun ble dømt til fengsel i ett år og åtte måneder.  Hun ble 
også dømt til å betale venninnen, tidligere statsråd Ingvil Smines Tybring-Gjedde, kr. 5000 i 
oppreisning. 
 
Vi håper at denne saken og en rekke andre saker i vår tid kan gjøre at vi er mer oppmerksomme på 
hvor destruktivt det er for demokratiet at folk med mye makt og innflytelse skaper konspirasjoner 
og løgner om sine meningsmotstandere uten at de selv får motstand. 
 
Saken begynte etter at et opptak av huset til Bertheussen og daværende justisminister Tor Mikkel 
Wara ble brukt i teateroppsetningen «Ways of Seeing» høsten 2018. Bertheussen protesterte mot 
bruken, og det var etter dette at de mange hendelsene mot boligen i Vækerøveien begynte å 
inntreffe, noe 55-åringen nå er dømt for. 
 
Bertheussen er dømt for konkrete handlinger som at hun selv skrev «RASISIT» på husveggen, selv 
laget trusselbrev og at hun puttet en brent hussingstump i bensintanken på bilen. 

Tidligere justisminister Tor Mikkel Waras samboer nektet straffeskyld på samtlige punkter i tiltalen 
som omhandler angrep på de høyeste statsorganenes virksomhet, trusler, anklage om oppdiktet 
straffbar handling og brudd på brann- og eksplosjonsvernloven. 
 
 
Black Box ble faktisk politianmeldt og som i vår sak henlagt 
 
Statsadvokaten grep inn og beordret politiet til å etterforske Black Box. Politiet siktet etter hvert 
kunstnere og teaterdirektør etter Black Box-forestillingen. Dette som følge av Bertheussens 
fingerte angrep på seg selv. 
 
Like etter henla Oslo politidistrikt saken mot Black Box teater. 
 
 
Black Box ble renvasket – NSR ble urfolkvasket – KFR ble minoritets (ikke) 
vasket  
 
Forskjellen er at Black Box saken fikk enorm mediedekning fra flere perspektiv. I vår sak var det en 
sak fra bare ett perspektiv. Black Box ble renvasket av media, NSR ble vasket fordi de er «urfolk», vi 
ble ikke renvasket. 
 
 
Faren ved å gi blanko fullmakt til å lage konspirasjonsteorier 
 
At konspirasjonen til NSR er betalt med statens tilskudd og mot en minoritets arbeid med å finne 
sin historie, er et trekk som alle samfunn må slå hard ned på, for er dette akseptert er det bare å 
vente på neste utspill som naturlig nok stadig flytter grenser i eskalerende, voldelig retning når det 
ikke blir korrigert.  
 
Vi forventer at en habil sannhetskommisjon tar avstand fra NSR-aksjonene mot oss. 
 

https://www.abcnyheter.no/nyheter/norge/2021/01/15/195733254/black-box-teater-lettet-etter-bertheussen-domfellelse
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SAMENE ØNSKER IKKE FORSKJELLSBEHANDLING 
 
Kvensk Finsk Riksforbund er kritisk til den etniske politikken. Vi er positiv til alle grupper av folk. 
Det tror vi er gjensidig. På tross av falske politianmeldelser og negativ innstilling blant de samiske 
deltakerne, så skjedde noe positivt på det andre møtet i Trøndelag. Da generalsekretær Rune 
Bjerkli stablet lekeklossene igjen for å illustrere hvor mye mer samiske tiltak utgiftsføres på 
statsbudsjettet vis a vis kvenske/finske, kom det tilbakemeldinger fra salen.  

Kunne det være slik at hvis man delte de samiske utgiftene på antall samiske språk for eksempel, 
så ville størrelsesforholdet mellom samiske språk og kvenske/finske språk være mindre? Med 
andre ord, hvis det er 10 samiske språk, så vil hvert samisk språk bare være dobbel så store enn 
kvenske/finske språk på statsbudsjettet. 

Man likte ikke at noen blir gitt så mye mer enn andre i statsbudsjettet. Dette er en helt naturlig 
reaksjon og tilnærming.  

Vårt anliggende er ikke mot det samiske. Vi skal være likeverdige. Før eller senere blir det 
gjeninnført. Vi kjemper både samenes og kveners/finners sak. Vi lar oss ikke stoppe av wokere, en 
liten gjeng med uhøflige narsissister som fanger og gjør mer avbalansert personer til medhjelpere. 
Ja, det koster å ta til motmæle, derfor holder de fleste kjeft.  

FØLGENE AV AT KFR URIKTIG ER STEMPLET SOM RASISTER 
 
Vi har helt konkrete eksempler på følgene av den stigmatisering vi har blitt utsatt for. 

 

Ny forskrift driftstilskuddsordningen – krav om formål å minske 
diskriminering 
 
Rett etter påske 25. april fikk vi fra departementet forslag om ny forskrift for 
driftstilskuddsordningen. Dette var overraskende fordi departementet ikke informerte oss om at 
dette var på gang på kontaktforum for alle nasjonale minoritetsorganisasjoner senhøstes 2021. 

Vi reagerte på spesielt to punkt. Vi skulle ha et nytt formål: Å minske diskriminering og hets. I 
tillegg årstallet 1950 som gjaldt status som nasjonal minoritet. «Minske» forskrift var en underlig 
sak. Det virket på oss at forskrift var svært lite gjennomtenkt og laget i all hast. Slik vi tolket den, 
så kunne den være en paragraf for å fjerne oss som interesseorganisasjon, som følge av det stygge 
falske ryktet som ble gjort oss til del.  

Departementet gjorde en lignende sak mot oss i forrige revideringsrunde noen få år tidligere. Da 
var det viktig at vi hadde flere lokallag. Noe som tvang oss til å opprette flere lokallag. Vi har blitt 
nedlesset i enda mer administrativ arbeid på grunn av dette. 
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Hva var nytt i forslag til forskrift 
 
Departementet sendte oss blant annet disse setningene: 

Hva som er nytt i forskriften 

I det nye utkastet er det lagt vekt på at forskriften skal være på et mer overordnet nivå, slik at mer 
detaljerte krav skal komme fram av tildelingsbrev og Kulturrådets øvrige retningslinjer. Likevel må 
alle absolutte krav, som hvem som kan søke, hva søknaden skal inneholde, krav til rapportering, 
frister etc., være fastsatt i forskrift. 

Forslaget til endringer i forskriften består i hovedsak av at detaljerte krav om hva som skal følge 
en søknad, vilkår for bruk av tilskudd og rapporteringsplikter etc. er forkortet og kravene er satt 
opp i punktlister for å gjøre det mer oversiktlig. I tillegg er noen paragrafer flyttet på eller slått 
sammen. Krav som går fram av øvrig lovverk, som forvaltningsloven, er tatt ut av forskriften. 

Det som er nytt i forskriften er: 

● Det er tatt inn i formålet for ordningen at tilskuddsordningen skal bidra til å minske 
diskriminering og hatefulle ytringer. 

● Det er lagt inn hva som regnes som tellende lokallag. 
● Kravet om å levere regnskapsstatus ved søknad om tilskudd er fjernet. 

Alle krav i forskriften er utarbeidet etter Kulturdepartementets veileder for tilskudd til frivillige 
organisasjoner. 

Forslag til forskriftsparagraf som omhandlet formål lød slik: 

§ 1 Formålet med tilskuddsordningen 

Tilskuddsordningen skal styrke nasjonale minoriteters kultur, språk og egenorganisering og 
bidra til å minske diskriminering og hatefulle ytringer gjennom støtte til nasjonale 
minoriteters organisasjoner. Nasjonale minoriteters organisasjoner skal kunne fremme sine 
interesser overfor myndighetsorganer. 

Som nasjonale minoriteters organisasjoner anses egne organisasjoner for jøder, romer, 
kvener/norskfinner, romanifolk/tatere og skogfinner. Personer som har flyttet til Norge 
etter 1950, eller deres etterkommere, regnes ikke som å tilhøre eller utgjøre en nasjonal 
minoritet. 

Vi sendte gjentatte forespørsler om et møte med statssekretær i anledning forskriftsforslaget. 
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Vi fikk ikke aldri noe møte.  

I september 2022 fikk vi endelig et møte, det årlige møte med folk fra KDD. Møtet var satt til å 
vare 1,5 timer og vi brukte en hel dag på å reise frem og tilbake til møtestedet i Tromsø. Det første 
vi fikk vite var at møtet måtte avkortes med en halv time, KDD skulle rekke et fly. Vi ba om innsyn i 
billettene og flyet gikk flere timer etter. Med andre ord, møtet ble avkortet uten grunn. Dette har 
skjedd med flere organisasjoner.  

 

Vi sendte inn dette høringssvaret (utdrag): 
 
En stor endring i utkastet til ny forskrift er formålet om å minske diskriminering og hatefulle 
ytringer. Det ble ettertrykkelig påpekt på kontaktforum at organisasjonene som representerer 
nasjonale minoritetene generelt sett ikke har dette som hovedutfordring. Dette kom som en 
ryggmargsrefleks på uttalelsen fra statssekretæren på kontaktforum om at hun synes kampen mot 
netthets er viktig blant annet. 

… 

Kommentarer paragraf for paragraf: 

§ 1 

Første ledd: 

Vi ser på det som en selvfølge at departementet har sørget for ryggdekning til en langt større 
budsjettpost på statsbudsjettet når formålet med driftsstøtten blir bredere. Når vi, i tillegg til 
nåværende formål, nå også skal arbeide for å minske diskriminering.  

For å kjøre en enkel diskrimineringssak igjennom rettssystemet, til og med lagmannsretten, så må 
man som part være beredt til å bruke/tape minst kr. 400.000,-. Ingen interesseorganisasjon for de 
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nasjonale folkegruppene er per i dag i nærheten av å kunne risikere en slik sum. I tillegg vil en slik 
prosess nødvendigvis gå over flere år. Det betyr at man bør legge av midler fra et år til et annet, 
noe man ikke har anledning til i henhold til i utkastet til ny forskrift. 

Når departementet nå vil at nasjonale minoriteter skal arbeide med myndighetsoppgaver så antar 
vi derfor at statsstøtten økes betraktelig. Dette vil være på sin plass, vi har i formålsparagrafen å 
jobbe mot diskriminering. 

Skal vi kunne arbeide hensiktsmessig med «hatefulle ytringer» kreves det i mange tilfeller innkjøp 
av faglig kompetanse. Vi har hatt tilfeller hvor vi mener oss utsatt for hatefulle ytringer, men vi har 
ikke økonomisk kapasitet til å få disse ting vurdert og fagjurister.  
 
Å slenge ut påstander om «hatefulle ytringer» uten at disse har et reelt grunnlag som fagjurister 
kan gripe fatt i, vil i verste fall føre til en svekking av arbeidet mot hatefulle ytringer. Det kan lett 
gå inflasjon i begrepet hatefull ytring, som vanskeliggjør arbeidet med å få bukt med problemet. 
Det samme vil skje om man hver gang man står overfor det man anser som hatefull ytring skal 
alarmere politiet som så henlegger saka. 
 
Samtidig er det slik at de nye sosiale medier har ført til kontakt mellom mennesker fra ulike norske 
miljøer som tidligere var lite i kontakt med hverandre. Noe som i sin tur har ført til kontakt med 
mennesker med en røffere omgangstone enn de har vært vante med i sine nærmiljøer fram til nå. 
Så uvante at de nærmest oppleves som provoserende og krenkende. For mange er det også slik at 
de til daglig lever i miljøer hvor de er uvante med store meningsforskjeller og blir provoserte når 
de møter andre meninger i spørsmål de selv tar som en absolutt sannhet.  
  
I Norge har vi til nå hatt en praksis med at jurister trekker opp grensene mellom hatefull ytring og 
frihet til å ytre seg. Det er til beste for norsk demokrati og minoriteters rettsikkerhet at det er slik. 
Vi legger derfor til grunn at denne vurdering fortsatt skal ligge hos jurister og domstolene og ikke 
overføres til saksbehandlere i departementene og Norsk kulturråd. 
 
Ordet «minske» bør defineres i større grad. Slik det står nå så kan Kulturrådet på skjønn avslå 
søknad om driftsstøtte fordi en organisasjon ikke har jobbet godt nok for å «minske» 
diskriminering. Slik ordet «minske» og paragrafen er skrevet kan man på skjønn dreie rundt en hel 
akse i tolkningen av den. 

Andre ledd: 

Vi har merket oss denne setningen i paragraf 1, andre ledd:  

«Personer som har flyttet til Norge etter 1950, eller deres etterkommere, regnes ikke som å 
tilhøre eller utgjøre en nasjonal minoritet.»  
 
Denne setningen, om den blir stående, vil stille både oss, kulturrådet og departementet, overfor 
vanskelige utfordringer.  
 
I henhold til rammekonvensjonen for beskyttelse av nasjonale minoriteter skal man ta hensyn til 
folkegruppens overnasjonale samhørighet.  

For kvener og finner har for eksempel hele Nordkalotten vært folkegruppens naturlige område. 
Det vil si at Norge, Sverige og Finland (og Nordvest Russland) må sees på som et område som 
kvener og finner har sin tilhørighet. 
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Det har frem til nå vært en regel om at personer av samme etnisitet som de nasjonale minoriteter 
og som slutter seg til den nasjonale minoriteten gjennom giftemål, familiebånd, organisasjonsliv, 
eller lignende, har vært regnet med til den norske nasjonale minoriteten.  
 
Dette gjelder både rom, tater/romani, skogfinner, kvener/finner og jøder. Dette er blitt en 
innarbeidet praksis som, om denne ordningen nå skal avvikles, vil føre til at personer som har 
arbeidet i de minoritetspolitiske organisasjonene og institusjonene nå risikerer å bli «kastes ut» av 
minoriteten.  
 
Som eksempel kan nevnes grunnlegger og mangeårige redaktør av avisa Ruijan Kaiku. Et annet 
eksempel er et av styremedlemmene styremedlem i Kvensk kunstnerforbund. Et tredje eksempel 
er daglig leder for Vadsø museum – Ruija kvenmuseum. Som om ikke det er nok, står svært mange 
av medarbeiderne på Kvensk Institutt og på de kvenske språksentrene i samme situasjon.  
 
Om en kven fra Sverige eller Finland som flytter til Norge skal utelukkes fra kvenske 
minoritetsorganisasjoner i Norge, vil det fort oppstå et rimelig og velbegrunnet krav om at samer 
som flytter fra de samme land skal utelukkes fra samiske organisasjoner og institusjoner i Norge. 
 
Vi har ikke detaljinformasjon om de jødiske, rom, tater/romani og skogfinske minoritetene. Vi har 
inntrykk at tilsvarende problemstillinger gjør seg gjeldende også der. 
 
Denne setningen inneholder kimen til en inndeling av befolkningen i Norge i raser. Dette er i 
tilfelle et brudd på sentrale prinsipper i minoritets-arbeidet i verden. Minoritetskonvensjonene tar 
utgangspunkt i språkgrupper og vektlegger begrepet «språkbrukere» og/eller «users of the 
language» når de skal avgrense hvem som tilhører en språklig minoritet. Med dette forslaget går 
departementet i retning av inndeling på grunn av ætt eller rase. 
 
Vi foreslår primært at denne setningen strykes. 
 

Vi fikk medhold sammen med blant annet Kulturrådet 
 
Departementet besluttet å fjerne setningen «bidra til å minske diskriminering og hatefulle 
ytringer» fra formålsparagrafen i den endelige forskrift. 
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Likestillings- og diskrimineringsombudet Thon ville ikke ha møte med oss 
 

 

Likestillings- og diskrimineringsombudet Bjørn Erik Thon på Den internasjonale dagen mot rasediskriminering 21. 
mars 2022 i Oslo 

Vi hadde et kort møte med noen ansatte på LDO etter 15. og 16. februar. De hadde helt klart lest 
NRK reportasjen der Kristin Sara kom med (falske) beskyldninger mot oss. Vi ønsket å ta 
forskjellsbehandlingen opp med ombudsmann Thon. 
 

Vi fikk dette ordrette svaret 28. september 2022: 
 
Viser til henvendelse av 14. september (2022), med ønske om å møte ombudet. 
  
Ombudet prioriterer å være i kontakt med organisasjoner som representerer nasjonale 
minoriteter, og avholder møter med ulike representanter for den kvensk/finske befolkningen. 
  
Vi har vurdert temaene dere ønsker å ta opp med oss, blant annet «organisert samisk ondskap 
mot kvener/finner». Vi viser også til møtet tidligere i år der dere kom med tilsvarende uttalelser 
mot samer. 
  
Ombudet finner det vanskelig å avholde møte på dette grunnlaget. Vi vil derfor ikke prioritere 
møte dere. 
  
Med hilsen, 
  
Bjørn Erik Thon 
likestillings- og diskrimineringsombud 
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Her er vårt svar til ombudet 3. oktober 2022: 
 
Hei Bjørn Erik, 
 
Det tok sin tid, men vi takker for det endelige svaret. Dere mangler kunnskapen om, kompetansen 
på, og perspektivet til nasjonale minoriteter. LDO har derfor gjentatte ganger bedt om møte med 
vår ungdomsorganisasjon. Nå vet vi hvorfor. 
 
Svaret ditt er uakseptabelt. 
 
Det mangler høflighet. 
 
Det er tatt på feil grunnlag. 
 
Det insinueres at medlemmene våre ikke er med i en interesseorganisasjon for nasjonale 
minoriteter. Da sitter dere på informasjon som er fremmed for oss. 
 
Det vises til våre tidligere uttalelser uten at vi konfronteres med hva disse er. Vi bruker nå ikke så 
sterke ord som samisk ondskap overfor LDO uten at vi mener å ha belegg for det. Dere har ikke 
vist noe interesse for bakgrunnsinformasjon om uttalelser, eller dokumentasjon fra vår side om 
diskriminering og manglende likestilling. Vi kan selvfølgelig ta feil. Men, det er feil at dere selv 
sitter på fasiten. 
 
Vi antar at det viktigste virkemiddelet LDO har mot rasisme, usynliggjøring, diskriminering og 
manglende likestilling er dialog. 
 
Det er ikke vi som driver rasisme, hetser, usynliggjør eller diskriminerer. 
 
Ingen av våre uttalelser og dokumentasjon er referert eller blir videreformidlet etter dialog. 
 
Ombudet baserer derfor sin beslutning om oss på våre ikke-uttalelser. Beslutningen er basert på 
uttalelser om oss. Det var inntrykket vi fikk på møtet med LDO. Før vi uttalte noe som helst. 
 
Vi har ytringsfrihet i Norge. Det betyr at vi har anledning til å ha en dialog om ting som er 
vanskelig. Det er interessant at (spesielt) LDO har en så lav terskel for å håndheve lyttefriheten. 
Det betyr at LDO påfører alle andre for en høyere terskel. 
 
Svaret ditt er fordømmende ærlig, og i samsvar med Deres totale fordømming av:  
 

● Våre frender – kvener/finner og samer, inkludert skandinaver 
● Våre medlemmer i Norge, Sverige, Finland, og resten av verden 
● Kvensk Finsk Riksforbund og alle våre lokallag 

 
Det er lettere å fordømme de man kjenner minst. Vi har fått ny verdifull innsikt. Takk! 
 
Mvh, 
Kvensk Finsk Riksforbund 
Rune Bjerkli 
-generalsekretær- 
 



 

228 
 

En paradoksal konklusjon om LDO og lignende instanser 
 
Det er norske myndigheter som definerer hva som til enhver tid er diskriminering. Likestillings- og 
diskrimineringsombudet jobber ut fra myndighetenes definisjon på hva som er diskriminering, ikke 
det som enkeltmennesker eller organisasjoner betrakter som diskriminerende. Ingen 
diskriminerer mer en SAMI/URNA avdelingen i Kommunal- og distriktsdepartementet. 

 

Dame skriver hatefull ytringer, men mener det er vi som står for det 
 
Mange ganger havner folk i lange ordvekslinger der man repeterer negativt ladede kommentarer 
mot hverandre. Så har du utsagn som er uakseptable. AP er en typisk representant for den 
urettmessige stigmatiseringen man blir utsatt for. AP tror det hun skriver er uttalt av andre. Fakta i 
posteringen er feil. Til hennes forsvar så slettet hun kommentaren sekunder etter hun fikk valget 
om å gjøre det. 
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KONKLUSJON: FORNORSKINGSPOLITIKKEN 1 – 2 – 3 
 
Vi har brukt grafen før i anledning språktema. Den samme grafen illustrerer nøyaktig virkningen av 
fornorskingen og den positive diskrimineringen av samene siden kvenene/finnene fikk 
«beskyttelse» som nasjonal minoritet. Den illustrerer nøyaktig hva det samisk styrte KDD har lagt 
opp til. De har absolutt ingen planer om å endre planen, det går jo etter deres plan. De har ingen 
konkrete mål. På den måten slipper de å gjøres ansvarlig for ikke å oppnå mål. 
 

✔ Sats på samisk 
✔ Erstatt finsk med kvensk 
✔ Sats på kvensk, fordi det ikke er en fare for samisk 

 
Hvis du gir en sau kraftfor med handa, så kan du lede den kor som helst, til og med til 
slaktebenken. 
 
På samme måte har den samiske statssekretæren i KDD behandlet kvener/finner. Gitt støtte til det 
ene kvenske tiltaket etter det andre for å revitalisere kvensk språk og kulturen som hevdes være 
tilknyttet det kvenske språket. Ingen er så ivrig som de som får kraftfor, på veien får de skryt, mer 
og mer kraftfor, de føler seg ovenpå, gjeiper til de som er så dum, og så ender de opp på et sted 
uten språk. Så kan den siste rest av den språkmessige kvenske/finske kulturen i Norge slaktes. 
 
Grafen er representativ for mange andre finske, kvenske, og samiske parametere. 
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